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Miljoenennota 

Het navolgende wil niet meer zijn dan een allereerste reactie op de 
Mil j oenennota. 

Onze belangrijkste conclusie is, dat minister Witteveen in deze kabi
netsperiode bijzonder knap heeft gemanoeuvreerd om via het instru
ment van het budgettaire overheidsbeleid onze economie fundamenteel 
in wat rustiger vaarwater te leiden. 

In zijn slotbeschouwing komt de minister terecht tot de conclusie, dat 
het tot een nagenoeg gewenst peil dalen van het financieringstekort 
op zichzelf voldoening kan schenken. Het houdt tevens in dat Zijlstra's 
'aloude' norm voor het structurele begrotingsbeleid - de bekende zes 
procent als criterium voor een toelaatbare groei van de overheidsuit
gaven - nog steeds haar waarde heeft. 

Waarbij dan wei moet worden aangetekend, dat deze norm in 
'Liberalen op nieuwe wegen' wat erg benepen wordt geinterpreteerd.• 
Onder hoofdstuk IV 2a staat immers: 'Strikte begrenzing van de stij
ging van de overheidsuitgaven in relatie tot de verwachte stijging van 
het nationale inkomen.' Op zich akkoord, maar dan zal er toch wel 
het een en ander op het verlanglijstje moeten worden geschrapt. Wie 
dit niet wil, moet zich realiseren dat Zijlstra's filosofie verder gaat: 
overheidsuitgaven hoven de groei van het nationale inkomen, de reele 
progressie en de structurele niet-belastingontvangsten moeten door be
lastingverhogingen worden gedekt. 

Waarbij dan ook weer de vraag gesteld moet worden, of politieke 
partijen zich werkelijk druk moeten maken over collectieve voorzienin
gen wanneer ons volk toch meer belangstelling heeft voor de inhoud 
van de eigen portemonnaie. De loongolf van de laatste tijd lijkt ons 
tenminste een indicatie, dat de Nederlanders wel schreeuwen om ge
meenschapsvoorzieningen, maar dat ze niet bereid zijn om de verwer
kelijking ervan veilig te stellen door mee te werken aan een evenwich
tige groei van onze economie. En daarmee zitten we in deze - nog
maals: vluchtige - terreinverkenning in de conjuncturele aspecten van 
de Mil j oenennota. 
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Het politiek meest pikante onderdeel van het pakket maatregelen is 
het voornemen om de lonen met ingang van l januari te bevriezen. 
Op een andere plaats hebben wij geschreven dat we deze bevriezing 
voorlopig als een stok achter de deur zien en dat het kabinet nog niet 
weet hoe hard het er mee zou moeten slaan. Wij kunnen ons indenken 
dat het alert wil zijn en dat het zou overwegen om de Sociaal
Economische Raad te zijner tijd een advies te vragen over een artikel 
10 van de Loonwet. De aankondiging van de toepassing van dit artikel 
op l januari lijkt ons, voorzichtig gezegd, ten minste prematuur. De 
reactie van het gehele bedrijfsleven is tot nu toe bijzonder afwijzend. 
Het kabinet had dit kunnen verwachten. Is het verstandig om zo kort 
voor de verkiezingen eerst het bedrijfsleven tegen zich in het harnas 
te jagen om dan straks - wie weet - de realisering van zijn voornemen 
loch maar achterwege te laten? Een herhating van mei 1968? 

V ele liberal en zullen het wellicht niet met ons eens zijn, maar voorals
nog vinden wij het verstandig om de conjunctuurbdasting - de 'wiebel
tax' - niet over de omzetbdasting te heffen. Politiek zou dit een zeer 
moeilijk punt worden. Het zou bovendien ongetwijfeld zijn effect op de 
prijsvorming hebben. 

Uiteraard wordt hierdoor de gewenste verhouding tussen directe en 
indirecte bdastingen weer in ongunstige zin beinvloed. Wij kunnen 
hieraan echter niet zwaar trekken. De wiebeltax is immers een con
juncturele - en dus tijdelijke - maatregd ; de verhouding directe en 
indirecte bdastingen is een structured probleem. 

Onze eindconclusie: een structured evenwichtige begroting - met een 
structured ook betere dekking dan de vorige - die een goede bijdrage 
!evert tot het externe evenwicht. Als verstorend element - maar door 
de omstandigheden gedwongen - moet het pakket conjuncturde maat
regelen worden gezien. Het lijkt een pakket dat vrij evenwichtig over 
ons volk wordt gespreid - mede dank zij de handhaving van de tweede 
moot van de inflatiecorrectie. Een absoluut minpunt is voor ons het 
concrete voornemen om de lonen te bevriezen. Gunstig is daarentegen 
de uitzondering van de omzetbelasting van de 'wiebeltax'. 

H. F. Heijmans 
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Colleges van 8 en W: program of 
afspiegeling? 

A. Kappeyne 

Op 1 september jongstleden kwamen de 
nieuwe gemeenteraden bijeen om hun wet
houders te benoemen. Daaraan waren in 
sommige gemeenten verhitte, al dan niet 
in het openbaar gevoerde, onderhandelin
gen voorafgegaan over de vraag of de 
colleges van burgemeester en wethouders 
'programcollege' dan wel 'afspiegelings
college' dienden te zijn. 

Met afspiegelingscollege wordt bedoeld 
een zodanige samenstelling ten aanzien 
van de wethouders, dat daarin de getals
verhouding der fracties zo evenredig mo
gelijk tot uitdrukking komt. Het programcollege daarentegen heeft als 
basis het samengaan van raadsfracties die tevoren overeenstemming 
hebben bereikt over de (hoofd)lijnen van het te voeren gemeentelijke 
beleid, welke procedure in zekere zin te vergelijken is met een kabinets
formatie. 

De Gemeentewet zegt in het eerste lid van artikel 86 heel eenvoudig : 
'De wethouders worden door den raad uit zijn midden benoemd'. Een 
raadsbesluit wordt met meerderheid van stemmen genomen, en indien 
de meerderheid van de raad een programcollege zou kiezen, verzet de 
wet zich daartegen niet. 

De wethouders worden gekozen voor een periode van vier jaren. 
Sinds 1948 heeft de raad de bevoegdheid aan een wethouder tussen
tijds ontslag te verlenen, ingeval deze heeft opgehouden het vertrou
wen van de raad te bezitten. V 66r 1917 werden de wethouders voor 
zes jaren gekozen en trad de helft om de drie jaren af volgens het lot. 

In het algemeen is tot op heden het vormen van een afspiegelings
college nagestreefd (de bepalingen van v66r 1917 wijzen stellig niet 
in de richting van een programcollege) welke gedachte stoelt op de 
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structuur van het gemeentelijk bestuur. Het bestuur der gemeente, in
clusief het vaststellen van verordeningen, berust bij de raad; het dage
lijks bestuur is opgedragen aan burgemeester en wethouders, die teza
men en ieder afzonderlijk daarover aan de raad verantwoording 
schuldig zijn. Het streven naar afspiegeling wordt ingegeven door de 
overweging, dat nu het college van burgemeester en wethouders - de 
bijzondere positie van de burgemeester blijve hier buiten beschouwing 
- in principe de besluiten van de raad uitvoert, de belangrijkste stro
mingen in de raad ook in het college vertegenwoordigd dienen te zijn. 

Dit betekent overigens niet dat in de praktijk in elke gemeente een 
verdeling der wethouderszetels naar evenredigheid nauwkeurig ge
schiedt. Veelal is dat niet mogelijk: de grens tussen een eerste en een 
tweede wethouderszetel kan bij geringe verschuivingen in de verkie
zingsuitslag van de fracties onderling zeer willekeurig zijn. In sterkere 
mate geldt dit voor de toekenning van een eerste wethouderszetel. Het ) 
toelaten van een 'nieuwe' fractie tot het dagelijks bestuur van de ge
meente wordt niet overal als een vanzelfsprekende zaak ervaren. Het 
komt wel degelijk voor dat fracties die gezamenlijk een meerderheid 
in de raad bezitten, afspreken hun wethouderszetels te blijven innemen, 
en een fractie die door stemmenwinst van haar partij aanspraak zou 
kunnen maken op vertegenwoordiging in het college, uitdrukkelijk 
buiten spel zetten. Een dergelijke manoeuvre vindt om politieke rede-
nen plaats en kan dus als het ware als een incidentele coalitie worden 
beschouwd; zij komt echter pas na de verkiezing tot stand en steunt 
niet op een tevoren overeengekomen program. Tegen een dergelijke 
inbreuk op de afspiegeling is geen kruid gewassen. 

Polarisatie 
Een programcollege, zoals dat door het PAK (PvdA, PSP, PPR en 
soms D'66) bij de laatste gemeenteraadsverkiezingen werd aangediend, 
berust op een tevoren door genoemde partijen vastgesteld (minimum) 
program. Deelneming aan het college door het P AK geschiedt aileen 
indien er gerede kans bestaat dat dit program wordt uitgevoerd. De 
kandidaat-raadsleden en -wethouders hebben zich verplicht dit pro
gram uit te voeren en, indien hun daartoe geen gelegenheid wordt 
geboden, 'in de oppositie' te gaan. 

Het aantrekkelijke van deze opzet lijkt dat de kiezers aan duidelijk
heid niets te wensen wordt overgelaten. Degenen die op het P AK 
stemden, weten dat hun vertegenwoordigers de gedane beloften ge
stand zullen doen en zich niet tot compromissen zullen laten verleiden. 
Zo wordt ruimte geopend tot een polarisatie van standpunten, waarbij 
alternatieve oplossingen (zo die er zijn!) zich scherp van elkaar afteke
nen. De kiezer krijgt duidelijker keuzemogelijkheden. 
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Welke zijn de consequenties van het over plan ten van deze parlemen
taire politieke spelregels in het gemeentelijke vlak? 

Als de P AK-fracties de meerderheid van de raadzetels behalen, 
kunnen zij uitsluitend PAK-wethouders benoemen, met voorbijgaan 
van minderheidsfracties die aan een afspiegelingscollege wei een wet
houder hadden mogen leveren. 

V erwerft het P AK niet een meerderheid in de mad, maar hrijgt het 
voldoende steu.n van een of enkele andere fracties, dan weet het zich 
van een meerderheid der wethouders verzeherd. Zelfs met een meer
derheid van PAK-wethouders is het echter nimmer uitgesloten, dat de 
fracties die het P AK aan een meerderheid hielpen, op zeker moment 
om welke reden dan ooh hun steun intrekken. Dan ontstaat de situatie 
dat een in meerderheid uit P AK-wethouders bestaand college besluiten 
moet gaan uitvoeren van een raad, wiens meerderheid tot een andere 
hoers is overgegaan. Gebonden door hun trouw aan het PAK-program 
zijn de PAK-wethouders dan verplicht ontslag te nemen. 

De vraag rijst of de andere fracties in staat zullen zijn het wethouders
vacuiim op te vangen. De grotere fracties zullen meestal wel een wet
houder kunnen leveren. Anders dan bij een kabinetsformatie, waar de 
jacht op ministerskandidaten geheel open is, dienen de wethouders uit 
de raad zelf gerekruteerd te worden. Kunnen voldoende vervangende 
wethouders gevonden worden, dan zal een complicatie in de vorm van 
de portefeuille met het oog op de capaciteiten der beschikbaar komende 
wethouderskandidaten niet steeds vermeden kunnen worden. Een niet
PAK-wethouder, die ook in het nieuw te vormen college zitting neemt, 
zal wellicht zijn portefeuille moeten afstaan aan een niet-ingewerkte 
opvolger en zelf zich op een hem minder goed liggend terrein moeten 
gaan bekwamen. 

De binding aan de verwezenlijking van het PAK-program brengt 
met zich mede dat de P AK-wethouders, zelfs indien zij het vertrouwen 
van de meerderheid van de raad bezitten, ontslag dienen te nemen 
wanneer maatregelen van hogere overheden (bijv. bepaalde wettelijke 
regelingen die door de gemeenten uitgevoerd moeten worden of ont
houding van goedkeuring door Gedeputeerde Staten aan besluiten van 
de raad) tegen het PAK-program indruisen. Ingeval de wethouders 
een homogene PAK-groep vormden, lijkt de vervulling van hun plaat
sen des te moeilijker nu zij door de fracties behorend tot de minder
heid in de raad geleverd moeten worden. Zelfs als deze fracties er in 
slagen uit bestuurlijk oogpunt aanvaardbare wethouders te leveren, 
mag getwijfeld worden aan de bereidheid van de P AK-meerderheid in 
de raad inderdaad hun stem aan deze kandidaten te geven. Zou deze 
'alternatieve' wethoudersformatie tot stand komen, dan nog zouden de 
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voorstellen afkomstig van dit college door de meerderheid van de raad 
verworpen worden. Daarmede wordt de onbestuurbaarheid der ge
meente een feit, dat leidt tot ingrijpen van de centrale overheid en een 
volstrekte abdicatie van de toch al schrale gemeentelijke autonomie. 

Wanneer de PAK-fracties niet de meerderheid in de raad, maar wel de 
meerderheid in het college bezitten, zich om in de vorige alinea ver
melde redenen genoopt voelen hun wethouders terug te trekken, en de 
tot anti-PAK gepolariseerde fracties wethouders kunnen leveren, die 
bereid zijn de gemeente te besturen met inachtneming van de besluiten 
van hogere overheden, en indien deze wethouders gekozen worden 
mede dank zij de fracties, die voorheen het P AK aan een meerderheid 
in de raad hielpen, dan hangt de bestuurlijkheid der gemeente aan de 
zijden draad van de instemming der laatstgenoemde groeperingen. 

Afstotingsverschijnselen 
De transplantatie van de aan het parlementai1~e systeem eigen moge
lijkheid tot politieke polarisatie op de wethoudersverkiezing voert naar 
mijn mening tot 'afstotingsverschijnselen', die vroeg of laat de dood 
van het gemeentelijk organisme ten gevolge zullen hebben. 

Indien er een crisis ontstaat tussen regering en parlement kan de 
Koning het parlement ontbinden, waarna binnen een voorgeschreven 
termijn nieuwe verkiezingen plaats vinden. Ontbinding van de ge
meenteraad - daargelaten door wie dat zou moeten geschieden - is 
niet mogelijk. Het centrale gezag vult het bestuursvacuiim op, de kie
zers wordt geen uitspraak ontlokt. 

Ontbinding van het parlement is een instrument om het evenwicht 
tussen regering en parlement, dat de dualistische verhouding van ge
meen overleg tussen beide beheerst, te herstellen. De verhouding tussen 
college en raad is onmiskenbaar monistisch, omdat de raad de wethou
ders benoemt en het college o.m. de besluiten van de raad moet uit
voeren. 

Wie bewust de politiehe J;olarisatie toesfJitst tot een situatie van 
onbestuurlijhheid der gerneente, onttreht zich in wezen aan zijn taah 
om als gehozen volhsvertegenwoordiger de gemeente te besturen. 
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Ondernemingsrecht 
Hoe passen wij ons ondernemingsrecht aan aan de eisen 
van de tijd? 

Drs. G. M. V. van Aardenne 

De tijden veranderen, en wij met hen. 
Het is haast een gemeenplaats om het tem
po waarin dit heden ten dage gebeurt, aan 
het begin van een artikel te signaleren. 
Maar ook op het terrein van het onderne
mingsrecht geldt dat zaken ingang vinden 
die men enkele decennia terug nog voor 
onmogelijk had gehouden. 

De grote opbloei van de ondernemingsge
wijze produktie dateert uit de vorige eeuw. 
De techniek maakte grote sprongen voor
waarts en het persoonlijk initiatief van 
'ondernemende' personen wist het technische vernuft samen te bren
gen met het voor het bedrijf nodige kapitaal - vaak een in onze 
ogen bescheiden som. De overal in de Atlantische wereld sedert het 
midden van de 18de eeuw opgetreden sterke bevolkingstoename maak
te dat 'de factor arbeid' overvloedig aanwezig was. In de loop der tijd 
kwam de beloning van de arbeid als gevolg van verschillende factoren 
op een steeds hoger peil te liggen, maar de ondernemingen, die in de 
Westelijke wereld de fundering vormden van de industriele economie, 
bleven georganiseerd als kapitaalsassociatie. In Nederland was deze 
juridische organisatievorm voor de grote onderneming haast altijd de 
naamloze vennootschap (een vreemde benaming, als men zich reali
seert dat volgens art. 36 c van het Wetboek van Koophandel 'de naam 
aanvangt of eindigt met de woorden Naamloze Vennootschap ... '), 
welke rechtsvorm dermate ruim was omschreven, dat vogels van zeer 
diverse pluimage uit de ondernemingswereld er in konden worden 
ondergebracht. 

Toch is de vraag naar medezeggenschap voor de werknemers niet 
nieuw. Na het bereiken van de primaire doelstellingen (een menswaar
dig loon bij een redelijke werktijd) en het verwerven van een redelijke 
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rechtspositie, waarbij ook de werknemersorganisaties als partij bij het 
vaststellen der arbeidsvoorwaarden erkend waren, ontstond het ver
langen naar een interne medezeggenschap in het bedrijf zelf, naast 
de externe op het gebied van de arbeidsovereenkomst. De eerste uitin
gen daarvan vindt men in ons land in de jaren twintig van deze 
eeuw, toen de socialistische arbeidersbeweging de evolutionaire weg 
had verkozen hoven de revolutionaire en via de medezeggenschap het 
socialisatie-ideaal dacht te naderen, en bij de confessionelen de 'ar
beidsgemeenschap'-gedachte m.b.t. de onderneming op kwam. 

In de kleine halve eeuw die sedertdien verlopen is , veranderde ech
ter ook het karakter van de 'factor arbeid'. In de 19de eeuw betrof dat 
aileen de grote massa der bezitslozen, het arbeidersproletariaat, dat 
door een grote afstand gescheiden was van de ondernemer en zijn 
directe medewerkers, die zich nauw met hem verbonden voelden. Bij 
het uitgroeien in de grootte maar ook in de vertaktheid van de be
drijfsfuncties en met de toeneming van specialistische kennis op tech
nisch en ander terrein groeide deze groep directe medewerkers uit tot 
een 'nieuwe klasse' van werknemers, voor wie de afstand tot de onder
nemer zo groot werd, dat de oude verbondenheid plaats maakte voor 
de vraag naar het hoe en waarom van het handelen in de onderne
ming, omdat zeker in deze groepen men zich al spoedig realiseerde dat 
het wei en wee van de onderneming zijn weerslag had op dat van de 
persoon. V eelal maakte ook de klassieke ondememer plaats voor een 
in dienstverband werkende manager, die evenzeer als andere werkne
mers zijn arbeid inbracht tegen beloning, een scheiding dus van kapi
taal en leiding. 

Tenslotte verplaatste men in de moderne bedrijfsorganisatie zoveel 
mogelijk de 'korte termijn' -beslissingen naar lagere hierarchische ni
veaus, en bepaalde de leiding zich vaak tot het formuleren van het 
beleid (en het controleren van de uitvoering ervan). Dit betekende een 
praktische, dan wel beperkte zeggenschap in de eigen arbeidssituatie 
voor een ieder die een in zekere mate leidinggevende functie bekleed
de, en voor de hoogste chefs ook invloed op de beleidsvorming. 

De 'factor leiding' , zo die al ooit onafhankelijk bestaan had, werd 
een onscheidbaar deel van het gremium, dat de theorie nog steeds met 
'factor arbeid' aanduidt, doch dat in werkelijkheid bestaat uit vele ge
heel verschillende mensen met al hun individuele belangen en wensen. 

Na-oorlogse ontwihkeling 
Tegen deze achtergrond moet men de na-oorlogse ontwikkeling bezien. 
In 1950 werd de Wet op de Ondernemingsraden van kracht, in 1960 
kreeg de Staatscommissie-Verdam de opdracht van de Minister van 
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Justitie, een onderzoek in te stellen naar de noodzaak van herziening 
van het ondernemingsrecht. Haar rapport verscheen einde 1964, en 
luidde op vele punten (jaarverslaggeving, enqueterecht, bevoegdheden 
ondernemingsraad) unaniem. Op het gebied van de structuur van de 
N.V. was er een meerderheid van 9 leden en een minderheid van 7. 
In werkgeverskringen werd de meerderheidsmening, die de werkne
merscommissaris voorstelde met gelijktijdige overheveling van een 
groot aantal bevoegdheden naar de zo gewijzigd samengestelde raad 
van commissarissen- althans voor deter beurze genoteerde N.V.'s -, ten 
enenmale verworpen. Deze loopgravenstrijd heeft zich nog vijf jaar 
voortgezet; de werknemersorganisaties namen in die tijd alle een nog 
verder gaand standpunt in. Ook in politicis gebeuren er echter wel 
eens eerst ondenkbare zaken: op 19 september 1969 kwam in de open
bare zitting van de SER een compromis tot stand tussen de in het 
aan deze raad voorgelegde concept nog onverzoenlijk lijkende stand
punten, hetwelk inmiddels gevolgd is door een op dit SER-compromis 
gebaseerd wetsontwerp. 

In die vijf jaren waren op dit terrein de opvattingen wel aanmerkelijk 
sneller veranderd dan in de decennia voordien. Er heerst immers in 
alle geledingen van onze maatschappij een 'democratiseringsklimaat' ; 
men verlangt alom 'inspraak' en medebeslissingsrecht. Op het gebied 
van de onderneming verhaastten enkele ongelukkige deconfitures het 
proces, maar daarna weigerden de werknemers ook redelijk voorbe
reide en economisch noodzak~lijke overschakelingen en sluitingen te 
aanvaarden zonder voorafgaande 'inspraak'. Het is duidelijk, dat het 
primaat van het kapitaal heeft afgedaan; men accepteert niet meer 
dat daar de eindbeslissing ligt. 

Uiteraard speelt dit ook een grote rol bij het realiseren van fusies -
die nog altijd tot stand komen door overdracht van aandelen in de 
een of andere vorm! 

De tijden veranderen en wij met hen. Hoe verhouden zich deze nieuwe 
ontwikkelingen tot de liberale beginselen? Moeten wij de interpretatie 
dezer beginselen wijzigen of zijn zijzelve wellicht door de tijd achter
haald? Ik dacht, dat hct laatste geenszins het geval was, maar dat de 
interpretatie nog al eens anders had gelegen, wat ook de verschillende 
opvattingen in liberale kring over het ondernemingsrecht verklaart. 

Het liberale ideaal is de vrije ontplooiing van de individuele mens, 
binnen een harmonisch opgebouwde maatschappij. Er moet plaats zijn 
voor ontplooiing op elk niveau, waar de gaven van ieder mens hem 
of haar brengen. Dat geldt voor de ondernemer en de leidinggevende 
functionaris, dat geldt evenzeer voor de man in de werkplaats. Van-
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daar, dat wij de werkstructurering en taakstelling gepaard met het 
geven van meer bevoegdheden (en dus ook vrijheid en verantwoorde
lijkheid) aan mensen en groepen tot op het laagste hierarchisch niveau, 
toejuichen. Maar evenzeer moet de mens met de aanleg tot het onder
nemen zijn kans kunnen krijgen: principieel blijft de particuliere on
dememing de meest verkieslijke vorm van produktie-organisatie -
afgezien nog van de successen bij het verhogen van de welvaart, die 
deze organisatievorm in haar credit heeft kunnen schrijven. 

Er is niets zo gevaarlijk voor de vrije individuele ontplooiing van 
velen als ophoping van macht bij weinigen. Dat is de uiteindelijke 
reden waarom wij de democratic, met al haar fouten en gebreken, als 
de beste staatsvorm - in feite als de enige menswaardige staatsvorm -
beschouwen. Democratic is welhaast een voorwaarde voor bet behoud 
van de rechtsstaat; democratic geeft de mogelijkheden om machts
concentraties tegen te gaan. 

Van nieuw-linkse zijde zal men mij tegenwerpen, dat onze staatkundige 
democratic mischien wel op haar eigen terrein een meer of minder 
fraai systeem van 'checks and balances' heeft geschapen, doch het ont
staan en de groei van machtsstructuren op ander, zo ook economisch 
gebied, niet heeft kunnen tegengaan. Hierin schuilt een element van 
waarheid; men bedenke echter, dat ook tussen deze machten een 
evenwichtstoestand bestaat ; de grote ondernemingen bijv. onderling 
en ook tegenover de machtsblokken van de vakbeweging. 

Overigens is wel een vereiste van de democratische staat, dat de 
staatkundige organen de uiteindelijke beslissingen nemen. De SER is 
geen democratisch lichaam en op dit gebied dreigt wel enig gevaar! 

Een stelsel waarbij alle macht (ook de economische) in handen van 
de staat zelve is , is veel moeilijker democratisch te controleren. Heeft 
democratic de mogelijkheid machtsopeenhoping tegen te gaan, omge
keerd is machtsspreiding welhaast een nodige voorwaarde voor demo
cratic. 

Kan niet ontkend worden, dat de sociaal-economische machtsstruc
turen wellicht te zwaar zouden kunnen worden, dan is het liberale 
antwoord: openheid. Doorzichtigheid geeft in dit geval de mogelijk
heid van ingrijpen, wanneer men hiertoe de noodzaak constateert. 
Openheid is ook op een ander vlak, ik zou willen zeggen in het dage
lijks leven, nodig: allen die bij de onderneming betrokken zijn, moeten 
zich een indruk kunnen maken van haar reilen en zeilen. De (grote) 
onderneming heeft in deze zin zeker een publieke functie, maar zij is 
autonoom en gaat bij normaal functioneren haar gang binnen het wet
telijk kader, doch zonder direct ingrijpen van staatkundige en maat
schappelijke organen. 
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In liberale kring is reeds lang gewezen op de noodzaak van open
heid: het Teldersstichting-rapport 'Open Ondernemerschap' dateert 
van 1962, dus van v66r het uitbrengen van het rapport-Verdam. Naar 
mijn opvatting bleef ,Open Ondernemerschap" hierbij de onderneming 
echter nog te veel zien onder het primaat van het kapitaal. Ik be
schouw dat in de huidige tijd niet meer als een vanzelfsprekendheid; ik 
betreur het echter evenzeer wanneer anderen het primaat van de ar
beid stellen. Beide produktiefactoren zijn complementair, en voorts zijn 
zij onderling onvergelijkbaar. Parallel-constructies doen dan ook ge
zocht aan. 

Na het uitbrengen van het rapport-Verdam publiceerde de Telders
stichting in 1966 een commentaar onder de veelzeggende titel 'Ver
broken Evenwicht' van de hand van praktisch dezelfde commissie on
der voorzitterschap van Prof. Witteveen, die 'Open Ondernemerschap' 
had opgesteld. Bezwaren werden hierin geuit tegen de overheveling 
van bevoegdheden naar een raad van commissarissen, die zich zou 
gaan gedragen als super-directie, en bovendien nog uit vertegenwoor
digers van belangengroepen zou zijn samengesteld (de meerderheid 
van de commissie-V erdam wenste immers de werknemerscommissaris, 
en bij de vermindering van bevoegdheden voor de aandeelhouders, 
bijv. bij het vervallen van het recht van benoeming en ontslag der 
directie, hestand naar de mening van de Teldersstichting-commissie 
terecht de vrees, dat de overige commissarissen veeleer als vertrou
wenslieden der aandeelhouders zouden worden benoemd). 

In de discussies die gedurende anderhalf jaar in de Sociaal-Economi
sche Commissie van de VVD voorafgegaan zijn aan het uitbrengen 
van het rapport 'Herziening van het Ondernemingsrecht' in juli 1968, 
kristalliseerden de meningen zich uit op de punten 'zelfstandigheid van 
de onderneming', 'openheid', 'waarborgen voor een goede functione
ring'. 

Bij het eerste punt werd de onderneming zelve centraal gesteld; dus 
afwijzen van directe invloed van buiten; met mogelijkheden van cor
rectie bij falen, die kunnen functioneren dank zij een principieel ver 
door te voeren openheid (hier hestand enig verschil in opvatting tussen 
meerderheid en minderheid van de SEC, hoe ver men hier moest gaan). 
Sprak het primaat van het kapitaal niet meer vanzelf, dan betekende 
dit naar de mening van de SEC geenszins de noodzaak om tot werk
nemerscommissarissen over te gaan. Integendeel, het college van com
missarissen zou als hoogste orgaan (van de N.V.) juist homogeen, doch 
veelzijdig moeten zijn samengesteld, zodat alle bij de onderneming be-
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trokkenen in dit college vertrouwen zouden kunnen stellen. Hierbij 
paste wei een overheveling van bevoegdheden naar commissarissen; 
echter ook de aandeelhoudersvergadering zou in de door de SEC ont
worpen nieuwe evenwichtsstructuur meer gewicht krijgen, en wel met 
name ten koste van de zg. prioriteitsregelingen, waarbij bepaalde es
sentiele bevoegdheden in handen van enkele personen zijn gelegd. In 
haar nota van september 1969 werkte de SEC dit laatste nog uit; de 
VVD had inmiddels de grondslagen van de open zelfstandige onder
neming aanvaard op de Algemene Vergadering van 11 januari 1969. 
Deze nota pleitte voor een aparte rechtsvorm voor de kleine personen
vennootschap, wanneer daar tegen de ontworpen evenwichtsconstructie 
van de SEC - toegespitst als die was op de grotere vennootschap -
bezwaren zouden kunnen blijken te bestaan. 

Benoeming van commissarissen en directie bleef in de ogen van de 
SEC in laatste instantie een zaak van aandeelhouders, echter op (bin
dende) voordracht van commissarissen. De SEC meende dat de natuur
lijke ontwikkeling in de vennootschapswereld binnen niet te lange tijd 
over welhaast de hele linie zou leiden tot de colleges van commissaris
sen, waarin aile bij de ondememing betrokkenen vertrouwen kunnen 
stellen. 

Het is de verd.ienste van het SER-advies van vorig jaar september, 
dat hier een globale regeling is ontworpen die de homogeniteit van de 
raad van commissarissen niet behoeft aan te tasten, maar die waar
borgen schept dat deze ontwikkeling inderdaad plaats vindt. Overigens 
'niet behoeft aan te tasten' wil nog niet zeggen, dat hier geen gevaren 
dreigen voor een ontwikkeling in andere zin. Dan zouden hier de be
zwaren tegen het rapport-V erdam in versterkte mate gaan geld en! 
H et zal zaak zijn, om de samenstelling van de raden van commissaris
sen niet in de politieke sfeer te do en belanden; bij objectieve criteria zou 
het mogelijk moeten zijn het beroep tegen een veto van aandeelhouders 
of ondernemingsraad bij cooptatie van commissarissen door een rech
terlijke instantie te doen behandelen. 

Nieuwe wetten 
De nieuwe structuur van ons ondernemings- en vennootschapsrecht is 
door het kabinet-De Jong neergelegd in een vijftal wetsontwerpen, 
waarvan inmiddels die terzake de jaarverslagen en het enqueterecht de 
eindstreep hebben gehaald. Een ontwerp van een nieuwe wet op de 
ondememingsraden is in behandeling, en wetsontwerpen op de besloten 
vennootschap (B.V.) en de structuur van N.V. en B.V. zijn enige 
maanden geleden ingediend. 

Regelt de eerstgenoemde wet de eisen waaraan de verslaggeving (in 
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principe aan aandeelhouders, maar bij publikatie aan alle gei:nteres
seerden) moet voldoen, de tweede geeft mogelijkheden om in geval 
van gegrond vermoeden van wanbeleid de rechter een onderzoek te 
laten instellen, dat in ingrijpende corrigerende maatregelen kan resul
teren. Dat beide wetten weliswaar enigszins buiten het terrein van de 
N.V. van toepassing zijn, is een goede zaak; hun werkingssfeer zou 
echter zo mogelijk tot alle ondernemingen van enig formaat moeten 
worden uitgebreid. In feite behoren zij meer tot het terrein van het 
ondememingsrecht dan van het vennootschap:;recht. De huidige wet 
op de ondernemingsraden en het nieuwe wetsontwerp dat aanslui
tend aan de ontwikkeling de ondernemingsraden veel grotere bevoegd
heden (zelfs in sommige gevallen m.b.t. sociale regelingen medebe
slissende bevoegdheden) toekent, gaat zuiver uit van de ondememing, 
niet van de structuur waarin de onderneming wordt gedreven; zuiver 
ondernemingsrecht derhalve. Voor zover dit wetsontwerp door de in
troductie van een tweede voorzitter uit de gekozen leden van de onder
nemingsraad, naast de directeur als eerste voorzitter, een interne onder
handelingssituatie institutionaliseert, mogen wij ons afvragen of wij 
hier op de goede weg zijn. 

Resten dan de wetsontwerpen over de structuur. Dit is typisch ven
nootschapsrecht, want juist de regels waaraan de vennootschappen zijn 
onderworpen, werden hierbij opnieuw vastgesteld. Tot nu toe hadden 
wij in Nederland een N.V. De regels neergelegd in het Wetboek van 
Koophandel waren veeleer toegesneden op de besloten familie-ven
nootschap dan.op de grote open N.V. Ook was de regeling zo ruim dat 
er vele, 'oneigenlijke', naamloze vennootschappen bestaan (kleine een
manszaken of door enkele personen geleide bedrijfjes, waarbij de on
dernemers om juridische - aansprakelijkheidsbepaling! - of fiscale re
denen de N.V.-vorm hebben gekozen, maar die in feite als eenmans
zaak of firma worden geleid). 

De wetsontwerpen op de B.V. en de structuur zullen deze ene rechts
vorm doen vervangen door niet minder dan zes andere: de 'gewone' 
B.V. en idem N.V., de 'grote' B.V. en idem N.V., en de 'grote' B.V. 
en idem N.V. die dochter is van een buitenlands bedrijf. Voor alle zal 
er een speciaal regime gelden, met als belangrijkste punten: 

1. In de B.V. zijn de aandelen altijd beperkt overdraagbaar; er is 
echter geen grens aan de grootte gesteld. 

De B.V. heeft bij een balanstotaal van meer dan acht miljoen gulden 
de plicht tot publikatie van haar balans, niet van haar winst- en ver
liesrekening. 

2. Voor de N.V. blijft het huidige vennootschapsrecht gelden. De 
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overdraagbaarheid van de aandelen kin dus worden beperkt, er kun
nen commissarissen zijn, er kunnen ook oligarchische clausules zijn. 

De N.V. moet altijd balans en verlies- en winstrekening publiceren. 
3. Voor de 'grote' N.V. gelden de regels van het SER-compromis. 

Er moeten commissarissen zijn, en die worden door cooptatie benoemd 
met vetorecht van de aandeelhoudersvergadering en ondernemings
raad (dat laatste is dus introductie van een orgaan uit het onderne
mingsrecht in het vennootschapsrecht). Zij benoemen en ontslaan de 
directie. Zij stellen de jaarstukken vast (zij het dat de aandeelhouders 
nog het formele goedkeuringsrecht houden). Ook overigens krijgen 
commissarissen wettelijk grote bevoegdheden toegedeeld. 

De 'grote' N.V. blijft N.V. en moet dus publiceren. Zij mag nog wel 
oligarchische clausules kennen, maar veel zin heeft dit niet, nu het 
ondernemingsrecht wettelijk bij commissarissen gaat berusten. 

4. Voor de 'grote' B.V. gelden de hierboven onder 3 genoemde regels 
van de structuur. Het blijft echter een B.V.; dus beperkte overdraag
baarheid van aandelen en een publikatieplicht van aileen de balans. 
Aan de grootte-eis voor de publikatie (acht miljoen gulden balansto
taal) is altijd voldaan bij de grens van tien miljoen gulden eigen ver
mogen, waarboven een N.V. en een B.V. groot geacht worden (zij 
moeten overigens ook nog 100 werknemers en een ondernemingsraad 
hebben). 

5. Dochtermaatschappijen van buitenlandse concerns, die zouden 
vallen onder de regeling van de grote N.V., krijgen een eigen regime: 
hun commissarissen worden wel met veto-recht en al gecoopteerd. 
maar dezen krijgen niet het recht om de directie te benoemen, noch de 
jaarstukken vast te stellen - die rechten blijven bij de aandeelhouders 
(in het buitenland) berusten. 

6. Is zo'n dochtermaatschappij een B.V., dan geldt dezelfde speciale 
regeling als onder 5, maar ook gelden weer de specifieke B.V.-regels. 

Ons thans eenvormige vennootschapsrecht zal vervangen worden door 
een uiterst ingewikkelde zaak. Ik geloof niet, dat deze uitwerking van 
een in zijn gedachte zeer acceptabel SER-advies een nieuw en even 
stabiel evenwicht betekent als onder de oude regeling, die nodig aan 
vernieuwing toe was. 

Het zou m.i. verre te verkiezen zijn het nu geldende N.V.-recht zelf 
allereerst op de helling te zetten en wel in de geest van de SEC (ver
fJlichte commissarissen met grotere bevoegdheden dan thans - o.a. het 
bindend voordrachtsrecht -, afschaffing van oligarchische clausules en 
versterking van de aandeelhoudersvergadering, het orgaan waar de 
openheid vaak goed tot haar recht kan komen! ). 

14 

v 
b 
z 
d 
r. 

r. 

' i 

r 
s 
g 
g 
r 
r 
I 

l 

J 
j. 
l 
l 

' L 

' 



Dan ontstaat een duidelijke scheiding tussen het vennootschapsrecht 
voor de B.V. (waar veel van de nu geldende regelingen voor gehand
haafd zullen kunnen worden) en dat van de N .V. Aan de andere kant 
zal de overgang naar de 'grote' (SER) N.V. veel minder abrupt zijn 
dan voorgesteld. In deze conceptie past een begrenzing van de B.V. 
naar hoven; aan een 'grote' B.V. bestaat geen behoefte. 

Of de tussenvorm ten slotte veel zin heeft, betwijfel ik. Waarom die
nen dochtermaatschappijen niet uitgezonderd van de regels voor de 
'grote' N .V.? 

We zouden tot een structuur komen met twee duidelijke onderscheiden 
rechtsvormen, de B.V. en de N.V., waarbij in de laatste bij het over
schrijden van een kwantitatief bepaalde grens een speciale regeling 
gaat gelden, bij welke de organen en hun statutaire bevoegdheden toch 
goed aansluiten bij wat onder die grens gold ( overschrijdt men de tien 
miljoen gulden eigen vermogen, dan behoeft men bijv. niet meer com
missarissen te gaan aanstellen en oligarchische clausules af te schaffen). 
In de 'grote' N.V. kunnen zo ook de aandeelhoudersrechten wat meer 
inhoud krijgen dan in het wetsontwerp voorzien. 

Ook in het vennootschapsrecht zijn overzichtelijkheid en duidelijk
heid uiterst gewenste zaken! 

Onnodig te zeggen dat ofJenheid voor elke ondememing van enig 
formaat een eis is, onafhanhelijk van de rechtsvorm. De inhoud van de 
publikatiefJlicht dient daarbij m.i. gelijkluidend te zijn en zich voor 
bepaalde rechtsvormen niet alleen tot de balans met toelichting te 
beperken. 

Geen breuk met het verleden 
Zal de nieuwe structuur - hoe deze ook zal uitvallen - van de vennoot
schap, het juridisch kader waarin de meeste grotere ondernemingen 
worden gedreven, de adequate vormgeving blijken te zijn in een tijd, 
die de 'democratisering' - vaak ongedefinieerd - in zijn vaandel heeft 
geschreven? Wil een democratische structuur niet doldraaien, dan 
dient zij haar grenzen te erkennen. In zeer sterke mate is dat het geval 
in een onderneming. De argumenten van slagvaardigheid e.d. zijn 
bekend. 

Wat nu op stapel staat, is geen breuk met het verleden, wei een dui
delijke ombuiging. De mogelijkheden zijn aanwezig, hoewel niet van
zelfsprekend, voor een succesrijk voortgaan op deze ingeslagen weg. 

Uiteraard kan dit artikel zelfs bij benadering niet pretenderen een 
volledig beeld van de te verwachten wijzigingen, hun oorzaken en hun 
gevolgen te geven. Ik heb slechts getracht deze zaken te belichten 
tegen de achtergrond van enkele principiele uitgangspunten, daarbij 
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ook tot uitdrukking brengend dat in verloop van tijd vele opvattingen 
zich wijzigen. Een aantal praktische punten bleven daardoor direct al 
buiten beschouwing. 

Een ervan wil ik aan het einde van dit artikel nog noemen: wij 
moeten de ontwikkeling die, zij het met horten en stoten, ook inter
nationaal ons tot grotere eenheden zal brengen, niet uit het oog ver
liezen. De huidige oplossingen zijn nationaal. 

Misschien dat de nieuwe ramen en structuren een minder lang leven 
zullen hebben dan de oude, omdat zij voordien zullen zijn vervangen 
door een werkelijk Europees ondernemingsrecht. Dat lijkt een moeilijke 
weg, maar een die de moeite waard is, en zij die hopen, versagen niet. 
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Springen in een rijdende tram 

- Is het erg vreemd om zo ineens in de 
Kamer te komen? 
- Ben je al een beetje gewend? 
- Heb je nu het gevoel, dat je nog veel 
moet leren? 
Dat zijn zo de vragen, die een kersvers 
kamerlid door familie en kennissen wor
den gesteld wanneer hij - zoals mij over
kwam - nogal plotseling tijdens de parle
mentaire rit moet invallen. 

Welnu, om eerlijk te zijn: een beetje 
overrompelend is het wel. Per slot van 
rekening heeft de kamerkandidaat, die 

L. M. de Beer 

door de partij na de bekende procedure op een verkiesbare plaats 
wordt gezet en vervolgens op de 'normale' wijze kort na de ver
kiezingen in de Kamer komt, voldoende tijd om zich in te stellen op 
zijn nieuwe functie. Daar komt nog bij, dat in het begin van de vier
jaarlijkse parlementaire periode ook het nieuwe kabinet een zekere 
aanlooptijd nodig heeft. De produktie van wetsontwerpen en nota's 
moet nog op volle kracht komen en hoewel er natuurlijk eeri aantal 
zaken uit de vorige kabinetsperiode aanhangig is bij de Kamer, zal 
toch de stroom van stukken die op het nieuwe kamerlid afkomen aan
vankelijk nog niet zijn hoogtepunt hebben bereikt. Tenslotte: tegen
woordig is de Tweede Kamer na iedere verkiezing voor 1/4 a 1/a 
gevuld met nieuwelingen. En zo kan ik mij voorstellen - al heb ik 
dat niet persoonlijk meegemaakt - dat bijv. de voorzitter van een vaste 
commissie in het begin wel eens iets zal zeggen zo in de trant van: 
'Ten behoeve van de nieuwe leden zeg ik er maar even bij dat. . .. '. 
Niets van dit alles echter voor degene, die halverwege de rit instapt. 
De Kamer draait op volle toeren, de provinciale verkiezingen staan 
voor de deur, iedereen weet alles (of doet tenminste alsof), kortom, 
de gevoelens die ik had na mijn beediging kan ik het beste omschrijven 
als die van iemand die in een rijdende tram springt. 
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Nu is dit, zoals bekend, een niet ongevaarlijke bezigheid. Tref je 
het echter dat zich op het balkon van de tram een aantal hulpvaardige 
passagiers bevinden die je met vereende krachten naar binnen helpen, 
dan zijn de risico's minder groot. Dat geluk was mij beschoren. Ik 
kwam terecht in een fractie, die mij vanaf het eerste moment volstrekt 
collegiaal behandelde. Pas later heb ik begrepen, dat dit geen van
zelfsprekende zaak behoeft te zijn. Zoiets kan nl. aileen maar in een 
fractie waar een goede sfeer heerst. Die is er bij de VVD zeer zeker. 

Niet dat er nooit eens meningsverschillen zouden zijn, al zijn echte 
principiele meningsverschillen zeer zeldzaam. Integendeel, de discus
sies binnen de fractie zijn vaak heel geanimeerd. In wezen zijn het 
echter verschillen van inzicht over de te volgen tactiek: doen we er 
verstandig aan een bepaald amendement in te dienen? Bereiken we 
ons doel beter wanneer wij tegen een door anderen ingediende motie 
stemmen? De leden van de fractie hebben niet allen het zelfde tem
perament. De een wil er keihard tegenaan, de ander verkiest een voor
zichtiger weg. Geen wonder, dat na het wekelijkse fractieberaad op 
dinsdagochtend de lunch er wei eens bij inschiet. 

Maar voorop staat toch bij allen de bereidheid, naar een ander te 
luisteren - echt te luisteren - met het resultaat dat we elkaar toch 
weten te vinden. In de Tweede Kamer heeft de VVD-fractie dan ook 
terecht de naam, een hechte groep te vormen. Voor de verdediging 
van de liberale beginselen een goede zaak; voor het nieuwe kamerlid 
een plezierige ervaring. 

Niet aileen dat hij wegwijs wordt gemaakt in de huishoudelijke 
zaken (dank zij de uitstekende introductie van 'chief whip' Joekes 
was ik daar al heel snel in thuis), hij krijgt ook onmiddellijk een taak 
in de fractie. Zo kon ik reeds vier weken na mijn beediging op 4 
november jl. mijn maidenspeech houden, en sindsdien heb ik bij ver
scheidene andere gelegenheden namens de fractie het woord gedaan 
in de Kamer. 

Het moet worden gezegd dat ik bij dit alles veel plezier heb gehad 
van mijn ervaring als gemeenteraadslid in Utrecht. Hoewel de pro
cedures niet dezelfde zijn, is er toch naar de geest veel overeenkomst 
tussen het werk in de Gemeenteraad en dat in de Kamer. Bij het 
openbare debat met zijn interrupties, bij het commissiewerk, maar 
vooral bij het politieke werk bij uitstek: het overleg met de woord
voerders van de andere fracties teneinde na te gaan of van die zijde 
steun valt te verwachten voor de eigen opvatting - is een leerschool 
als Gemeenteraad of Provinciale Staten bijzonder nuttig. 

Papierlawine 
Wat daarentegen toch wei weer tegenviel, was de hoeveelheid studie 
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die een kamerlid moet verrichten. Naast de officiele kamerstukken zijn 
er nog de vele tijdschriftartikelen, verslagen van buitenparlementaire 
commissies, nota's, jaarverslagen, knipselkranten enz. die betrekking 
hebben op het eigen specialisme in de Kamer en die allemaal bij
gehouden moeten worden. En hoe hard je jezelf ook heenwerkt door 
deze papierlawine, steeds blijft het gevoel dat er nog te veel aan je 
aandacht is ontsnapt. In dit verband wil ik wijzen op het grote nut 
dat de partijcommissies, zoals de sociaal-economische commissie, ver
keerscommissie, onderwijscommissie enz., hebben voor de kamerleden. 
V ergaderingen van deze commissies plegen te worden bijgewoond 
door de VVD-kamerleden die de betreffende onderwerpen als specia
lisme voeren. Dat kost natuurlijk extra tijd en ook komt het vergader
tijdstip van zo'n commissie wel eens ongelegen, maar aan de andere 
kant is het - zeker voor een beginnend kamerlid - nuttig om het 
oordeel te vememen van partijgenoten die vanuit hun maatschappe
lijke positie met kennis van zaken kunnen spreken over bepaalde 
onderwerpen. Het overleg in deze partijcommissies heeft twee aspec
ten: enerzijds worden er studies verricht die kunnen leiden tot de 
bekende 'blauwe rapporten', welke aan de partij worden voorgelegd 
ter fiattering - anderzijds worden actuele problemen besproken. Beide 
aspecten zijn voor de kamerleden van belang. 

Al met al is het contact met deskundige partijgenoten dank zij het 
systeem van de partijcommissies ge'institutionaliseerd. Op een minder 
efficiente, maar daarentegen meer spontane wijze geschiedt dit ook 
bij de spreekbeurten, welke ieder kamerlid in den lande vervult. 

Er wordt wel getwijfeld aan het nut van dergelijke bijeenkomsten. 
Laatst zag ik die twijfel nog eens geformuleerd door Laurens ten Cate, 
in de Leeuwarder Courant van 19 augustus, die in de hem zo typerende 
felle trant schreef: ' In Nederland wordt in de politiek niemand door 
argumenten omgepraat. Alle vergaderingen die niettemin gehouden 
worden met dat doel zijn een zinloze tijdverspilling. De politieke 
leiders worden er ongeveer gek van en in elk geval doodmoe. Ze 
verbranden aan onzin en verliezen aan kracht, die ze nodig hebben om 
echt iets te doen.'. Nu ben ik het bepaald niet met de profeet uit 
Oranjewoud eens, dat verkiezingsbijeenkomsten geen zin zouden heb
ben. Zo is het povere resultaat van D'66 bij de laatste verkiezingen 
m.i. wel degelijk mede het gevolg van de vele discussies tijdens de 
verkiezingsstrijd. Maar afgezien daarvan is mij geblehen, dat een 
kamerlid dat hritisch tegenover zichzelf blijft staan, soms bijzonder 
veel van de gemaahte ofJmerkingen uit de zaal han leren! Aileen 
daarom al zouden de verkiezingsbijeenkomsten zin hebben. Dat was 
voor mij een verrassende ontdekking. 
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Ten slotte nog een punt. Toen ik in de Kamer kwam, was ik benieuwd 
naar de persoonlijke verhouding met de kamerleden, die tot de andere 
partijen behoren. In de Gemeenteraad - zo had ik ervaren - heerst 
een redelijke mate van collegialiteit, ondanks aile soms diepgaande 
politieke verschillen. Maar dat ligt dan ook enigszins opgesloten in 
het karakter van de raad, die immers het bestuur vormt van de 
gemeente. Er is - uitzonderingen daargelaten - niet wezenlijk sprake 
van regeringspartijen en oppositie. In de Tweede Kamer is dat nu juist 
wel het geval. Zouden de persoonlijke gevoelens daardoor worden be
invloed? 

Welnu, een groep van 150 kamerleden is natuurlijk tegelijkertijd 
een groep van 150 mensen met ieder een eigen karakter, eigen heb
belijkheden en onhebbelijkheden. Aileen al wegens de persoonlijke 
eigenschappen kan het ene kamerlid je als mens meer aanspreken dan 
het andere. Toch is mijn ervaring, dat bij de persoonlijke verhoudin
gen de politiek wei degelijk een rol speelt. Automatisch voel je je 
meer verwant - 66k in het persoonlijke vlak - met die kamerleden, die 
je eigen politieke overtuiging benaderen. Een heel begrijpelijke zaak 
overigens. 

Daarnaast deed ik nog een andere ontdekking: gevoelens van col
legialiteit behoeven niet wederkerig te zijn . Met name de !eden van 
CPN en Boerenpartij schijnen er moeilijk toe te kunnen komen, de 
andere kamerleden als persoon te waarderen. Zij vermijden zoveel 
mogelijk ieder normaal overleg met andere kamerleden, blijkbaar uit 
angst dat daardoor de politieke tegenstellingen zuilen vervagen (wat 
niet het geval is). Naar mijn stellige overtuiging is er wat dat betreft 
wel degelijk een verband tussen iemands democratische instelling en 
zijn persoonlijke gevoelens jegens de politieke tegenstander: hoe meer 
democraat, des te meer bereidheid, de opponent als mens te waarderen. 
De ware democraat weet altijd te relativeren, ook zijn eigen inzichten. 
Daarentegen ziet degene, die in zijn hart geen democraat is, daar geen 
kans toe. Hij vervalt al te gemakkelijk tot een fanatisme, waarbij 
geen plaats is voor normale menselijke waardering van de politieke 
tegenstander. En dat is een zaak die bij het toenemende extremisme 
in ons land tot nadenken stemt. 
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Enige indrukken uit Joegoslavie 

In mei 1968 heeft een parlementaire dele
gatie onder leiding van de heer Delprat 
een bezoek gebracht aan Joegoslavie. Een 
officieel verslag van dit bezoek is in de 
witte stukken te vinden. Persoonlijke in
drukken zal men in dit verslag niet of nau
welijks tegenkomen. V andaar dat ik graag 
aan de uitnodiging van de redactie voldoe 
daarvan eens iets op papier te zetten. 

Hierbij komt dat sindsdien de discussies 
in ons land over het arbeiders-zelfbestuur 
naar Joegoslavisch model, o.m. als gevolg 
van een desbetreffend studierapport van de 
vakcentrales, zijn toegenomen. 

mr. J. G. Rietkerk 

Ik heb over dat rapport al elders1 mijn mening gegeven en de opstel
lers ervan ver.weten, dat zij te weinig oog hebben gehad voor het feit 
dat het Joegoslavische stelsel vanuit geheel andere achtergronden is 
voortgekomen dan die welke in ons land spelen. 

Men kan die achtergronden overigens moeilijk in een paar zinnen 
in een artikel voldoende tot hun recht laten komen. 

W ellicht kan deze al eerder opgestelde bijdrage over de indrukken 
die men op zo'n reis opdoet, ook op dit punt de zaken nog wat ver
duidelijken. 

Daarbij moet ik wel onderstrepen dat ik toch nog wel eens wat zal 
moeten simplificeren, omdat het niet mogelijk is in een beknopt artikel 
de vaak gecompliceerde toestanden en ontwikkelingen in welk land 
dan ook volledig tot hun recht te laten komen. 

Verder wil ik nog voorop stellen dat, hoezeer wij ook door een uit
gekiend programma en door het feit dat wij naar mijn indruk met 
iedereen van hoog tot laag geheel open hebben kunnen spreken, een 
dergelijk bezoek natuurlijk onvoldoende is voor een beslissend oordeel. 

1. Zie o. a. De N ederl andse Ondernernin g van 12-6-1970, biz. 593, en 4-9-1970, biz. 864. 
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Het zullen dus niet meer dan indrukken kunnen zijn. 
Op deze reis heeft de delegatie bezoeken gebracht aan en uitvoerig 

kunnen spreken met de minister-president, de voorzitter en leden van 
het parlement, een tweetal bedrijfsdirecties en arbeidersraden, een 
Kamer van Koophandel, de president van de juist autonoom geworden 
provincie Voivodena en verschillende andere instanties, dat alles na
tuurlijk afgewisseld met de gebruikelijke ontvangsten en diners, waar
op weer andere contacten konden worden gelegd. 

Drie punten kwamen daarbij steeds weer als de belangrijkste naar 
voren, te weten de politieke situati.e van Joegoslavie, de sociaal
economische toestand van dit land en last but not least de onder
nemingsstructuur. 

Zucht naar onafhankelijkheid 
Daarbij is het mij opgevallen, hoezeer de problemen die zich op elk 
van deze toch nogal uiteenlopende gebieden voordoen, bepaald werden 
door een enorme zucht naar onafhankelijkheid. Die domineerde niet 
alleen in de gesprekken over de verhouding van Joegoslavie ten op
zichte van het Oost- of Westblok, maar ook in die van de zes deel
staten waaruit Joegoslavie is samengesteld ten opzichte van de 
Federatie en in de houding van de 'communities' (waaronder de be
drijfsgemeenschappen) ten opzichte van de omgeving. De sterke afkeer 
die men in Joegoslavie van staatscentralisme heeft is uit de geschiede
nis van dit land wel verklaarbaar. Eeuwenlang heeft men gezucht 
onder de overheersing door anderen, of het nu Turken of Habsburgers 
waren. Het verzet tegen overheersers is in de volksaard ingebakken en 
na de partisanenoverwinning op Hitler is President Tito de nog steeds 
onaantastbare nationale held, terwijl de vroegere partisanen nog steeds 
in hoog aanzien staan. Met dat diep gewortelde onafhankelijkheids
gevoel was een centralistisch communisme moeilijk verenigbaar, zodat 
men eigen wegen is gaan zoeken. 

Vanuit deze summier aangegeven achtergrond zijn de problemen 
die zich op de drie genoemde gebieden voordoen wellicht beter te 
begrijpen. 

De politieke situatie 
Deze werd ten tijde van ons bezoek, voor zover die betrekking had op 
de relaties tot het Oostblok, weinig optimistisch beoordeeld. Het 
drama-Tsjechoslowakije had diepe indruk gemaakt. Ook Joegoslavie 
kan tegen een Russische overmacht niet op. Desondanks werd ons 
grimmig medegedeeld dat men zo nodig weer als partisanen de bergen 
in zou trekken. Opvallend en typerend vond ik in dit verband de 
mededeling dat de Joegoslavische Grondwet niet toestaat het land 
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aan welke vijand dan ook over te geven. Zelfs Tito is niet gerechtigd 
een capitulatie te aanvaarden. 

Joegoslavie verzet zich tegen elke blokvorming. Op een vraag of de 
NATO toch ergens niet een stuk bescherming ook voor Joegoslavie 
oplevert, werd tactisch geantwoord dat het land daar niet om had 
gevraagd. 

Op binnenlands politiek gebied waren wij vooral gei:nteresseerd in 
de verhouding tussen het parlement en de - enige - communistische 
partij. Deze laatste zou vooral een ideologische taak hebben, terwijl het 
parlement zich op de wetgeving richt. Op een vraag waarom geen 
oppositie werd toegelaten, kwam het niet ongeestige antwoord dat, als 
men dat in Joegoslavie zou doen, in de kortste tijd iedereen in de 
oppositie zou zijn! lnmiddels is men er wel toe overgegaan binnen de 
partij de keuze uit verschillende kandidaten mogelijk te maken, zodat 
niet altijd de eerste partijkandidaat verkozen wordt. Van een partij
politieke liberalisatie is echter (nog) geen sprake. 

De zes deelstaten hebben ten aanzien van de binnenlandse politiek 
een grote mate van zelfstandigheid en de onderlinge rivaliteit tussen 
Sloveniers, Bosniers en Macedoniers (om er maar enkele te noemen) 
is van dien aard, dat ik mij niet aan de indruk heb kunnen onttrekken 
dat de eenheid van J oegoslavie vooral bepaald wordt door de ge
meenschappelijke vijanden van buiten. 

De economische toestand 
Op economisch gebied is Joegoslavie sterk geliberaliseerd. Buiten het 
kader van de .algemene wetgeving is er, vooral ook op aandrang van 
de verschillende deelstaten, geen staatsbeheer meer. De onafhankelijke 
positie van dit land tussen het Oost- en W estblok maakt ook de eco
nomische situatie niet rooskleurig. Op het gebied van de export lagen 
er grote problemen. De betalingsbalans was slecht. Daartegenover 
staat dat dit land sinds de Tweede Wereldoorlog economisch veel 
heeft bereikt. 

Het toen nog vrijwel geheel agrarische land heeft een sterk ex
panderende industrie weten op te bouwen en de landbouw tot 60 Ofo 
teruggedrongen. Sterk werd gepleit voor samenwerking en joint 
ventures met Nederlandse industrieen. De Nederlandse industrie heeft 
een goede naam in J oegoslavie. 

De herstructurering die van de liberalisatie het gevolg is geweest, 
heeft overigens wel problemen opgeroepen. Doordat alles op de staten 
en vooral de bedrijven zelf werd teruggespeeld viel de mogelijkheid 
van centrale aanpak van bepaalde problemen tevens weg. 

Zo kregen wij op een vraag, of Joegoslavie niet wat meer aan 
bevordering van toerisme kon doen, ten antwoord dat dat bijv. m 
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Roemenie daarom zoveel beter ging, omdat de propaganda daar door 
de Staat wordt georganiseerd. In Joegoslavie moet men het in de be
treffende regio's zelf doen, met alle gebreken van dien. 

Ook de inkomensverschillen tussen de verschillende staten van 
Joegoslavie zijn naar onze begrippen schrijnend. Het landelijke gemid
delde inkomen ligt op 600 dollar. In het welvarende noordelijke Slovenie 
is dit 2000 dollar , in Macedonie daarentegen gemiddeld niet meer dan 
150 dollar per jaar! De federale regering heeft geen andere mogelijk
heden om hier iets aan te doen dan het via een soort ontwikkelings
fonds stimuleren van bepaalde industrieen in de achtergebleven ge
bieden. 

De werkloosheid is ook groot naar ooze hegrippen. Het officiele 
percentage was zes, maar het land heeft daarbij nog veel verborgen 
werkloosheid. Zo vertelde de minister-president ons dat bijv. in de 
tabaksindustrie 1,2 miljoen mensen werkzaam waren, doch dat het 
geen moeite zou kosten dezelfde produktie te halen met 200.000 men
sen als men modernc landbouw- en fabricagemethoden zou doorvoeren. 

Hij maakte zich daar veel zorgen over, en voegde eraan toe dat 
het er tenslotte in alle landen om behoort te gaan, de mensen een 
beter bestaan te geven. H et kapitalistisch stelsel was daarin volgens 
hem tot nu toe beter geslaagd dan het communistische. In J oego
slavie probeert men de zaken vanuit het vroegere centralisme zoveel 
mogelijk terug te spelen naar de mensen zelf om die zoveel mogelijk 
tot eigen activiteiten aan te zetten en zelf verantwoordelijk te maken. 

Ondernemingsstructuur 
lk heb sterk de indruk gekregen dat de afkeer van staatscentralisme 
de belangrijkste drijfveer is geweest om te komen tot de Joegoslavische 
ondernemingsstructuur, waarin de geme<:nschap van werknemers de 
laatste zeggenschap heeft. 

Want als men zich aan de ene kant afzet tegen overheersende 
staatsbemoeienis, maar aan de andere kant als communistisch land 
niet wil overgaan tot het toelaten van kapitalistische ondernemingen 
naar Westers model, waar kan men dan de zeggenschap in en over de 
onderneming anders leggen dan bij de gemeenschap van werknemers? 

Dit principe, waarbij de 'community' het laatste woord heeft, is, 
naar men ons verzekerde, ook op andere gebieden doorgevoerd, zoals 
bij de omroep, de ziekenhuizen e.d. 

N atuurlijk hebben wij bij ons bezoek aan enkele bedrijven geprobeerd 
erachter te komen, hoe een dergelijk systeem nu in de praktijk func
tioneert. In een machinefabriek van 3000 werknemers fungeerde een 
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arbeidersraad van 60 mensen, gekozen door het gehele personeel. 
Deze raad had op zijn beurt weer zes personen gekozen tot dagelijks 
bestuur en daarnaast vier directeuren aangewezen die met de bedrijfs
leiding waren belast. Deze laatsten stellen jaarlijks een produktie- en 
beloningsplan op (waarbij de loonschalen geheel op basis van merit
rating worden vastgesteld, zonder jeugdschalen e.d.), welk plan in 
grote lijnen door de arbeidersraad wordt goedgekeurd . Het manage
ment vult dan in de loop van het jaar dit plan verder in door middel 
van op het publikatiebord afgekondigde beslissingen. De praktijk in 
de door ons bezochte ondernemingen was, dat die plannen altijd door 
de arbeidersraad werden gesanctioneerd, omdat de bedrijfsleiding 
natuurlijk wel zo verstandig was, het dagelijks bestuur van de raad bij 
de opstelling van de plannen te betrekken. Ik had de indruk dat de 
zaken, evenals bij ons, praktisch geheel door het management worden 
gerund en dat men de functie van het dagelijks bestuur van de ar
beidersraad tot op vrij grote hoogte met onze raden van commissa
rissen kan vergelijken. 

Desgevraagd zei men ook ronduit dat de werknemers zelf niet over 
het totale bedrijfsbeleid kunnen oordelen, doch vertrouwen stellen in 
het management. De discussies in de arbeidersraad beperkten zich 
meestal tot de vaststelling van de inkomens (moet er van de winst 
meer naar de lonen of naar de investeringen) en de ontslagkwesties. 
De inkomens varieerden in de machinefabriek, die wij bezochten, van 
250 tot 4 a 500 gulden per maand met een gemiddelde van 350 gulden. 
De directie ontving 4 a 5 maal zoveel, waarbij men wel moet be
denken dat J oegoslavie een fJrocentuele inkomstenbelasting kent en 
de topfunctionarissen ook nog wel andere faciliteiten in de vorm van 
vrij wonen, auto met chauffeur e.d. genieten. 

Naar mijn oordeel kleven er aan dit stelsel verschillende nadelen. 
Enkele daarvan vallen direct op. Het eerste is, dat het zo weinig 
sociaal werkt. Ik noemde reeds de geweldige inkomensverschillen 
tussen de staten onderling. Dit geldt ook in kleiner verband. Als men 
in een goed renderend bedrijf werkt, zit men goed. Maar men schroomt 
ook daar niet, saneringen door te voeren en personeel te ontslaan. En 
hoezeer de ontslagenen dan ook geacht mogen worden mede-eigenaars 
van de onderneming te zijn geweest, bij ontslag blijkt daar niets van 
en wordt men met enkele maanden loon het bos ingestuurd. Des
gevraagd antwoordde men ons eerlijk, dat dat inderdaad een van de 
problemen van het systeem was, waar men nog geen oplossing voor 
had gevonden. Men zocht in de richting van een soort vermogens
aandeel, dat meegegeven zou kunnen worden! 
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Tot nu toe staat men particulier aandelenbezit echter niet toe. De 
financien leent men van de banken, die men als het goed gaat af
betaalt om daarna op zelffinanciering over te gaan. 

Het bedrijfsinitiatief van particulieren wordt slechts toegestaan voor 
bedrijven met maximaal 5 werknemers. Dat aantal kan met enkele 
familieleden erbij nog wel eens wat uitlopen, maar zo gauw het bedrijf 
enige omvang heeft, gaat de zeggenschap naar de bedrijfsgemeenschap 
over. Daar ligt een ander groot bezwaar van dit stelsel, nl. dat het 
particuliere initiatief, waaraan wij ondernemingen als Philips en 
Bruynzeel te danken hebben, daar geen kans krijgt om een bijdrage 
te leveren aan de economische vooruitgang. 

Dit zijn zo maar enkele problemen waar je in Joegoslavie direct tegen
aan loopt en die ook volmondig worden toegegeven. Het zijn niet de 
enige negatieve kanten van dat stelsel. Ik denk bijv. aan wat men 
noemt de 'atomisering' van de economie, aan de moeilijkheden waar
mede men worstelt om tot voldoende investeringen te komen en niet 
alles op kort zicht in de directe loonsverbeteringen om te zetten, aan 
het feit dat de werknemers ook direct voor de verliezen op moeten 
draaien, aan de overheersende invloed van de banken en de technici 
en - wat misschien nog wei het belangrijkste is, aan het feit dat deze 
structuur geen enkele waarborg biedt, dat deze deelbelangen ook maar 
enigszins kunnen worden ingepast in een algemeen belang. 

lk geloof daarom dat wij dwaas zijn als wij te veel zouden flirten 
met dit stelsel. Ik kan mij voorstellen dat dit voor een land als 
Joegoslavie wellicht het beste is, wat tot nu toe uitvoerbaar was. 
Wij kunnen van hun stelsel oak nog heel wat leren op het punt van 
het betrekken van belanghebbenden bij het te voeren beleid en de te 
nemen beslissingen. 

Menigeen heeft mij daar echter gezegd dat Joegoslavie zich op het 
begin voelt van een weg, die wij al eerder hebben afgelegd, en men 
staat dan ook verbaasd als men hoort dat er in Nederland stromingen 
zijn, die geheel op hun stelsel willen overschakelen. Men wil juist 
graag onze kant op, omdat dat meer prikkel tot initiatief en zelf
verantwoordelijkheid geeft, en omdat ons 'sociale' kapitalisme een 
veel betere inkomensverdeling oplevert. 

Ik ben het er na dit interessante bezoek met mijzelf nog niet over 
eens, of men Joegoslavie niet eerder nationalistisch - in de zin van 
het vooropstellen van het deelbelang - dan communistisch zou moeten 
noemen. 

In ieder geval vond ik de sterke afkeer van overheersing door wie 
dan ook, ook in de interne verhoudingen, het meest treffende en be
palend voor de beoordeling van de wijze, waarop dit land de vele 
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problemen waarvoor het staat, zelf probeert op te lossen. Ik heb daar 
grote bewondering voor. 

Dat die problemen niet eenvoudig zijn, kan misschien het beste worden 
gei:Ilustreerd met een uitspraak van Nehroe, die na een van zijn be
zoeken aan Joegoslavie concludeerde: 

']oegoslavie is een land met zeven buurlanden, zes staten, vijf na
tionaliteiten, vier . . . . (weet ik niet meer ), drie godsdiensten, twee 
buitenlandse blokken, maar een drang naar onafhankelijkheid'. 
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Modernisering van de pachtwetgeving 

Waarom is het land 'duur' en zijn de prij
zen 'laag'? Het rapport van de Telders
stichting, geschreven door de hoogleraren 
Horring en Polak, houdt zich bezig met het 
laatste deel van deze vraag, constateert 
dat de pacht laag is in verhouding tot de 
waarde van het land en doet een suggestie 
om de relatie te verbeteren. 

Deze suggestie komt er in het kort op 
neer de pacht (iets) te verhogen. Daamaast 
beveelt het rapport aan het continuatie
recht van de pachter iets af te zwakken en 
de eigenaar dus iets meer zeggenschap 
over zijn bezit te geven. 

1r. H. J . Louwes 

Het rapport is kort, bondig en bevat zo ogenschijnlijk een logische 
analyse, gevolgd door enkele conclusies en concept-wetteksten die een 
verbetering van de pachtwet zouden inhouden. De schrijvers hebben 
kennelijk getracht de hele romantische abracadabra om de grond-, 
pacht- en landbouwpolitiek te vermijden en de zaken duidelijk te stel
len. Daarin zijn ze zeker geslaagd, en het geschrift lijkt mij ook voor 
niet-agrariers goed leesbaar en in zijn conclusies aanvaardbaar. 

Voor mij is dit laatste echter niet helemaal het geval. Wei voor die 
gedeelten uit het rapport over enige verbeteringen in het continuatie
recht van de pachter. De huidige regeling van dit recht in de wet en in 
de toepassing van de wet is geheel ten gunste van de pachter en ont
voogt de landeigenaar geheel. De verbeteringen die de auteurs terzake 
voorstellen, lijken mij redelijk en aanvaardbaar. 

Het onbevredigende gevoel, dat er bij mij na lezing en herlezing over
blijft, vindt zijn oorzaak in de gedeelten van het rapport over de 
relatie tussen de pacht en de waarde van de grond. Op het moment dat 
ik dit stel, kan ik de lezer niet onthouden dat ik niet aileen praktise
rend boer ben, in Noord-Groningen, maar ook - en daar gaat het om -
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pachter! Men kent dus nu de achtergrond, de optiek van de criticus. 

lk begon deze bespreking met de vraag: waarom is het land 'duur' en 
waarom zijn de pachten 'laag'? De vraagstelling suggereert een afhan
kelijkheid, een correlatie tussen de prijs van land en de pacht! Van dit 
onderlinge verband tussen beide grootheden gaan de auteurs ook uit. 
Vandaar hun kwalificatie - laag - voor de pacht, vandaar ook hun 
suggestie deze te verhogen. 

Maar is dit onderlinge verband tussen pacht en prijs van grond in 
een dergelijke mate aanwezig, dat men het ene laag mag noemen om
dat het andere hoog of duur is? lk geloof het niet! De grond is duur 
in ons land, omdat grond en ruimte schaars zijn. V eel grond is no dig 
om onze talrijke inwoners te huisvesten, werk te verschaffen en recrea
tieruimte te geven en om onze maatschappij van de nodige infra-struc
tuur te voorzien. De prijzen van grond en ruimte lopen als gevolg 
daarvan in het hele land sterk op; de boer uit Zuidwest-Nederland 
wiens grond is onteigend of die is uitgekocht, trekt naar N oordoost
N ederland en koopt daar grond. Bovendien is grond een gezocht be
leggingselement, omdat het bewezen heeft door de jaren heen een 
goede verzekering te zijn tegen geldontwaarding en bovendien op goud, 
sieraden, schilderijen, antiek e.d. voor heeft, dat de dief er wel over
heen kan lopen, maar het niet mee kan nemen. AI met al is de prijs 
van grond ( = ruimte) in ons dichtbevolkte, zich snel industrialiseren
de, met inflatie gezegende en grondverslindende noordwest-Europa 
sterk opgelopen. Dit was ook de reden om de wettelijke beheersing van 
de grondprijzen enige jaren geleden af te schaffen. De grondprijzen 
zijn nu overigens gestegen tot een niveau dat in geen enkele verhou
ding meer staat tot de agrarische waarde. 

De hoogte van de pacht heeft echter in onze 'economie dirigee', die in 
wezen een inkomenspolitiek beoogt, een heel andere begrenzing. De 
raison van de prijsbeheersing lag en ligt nog in de volgende, naar mijn 
mening terechte, sociale overweging van de wetgever: de beheersing 
van de prijzen voor de bodemgebonden produkten - granen, zuivel, 
suiker - gaat uit van het incalculeren van bepaalde bedragen voor het 
gebruik van de produktiefactor grond. Mede op basis van deze laatste 
normbedragen werden v66r de oorlog en in de decade na de oorlog 
de nationale produktiekosten van de produkten berekend en op dezelf
de basis zijn nadien grosso-modo de EEG-prijzen voor dezelfde pro
dukten vastgelegd, alle produkten dus waarvan de voortbrenging ge
heel aan het gebruik van grond is gebonden. Men moet al een vreemde 
in het Jeruzalem van de na-oorlogse Westeuropese sociale en econo
mische politick zijn om niet in te zien dat deze nationale en/of commu-
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nautaire beheersing der opbrengstprijzen evenzeer leidt tot beheersing 
van de vergoeding voor het gebruik van de grond, i.e. de pacht. Z6 
was het v66r de jaren zestig onder het nationale kostprijsbeleid, zo is 
het ook na de inwerkingtreding van de EEG onder de vigeur van de 
'branche'prijzen. 

Afnemende correlatie 
Vandaar mijn vraagteken achter het door velen aangenomen verband 
tussen grond- en pachtprijzen. Beide worden door verschillende facto
ren bepaald en beheerst en hun correlatie wordt steeds minder. Kort
om: ik zie dus ook nog niet dat de pachten omhoog moeten omdat de 
grond zo duur is! Het een heeft met het ander weinig of niets te 
maken. Wie zich beklaagt dat hij te weinig rendement van zijn grond 
heeft, heeft eigenlijk zijn geld verkcerd belegd. Waarschijnlijk ligt zijn 
rendement toch nog iets hoger dan wanneer hij het heeft belegd in 
goud, sieraden, schilderijen of antiek. Maar het is minder dan wanneer 
hij zijn geld heeft belegd in (goede) aandelen. Wie geeft of claimt 
echter een rendementsbeheersing of -garantie op aandelen? 

Zoals ik het zie, wordt het rendement van de massa van de grond in 
de EEG bepaald door de marge die de Brusselse prijzen laten voor de 
waardering van de grond. De waarde van de grond die hier uit voort
vloeit - zo men wil de 'agrarische waarde' - zal omstreeks drie- a 
vierduizend gulden per ha zijn, dat is ongeveer een derde van de hui
dige verkeerswaarde. Wat men er voor geeft, wordt bepaald door 
overwegingen van schaarste, inflatievrees, zekerheid, sociale en maat
schappelijke standing, etc. Van dit laatste bestanddeel mag men geen 
jaarlijks inkomens-rendement verwachten. 

lk leg de volgorde der befJalende factoren aldus: EEG-jJrijzen, pacht; 
grondfJrijs. De auteurs van het geschrift vver de modernisering van de 
pachtwetgeving hebben naar mijn mening de eerste factor niet als 
bepalend erkend - hij wordt nergens in het raport genoemd - en de 
volgorde van de twee andere omgedraaid. Hierdoor verliest het ge
schrift volgens mij aan waarde, ondanks zijn helderheid en logica. Een 
logica die meer aansluit ojJ de maatschappelijke gedachten van de tijd 
die achter ons ligt dan op de tijd waar wij nu in leven en die waar wij 
heen leven . 
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Politiek is geen witmaker 

'Wat ik stem is mfjn zaak en daarmee uit'. 
Een niet ongewone reactie op politieke propaganda van de Neder

lander. Wie, zoals ik, tijdens de campagne bij de laatste gemeente
raadsverkiezingen enkele dagen in een VVD-marktkraampje op de 
Haagse Hofweg heeft gestaan om voorbijgangers te wijzen op het be
staan van de VVD, kan erover meepraten : de gemiddelde Nederlander 
ziet politieke propaganda als een inbreuk op zijn prive-sfeer. 

De Haagse VVD'ers die de politieke kraam bevolkten, hadden hun 
instrudies: eerst beleefd meedelen dat er verkiezingen in zicht waren, 
dan de voorbijgangers verzoeken vooral te gaan stemmen en daarna 
pas met liberale propaganda op de proppen komen. Maar hoe beschei
den onze aanpak ook was, een deel van het publiek reageerde of we 
pornografie verspreidden in plaats van een deugdzaam gemeentepro
gramma. Opmerkingen als: 'Waar bemoeit u zich mee!', 'Ik stem niet, 
een pot nat', 'Ik zal wel wijzer wezen', en ontelbare ongearticuleerde 
grauwen en s~auwen daalden op onze hoofden neer. Sommige passan
ten probeerden ons te ontlopen, maar aangezien oversteken op de 
Hofweg nu eenmaal levensgevaarlijk is, moesten zij over de rand van 
het trottoir langs ons balanceren. Vreemd waren soms ook de readies 
van partijgenoten. Van deze categorie zou je toch enig enthousiasme 
kunnen verwachten, maar met een woedend 'Ik stem u al', 'ik ben al 
jaren lid', weigerde een niet onaanzienlijk aantal het gemeentepro
gramma aan te pakken. 

Bittere nasmaak 
Hoewel de meerderheid van het publiek 'normaal' reageerde, hield ik 
toch van die paar dagen als 'kraamvrouw' een bittere nasmaak over. 
Aan het feit dat het om de VVD ging, lagen de onhebbelijke readies 
niet. De Boerenpartij en de PvdA, die twee dagen een kraam naast de 
onze betrokken, hadden dezelfde - misschien nog wel slechtere -
ervaringen. Werd onze folder nog netjes in zak of tas gestopt, het 
materiaal van BP en PvdA belandde vrijwel steeds in de goot. Wat 
de mensen thuis met ons program hebben gedaan, onttrok zich natuur-
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lijk aan onze waarneming. We zullen daarom nooit weten of de twee 
zetels winst (van acht naar tien) in de Haagse raad iets te maken heeft 
gehad met ooze propaganda. 

En het is nu juist die onwetendheid over de invloed van politieke 
propaganda, die het de bedenkers van verkiezingscampagnes zo moei
lijk maakt. Ik geloof niet dat geld het allerbelangrijkste is bij het ont
werpen van een campagne. V eel meer waarde hecht ik aan het tevoren 
bedenken, welke groep een partij met haar propaganda wil bereiken, 
wat zij die groep wil meedelen en hoe zij die groep denkt te benaderen. 

De beweegredenen van de kiezer om te stemmen zoals hij stemt zijn 
nog duister en bovendien zeer gemengd. Het in 1967 direct na de ver
kiezingen onder leiding van prof. dr. G. Kuyper door de VU gehouden 
onderzoek kan wel enig inzicht verschaffen. Gevraagd naar het motief 
van zijn partijkeuze, antwoordde 220/o van de kiezers dat zijn gods
dienst bepalend was geweest, 19% vond de behartiging van de belan
gen van zijn groep (boer en, arbeiders, middenstanders enz.) het be
langrijkst, bij 130/o hadden program en beleid de doorslag gegeven, 
120fo stemde uit beginsel, 120/o uit gewoonte of traditie en 11 Ofo omdat 
de partij van zijn keuze naar zijn mening de beste was. De overige 
redenen (vertrouwen in de leider, nieuwe partij, protest tegen een 
andere partij, onbehagen) haalden elk maar twee tot vier procent. Het 
spreekt vanzeif, dat voor iemand die propaganda wil maken de kleine 
percentages kiezers met hun nauwelijks scherp omlijnde motiveringen 
niet zo interessant zijn. Maar wat moet een propagandist van een niet
confessionele partij beginnen met het godsdienstig motief, dat voor 
bijna een kwart van de kiezers bepalend bleek te zijn? Het groeps
belang is een zeer subjectieve drijfveer. Een werknemer kan van elke 
partij wel vinden dat zij zijn belangen het best behartigt. Bovendien 
pretenderen vrijwel alle partijen dat zij alle belangen van alle groepen 
behartigen. De beginsel-stemmers zullen waarschijnlijk niet door pro
paganda van een andere partij hun keuze wijzigen. Het gevaar dat 
propaganda van hun eigen partij hen brengt tot het besluit dat ze met 
hun beginselen beter naar een andere partij kunnen gaan, lijkt me 
groter. En dat laatste is een zaak waar de politieke propagandist ern
stig rekening mee moet houden. Hij moet met zijn propaganda nieuwe 
kiezers aantrekken, maar anderzijds zorgen dat de vaste kern van zijn 
partij hem niet in de steek laat. 

Uit het bovenstaande wordt wel duidelijk dat de godsdienst-, groeps
belang- en principestemmers ( ongeveer de helft van het aantal voor 
de VU ondervraagden - optelling van de percentages is niet mogelijk 
omdat sommigen meer redenen voor hun partijkeus opgaven) voor 

E 
tc 
k 
st 
d 
v 
v 
d 

VI 

a 
p 
t< 
b 
0 

b 
e 

I 
II 

S' 

n 
s· 
II 

tJ 
v 
d 
a 
h 
b 

1 
g 
'll 

t 
( 

I 
g 
1 



propaganda die het werven van nieuwe kiezers ten doel heeft, moeilijk 
bereikbaar zijn. 

Een partij die nieuwe kiezers wil aantrekken, kan zich het best richten 
tot degenen die stemmen op de partij die ze de beste vinden, op de 
kiezers die program en beleid belangrijk vinden en op degenen die 
stemmen uit traditie of gewoonte. Het gaat hierbij om ongeveer een 
derde van de kiezers. Het is duidelijk dat deze groep niet vatbaar is 
voor leuzen als 'Stem Karel' of 'Wij zijn progressief'. Deze kiezers 
vragen - sommigen bewust, anderen onbewust - om concrete propagan
da. Wie stemt op de partij die hij de beste vindt, moet ervan overtuigd 
worden dat de partij die zich tot hem wendt inderdaad de beste fs. 
En dat kan nooit worden bereikt met losse kreten. Dat moet bewezen 
worden. Door een goed verkiezingsprogram, dat overzichtelijk en voor
al begrijpelijk moet zijn. Education permanente, conventionele bewa
pening, alternatieve maatschappij en bi-laterale ontwikkelingshulp zijn 
tot cliche's geworden die de kiezer - voor zover hij al exact weet wat ze 
betekenen - niets meer zeggen. Met een goed, helder program (waar 
ook in moet zijn opgenomen, wat de betrokken partij al heeft bereikt) 
bereikt men ook de groep die zijn keus bepaalt op grond van program 
en beleid. 

De traditie-stemmers zijn een groep apart. Vrouwen nemen - helaas -
in dit gezelschap een ruime plaats in. 'Ik stem naar wat mijn man 
stemt' is natuurlijk geen erg gemotiveerde keus. Goede propaganda 
moet het mog~lijk maken de ingedommelde traditie- en gewoonte
stemmers wakker te schudden. Ik geloof, dat D'66 daar in 1967 goed 
in is geslaagd. De kreet 'nieuw, anders' heeft velen losgeweekt van hun 
traditionele partij. Maar politiek is geen witmaker. Kon D'66 bij de 
vorige kamerverkiezingen nog onbekommerd knappe propaganda be
drijven, in 1971 zal de kiezer 66k D'66 vragen naar wat het in de 
afgelopen 4 jaar heeft gedaan. En daarmee belanden we vanzelf bij 
het, volgens mij, belangrijkste aspect van de propaganda: het politieke 
beleid. 

Een dure verkiezingscamfJagne heeft volgens mij alleen zin als het 
gaat om een nieuwe fJartij of als de fJartij die zo'n campagne voert 
werkelijk met bewijzen han komen dat zij in de afgelopen zittings
periode heeft bijgedragen aan verbeteringen van de maatschappij. 
Goeie politiek is de beste fJrOfJaganda! 
De Nederlandse kiezer staat wantrouwig tegenover reclame en propa
ganda. V 66r de gemiddelde huisvrouw haar waspoeder in de steek 
laat, moet er heel wat gebeuren (dat is ook goed te zien aan de adver-



tenties) en v66r een Nederlander breekt met zijn stemtraditie ook. 
Het relatief kleine stapje van een partij in het midden naar een 

partij links of rechts van het midden is voor een Nederlander vaak 
groter dan de stap van Labour naar Conservative voor een Engelsman. 

ledereen wil in 1970 wel ergens een mentaliteit veranderen. Op 
mijn lijstje mentaliteitsveranderingen neemt die ten aanzien van de 
politieke propaganda (en de politiek) een belangrijke plaats in. Con
creet toegespitst op de VVD; meer mensen zouden hun creativiteit 
belangeloos in dienst moeten stellen van de propaganda-commissies, 
meer mensen .zouden bereid moeten zijn tijdens de campagne een hand
je uit te steken en meer mensen zouden moeten beseffen dat de VVD 
geen gezelligheidsvereniging is, maar een organisatie die zoveel moge
lijk vertegenwoordigers in Kamers, Raad en Staten moet zien te krijgen 
om het liberalisme een zo groot mogelijke rol te laten spelen op alle 
bestuurlijke niveaus. 

Mieke Hubert-Hage 
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Medewerkers in vogelvlucht 

L. M. de Beer werd in 1934 te Wenduinen (Belgic) geboren. Was na zijn HBS- en 
HTS- (bouwkunde) opleiding organisatie-adviseur bij de Stichting Ratiobouw (Bouw
centrum), bedrijfsleider bij een bouwbedrijf en medewerker van het planbureau van 
de Medische Faculteit in Rotterdam. Tot voor kort was hij raadslid voor de VVD 
in Utrecht en sinds november 1969 is hij lid van de Tweede Kamer voor de VVD. 

Ir. H . J. Louwes werd in 1921 in U lrum (Gr.) geboren, bezocht de Rijks HBS te 
Groningen, studeerde aan de Landbouwhogeschool in Wageningen en aan de Univer
sity of Illinois (USA). Hij was medewerker aan het Landbouw Economisch Instituut, 
inspecteur directie van de Wieringerm'eer (NOP-werken) . Thans landbouwer te Ul
rum , vice-voorzitter van de Coop.-Ver. 'Suiker Unie' en sinds 1963 lid van de 
Eerst'e Kamer voor de VVD. 

Annelien Kappeyne van de Coppello werd in 1936 geboren te Loosdrecht, volgde 
gymnasiaal onderwijs te Utrecht en studeerde rechten te Leiden, waar zij in 1966 de 
meestertitel behaalde. Kort nadien trad zij als algemeen medewerkster in dienst van 
de VVD-fractie in de Tweede Kamer. 

Sinds september 1966 is zij lid van de gemeenteraad van Leiden. Op 31 oktober 
1969 werd zij benoemd t.ot adjunct-secretaris van de Kiesraad. Op 3 augustus 1970 
werd zij benoemd _tot lid-secretaris van de werkgroep ad hoc 'kiesstelsel universiteiten 
en hogescholen' in het kader van de Wet Universitaire Bestuurshervorming 1970. 

Mr. J. G. Rietkerk werd geboren in 1927 te Boskoop. Deed in 1946 eindexamen 
HBS-B en in 1947 staatsexamen gymnasium-B. Studeerde van 1947-1952 Neder
lands recht te Leiden en deed in 1952 doctoraal examen. Hij was van 1953 tot 1956 
werkzaam in de advocatuur en bij een emigratie-vereniging, van 1956 tot 1959 was 
hij juridisch medewerker bij de Vereniging van Nederlandse Gemeenten en van 1959 
tot 1967 secretaris bij het Centraal Werkgevers-verbond, waar hij thans adviseur is. 
Hij is sedert februari 1967 lid van de Tweede Kamer. 

Drs. G. M. V. van Aardenne werd in 1930 te Rotetrdam geboren, behaalde in 1947 
zijn eindexamen gymnasium-B en in 1955 zijn doctoraal examen wis- en natuurkunde 
aan de Rijksuniversiceit te Leiden. In 1957 trad hij in dienst bij de Koninklijke Firma 
Penn en Bauduin te Dordrecht, bij welk bedrijf hij van 1967 tot 1 januari 1970 (de 
datum waarop het bedrijf werd overgenomen) directeur was. Sinds 1964 is drs. 
Van Aardenne lid van de gemeenteraad van Dordrecht voor de VVD en sinds 2 juli 
van dit jaar is hij wethouder van bedrijven en recreatie van Dordrecht. Hij is o.a. 
lid van de Economische Raad van het Verbond van Nederlandse ondernemingen en 
sinds 1964 voorzitter van de sociaal-economische commissie van de VVD. 
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PER SLOT VAN REKENING 
ZES ONDERNEMERS OVER HUN LEVENSWERK 

tweede druk 

door A. C. W. van der Vet (redacteur Algemeen Dagblad) 
met een woord vooraf door prof. dr. P. f. Bouman 

In dit hoek schetst Van der Vet de portretten van zes belangrijke 
Nederlandse ondernemers, t.w. 

WILLEM BRUYNZEEL 
HUUB VAN DOORNE 
ALBERT HEIJN 
PIJL KROESE 
JOHANNES MEYNEN 
HELMICH WEIDEMA 
Met betrokkenen werden - op basis van een zeer uitvoerige, voor ieder 
der ondervraagden identieke, vragenlijst- een aantallange en vaak zeer 
lange gesprekken gevoerd. In de meeste gevallen volgde daarop nog 
een schriftelijke gedachtenwisseling. Ook bestudeerde de schrijver 
lezingen en redevoeringen die de geinterviewden in de loop der jaren 
hadden gehouden, artikelen die zij hadden gepubliceerd etc. Tenslotte 
werd gepoogd een indruk te krijgen van het bedrijf van de geinter
viewden. Het aldus verkregen materiaal werd door de schrijver be
schouwd als grondstof, die vrij werd bewerkt. 
Uitgangspunt waren vragen als: Wat drijft mensen als de hier ge
schetsten tot ondernemen? Zien zij hun onderneming als doel op zich
zelf of als onderdeel van de samenleving? Hoe staan zij tegenover in
spraak, medezeggenschap etc.? Hoe denken zij zelf over het ,imago" 
dat de ondernemer in ons land heeft? Hoe waarderen zij het beginsel 
van macht? 

182 blz. If 9,90 I verkrijgbaar in de boekhandel 

nijgh & van ditmar 
rotterdam I 's gravenhage 



TONEEL EN PUBLIEK IN NEDERLAND 

W. Zweers en L. Welters 

Publikatie nr. 7 van de Dr. E. Boekmanstichting 

Uit deze publikatie blijkt, dat het met het toneelbezoek wat minder 
droef gesteld is dan de kreet 'vijf procent van de bevolking gaat naar 
het toneel' doet bevroeden. 
Men kan enige inzichten verwerven omtrent de relatie van aanbod en 
vraag, waarbij het gevoel toeneemt, dat een groter toneelpubliek zou 
ontstaan als het aanbod beter werd georganiseerd. Men kan constate
ren dat de kloof tussen de deftige en de niet deftige N ederlanders, zo
als ook die tussen stad en land, nog steeds voortbestaat. Toneel is geen 
bezit van alle Nederlanders, ongeacht afkomst. Men kan met blijdschap 
of ergemis vaststellen, dat het Nederlandse volk luchtig wil uitgaan, 
eerder dan met problemen worstelen via de planken. Ondanks de ge
varieerdheid die het hoek biedt, valt wei een aantal conclusies te trek
ken. Als men een toekomstig groter toneelpubliek wenst, zal men nu, 
op ~e scholen, aan de slag moeten om het te kweken via musische, 
dramatische vorming. Als men sociale spreiding - het betrekken van 
meer bevolkingsgroepen - wenst, dan zal men een geschakeerder soort 
toneel moeten brengen. Speciaal zal meer aandacht voor het blijspel, 
voor het toneel van eigen bodem, voor het toneel dat zich instelt op het 
specifieke publiek, voor het toneel ook in het kleine theater, nodig zijn. 
Tenslotte mag een conclusie niet ontbreken omtrent de interesse van 
het publiek: dat het waar voor zijn geld en moeite moet krijgen. 

272 blz. I f 12,50 I verkrijgbaar in de boekhandel 

universitaire pers rotterdam (besteladres) 
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Liberaal reveil 

13e jaargang nr. 2 - december 1970 



LIBERAAL REVElL wordt uitgegeven door N.V. Uitgeverij Nijgh & 
Van Ditmar, Rotterdam en de Stichting Liberaal Reveil. 

REDACTIE: 

L. M. de Beer (eindredacteur); H. F. Heijmans; 
mevrouw W. P. Hubert-Rage (secretaresse); Th. H. Joekes; 
mejuffrouw mr. A. Kappeyne van de Coppello; mr. P. 0. Numans; 
H. Vrind; H. Wiegel. 

BESTUUR STICHTING 'LIBERAAL REVElL': 

H. J. L. Vonhoff ( voorzitter); drs. L. D. Oosterveld ( secretaris); mr. 
H. E. Koning (penningmeester); W. Altink; H. H. Jacobse; F. Lauxter
mann; drs. A. Szasz; mevrouw mr. E. Veder-Smit. 

Redactie-a dres: Leuvensestraat 20, 's-Gravenhage, telef. 070-
551233. 

Administratie: Badhuisweg 232, 's-Gravenhage, 
tel. 512 711 - postrekening 145192 
t.n.v. N.V. Uitgeverij Nijgh & Van Ditmar. 

Abonnementsprijs: (6 nrs. per jaar) I 15,50 per jaar; studenten
abonnement: f 10,- per jaar; losse nummers. 
1 3,25. 
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Terugblik op kabinet-De Jong - mr. P. 0 . Numans 
Vrijheid, verantwoordelijkheid, mondigheid 
Milieubeheer als kapstok - Mieke Hubert-Hage 
De Freule en het prerogatief 
Pas op voor het 'Wilson-effect' ! - L. M. de Beer 
Vermaatschappelijking van het onderwijs - D. Jansz 
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Noodwoning en 'peuterkabinet' 

Nog slechts enkele maanden scheiden ons 
van het gedenkwaardige moment dat het 
kabinet De Jong (door de Haagsche Cou
rant indertijd getypeerd als 'het meest 
rechtse kabinet sinds de oorlog') een ge
denkwaardige prestatie zal hebben geleverd. 
Als het kabinet eerst aan de vooravond van 
de Tweede-Kamerverkiezingen van 28 april 
1971 'zijn portefeuilles ter beschikking stelt' 
- aldus luidt nu eenmaal de formele term, 
waarmee bedoeld wordt dat de ministers 
willen aftreden - zal het een primeur op zijn 
naam hebben staan. 

mr. P. 0. Numans 

Deze regering zal dan nl. de eerste zijn sinds de invoering van onze 
evenredige vertegenwoordiging in 1918, die haar voile vier jaren zon
der tussentijdse crisis heeft uitgezeten. 

Het kabinet-De Quay bleef ook wel vier jaren aan (van 1959 tot 1963), 
maar viel toch ten offer aan een tussentijds 'crisisje' over de woning
bouw in december 1960, alhoewel aile ministers op 2 januari 1961 
rustig verder konden gaan regeren, nadat de anti-revolutionaire prof. 
De Gaay Fortman de zaak weer 'gelijmd' had (zoals Wim Kan in zijn 
onsterfelijke oudejaarsconference reeds 'geadviseerd' had met zijn liedje 
Lijmen, Jan). 

DeJong mag dus rekenen op een gelukstelegram van De Quay. En toch 
heeft eigenlijk niemand verwacht dat het kabinet het zolang zou vol
houden. Wie de krantenartikelen rond de dagen van de kabinetsfor
matie-De Jong van maart-april 1967 erop naslaat, leest hoofdzakelijk 
sombere geluiden over de levenskansen (of beter gezegd: overlevings
kansen) van De Jong en zijn collega's. 

De hoofdartikelenschrijver van het Algemeen Handelsblad begon zijn 
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commentaar van 4 april 1967 (de dag dat DeJong zijn 52ste verjaardag 
vierde met als speciaal cadeautje het minister-presidentschap) zeer 
pessimistisch. Nog nooit, zo schreef hij, is bij ons weten een nieuw 
kabinet zo doodgeschreven geweest, voordat het zelfs maar de kans 
had tot leven te komen, als bet ministerie-De Jong. 

Hij had er zelf ook een hard hoofd in, zo blijkt uit zijn artikel. Want 
hij betitelde de nieuwe ministersploeg als een groepje van dertien man
nen en een vrouw (mej. Klompe) 'die met elkaar de collectieve verant
woordelijkheid durven te aanvaarden om Nederland te regeren'. 'Mis
schien groeit het (groepje) uit tot een homogeen bestuurscollege' . Hoe 
gering zijn hoop daarop was toonde hij evenwel aan met zijn zin 'Over 
deze veertien zal in de komende weken (en maanden, als zij het zolang 
uithouden) - sic! - een stortvloed van kritiek losbreken. De nieuwe 
ministers zijn immers gerecruteerd uit de reservetroepen', aldus het 
Handelsblad. 

Ook de NRC was weinig optimistisch, alhoewel ons daar een (achteraf) 
juist gebleken voorspelling trof. 'Misschien zal, juist door dat zwakke 
gestel, het kabinet-De Jong het vier jaar kunnen uithouden', zo schreef 
daar de hoofdartikelenschrijver (en we mogen veilig aannemen dat het 
de toenmalige hoofdredacteur mr. A. Stempels was). 

Maar verder was het ook in dit blad mineur. Zo luidde de kop 
hoven het commentaar 'Noodwoning op goed fundament' (NRC d.d. 
4 april 1967). Binnen zeven weken na de verkiezingen hebben we dan 
een kabinet, aldus opende het commentaar. 'Het is bijna om trots op te 
wezen. Maar trotser zouden we mogen zijn, als de formatiepogingen 
niet zo'n bedroevende indruk hadden gemaakt'. Deze opmerking zal 
o.m. wel geslagen hebben op het feit dat in die dagen van 1967 zoveel 
mensen voor het ministerschap niet in aanmerking wilden komen .... 

De NRC heeft het dan over De Jong die (na de mislukte formatie
poging van Biesheuvel) 'geduldig moest gaan peuteren'. Een 'peuter
kabinet' dus, zou je kunnen zeggen, al zei de NRC het niet in die term. 
'Met een minister-president', aldus nu weer de NRC, 'die aan het 
eigenlijke politieke spel ternauwernood heeft deelgenomen'. 

Ontmoedigend 
Nee, het klonk allemaal nogal ontmoedigend voor de nieuwe excellen
ties. Als er v66r april 1971 geen ongelukken gebeuren (je weet het nu 
eenmaal nooit in de politiek) hebben deze ministers de commentatoren 
van vier jaar geleden eigenlijk goed bij de neus gehad. Getuige o.a. de 
zeer fraaie mededeling die we aantroffen in het commentaar van de 
Haagsche Courant. Dit blad vertelde nl. het pikante detail dat in Den 
Haag (dat zal wel vooral op Nieuwspoort zijn geweest) weddenschappen 
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waren afgesloten op de levensduur van de regering-De Jong. 'En nie
mand zet zijn geld op een periode Ianger dan twee jaar', aldus de 
Haagsche Courant. 

Het zou de huidige hoofdredactie van deze krant wellicht niet misstaan 
als ze op 28 april met een doorslagje van haar oude commentaar aan 
alle ministers een passend geschenkje zou doen toekomen .... In de 
vorm van een fles sherry van dan wel zeer goede kwaliteit. De excel
lenties hebben er ten slotte vier jaar lang hun best voor gedaan dit land 
regeerbaar te houden - ondanks of misschien juist dankzij de sombere 
vermoedens van de journalisten. 

In het volgende nummer zullen WIJ wat ministers uit het kabinet-De 
J ong onder de loep nemen. 
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Vrijheid, verantwoordelijkheid en 
mondigheid 
Enige notit ies over de hervorming 
van enkele maatschappijstructuren 

Vijf leden van de VVD-fractie in de Tweede Kamer, mr. A. Geurtsen, 
drs. Th. H. ]oekes, mr. F. Portheine, mr. ]. G. Rietkerk en H. Wiegel, 
hebben enige tijd geleden een reeks gesfJrehken gevoerd over liberalisme 
en maatschappijhervorming. Hun gedachtenwisseling was toegespitst ofJ 
het onderwijs, het bedrijfsleven, sociaal-maatschafJfJelijke instellingen 
en milieuhygiene. Zij beseften, dat zij andere belangrijke maatschafJ
fJelijke structuurfJroblemen, zoals bijvoorbeeld de emancifJatie van de 
vrouw en de verhoudingen in het Zeger, onbesproken Zieten. De neer
slag van deze gesfJreld?Jen werd door een lid van de fractiestaf, mr. 
E. C. de Mooij, op pafJier gezet. 

Om met deze persoonlijke gedachten de gezamenlijke voorbereiding 
van het verkiezingsfJrogram niet te doorhruisen, hebben de betrokkenen 
tot dusver van fJublilwtie afgezien. Nu het program zijn voltooiing 
nadert, geeft Liberaal Reveil deze notitie in enigszins verkorte vorm 
weer. 

De auteurs wijzen er daarbij uitdruhhelijk op, dat het niet hun bedoe
ling is geweest met allerlei concreet uitgewer!?te voorstellen te komen. 
Die zijn reeds in verschillende wetten en wetsvoorstellen aan de orde. 
Zij wilden fJToberen een liberale, algemene benadering van het vraag
stuk onder woorden te brengen, om van daar uit enige lijnen te treldun 
die in de praktijk doorgetrohken kunnen worden en nader moeten 
worden geconcretiseerd. 

I. lnleiding 
Het politiek liberalisme, zoals zich dat in de vorige eeuw heeft ont
wikkeld, is te beschouwen als de maatschappelijke concretisering van 
een geesteshouding die veel eerder in de geschiedenis zijn invloed heeft 
doen gelden. Het best kan deze houding worden omschreven als de 
erkenning van het feit, dat mensen van nature verschillend zijn en dat 
zij op die individualiteit recht hebben. Uit dit beginsel, het beginsel 
van de menselijke vrijheid, is in de loop der historie het verzet tegen 
allerlei vormen van geestelijk en wereldlijk absolutisme geboren. Het 
liberalisme leidt zijn visie op de maatschappelijke problemen niet af 
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van een uit onveranderlijke dogma's opgebouwde doctrine, maar voedt 
deze voortdurend opnieuw door uit te gaan van de individuele vrijheid 
van de mens. De inhoud van deze vrijheid is niet altijd dezelfde: zij 
varieert naar tijd en plaats, omdat ook de mensen van plaats tot plaats 
verschillen, en omdat zij in de tijd een nooit eindigende ontwikkeling 
doormaken. Het liberalisme moet dan ook worden beschouwd als een 
hervormingsbeweging, die tracht de maatschappij zo in te richten, dat 
in de naar tijd en plaats gegeven situatie ieder individu zijn vrijheid 
optimaal kan beleven en zijn persoonlijke gaven en mogelijkheden 
maximaal kan ontwikkelen. 

Aan het vrijheidsbeginsel koppelt de liberaal de last van de persoon
lijke verantwoordelijkheid. V rijheid en verantwoordelijkheid kan het 
individu echter niet beleven en niet dragen, indien hij geen bestaans
zekerheid heeft en indien hij niet de kans krijgt zijn opvattingen in de 
structuur waarbinnen hij fungeert, kenbaar te maken. Het streven naar 
bestaanszekerheid voor en de erkenning van de mondigheid van het 
individu, tegen de achtergrond van zijn eigen verantwoordelijkheid, 
zijn dan ook doelstellingen die wezenlijk liberaal zijn . 

II. De roep om 'inspraak' 
De roep om 'inspraak' is een verschijnsel , dat kenmerkend is voor de 
maatschappelijke ontwikkeling in de jaren zestig. Een definitie van het 
begrip inspraak is moeilijk te geven. Men wenst de autoritaire beslis
sing niet meer te aanvaarden en wil de factoren kennen op grond waar
van zij werd genomen. Een stap verdergaande wil men iets over deze 
factoren zeggen -en zelf andere factoren kunnen aandragen. In een vol
gende fase wil men zelf in de afweging der factoren worden betrokken 
en dus in feite een deel van het beslissingsrecht overnemen. Op deze 
wijze is er birinen allerlei maatschappelijke structuren een scala van 
min of meer gelijk gerichte verlangens ontstaan, varierend van de 
vraag naar meer openheid , via medezeggenschap tot aan volledig mede
beslissingsrecht toe. 

Bestaat er derhalve een grate differentiatie voor wat betreft de gestelde 
eisen, ook ten aanzien van de structuren, waarbinnen zij naar voren 
worden gebracht, vallen aanmerkelijke verschillen te signaleren. De in 
het onderwijs gevraagde inspraak roept geheel andere problemen op 
dan die, welke dezelfde eis in het bedrijfsleven doen ontstaan. Het in
spraakprobleem is derhalve complex en client vanuit die complexiteit 
te worden benaderd; dat wil zeggen, dat t.a.v. structuur voor structuur 
bezien wordt in hoeverre de gevraagde inspraak wenselijk en in de 
praktijk uitvoerbaar is. 
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Verschillen tussen de voor te stellen oplossingen moeten dan ook niet 
worden toegeschreven aan een verschil in benadering, maar aan tlr 
gegeven verschillen tussen de onderscheiden structuren. Aan een der
gelijke behandeling client vooraf te gaan een globaal onderzoek naar 
het ontstaan van de inspraakeisen, aangezien kennis van de algemene 
oorzaken van betekenis kan zijn voor een juiste beoordeling van de 
verschillende sectoren. 

III. Oorzaken 
Het is niet aan twijfel onderhevig, dat het uitoefenen van gezag, de 
bevoegdheid tot het nemen van autoritaire beslissingen ook in het ver
leden weerstanden heeft opgewekt. Zelfs los van de vraag, of de 
genomen concrete beslissingen redelijk of onredelijk zijn of lijken te 
zijn, is het duidelijk, dat iedere hierarchische verhouding een bepaalde 
spanning creeert, omdat de ondergeschikte zijn rol in een zekere mach
teloosheid dient te spelen. Op de vraag, waarom deze spanning zich 
vroeger niet en nu wei ontlaadt in inspraakeisen, valt een tweeledig 
antwoord te geven. 

In de eerste plaats neemt de ondergeschiktheid, neemt het machte
loosheidsgevoel toe, doordat de maatschappij en haar verschillende sec
toren gecompliceerder worden. De technologische ontwikkeling, de 
algemene schaalvergroting, de grootscheepse fusies in het bedrijfsleven 
en de enorme tempoversnelling hebben tot gevolg, dat de afstand tussen 
het individu - in de staat, in het bedrijf of op de universiteit - en de 
genomen beslissing groter wordt. Dit wordt wellicht het sterkst ervaren 
in de relatie tussen burger en overheid. De toenemende overheids
invloed, de ingewikkeldheid van het wettelijk systeem en de ondoor
zichtigheid van het apparaat ontnemen de burger ieder gevoel van 
betrokkenheid.1 Hoewel de gecompliceerdheid van het wettelijk systeem 
de grondoorzaak van de vervreemding is, is niettemin het apparaat, 
waarmee de burger rechtstreeks te maken heeft, veelal de steen des 
aanstoots. 

In de tweede plaats is het individu zelfbewuster geworden. Hij heeft 
een wat betere, althans langere opleiding genoten dan zijn ouders. Door 
de sterk toegenomen informatie komt hij in aanraking met een veelheid 
van problemen. Hoewel zijn kennis niet altijd diepgaand is en zijn oor
delen soms op onvoldoende gegevens zijn gebaseerd, leidt dit alles er 
toe, dat hij een groeiende neiging heeft zijn stem te laten horen. Hij kan 
dit ook gemakkelijker doen omdat hij materieel vee! beter af is dan 
vorige generaties. De welvaart is zozeer toegenomen en de sociale zorg 

1. In dit verband mag verwezen worden naar bet rapport Kiezer/Gekozene. 
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zo sterk verbeterd, dat het probleem van bestaanszekerheid geen wezen
lijk probleem meer is. Dit maakt de mensen zo onafhankelijk, dat zij 
pure ondergeschiktheidsverhoudingen niet Ianger behoeven te aanvaar
den. 

Derhalve: de materieel onafhankelijker, ruimer ge1nformeerde en 
daardoor in veel problemen belangstellende mens leeft en werkt in een 
wereld, waarop hij steeds minder greep heeft en waarin anderzijds be
slissingen worden genomen, die in hun gevolgen voor hem persoonlijk 
van de grootste betekenis zijn. Hieruit is het verlangen naar meer 
zeggenschap al voor een belangrijk deel verklaard . 

Voor de oudere generatie is dit minder belangrijk, omdat zij het 
Ieven met een gevoel van 'het is bereikt' kan accepteren en voldoening 
vindt in het feit, dat een steeds groeiende hoeveelheid 'primaire levens
behoeften' kan worden bevredigd. De jongere generatie echter wil zich 
op nieuwe doelen richten en zet zich af tegen de consumptie-maat
schappij. Deze nieuwe doelen zijn niet materieel, liggen in de sfeer van 
'het zinvolle bestaan' en sluiten - zonder altijd volledig te zijn gecon
cretiseerd - aan bij de hierboven mede uit andere oorzaken verklaarde 
wens een grotere mate van inspraak te krijgen in allerlei structuren, 
waarbinnen het individu fungeert. 

IV. De sectorsgewijze behandeling 
In het Iicht van het bovenstaande zal aandacht geschonken worden aan 
de inspraakverlangens in de volgende sectoren van het maatschappelijk 
lev en 

a. onderwijs 
b. bedrijfsleven 
c. sociaal-maatschapfJelijke instellingen 
d. milieu-hygiene. 

Vanzelfsprekend zijn in dit verband meer sectoren van belang. Aange
zien deze zich echter voor een afzonderlijke beschouwing lenen, beper
ken deze notities zich tot bovenstaande vier gebieden. 

Ad a. Onderwijs. In het onderwijs is het vraagstuk van de inspraak al 
lang in discussie gebracht. De term die daaraan dikwijls wordt ver
bonden is 'democratisering'. Dit begrip kent een aantal interpretaties, 
waarvan de volgende voor de mondigheid van het individu van bete
kenis zijn. 

Allereerst kan er onder worden verstaan de deelname van alle 
kinderen aan het onderwijs waarvoor zij in principe voldoende aanleg 
hebben. Het gaat daarbij om hun potentiele kwaliteiten. Werkelijke 
democratische verhoudingen ontstaan mede door de wijze waarop het 
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onderwijs functioneert en iedereen de gelegenheid biedt ZIJn talenten 
optimaal te ontwikkelen. 

Voor de democratisering is van directe betekenis in hoeverre het onder
wijs zelf ook democratisch functioneert. Het aanleren en hanteren van 
democratische procedures behoort een van de bewust gekozen basis
doelstellingen van ons onderwijssysteem te zijn. Hoewel het voor de 
hand ligt daarbij in de eerste plaats te denken aan vormen van onder
wijs waarbij oudere studenten zijn betrokken, behoort deze functionele 
doelstelling mede ten grondslag te liggen aan alle onderwijsvormen. 
Ook elders kunnen immers structuren bevorderd worden die in toe
nemende mate individuele leerlingen en studenten gelegenheid bieden 
de gang van zaken rond hun opleiding en hun studiepakket te bei:n
vloeden. Dit zelfde geldt voor docenten en ouders. Ook zij behoren 
rechtstreeks en harmonisch bij het schoolgebeuren te worden betrokken. 

Maar juist t.a.v. het onderwijs - waarvan de aard zo beslissend is 
voor het gehele verdere leven - zal het nodig zijn de geestelijke betrok
kenheid van allen, die er rechtstreeks of zijdelings mee te maken hebben, 
te verbreden. De belangstelling is nu voornamelijk gericht op de eigen 
prestaties of die van het eigen kind. Dat is op zicbzelf een verklaarbare 
en gezonde houding, die wij niet zouden willen aantasten. Maar bet 
lijkt ons wel dringend nodig aile betrokkenen sterker te interesseren 
voor de onderwijssituatie als zodanig. Dit klemt te meer omdat het hele 
onderwijs nu voor zo veel verscbillende problemen staat. Als die niet 
worden opgelost en de belangstelling niet is verbreed en verdiept, ont
staat de situatie waarin enerzijds groepen gaan protesteren en tijdelijk 
massa-reacties weten te wekken, maar waarin die belangstelling ander
zijds licht kan omslaan in onverschilligbeid waardoor men zich nihilis
tisch geheel afwendt van de onderwijssituatie. 

De wijze waarop de noodzakelijke verbreding van interesse en inspraak 
in het onderwijs tot stand moet worden gebracht is een essentieel on
derdeel van de door de liberalen voorgestane onderwijsverbeteringen. 
Met name het hanteren van democratische procedures binnen het on
derwijs is een van de objecten van bet fundamentele doelstellingen
onderzoek, dat door de VVD is bepleit. 

Het verlangen biernaar bangt nauw samen met wat hierboven is 
gesteld over de negatieve gevoelens met betrekking tot bet volwaardig 
kunnen functioneren in de samenleving. Het onderwijs zal doelbewust 
aan alle leerlingen de instrumenten moeten bieden om later, op welke 
plaats in de maatschappij ook, als volwaardige burgers beslissingen 
mede te kunnen beinvloeden. 

Het hoger onderwijs maakt een stormacbtige ontwikkeling door en 
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worstelt met een veelheid van problemen. Het aantal studenten en 
het aantal hoogleraren is sterk gegroeid. De persoonlijke contacten 
tussen student en hoogleraar, zoals die vroeger bestonden, zijn ver
dwenen. Ook vroeger was er kritiek van studenten, maar achteraf en 
verborgen. Nu wordt er openlijk kritiek geleverd op het functioneren 
van de universiteit als geheel en op de hoogleraren persoonlijk. 

Aan het 'massaprobleem' op de universiteiten zou veel gedaan kunnen 
worden door het invoeren van een onderscheid tussen praktisch gerichte 
en wetenschafJfJelijh gerichte universitaire opleidingen. W eliswaar 
weerhoudt de lange studieduur thans velen ervan te gaan studeren, 
zodat bij invoering van een korte op de praktijk gerichte opleiding het 
aantal studenten vermoedelijk nog zou groeien, maar daar staat tegen
over, dat door de splitsing het massificatievraagstuk althans voor een 
deel zou worden opgelost. 

Bovendien zou de onrust, die een gevolg is van het thans ontbreken 
van de hier bedoelde keuzemogelijkheid, worden weggenomen. 

De in te voeren praktische opleiding zou ge:integreerd dienen te wor
den met het hoger beroepsonderwijs, in die zin, dat een onderlinge 
afstemming van beide opleidingen zou moeten worden bewerkstelligd. 
De switchmogelijkheden zouden daardoor worden vergroot. 

Ad b. Bedrijfsleven. Het bedrijfsleven is van oorsprong autoritair ge
structureerd. Het was in de meest eigenlijke zin een particuliere onder
neming. Uitbuiting van arbeiders was niet zeldzaam. Dit leidde tot de 
opkomst van de vakverenigingen en tot de invoering van een groot 
aantal sociale wetten. De primaire taak van de vakverenigingen was 
de strijd voor de bestaanszekerheid van de werknemers. Deze taak 
nadert zijn voltooiing. De vakverenigingen zoeken thans nieuwe ter
reinen van werkzaamheid. Hun stelling is, dat de onderneming niet 
langer mag worden beschouwd als 'persoonlijk eigendom', maar veeleer 
als een maatschappelijke instelling. Op deze gedachte stoelt de eis van 
medezeggenschap voor de werknemers. Een zekere discrepantie tussen 
de geavanceerde denkbeelden van de vakbonden en de meer beperkte 
wensen van hun leden valt te constateren. De vakverenigingen willen 
onder 'medezeggenschap' ook het mee leiding geven verstaan, terwijl 
de werknemer de indruk maakt voorlopig aileen gei:nteresseerd te zijn 
in het meepraten over onderwerpen, die hem persoonlijk raken, als 
fabriekssluitingen, fusies, etc. 

De door de vakverenigingen gestelde eisen betekenen, dat de stelling 
dat de geldverschaffers het in de onderneming voor het zeggen moeten 
hebben, wordt aangevochten. Dit wil zeggen, dat medezeggenschap in 
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het bedrijfsleven leidt tot beperking van het eigendomsrecht. 
Nu mag het al zo zijn, dat de gemiddelde aandeelhouder voornamelijk 

belegger is en dat hij - voorzover hij geen aanzienlijk deel van de 
aandelen bezit - niet het gevoel heeft eigenaar te zijn van de onder
neming, dit tast de feitelijke vaststelling niet aan, dat beperking van het 
eigendomsrecht het gevolg zal zijn van de invoering van medezeggen
schap van de werknemer. 

De beperking van het eigendomsrecht is op zichzelf niets nieuws. Civiel
rechtelijk is er via een uitgebreide jurisprudentie reeds lang sprake van 
beperkingen, terwijl ook de overheid (b.v. door middel van de Prijzen
wet die tot rendementsbeperl<ing kan leiden) de macht daartoe heeft. 
De vraag is slechts welke graad van beperking aanvaardbaar kan wor
den geacht, wanneer het belang van de medezeggenschap tegen dat van 
een zo vrij mogelijke uitoefening van het eigendomsrecht wordt afge
wogen. 

In deze afweging moet mede worden betrokken de overweging, dat 
de vakbeweging de medezeggenschap in de ondernemingen als een 
soort hefboom beschouwt om de gehele maatschappijstructuur te wijzi
gen. In de aanhef van deze notitie is gesproken van het inspraakver
langen als feitelijk gegeven en van de oorzaken, die tot het ontstaan 
van dit verlangen hebben geleid. De vraag kan gesteld worden of er 
een recht op inspraak bestaat. Twee motiveringen voor een dergelijk 
recht zijn: 

1. Wanneer men bij een bepaalde structuur is betrokken, eist de 
vrijheid, die de liberaal voor ieder individu wenst, dat hij daarin ook 
zijn stem kan laten horen. 

2. De burger heeft vaak geen andere mogelijkheid dan in loondienst 
te treden. Voor zover hij op dit punt de kans op het maken van een 
werkelijke keuze niet heeft, is hij zozeer in zijn vrijheid beperkt, dat 
daar een recht op inspraak tegenover moet staan. 

Wanneer men bereid is aan beide motiveringen een zekere waarde 
toe te kennen en bovendien constateert, dat de wens inspraak te ver
werven ldaarblijkelijk levend is, dan rijst de vraag, op welke wijze 
deze wens zo evenwichtig mogelijk kan worden gerealiseerd. Daarbij 
zal naast de medezeggenschap, vanzelfsprekend ook de medeverant
woordelijkheid de nodige aandacht dienen te krijgen. 

Twee punten zullen in het oog moeten worden gehouden. 
a . Ondernemen is meer dan manipuleren met eigendom. Het voort

bestaan van het bedrijf en het behoud van werkgelegenheid gaat hoven 
het belang van de individuele werknemer. 

b. De ondernemer moet zijn vrijheid behouden zo te ondernemen, 
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dat de welvaart wordt gediend. Wanneer een economisch oordeel (ge
geven de nationale of internationale markt bijvoorbeeld) een bepaalde 
maatregel eist, dan zou een eventueel vetorecht van de inspraakge
rechtigden het ondernemen onmogelijk maken. 

Beide punten zijn ook daarom van belang, omdat zij het element van 
de bescherming van de werknemer tegen zichzelf in de discussie 
brengen. 

Ad c. Sociaal-maatschapfJelijhe instellingen. De structuur van de meeste 
particuliere sociaal-maatschappelijke instellingen is volkomen ver
ouderd. Er is veelal sprake van een autocratische leiding zonder enige 
controle. Wanneer men het totale patroon beziet, stelt men vast, dat 
deze instellingen volkomen zijn vergroeid met de bestaande verzuiling. 
Het grote probleem is, dat dit soort instellingen zelf wil beslissen over 
het te voeren beleid, maar zeer hoge tot 1000/o oplopende subsidies uit 
de algemene middelen eist. Ook hier speelt het eigendomsrecht een rol. 
Anderzijds moet het feit dat een grote hoeveelheid particulier initiatief 
binnen deze instellingen tot ontplooiing komt positief worden gewaar
deerd. 

Het is duidelijk dat de huidige situatie in feite onaanvaardbaar is. 
In de eerste plaats zullen aan de subsidiering voorwaarden ten aanzien 
van het beleid moeten worden gesteld, waarbij coordinatie met het 
beleid van soortgelijke andere instellingen van het grootste belang is. 
De efficiency van het verzorgingsapparaat in verschillende sectoren 
wordt tot op heden te sterk aangetast doordat zelfstandig opererende 
eenheden een ongewenst aantal doublures tot stand brengen. In dit 
verband valt bijvoorbeeld aan de specialisten in ziekenhuizen, die een
zelfde gebied bestrijken, te denken. Daarnaast zal in openbare publi
katies verantwoording van het financiele beleid moeten worden afge
legd. 

Voorts moet de bevolking in het verzorgingsgebied inspraak in het te 
voeren beleid krijgen, omdat deze bevolking van de aangeboden ver
zorging afhankelijk is. In dit verband zou overwogen moeten worden 
de bedoelde instellingen de verplichting op te leggen een Jaarverslag 
aan de Gemeenteraad, respectievelijk aan Provinciale Staten toe te 
zenden. Gemeenteraad, respectievelijk Provinciale Staten zouden het 
recht moeten krijgen de betrokken instelling aanwijzingen m.b.t. het 
te voeren beleid te geven. Een recht van beroep op de minister of op een 
speciaal daartoe in het leven te roepen college zou hiertegenover dienen 
te staan. 

De Besturen van de bedoelde instellingen zouden representatief moe
ten worden samengesteld, in die zin, dat daarin zowel de deskundigheid 
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op het terrein van aktie, als de verschillende in het verzorgingsgebied 
bestaande belangen voldoende zijn vertegenwoordigd. Zou een derge
lijke ruime representatie niet binnen het Bestuur te verwezenlijken zijn, 
dan zouden de gedachten kunnen uitgaan naar een breed samengesteld 
College van Bijstand. 

Er is een aantal juridische bezwaren aan te voeren tegen de uitvoering 
van bovenstaande voorstellen, wanneer het gaat om instellingen die de 
stichtingsvorm hebben. Deze bezwaren zouden door middel van wet
geving uit de weg geruimd dienen te worden. 

De inspraak, waarvan in het voorafgaande sprake is, is die van de 
belanghebbenden in het verzorgingsgebied, niet die van de rechtstreeks 
betrokkenen. 

Derhalve niet de zeggenschap van de patient in het ziekenhuis, maar 
de potentiele patient van het ziekenhuis. 

Ook aan de positie van het individu in b.v. het ziekenhuis of het bejaar
dentehuis valt overigens nog veel te verbeteren. Hieraan zou in de 
toekomst speciale aandacht dienen te worden geschonken. Veel van de 
overbodige 'mystiek van het specialisme' en van de 'geheimtaal der 
deskundigen' zal dienen te verdwijnen. M.a.w. onnodige geheimzinnig
heid moet worden vermeden. Vanzelfsprekend wil dit niet zeggen, dat 
het oordeel van de medicus met betrekking tot het belang van de patient 
niet mede bepalend zou dienen te zijn bij de beslissing over wat wel 
medegedeeld wordt en wat niet. 

Ad d. Milieu-hygiene. In de laatste jaren is veel gesproken over de 
relatie tussen welvaart en welzijn. Hoewel onbeperkte welvaart onge
twijfeld het menselijk welzijn kan vernietigen, is het even onmiskenbaar, 
dat werkelijk welzijn zonder welvaart niet mogelijk is. Over de afwe
ging van beide elementen is uiteraard verschil van opvatting mogelijk, 
maar het is zeker zo, dat milieu-vraagstukken in de toekomst steeds 
meer de aandacht zullen gaan vragen. 

De individuele burger moet de gevolgen dragen van de ruimtelijke 
ordeningsplannen, hij ondervindt de lasten van industrievestiging, van 
aanleg of uitbreiding van vliegvelden, van de aanwijzing van zijn 
woonomgeving tot recreatiegebied. Zo ergens, dan is hier de vraag of 
inspraak noodzakelijk is, bevestigend te beantwoorden. 

Nu is het ook op het ogenblik al zo, dat bestemmingsplannen gepubli
ceerd moeten worden en er zijn ook Gemeentebesturen, die voor een 
goede voorlichting zorgdragen. 

Formeel valt dus wei vol te houden, dat de betrokkenen aile kans 

48 

k 
v 
g 
e 
v 
d 
n 
v 

v 
F 
g 
d 
t: 
d 

z 
v 
n 

1 

g 
b 
k 

' 1 
d 
b 
r 

e 
c 
d 

e 
b 
11 



krijgen zich op de hoogte te stellen, maar m de praktijk kan worden 
vastgesteld, dat bij de burgers toch een 'over ons maar zonder ons' 
gevoel achterblijft. Derhalve zal er naar gestreefd moeten worden, dat 
een meer persoonlijk gerichte informatie wordt gegeven. Wanneer deze 
vorm - b.v. als gevolg van het grote aantal - niet bruikbaar is, zal naast 
de verplichte, maar door weinigen werkelijk gelezen advertenties, door 
middel van perscommunique's voor een ruime krantenpubliciteit moeten 
worden gezorgd. 

Deze uitbreiding van de informatie van betrokkenen zou kunnen 
worden afgerond door voorlichtingsbijeenkomsten, hearings door de 
Raad, exposities e.d. Deze kwesties zouden niet wettelijk moeten worden 
geregeld, maar door een brief van de minister onder de aandacht van 
de Gemeentebesturen moeten worden gebracht, waarbij aan de inven
tiviteit van deze besturen kan worden overgelaten, welke methodes in 
de concrete situatie het best kunnen worden toegepast. 

In beroepsmogelijkheden is in voldoende mate voorzien. Verbetering 
zou in zoverre kunnen worden aangebracht, dat de beslissende instantie 
verplicht zou moeten worden aan betrokkenen mede te delen, welke 
mogelijkheden voor beroep er voor hen openstaan. 

Twee punten zullen speciale aandacht vragen: 
1. het feit, dat de Hinderwet sterk verouderd is ; 
2. de omstandigheid, dat beslissingen van een bepaalde gemeente 

soms consequenties hebben voor een gebied ver buiten de gemeente
grenzen (lawaai, stank, watervervuiling). Het vraagstuk van een even
tude nieuwe bestuurlijke indeling zal hierbij mede aan de orde moeten 
komen. 

V. Slotopmerkingen 
1. De democratie fungeert door middel van representatie. Staatkundige 
democratische structuren mogen onder geen voorwaarde worden door
broken door andere partit~le vormen van representatie of door refe
renda. 

2. De verschillen tussen de maatschappelijke structuren worden voor 
een niet onbelangrijk deel bepaald door de eigendomsverhoudingen. 
Getracht moet worden een maximum aan inspraak te bereiken, zonder 
de essentie van het eigendomsrecht aan te tasten. 

3. Ten aanzien van de sociaal-maatschappelijke instellingen werd 
er bij het formuleren der voorstellen van uitgegaan, dat niet zodanige 
beperkingen werden aangebracht, dat aan het particulier initiatief het 
initiatief en het particulier karakter zouden worden ontnomen. 
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Milieubeheer als kapstok 

Milieubeheer - de term waarin de bescher
ming van de natuur en het waken tegen 
verontreiniging van bodem, lucht en water 
tegenwoordig wordt samengevat - is de 
laatste tijd steeds meer in de belangstelling 
gekomen. Het is nog maar een paar jaar 
geleden, dat degenen die waarschuwden 
dat we bezig waren onszelf te vernietigen 
als we door zouden gaan met het ongebrei
deld lozen van afval- en koelwater, het de 
lucht inblazen van gassen en rook, het kap
pen van bossen en het spuiten met insecti
ciden met een meewarig lachje werd gene

Mieke Hubert-Hage 

geerd en op een lijn gesteld met degenen die in de vorige eeuw waar
schuwden dat de koeien na de komst van de treinen geen melk meer 
zouden geven. 

De gedachte wint echter veld, dat het hoog tijd wordt dat er iets 
gebeurt. Dat we een deel van de groei van de welvaart zullen moeten 
prijsgeven, om het mogelijk te maken dat we in de toekomst nog adem 
zullen kunnen halen en niet bij elke windstille en nevelige periode met 
gasmaskertjes voor de straat op moeten. Nu klinkt dat allemaal vrese
lijk dramatisch en pessimistisch en ik geloof ook niet, dat het er van 
zal komen, {tls tenminste de nu al aarzelend getoonde goede wil bij 
overheid en bedrijfsleven op korte termijn zal evolueren tot een alge
meen besef van de gevaren die dreigen als we doorgaan met het ver
storen van het evenwicht in de natuur. 

Het voork6men van die verstoring moet voor iedereen op alle maat
schappelijke niveaus - van huisvrouw tot premier - bij elke beslissing 
meespelen. Want aileen als het besef wat de gevolgen (kunnen) zijn 
van een daad of een beslissing tot iedereen is doorgedrongen kan men 
komen tot een effectief milieubeheer. Ik dacht, dat aan het eind van 
het Europese natuurbeschermings j aar 197 0 het gevaar van milieubederf 
de meeste Nederlanders wel duidelijk zou zijn geworden. De laatste 
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maanden zijn we immers door de publiciteitsmedia overspoeld met 
(overigens niet altijd even objectieve) informatie over milieubederf en 
demonstraties daartegen. Maar een enquete, gehouden door het NOS
programma Video, wees uit dat 46°/o van de ondervraagden zich geen 
zorgen maakte over de situatie. Dit ondanks de wel erg tendentieuze 
vraag: 'Volgens deskundigen gaan weer aan. Maakt u zich daar zorgen 
over?' Nu hoeft van mij niemand voortdurend in een paniekstemming 
te verkeren, maar het feit dat iemand zich totaal niet bezorgd maakt is 
toch wel verontrustend. Temeer, omdat in de enquete ook nog de mo
gelijkheid bestond te antwoorden dat men zich enigszins verontrust 
voelde, wat 35°/o van de ondervraagden deed. Slechts 19°/o was sterk 
verontrust over de situatie. Het wordt kennelijk hoog tijd dat er meer 
wordt gedaan aan voorlichting over de gevaren die de natuur en daar
mee ons bedreigen. 

Nu is die voorlichting er al wel. Maar die is wemtg gecoordineerd, 
versnipperd en bovendien soms allerminst eerlijk. Herhaaldelijk duiken 
er in ons land actiegroepjes op die het milieubeheer gebruiken als kap
stok voor totaal andere zaken en die - doordat ze nogal eens niet laten 
blijll.en wat hun werkelijke reden voor protest is - mensen meekrijgen 
die er geen idee van hebben voor welk karretje ze worden gespannen. 
Heel frappant was dat in de kwestie rond de militaire oefenterreinen. 
Mensen die van mening waren dat het leger best zou kunnen oefenen 
op andere plaatsen dan de kostbare natuurterreinen zetten hun hand
tekening op lijsten, verspreid door mensen die bezwaar hebben tegen 
het leger waar het ook oefent. De actie tegen het golfterrein in het 
Staelduinse Bos werd - onder het mom van het behoud van een kostbaar 
recreatiegebied - gei:nspireerd door mensen die de pest hebben aan 
golf, aangezien zij dat zien als een kwalijk exponent van het 'kapita
lisme'. Dat het golfterrein er nu toch niet komt zal de activisten 
genoegen doen. Het Staelduinse bos zal nu als groen tegenwicht dienen 
voor uitbreiding van het Rotterdamse havengebied .. . . 

De kampeerpartij op de Maasvlakte, deze zomer georganiseerd als 
protest tegen de vestiging van Hoogovens, werd ook niet door iedereen 
goed begrepen. Een van de vele goedwillende Rotterdammers die er 
met hun gezin in een tentje bivakkeerden argumenteerde zijn protest 
met 'Als die Hoogovens komen, hebben ze buitenlandse gastarbeiders 
nodig en daar hebben wij niks an'. Bij de ludieke begrafenis van de 
Hoogovens viel een van de organisatoren even uit zijn rol en riep: 'Hier 
wordt het grootkapitaal begraven uit naam van het hele volk'. Want 
de industrie heeft het altijd gedaan. Nu is deze constatering niet geheel 
ten onrechte, als het om vervuiling gaat, maar de automobilist met zijn 
kwalijke dampen producerend vehikel, de huisvrouw met haar synthe-
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tische wasmiddelen, de tuinder die afgewerkte olie stookt, dragen er 
ook hun portie toe bij. Maar het gaat de actiegroepen niet zozeer om 
de industrie als vervuiler als wel om de industrie als winstmaker. 

Wil (extreem) links nog wel eens een maskertje opzetten bij de be
strijding van milieubederf, de 'eerzame burger' weet ook van wanten. 
Zoals die dame die een meneer opbelde die zich bezighield met natuur
bescherming, een heel verhaal ophing over het prachtige natuurgebied 
dat bedorven dreigde te worden door een park voor massarecreatie en 
de meneer vroeg met haar mee te strijden. Hij had al min of meer toe
gezegd, toen de dame zei 'Fijn dat u meedoet, want anders krijgen wij 
dat plebs voor de deur'. De man heeft geen stap verzet, zeker niet toen 
hem bleek dat het natuurgebied bestond uit een weiland tegenover de 
villa van de dame. Mensen die door een uitbreidingsplan of een nieuwe 
weg waardevermindering van hun huis vrezen, rusten niet tot ze een 
zeldzaam vogeltje of een met uitsterven bedreigde plant hebben ge
vonden in het betrokken gebied, want het zinnetje 'zeldzame flora en 
fauna met uitroeiing bedreiga' in een bezwaarschrift is tegenwoordig 
voldoende om autoriteiten het bloed in de aderen te doen stollen. Bij 
navraag blijkt de fauna in zo'n geval vaak te bestaan uit regenwormen 
en mussen en de flora uit gras en madeliefjes. 

Voor mensen die de vrees voor milieubederf als kapstok gebruiken 
voor andere (eigen) belangen heb ik geen goed woord over. 

Acties om ondoordachte aantasting van het natuurlijk evenwicht te 
voorkomen zijn er overigens al vele geweest en er zijn er al heel wat 
met succes bekroond. De provinciale weg nr. 1 door de duinen tussen 
Den Haag en Wassenaar komt er waarschijnlijk nooit, de elektrische 
centrale die bij Leiden zou worden gebouwd en die tot een dusdanige 
stijging van de watertemperatuur zou leiden dat vele organismen zou
den uitsterven lijkt van de baan, de militaire oefenterreinen bij Oirschot 
en in het Kuinderbos komen er niet, ik moet nog zien dat de Maas
vlakte volgens plan wordt volgebouwd, dat de aanleg van de 'smeerpijp' 
in Groningen doorgaat en dat er ooit dammen worden gelegd in de 
Waddenzee. De houding ten opzichte van het milieubeheer in ons land 
gaat toch wel vooruit en we zullen nooit zo diep zinken als de Ameri
kaan die zei, dat het verontreinigde zuurstofloze water geweldig was 
als koelwater omdat het geen corrosie veroorzaakt. 
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De freule en het prerogatief 

Bij de algemene beschouwingen van afgelofJen oktober in de Tweede 
Kamer heeft de 'freule'- jkvr. mr. C. W. I. Wltewaal van Stoetwegen
reeds 25 jaar parlementslid voor de Christelijk-historische Unie, door 
een korte interruptie een reeks van stofwolhen doen opwaaien, waarvan 
het resultaat zelfs is geweest een keiharde beslissing van de CHU
Unieraad ofJ 21 november jl. 

W aar gaat het allemaal om? In wezen om een constitutionele hwestie, 
die voor liefhebbers van dit soort za!?en (zoals ondergetel~ende befJaald 
is) wat de Duitsers noemen 'gefundenes Fressen' is, waarvoor je uren
lang in handboeken over staats- en fJarlementair recht snuffelt. 

KVP-fractieleider Schmelzer kondigde nl. tijdens die algemene be
schouwingen aan, dat hij de Kamer tezijnertijd om een uitspraak wil 
vragen over de volgende methodiek van kabinetsformatie ( een gebeur
tenis die normaliter volgend jaar april na de Tweede-Kamerverkie
zingen weer eens zal aanvangen). Zijn suggestie is dat de nieuwge
kozen Kamer in een ofJenbaar debat komt tot een voordracht aan de 
Koningin voor de aanwijzing van een kabinetsformateur. Schmelzer ziet 
hierin twee voordelen: a. een stuk ofJenbaarheid wordt in de formatie
procedure ingebouwd, b. alle Kamerleden krijgen een soort 'mede
beslissingsrecht' over de fJersoon van de formateur, die - als hij in de 
Kamer een meerderheid van stemmen behaalt - een nieuwe ministers
ploeg gaat samenstellen waarvan hijzelf als minister-fJresident de lei
cling krijgt. 

lnterrufJtie van de freule {Handelingen Tweede Kamer, vergadering 
van 13 oktober 1970, fJag. 265, rechterkolom): Gelooft de heer Schmel
zer werkelijk dat (hierdoor) het fJTerogatief van de Kroon niet wordt 
aangetast? Antwoord Schmelzer: Dat is inderdaad mijn mening. Op
nieuw de freule: De mijne niet. Punt uit ... 

Maar inmiddels is uit de gentchtenstroom die de wandelgangen van 
de Tweede Kamer pleegt te vullen en waar ondergetekende veel van 
zijn 'achtergrond' gegevens vandaan moet hal en, gebleken dat de inter
ruptie van freule Wttewaal beslist geen spontane opwelling was, maar 
een diepgewortelde overtuiging, die bovendien in c.h.-kringen leeft. 
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Na de freule hebben oud-minister mr. Y . Scholten van justitie (be
windsman in het habinet-Marijnen) en het Tweede-Kamerlid mr. W . 
Scholten van de CHU zich bij het standfntnt van freule Wttewaal aan
gesloten. Resultaat: ojJ de Unieraad van 21 november heeft deze Unie
raad (adviescollege van de CHU) besloten dat de Unie zich fel zal 
verzetten tegen ofmeming in het zg. UrgentiejJrogramma van KVP, 
ARP en CHU - waarvan de definitieve te!<Jst op 12 december wordt 
vastgesteld - van de suggestie-Schmelzer om de Tweede Kamer een 
voordracht te laten ofJstellen voor de aanwijzing van een habinetsfor
mateur (tevens dan eigenlijh lwndidaat-minisler-fJTesident). 

Door deze beslissing is het de freule geluht om bij lzaar laalste op
treden tijdens Algemene beschouwingen (want helaas zal zij na de 
verhiezingen vanwege haar leeftijd niet meer in de Kamer terugheren) 
historie te mahen. 

lh moet vooropstellen dat ih het met de bezwaren van de freule prin
cipieel oneens ben, maar tegelijlurtijd toch wel met haar mee han 
voelen dat de bevoegdheden van de Koningin bij de lwbinetsformatie 
door Schmelzers opzet hleiner worden - ik zou liever willen zeggen: 
de bewegingsvrijheid van het constitutionele staatshoofd wordt door de 
methodielt>-Schmelzer 'verschraald'. lmmers, als de Tweede Kamer m et 
een duidelijhe meerderheid een fJersoon aanwijst (laten we zeggen, om 
eens twee denlibare kandidaten te noemen: Biesheuvel of V eringa) dan 
han Hare Majesteit er niet onderuit om de betreffende j1ersoon een op
dracht tot habinetsformatie te geven. Maar ... in wezen is het sinds de 
invoering van onze jJarlementaire democratie reeds lang zo, dat de 
Koningin moeilijh tegen de aanwijzing van een bejJaalde fJoliticus kan 
ingaan, wanneer de adviezen van de fractieleiders van de vijf grote 
partijen allemaal een bepaalde naam noemen. H et staatshoofd hrijgt 
eerst een zehere speelruimte, zodra de aan haar uitgebrachte adviezen 
onderling tegenstrijdig zijn. 

In de door Schmelzer voorgestelde fJrocedure blijft de mogelijhheid van 
speelruimte voor het staatshoofd evenwel ook bestaan. lmmers, in onze 
zo sterh versplinterde Tweede Kamer met 15 jJartijen (sic!) is het be
paald niet ondenhbaar dat de Kamer er niet uitkomt en bij de openbare 
stemming geen van de voorgedragen kandidaten-formateurs een meer
derheid behaalt. Dan gaat de oude procedure van lwbinetsformatie 
zich herhalen en 'herleven' de 'fJrerogatieven' van de Kroon in dezelfde 
mate, als zij tot nog toe bestaan. 

Kortom: ]lwr. Wttewaal heeft eigenlijli een 'muis' gebaard, die - hoe
zeer dat dan ooh biologisch gesjJroken een volstrehte onmogelijkheid 
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is - door de beslissing van de CHU-Unieraad is uitgegroeid tot een 
'berg'. Reeds lang was behend dat de freule een van de meest marhante 
Kamerleden is, die op het Binnenhof werhzaam zijn. Zij heeft zichzelf 
een waardig afscheid bezorgd, want haar liefde voor ons vorstenhuis 
is dermate behend dat de anti-revolutionair Schahel schertsenderwijs 
uitriefJ: wat moet er van ons Koninklijh Huis terecht homen, als de 
freule weg is .... ! ! 

P.O.N. 
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Pas op voor het 'Wilson-effect'! 

Op de avond van de 18de juni 1970 werd 
de wereld verrast met het nieuws, dat niet 
Labour de verkiezingen voor het Britse 
Lagerhuis had gewonnen, maar de Conser
vatieven. Hoewel de 'polls', nog kort v66r 
de verkiezingen gehouden, een meerderheid 
van 2 tot zelfs 120fo voor Wilson en de 
zijnen hadden voorspeld, pakte het heel 
anders uit. 

Naarmate de avond vorderde en de uit
slagen binnen kwamen, verloren steeds 
meer socialistische kandidaten, onder wie 
vele prominenten, hun zetel. De Conserva

L. M. de Beer 

tieven wonnen tenslotte, dankzij het feit dat zij 46,40/o van de stemmen 
kregen (Labour: 430fo) met een absolute meerderheid van 30 zetels; 
34 meer dan Labour. De familie Wilson moest in allerijl naar een 
andere woning omzien en Downingstreet 10 verwelkomde zijn nieuwe 
bewoner, de vrijgezel Heath. 

Natuurlijk laaiden de discussies op over de vraag, hoe dit nu had 
kunnen gebeuren. Niet aileen de Engelse socialisten waren zeker van 
hun zaak geweest, ook in het andere kamp hadden de conservatieve 
leiders eigenlijk niet op een overwinning gerekend, en met hen de 
gehele Britse publieke opinie. 

Uiteraard werd de betrouwbaarheid van de verkiezingsenquetes aan
gevochten. Het is een feit, dat de uitslagen nogal wat uit elkaar lagen, 
ook als de enquetes tegelijkertijd hadden plaatsgevonden. Dat lag on
getwijfeld aan het feit, dat verschillende onderzoekmethoden waren 
toegepast, maar dat maakte anderzijds toch weer het algemene beeld, 
dat de socialisten zouden winnen, waarschijnlijker. Bovendien lag de 
uitslag, die uiteindelijk uit de bus kwam, ver buiten de wiskundige 
onzekerheidsmarges die bij de interpretatie van de resultaten van de 
polls in acht dienden te worden genomen. Zelfs de laatste verwacli.
tingen, luttele dagen v66r de verkiezingen via kleine steekproeven ge-
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nomen, wezen (met een uitzondering) uit, dat Labour toch wel met 
minimaal 20fo voorsprong de meeste zetels in de wacht zou slepen. Alles 
duidt er dan ook op, dat vele Engelse kiezers op het allerlaatste moment 
van gedachte zijn veranderd. Er zou dus iets gebeurd moeten zijn, dat 
hen deed besluiten ofwel anders te stemmen dan zij zich hadden voor
genomen, ofwel - voor zover zij tot de floating vote behoorden - hun 
vertrouwen aan de Tories te geven. Het vreemde is echter dat er niets 
bijzonders is gebeurd. Geen grote sociale conflicten (het loonconflict 
tussen de National Health Service en de artsen en de onrust onder de 
typografen lagen te vroeg in de tijd om van beslissende invloed te zijn); 
geen revoltes van studenten; geen gebeurtenissen in het buitenland, die 
de Britten mogelijkerwijs in staat van beroering hebben kunnen brengen. 
Ook valt te betwijfelen dat de slechte betalingsbalans de kiezers in 
groten getale verontrust zal hebben. De verkiezingscampagne is weder
zijds met de gebruikelijke felheid gevoerd, maar verder normaal ver
lopen. Het vraagteken blijft dus levensgroot staan. 

Wilson zelf gaf na de verkiezingen a1s zijn mening te kennen, dat de 
absentie vooral onder de Labour stemmers was voorgekomen, hetgeen 
door zijn politieke tegenstanders werd bestreden. (Het is in Engeland 
blijkbaar net als bij ons: iedereen denkt dat nu juist zijn eigen partij 
schade leidt door het wegblijven van de kiesgerechtigden!). Toch zou 
de socialistische voorman wel eens niet zo erg ver bezijden de waarheid 
kunnen zijn met zijn bewering. Maar juist in dat geval hebben de 
socialisten het slechte resultaat aan zichzelf te wijten. 

Bonhomie 
Want het valt niet te ontkennen, dat de campagne van Labour is ge
voerd in de sfeer van: 'wat kan ons gebeuren?' Wilson had speciaal 
de verkiezingen, waarvan men dacht dat die pas in oktober 1970 zouden 
plaats vinden, vervroegd naar half juni, onder het voorwendsel dat de 
situatie in Noord-Ierland en de E.E.G.-onderhandelingen dit recht
vaardigden. Dat echter de ware reden voor zijn besluit was gelegen in 
de omstandigheid, dat Labour voor het eerst sinds langere tijd weer 
gunstig lag in de publieke opinie (ten tijde van Wilson's beslissing was 
zijn voorsprong ruim voldoende voor een fiks zeteloverwicht) en dat hij 
daar snel van wilde profiteren, kon een kind begrijpen. Gesteund door 
een onverwoestbaar optimisme beging Wilson de fout, een zekere bon
homie ten toon te spreiden. Dat deed hij bepaald wel met een zeker 
talent. Zo is een van zijn bekend geworden grapjes, toen tijdens zijn 
tournee een ei hem op een haar na miste en tegen de muur uiteenspatte: 
'We have two arguments - they got the eggs '. Maar goedgeluimdheid 
kan ook verkeerd vallen. Als de kiezers het gevoel krijgen dat de poli-

57 



tieke leiders de zaak in hun zak menen te hebben, heeft dat een twee
ledig effect: degenen, die v66r de winnende partij wilden stemmen, 
krijgen de neiging om thuis te blijven ('ze winnen toch wei'), terwijl 
tegenstanders en twijfelaars extra worden geprikkeld ('ze denken zeker 
dat de kiezers niets meer hebben in te brengen'). 

W elnu, dit dubbel-effect was bij de Engelse verkiezingen zeker aan
wezig, en heeft naar mijn stellige overtuiging een belangrijke bijdrage 
geleverd aan het verrassend doorslaan van de balans. Ik word in deze 
mening gesterkt door de volgende passage uit een commentaar van 'The 
Guardian' van 20 juni 1970: 

'Wilson zelf is niet vrij van schuld. Zijn verkiezingscampagne was 
veel te zelfingenomen. Zelfs v66r de verkiezingen was de ontgooche
ling van de kiezers merkbaar. Het was goed te zien tijdens het sterke 
absentelsme bij de tussentijdse verkiezingen. Deze week waren de weg
blijvers weer afwezig, misschien vanwege de misleidende opinie-onder
zoeken; en er is ook sprake geweest van desertie'. 

Ook bij ons 
Nog v66r de eigenlijke verkiezingscampagne is ingezet, dreigt de V.V.D. 
in een zelfvoldaanheid af te glijden, welke enige overeenkomst ver
toont met die van Wilson en de zijnen. De Statenverkiezingen waren 
bepaald gunstig voor de V.V.D.; de gemeenteraadsverkiezingen hebben 
de gunstige trend nog versterkt. De oppositie leed verliezen en kan geen 
alternatief bieden. De P.v.d.A. heeft zich met de anti-K.V.P.-motie in 
een doodlopende straat gemanoeuvreerd. Het koppelplannetje van Van 
Mierlo is met hoongelach ontvangen. Een confessioneal meerderheids
kabinet lijkt een illusie. De meest gerede oplossing is: een voortzetting 
van de huidige regeringsconcentratie. Nog sterker: er worden al namen 
genoemd voor de verschillende portefeuilles! Wat kan ons nog ge
beuren, nietwaar? 

Heel duidelijk worden deze geluiden ondersteund door de verslagen 
en redactionele commentaren in de dagbladen. Het merkwaardige is, 
dat daarbij niet kan worden gesproken van een bepaalde politieke 
richting; zij komen van vrijwel alle kanten. 

Een paar voorbeelden wil ik u niet onthouden: 
'Ik som op: dat de partijpolitieke situatie volledig is vastgelopen; dat 

als gevolg daarvan dit kabinet vrijwel zeker zal terugkeren; dat de 
kiezers zullen kiezen zonder enige inspraak in het beleid dat hun te 
wachten staat .. .' (J. J. Vis citeert Van Mierlo in het Algemeen Han
delsblad van 25 september). 

'Als men dit alles op zich laat inwerken, lijkt de kans, dat de P.v.d.A. 
binnen afzienbare termijn het initiatief in de Nederlandse politiek her-
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neemt, uitermate gering .... het kan zijn dat het politieke tij nog keert, 
bijvoorbeeld doordat de V.V.D. te veeleisend gaat worden. Maar als 
dergelijke 'buitenkansjes ' zich niet voordoen, heeft de P.v.d.A. weinig 
speelruimte, om het even of ze de anti-K.V.P.-uitspraak handhaaft, 
intrekt of voorwaarden voor intrekking formuleert'. 
(Dr. ]. van Putten in de Haagsche Courant van 5 augustus). 

'Geen wonder dat mr. Geertsema als leider van de groep, die het meest 
waarschijnlijk in aanmerking komt als regeringspartner al zeer vroeg
tijdig de rechtse partijen waarschuwt, dat ze een gevaarlijk spel spelen 
door de komende kabinetsformatie moeilijker te maken dan onvermij
delijk is'. (Redactioneel commentaar Het V aderland van 21 september). 

'Als de partijraad van de socialisten over drie weken de knoop door
hakt, beslist hij over het karakter van de oppositie in de komende 
kabinetsperiode, want dat de P.v.d.A. voorlopig nog in de oppositie 
zal blijven lijkt uiterst waarschijnlijk'. (Redactioneel commentaar De 
V olkskran t van 29 augustus). 

Zelfs Den Uyl geeft in zijn artikel in het augustusnummer van Socia
lisme en Democratie impliciet toe, dat er geen ander alternatief dan 
chaos te bieden valt voor voortzetting van de huidige regeringscoalitie. 

Levensgevaarlijk 
De hierboven beschreven optimistische stemming is voor de V.V.D. 
levensgevaarlijk. Zij kan ons er toe verleiden de verkiezingscampagne 
met minder energie te voeren. Zij kan ook de potentiele V.V.D.-stem
mers in slaap sussen en doen thuisblijven. Ik teken hierbij aan dat 
blijkens onderzoek van Marcel van Dam de V.V.D. toch al in verge
lijking met de andere grote partijen het meest te lijden schijnt te hebben 
gehad van het absentei'sme bij de laatste Statenverkiezingen. Maar het 
meest van al valt te vrezen, dat er een anti-stemming ontstaat onder 
de kiezers. Een stemming, gericht tegen de huidige coalitiepartners, en 
de V.V.D. in het bijzonder, wanneer die zich al te zelfverzekerd tonen. 
Dit complex van mogelijke gevolgen zou ik willen betitelen als het 
'Wilson-effect' . 

Laten we in hemelsnaam blijven bedenken dat het nog steeds de kiezer 
is, die beslistj en dat wij alles op alles zullen moeten zetten om diens 
gunst, zoals deze ons bij de laatste verkiezingen ten deel viel, te be
houden. Zo zeker is het trouwens ook niet dat de huidige regerings
combinatie zal worden voortgezet. Biesheuvel heeft bij de algemene 
beschouwingen duidelijk de boot afgehouden. In het gemeenschappelijk 
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program van de K.V.P., A.R. en C.H.U. staat niets over een stembus
akkoord, v66r de verkiezingen. De voorzitter van de K.V.P., mr. A. van 
der Stee, liet er recent nog geen twijfel over bestaan dat wat hem 
betreft de weg naar de P.v.d.A. nog steeds niet is afgesloten en voegde 
er aan toe, 'dat het niet in het belang van dit land is dat een zo grote 
partij in een blijvend isolement verkeert'. 

Vooral deze laatste woorden zijn niet zonder betekenis. Is het soms 
de bedoeling, de P.v.d.A. (en wellicht ook D'66) de rol van politieke 
underdog te laten spelen? In dat geval is het zeker oppassen geblazen! 
Twee soorten underdogs plegen namelijk zeer gevaarlijk te zijn: voet
balclubs en politieke partijen. In beide gevallen kan het onderschatten 
van de tegenstander en het overschatten van de eigen kracht fataal zijn. 
Laat de V.V.D. die fout vooral niet begaan. De jongens van Feijenoord 
en U.T. Arad kunnen er over meepraten. 
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De vermaatschappelijking 
van het onderwijs 

Een van de onderwijsproblemen, waar op 
het ogenblik veel belangstelling voor be
staat, is het vraagstuk van de zogenaamde 
externe democratisering, waaronder wordt 
verstaan het probleem of elke leerling, on
geacht zijn afkomst, tot optimale ontplooi
ing van zijn capaciteiten komt. Steeds dui
delijker is het ons geworden dat de school 
- vaak ongewild - te sterk gericht is (ge
weest) op het kind uit het midden- of 
hoog-sociaal milieu. De organisatie van het 
Nederlandse onderwijs, ontstaan in de 19de 
eeuw, vertoonde tot voor kort nog duidelijk 
het beeld van de toenmalige standenstructuur. Het lager onderwijs was 
voor de meeste kinderen uit het lager-sociale milieu het eindonderwijs . 
Wel zien we de laatste jaren een toeneming optreden van het aantal 
kinderen uit dat milieu dat voortgezet en wetenschappelijk onderwijs 
gaat volgen. Toch kunnen we nog steeds van een duidelijke achterstand 
spreken (zie tabel) . In een enigermate gesloten maatschappij, die geba
seerd is op een standenstructuur, vervult de school een stabiliserende 
functie. Ze is immers de neerslag van die structuur. Afkomst en geerfd 
vermogen zijn daarbij de bepalende fact01·en t.a.v. de sociale plaats die 
men inneemt in deze maatschappijvorm. 

Andere functie voor onderwijs 
In een samenleving die steeds grotere openheid gaat vertonen, waar 
sprake is van een toenemende verticale (en horizontale) sociale mobili
teit, gaat het onderwijs een andere functie krijgen. Deze mobiliteit 
wordt niet meer in de allereerste plaats bepaald door afkomst en geerfd 
vermogen, maar het beroep dat men uitoefent en de gevolgde onderwijs
opleiding worden de bepalende factoren voor de sociale stijging. Men 
spreekt van de sleutelmacht der school en Schelsky, een Duitse socio
loog, meent dat het onderwijs 'die Rolle einer biirokratischen Zutei
lungsapparatur von Lebenschancen' gaat vervullen. 
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Het onderwijs is niet aileen van eminent belang voor de ontwikkeling 
van een land - vandaar de toenemende interesse van de economen voor 
het onderwijs - maar het verschaft mede het individu een stuk culturele, 
sociale en economische zekerheid, die des te groter is naarmate het mee · 
en beter onderwijs heeft 'genoten'. Het na 1848 in Nederland begonnen 
proces van democratisering had aanvankelijk aileen een politieke, maar 
kreeg in de 20ste eeuw ook een sociaal-economische inhoud en gaat nu 
bovendien een sociaal-pedagogisch vraagstuk worden. 

Het wordt steeds duidelijker dat het onderwijs, in plaats van een 
neerslag te zijn van een maatschappelijke structuur en dus een passieve, 
conserverende rol te vervullen, nu juist een van de belangrijkste mid
delen tot verandering en vernieuwing van de maatschappij kan zijn. 
De school krijgt hierdoor een dynamische functie. 

Hoe staat het op het ogenblik met deze sociaal-pedagogische democra
tisering? We wezen hierboven al op de relatie tussen milieu en school
keuze (zie tabel). Het kind uit het laag-sociaal milieu (l.s.m.) gaat na 

LEERLINGEN VAN ENKELE ONDERWIJSVORMEN NAAR SOCIAAL MILIEU, 
PER 100 LEERLINGEN 

hele 
lager N.O. U.L.O. V.H .M.O. kweeksch . M.T.S. W.O. bevolking 

MILIEU 1955/56 (meisjes) 1954/55 1960 toelating 1949/50 1964/65 1962 
1958/59 (jongens) 1961 en '63 
ruwe berekening 1e leerjaar 

resp. 1 e en 
2e leerkring 

hoger milieu 3 5 27 10 20 43 5 
middelb. milieu 37 53 52 61 57 47 40 
lager milieu 60 41 21 28 22 10 55 

Totaal 100 100 100 100 100 100 100 

(Bron: Nota 'Democratisering van het onderwijs ' van het ministerie van Onderwijs en 
Wetenschappen , pag. 9) . 

het verlaten van de basisschool eerder naar een school voor (lager) 
beroepsonderwijs dan naar een school voor algemeen voortgezet onder
wijs, dus mavo, havo of vwo-school. Bij het kind uit het hoger sociaal 
milieu is het omgekeerde het geval. 

Heeft een kind uit het l.s .m. t6ch een vhmo-opleiding (om de oude 
terminologie te gebruiken) doorlopen, dan gaat het eerder een hogere 
beroepsopleiding volgen dan een universitaire studie. 

Hoe sterk het schoolsucces is gerelateerd met het milieu blijkt wel 
uit wat verschillende onderzoekingen hebben aangetoond: de school-
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jJTestaties van kinderen uil laag en hoog sociaal milieu gaan tijdens de 
lagere school-periode steeds slerher uit elkaar lopen. De school heft de 
verschillen die er aanvankelijk tussen de leerlingen zijn dus niet op, 
maar versterkt ze eerder! 

Nu kan men dit alles ten zeerste betreuren en stellen dat het een 
logische zaak is dat kinderen uit het l.s.m. nu eenmaal in mindere mate 
voortgezet onderwijs volgen, omdat de ouders en dus ook de kinderen 
minder intelligent zijn. Zo eenvoudig is het evenwel niet! Intelligentie 
is niet alleen een kwestie van erfelijkheid, maar is mede milieubepaald, 
d.w.z. zij is afhankelijk van de mate waarin zij door de omgeving 
ontwikkeld en gestimuleerd wordt. Er is verschil van mening over de 
mate waarin elk van deze beide fact01·en de intelligentie vormt. Is het 
milieu of de erfelijkheid de bepalende factor? Zelfs al is de erfelijkheid 
het meest bepalend, dan moet toch door de omgeving van het kind de 
intelligentie ontwikkeld en gestimuleerd worden, wil zij optimaal tot 
uiting komen. Wordt intelligentie niet of in onvoldoende mate door de 
omgeving ontwikkeld dan kan het gebeuren dat een in aanleg intelli
gent kind niet aan de door de school gestelde eisen voldoet. En hier 
schuilt het probleem ten aanzien van kinderen uit het laag-sociaal 
milieu. 

In het gezin treedt een aantal belemmerende fact01·en op t.a.v. de ont
wikkeling van de intelligentie, waardoor de kinderen een geringere 
schoolbekwaamheid en schoolweerbaarheid vertonen dan anderen. 
Trouwens, deze achterstand heeft ook betrekking op de sociale en ge
voelsontwikkeling en mogelijk op nog meer aspecten van de persoonlijk
heid. Welke zijn nu die belemmerende factoren? We noemen er enkele: 

1. het onlbreken van een studie- of onderwijstraditie 
Het is zeer aannemelijk te veronderstellen dat het kind uit een gezin 
waarvan de vader en/of de moeder heeft gestudeerd een voorsprong 
heeft op het kind uit een gezin waar niemand een voortgezette opleiding 
heeft gevolgd. In dit laatste geval kunnen de ouders al geen feitelijke 
hulp geven. Nu is dit niet eens het belangrijkste want zelfs de ouder 
met voortgezette of wetenschappelijke opleiding kan niet altijd zijn 
studerend kind rechtstreeks helpen. Veel belangrijker en essentieler is 
echter de studie-habitus, vooral een positieve instelling t.o.v. het stude
ren. In een gezin waar de ouders zelf gestudeerd hebben kan een goede 
studiementaliteit worden meegegeven. Door studielessen bij het lager 
en voortgezet onderwijs kan dit probleem voor de andere kinderen voor 
een deel wel worden opgevangen. Maar dan blijft het n6g moeilijk voor 
deze kinderen. Staat het gezin vreemd, ja zelfs vijandig, tegenover het 
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studeren dan wordt van het kind psychisch heel wat geeist om de studie 
vol te houden. Studielessen zijn als compensatie bepaald niet voldoende. 

2. het ontbrehen van een algemene culturele gevormdheid 
Uit een in 1963 door het CBS gehouden onderzoek onder 4000 personen 
van 12 jaar en ouder, die niet meer naar school gingen, bleek dat slechts 
540fo van de niet-schoolgaanden met aileen lager onderwijs in de laatste 
drie maanden een of meer boeken had gelezen, d.w.z. 460fo had in dat 
tijdsbestek geen enkel hoek gelezen. Wat de niet-schoolgaanden met 
voortgezette opleiding betreft, van hen had slechts 120fo in de laatste 
drie maanden geen enkel hoek gelezen. Een ander onderzoek, onder 
Nederlandse kinderen van 7 tim 17 jaar, wees uit dat naar mate de 
moeder een hogere opleiding heeft gehad en het beroep van de vader 
veel lezen vereist er hij het kind een grote leeshereidheid is te consta
teren. Wat voor gevolgen dit kan hehben voor het onderwijs blijkt uit 
het volgende: hij een onderzoek in Enschede onder de leerlingen in de 
eerste klas van een basisschool bleek dat een derde van de kinderen, 
voortkomende uit het l.s.m., na zes maanden op de basi sschool nog geen 
woord kon lezen (!), terwijl dit bij kinderen uit een hoog-sociaal milieu 
(met een gemiddeld gelijk IQ) haast niet voorkwam. Het onderwijs 
- zeker het voortgezet onderwijs - gaat uit van een zekere mate van 
culturele gevormdheid. Het kind dat die mist, verkeert weer in een 
ongunstige positie. 

3. een onvoldoende fJedagogisch bewustzijn 
In de sociaal-hogere milieus hlijkt men over het algemeen pedagogisch 
zelfhewuster en gerichter te zijn. Dat hetekent o.a. dat men daar meer 
belangstelling heeft voor het onderwijs, dat er meer contact is met de 
onderwijzer van het kind, dat er een betere gezindheid is om samen te 
werken met de school, dat men hogere verwachtingen koestert inzake 
de school- en beroepscarriere van het kind. In het l.s.m. ontbreekt vaak 
- niet altijd! - dit pedagogisch hewustzijn. De kinderen worden meestal 
te weinig aangezet tot geestelijke inspanning. Niet omdat men geen 
enkele aspiratie zou hebben, maar omdat men niet weet hoe men die 
aspiraties kan verwezenlijken. Men 'ziet het niet '. 

Een ander facet van dit geringere pedagogisch bewustzijn openbaart 
zich in het feit dat in deze gezinnen minder wordt voorgelezen, minder 
spelletjes in gezinsverhand worden gedaan en er weinig of geen goed 
speelgoed aanwezig is . Men gaat ook minder doordacht planmatig te 
werk, men is impulsiever in zijn (pedagogisch) optreden. Als er bepaalde 
regels zijn in het gezin, wordt daar niet consequent aan vast gehouden . 

Uit recent Utrechts onderzoek is gehleken dat voor de schoolweer
baarheid van het kind niet zozeer de sociaal-economische situatie van 
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het gezin, maar eerder het cultureel-pedagogisch niveau bepalend is. 
Onder schoolweerbaarheid wordt verstaan de mate waarin het kind een 
weerbaarheid, een innerlijke weerstand, vertoont t.o.v. de eisen van de 
school. Is het er tegen opgewassen of niet? En hoewel een laag cultu
reel-pedagogisch niveau niet noodzakelijk parallel hoeft te lopen met 
een lager sociaal-economische situatie, gaan beide wel vaak samen. 

4. een geringe taalontwikkeling 
Er is een duidelijk verschil in taalontwikkeling tussen het l.s .m. en de 
overige milieus. In het laag-sociaal milieu kenmerkt het taalgebruik 
zich door een geringe woordenschat, de zinnen zijn slecht gebouwd en 
vaak onvolledig, er worden weinig bijzinnen of abstracte begrippen 
gebruikt. Er is een beperkte spreekvaardigheid en spreekervaring. En 
aangezien taal en denken nauw met elkaar samenhangen, bei:nvloedt 
dit ook de ontwikkeling van het denken. 

5. het ontbreekt de ouders aan een duidelijk beeld van de 
verdere opleidingsmogelijkheden 

Daar de ouders zelf aileen maar lager onderwijs - eventueel nog een 
lagere beroepsopleiding - hebben, ontbreekt het hun aan kennis over 
de verschillende vormen van voortgezet onderwijs. 

6. angst voor contactverlies met het sociaal stijgende kind? 
Gaat een kind uit het laag-sociaal milieu een voortgezette opleiding 
volgen of zelfs universitair studeren dan betekent dit dat het in de 
meeste gevallen sociaal stijgt t.o.v. het gezin waar het uit komt. Het 
raakt door zijrr beroep in een ander milieu met andere normen. Bier
door kan het vervreemden van zijn vorig milieu, dus van zijn ouders. 
Speelt bij de ouders soms niet onbewust deze angst voor contactverlies 
mee, wanneer ze besluiten dat hun kind, ondanks voldoende capaci
teiten, toch maar een lagere beroepsopleiding moet gaan volgen i.p.v. 
havo, atheneum of gymnasium? 

Er zijn natuurlijk nog meer factoren aan te wijzen die het kind uit het 
l.s.m. minder schoolgeschikt maken. We willen ons evenwel tot deze 
beperken, wat de belemmerende factoren van het milieu uit betreft. 

Het onderwijs echter levert door zijn karakter ook een belemmerende 
factor op. De school richt zich namelijk meer op de cultuurpatronen 
van de 'middle' en de 'upper-class' dan op het cultuurpatroon van de 
'lower-class'. We wezen al op de geringe taalontwikkeling in het laag
sociaal milieu. De taal van de (basis)school is echter die van het mid
den- en hoog-sociaal milieu. Dat betekent dat het kind uit het l.s.m. 
verschillende woorden en uitdrukkingen die de onderwijzer(es) gebruikt 
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en die in de schoolboekjes staan niet begrijpt. 
Er is in de verschillende milieu's ook een verschil in wat men van de 
school verwacht. In het l.s.m. benadert men het onderwijs over het 
algemeen pragmatisch, d.w.z. men ziet het onderwijs in de eerste plaats 
beroepsgericht. Brengt het onderwijs mij praktische kennis bij, waar ik 
wat aan heb in een later beroep? Zo niet, dan is het waardeloos! 

In de andere milieus is men meer gericht op de algemene culturele 
vorming. 

We kunnen stellen dat er een discrepantie is tussen de cultuurpatro
nen van het l.s .m. en de school , waardoor voor het kind uit het laag
sociaal milieu bij het betreden van de school een discontir.ulteit inzake 
zijn cultuurpatroon optreedt. 

De school zal een vermaatschappelijking moeten doormaken, d.w.z. 
zij zal in aanpak en doelstellingen meer open moeten staan voor de 
kinderen uit het l.s.m. Door deze vermaatschappelijking van het onder
wijs wordt een stuk democratie in sociaal-pedagogische zin verwezen
lijkt. De school is dat verplicht, zowel tegenover het individu als tegen
over de samenleving. 

Tegenover het individu, omdat dat anders ernstig wordt belemmerd 
in zijn mogelijkheden, tegenover de samenleving omdat in een maat
schappij gemakkelijk sterke spanningen kunnen optreden als enerzijds 
veel nadruk wordt gelegd op maatschappelijk succes en anderzijds dit 
succes voor bepaalde (grote) groepen niet is weggelegd. Is deze tegen
stelling een der oorzaken van de huidige onvrede en onlusten in de 
maatschappij? 

Wat kan het onderwijs doen om deze problematiek aan te pakken? We 
zullen een aantal mogelijkheden noemen. Aanvankelijk meende men dat 
inzake het schoolsucces de barriere lag bij de overgang van het voort
gezet onderwijs naar het wetenschappelijk onderwijs; later zocht men 
het meer bij de overgang lager onderwijs-voortgezet onderwijs en mo
menteel beseft men dat de oplossing door de onderwijswereld gezocht 
zal moeten worden in het kleuter/basisonderwijs. 

Hoewel de huidige kleuterschool al meer dan vroeger is gericht op 
de verdere ontwikkeling van de kleuter, opdat het kind lichamelijk en 
geestelijk in staat zal zijn het basisonderwijs te volgen, zal men voor de 
kleuter uit het l.s.m. de ontwikkelingsmogelijkheden moeten versterken 
en verruimen. Veel zal moeten worden gedaan aan: actieve taalvor
ming, opdat de taalachterstand "(iets) wordt ingehaald; het scheppen 
van meer speelmogelijkheden; het verruimen van de ervaringswereld 
door talloze activiteiten; het wennen aan een zekere regelmaat en aan 
regels; het uitvoeren van kleine taken. 

Het zal voor een ieder duidelijk zijn (ook voor parlementariers?) dat 
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dit alles in wezen aileen maar uitvoerbaar is als de kleuterleidster ook 
werkelijk aandacht kan besteden aan elk kind. En dat kan natuurlijk 
niet wanneer deze kleuterleidster 35 tot 40 kleuters moet begeleiden! 

Het bovenstaande geldt in wezen ook voor de basisschool. In de 
eerste plaats zullen kleuter- en basisonderwijs tot een integratie moeten 
komen, waardoor het kind, en in het bijzonder dat met ontwikkelings
achterstanden, beter kan worden opgevangen. Speelleerklassen en an
dere noodmaatregelen zijn dan niet meer nodig! In verband hiermee 
zullen we moeten overwegen of het niet noodzakelijk is de leerplicht te 
vervroegen tot vijf jaar, zodat men eerder kan beginnen met een peda
gogische aanpak van de vermaatschappelijking. Mogelijk is vervroeging 
van de leerplicht eerder noodzakelijk dan verlenging naar 17 of 18 jaar. 
Heeft men op het departement van 0. en W. al werkelijk deze proble
matiek eens goed onderzocht? We betwijfelen het. 

C ompensatie-programma' s 
Intens zal men zich moeten bezighouden met het ontwerpen en onder
zoeken van zg. 'compensatie-programma's', d .w.z. het opstellen van een 
pedagogisch-didactisch ontwikkelingsplan, waardoor kinderen uit het 
l.s.m. hun achterstand op vele gebieden kunnen inlopen of verminderen. 
Op verschillende plaatsen, o.a. in Rotterdam, Enschede en Den Haag, 
wordt er aan gewerkt, maar uitbreiding tot meer plaatsen is nood
zakelijk. Van een landelijke coordinatie op dit gebied is, voor zover mij 
bekend, geen sprake. Over onderwijsvisie gesproken! Deze compensatie
programma's hebben pas volledige waarde, als de ouders er bij worden 
betrokken. Hoe moeilijk het soms ook is, men zal bij de ouders interesse 
moeten wekken· voor wat op school wordt gedaan met hun kinderen en 
misschien moeten we wel komen tot gezinsbegeleiding. Schooladvies
diensten waarin samenwerken o.a. didactici, pedagogen, psychotogen, 
schoolmaatschappelijk werkers, sociologen en schoolartsen zullen de 
onderwijzer moeten begeleiden. Wat het voortgezet onderwijs betreft: 
het is duidelijk dat de opdeling in allerlei schooltypen, zoals we die 
vroeger hadden en ook nu nog hebben, juist in sterke mate een barriere 
vormt voor kinderen uit het l.s .m. Die splitsing in allerlei vaststaande 
systemen zal dan ook zoveel mogelijk moeten worden tegengegaan. 

In de momenteel in aantal sterk toenemende scholengemeenschappen 
wordt een poging gedaan om de verticale en horizontale doorstroming 
te vergroten. Helaas zijn de meeste scholengemeenschappen ontstaan 
uit het samenwerken van een aantal schooltypen, wat nog heel wat 
anders is, dan een onderwijsgemeenschap, waar geen sprake meer is 
van een aantal duidelijk afgebakende schooltypen. Al naar gelang zijn 
interesse en aanleg kan een leerling een bepaalde richting kiezen. Mo
gelijk komen we nog eens zover met ons onderwijs dat de leerling ver-
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schillende vakken op verschillende niveaus kan volgen. Als er bijv. zes 
moeilijkheidsniveaus te onderscheiden zouden zijn, dan zou het mogelijk 
moeten zijn, dat een leerling in vak A op het vierde niveau werkt, in 
vak B op het vijfde, enz. Dat betekent dan dat de studie wordt afge
sloten met een individueel diploma. Vreemd? Onmogelijk? Ach, er zijn 
in de loop der eeuwen wel meer zaken geweest die men vreemd en 
onmogelijk vond en die nu iedereen doodgewoon vindt. Zelfs in het 
onderwijs! 

Wat we evenwel ook doen, het is onze plicht te komen tot de vermaat
schappelijking van het onderwijs, of wel de sociaal-pedagogische demo
cratisering. Pas dan zullen ook voor de kinderen uit het laag-sociaal 
milieu die voorwaarden gescllapen zijn, die het hun mogelijk maken 
hun capaciteiten en begaafdheden optimaal te ontplooien. 

Medewerkers in vogelvlucht 
Mr. E. C. de Mooij werd op 16 maart 1932 te 's-Gravenhage geboren. Deed in 1950 
eindexamen Gymnasium. Was tot 1957 adjunct-secretaris en vanaf dat jaar tot 1966 
nationaal secretaris van het Nederlands Comite Benelux. Studeerde als extraneus 
rechten aan de Rijksuniversiteit te Leiden. Trad op 1 juli 1966 als wetenschappelijk 
medewerker in dienst bij de VVD-fractie in de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 

Mr. P. 0. Numans werd geboren in 1933 te Djokjakarta in het voormalige Neder
lands-Indie en studeerde, na gymnasiaal onderwijs te hebben gevolgd in Velsen, 
rechten aan de Universiteit van Amsterdam. Oud-bestuurslid van de Liberale Studen
tenvereniging Amsterdam. Sinds 1966 werkzaam bij de Nieuwe Rotterdamse Courant, 
vanaf 1 juli 1968 als parlementair redacteur. 

L. M. de Beer werd in 1934 te Wenduinen (Belgie) geboren. Was na zijn HBS- en 
HTS- (bouwkunde) opleiding organisatie-adviseur tij de Stichting Ratiobouw (Bouw
centrum), bedrijfsleider bij een bouwbedrijf en medewerker van het planbureau van 
de Medische Facu1teit in Rotterdam. Tot voor kort was hij raadslid voor de VVD 
in Utrecht en sinds november 1969 is hij lid van de Tweede Kamer voor de VVD. 

D. Jansz, geboren in 1930 te Pasuruan (Java). Doorliep HBS en kweekschool, 
behaalde de M.O.-B-akte pedagogiek. Oud-hoofdbestuurslid van de JOVD, oud
bestuurslid van de VVD, afdeling Haarlem, secretaris van het Liberaal Democratisch 
Centrum en secretaris van de landelijke onderwijscommissie van de VVD tot 1970. 
Werkzaam als leraar pedagogiek aan een Rijks Pedagogische Academie. 

Mieke Hubert-Rage werd op 6 oktober 1943 in Boskoop geboren. Trad na mulo en 
hbs-a in 1962 in dienst van het dagblad de Goudsche Courant. Was van 1965 tot 
1970 verbonden aan de redactie van de Toeristenkampioen van de ANWB. Bekleedde 
verscheidene functies in de JOVD. Was o.a. secretaresse van het district Zuid-West 
van deze organisatie en maakte dee! uit van de redactie van 'De Driemaster'. 
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Mr. A. Geurtsen werd geboren in 1926. Bezocht het Stedelijk Gymnasium te Schie
dam, deed doctoraal examen rechten aan de Gemeentelijke Universiteit te Amster
dam in 1950. Is sedert 1950 advocaat te Rotterdam, secretaris van een aantal midden
standsorganisaties, voorzitter van de levensmiddelenbeurs ROKA, hoofdbestuurslid 
van de Kon. Ned. Middenschandsbond. Hij is sedert juni 1967 lid van de Tweede 
Kamer. 

Th. H. Joekes werd in september 1923 geboren te 's-Gravenhage, waar hij in 1942 
eindexamen gymnasium deed. Van 1946 tot 1958 werkte hij als verslaggever in 
Londen, daarna was hij aan het CSWV en de Telderstichting verbonden. Sinds juni 
1963 is hij lid van de TweedeKamer der Staten-Generaal. 

Mr. F . Portheine werd in januari 1923 te 's-Gravenhage geboren. Hij bezocht het 
Gymnasium aldaar en studeerde Nederlands recht aan de Rijksuniversiteit te Leiden, 
met parlementaire geschiedenis als keuzevak. In 1950 legde hij zijn doctoraal examen 
af. Hij was adjunct-secretaris, later directeur, van de Koninklijke Nederlandse Mid
denstandsbond tussen 1950 en 1964. Hij is lid van de Gemeenteraad van Leiden, 
sinds 1962 als VVD-fractievoorzitter. Sinds 1963 is hij lid van de Tweede Kamer der 
Staten-Generaal. Voordien was hij enige jaren lid van het hoofdbestuur van de VVD. 

Mr. J. G. Rietkerk werd gebor enin 1927 te Boskoop. Deed in 1946 eindexamen 
HBS-B en in 1947 staatsexamen gymnasium-B. Studeerde van 1947-1952 Nederlands 
recht te Leiden en deed in 1952 doctoraal examen. Hij was van 1953 tot 1956 
werkzaam in de advocatuur en bij een emigratie-vereniging, van 1956 tot 1959 was 
hij juridisch medewerker bij de Vereniging van Nederlandse Gemeenten en van 1959 
tot 1967 secretaris bij het Centraal Werkgevers-verbond, waar hij thans adviseur is. 
Hij is sedert februari 1967 lid van de Tweede Kamer. 

H. Wiegel werd in 1941 in Amsterdam geboren, deed in 1959 eindexamen Gymna
sium-B te Hilversum en in 1965 kandidaatsexamen sociale en politieke wetenschappen 
aan de universiteit van Amsterdam. 
Werd in 1961 lid van de Jongeren Organisatie Vrijheid en Democratie, was van 
1961 tot 1966 redacteur van het JOVD-maandblad 'De Driemaster', van 1962 tot 
1964 lid van het hoofdbestuur en van 1965 tot 1966 landelijk voorzitter van deze 
vereniging. 
Werd in 1964 lid van deVolkspartij voor Vrijheid en Democratie,e is sinds maart 
1967 lid van het hoofdbestuur van deze partij en sinds april 1967 lid van de 
Tweede Kamer. 
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Mr. Geertsema: 
'DS '70 bezorgt zichzelf tijdbom' 

Wie een blik werpt op de komende verkiezingsstrijd denkt sinds kort 
vooral aan DS '70, de partij die het (nog) niet zozeer van haar program
ma moet hebben, maar meer van de belangwekkende persoon van haar 
lijsttrekker, de oud-thesaurier-generaal bij financien, prof. dr. W. Drees 
jr. (zoon van Nederlands 'grand old man'). Op onze vraag hoe de vvo
fractieleider in de Tweede Kamer, mr. W. J. Geertsema, tegen deze 
jongste telg onder de (vele) politieke partijen aankijkt, antwoordt hij in 
een gesprek dat wij op 8 februari bij hem thuis hadden, dat de 'afge
scheiden' socialisten duidelijk proberen hun stemmen van twee kanten 
te halen, nl. van de rechtervleugel van de Partij van de Arbeid, hetgeen 
geen nadere motivering behoeft, maar tevens bij die liberalen die - zij 
het ten onrechte - vrezen, dat de hoogte van de belastingdruk de vvo 
niet sterk meer zou interesseren. Zou DS '70 bij beide pogingen enig 
succes boeken, dan dreigt overigens volgens mr. Geertsema de nieuwe 
partij zichzelf een 'tijdbom' te bezorgen, waarvan de 'jonge' Drees nog 
wel eens behoorlijk last kan krijgen. 

De vvo sluit een mogelijke (regerings)samenwerking met DS '70 niet 
bij voorbaat uit. Maar de heer Geertsema vindt daar op dit ogenblik de 
tijd nog niet rijp voor. Met name omdat het programma van de Demo
cratisch-socialisten hem nog veel te vaag is. Hij wil eerst meer weten 
over hun opvattingen betreffende o.m. de inflatiebestrijding, de loon
en prijspolitiek. 

Overigens is hij van oordeel dat de partij van Drees jr. wat mogelijk 
zetelaantal betreft in de nieuwe Tweede Kamer die, zoals bekend, op 
28 april wordt verkozen, voor de drie confessionele partijen van de 
cov-in-wording niet interessant zal worden. Al sluit hij de mogelijkheid 
niet uit dat er na de verkiezingen een nieuw kabinet komt van vijf 
partijen, bestaande uit de vier oude van het kabinet-De Jong (KVP, ARP, 

CHU en vvo), aangevuld met DS '70. 

De kansen dat de liberalen en de confessionelen het eens worden over 
een regeringsprogramma voor de j aren 1971-197 5 schat de heer Geert
sema zelf op 'meer dan vijftig procent' (zijn partijvoorzitster mevrouw 
Van Someren-Downer noemde onlangs als percentage 55). De liberale 
fractieleider baseert zijn duidelijke reserves vooral op de tegenstellingen 
die onmiskenbaar bestaan tussen het urgentieprogramma van de Drie 
en het verkiezingsprogramma van de vvo, o.m. op het gebied van de te 
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voeren belastingpolitiek in de kornende vier jaar en op het terrein van 
de zedelijkheidswetgeving. 

In de o.a. door Schmelzer in het verleden wel eens geuite gedachte 
over de vorming van een confessioneel minderheidskabinet ziet de heer 
Geertsema overigens niet veel. Zo'n kabinet dat in de Kamer moet 
steunen op wisselende meerderheden, kan geen krachtig beleid uitstip
pelen. En zo'n beleid heeft ons land volgens de vvn hard nodig. 

Mr. Geertsema verwacht ook dat de drie confessionele partijen, hun 
verantwoordelijkheden kennende, niet snel zullen overgaan tot de 
vorming van zo'n minderheidskabinet. Bepaald veel minder gesticht is 
hij over de suggestie van oud-minister Bogaers om met een zg. nationaal 
kabinet van 'sterke mannen' te komen. De heer Geertsema vindt dat er 
in Nederland momenteel geen sprake is van een 'nationale noodsituatie', 
de enige rechtvaardiging voor zulk een kabinet. 

Zelfs als er na de verkiezingen weer een kabinet van confessionelen 
en liberalen zou komen, acht hij het niet waarschijnlijk, dat dat kabinet 
vergelijkbaar zou zijn met het Kabinet-De Jong. Dat is nl. in handen 
van de kiezers. Zij hebben daarop wel degelijk grote invloed. De stem
busuitslag zal met name op drie zaken invloed kunnen hebben: a. de 
portefeuille-verdeling binnen het nieuwe kabinet, b. de aan te trekken 
ministers, c. de samenstelling van het regeringsprogramma. Daarom be
schouwt de liberale lijsttrekker elke poging tot 'v66rformaties' als vol
strekt uit den boze. 

'Premierschap: KVP-probleem' 
Op onze vraag, welke kwaliteiten hij voor de nieuwe minister-president 
belangrijk acht, noemt hij twee punten: a. de kandidaat moet een goed 
teamleider zijn, b. hij moet een man met durf zijn. De heer Geertsema 
zegt premier DeJong- in navolging van mensen als De Quay en Colijn -
een goed teamleider te vinden. Maar, 'de kwestie van het premierschap 
is in de allereerste plaats een KVP-probleem', zo herhaalt hij een al 
vaker uitgesproken standpunt. 

Over de ontwikkelingen binnen zijn eigen partij is de heer Geertsema 
bijzonder te spreken. N a de 'inzinking' van het vvn-congres in Maas
tricht (voorjaar 1968) heeft de vvn volgens hem een 'revival' beleefd, die 
vooral tot uitdrukking is gekomen bij de vele discussies die binnen de 
vvn zijn gevoerd over het rapport Kiezer-Gekozene. 

Bepaald oneens is hij het met zijn liberale collega in de Eerste Kamer, 
mr. H. van Riel, als zou in de vvn 'de middelmatigheid' hoogtij vieren. 
Hij gelooft dat Van Riels kritiek meer slaat op de neiging - die wordt 
bevorderd door de naderende verkiezingsstrijd - om in de eerste plaats 
te letten op de 'dingen van de dag' en te weinig aandacht te geven aan 
toekomst-planning op lange termijn. 

Maar een zg. 'Werkgroep 2000' (bestaande uit Van Riel zelf, me
vrouw Van Someren en naast Geertsema ook uit de hoogleraren Zou
tendijk, Bottcher en De Klerk) is reeds enige tijd druk bezig de politieke 
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lijnen voor de verder verwijderde toekomst uit te stippelen. 

De partij heeft, aldus mr. Geertsema, de laatste jaren nogal wat aktivi
teiten ontplooid. Hij noemt in dit verband het rapport over het onder
nemingsrecht en de 'marathon' die nu net achter de rug is voor de vast
s telling van het verkiezingsprogramma 'Liberalen op nieuwe wegen'. 
De partij heeft daar in al haar geledingen druk over gepraat. En dat 
was vroeger wel eens anders ... 

Een ander gunstig teken vindt hij het sterk toegenomen led ental en de 
successen die mevrouw Van Someren heeft gehad met haar twee 'tien
tjes-acties' die de financiele schulden van de vvo hebben teruggebracht 
van zes ton tot 'nog maar' een halve ton. 

Wat betreft D'66, waarmee de vvo het gesprek voorlopig 'open 
houdt', merkt mr. Geertsema op dat hij nauwelijks kan aannemen dat 
het congres van D'66 zijn fractieleider Van Mierlo 'midden in de ver
kiezingsstrijd' in zijn hemd zal zetten ::-. Met andere woorden: de heer 
Geertsema acht de kans allerminst uitgesloten dat de verloving tussen 
D'66 en PvdA (plus PPR en nog enkele andere splinters) tot een -in zijn 
ogen - wat 'monstrueus' huwelijk zal uitgroeien. Als dat het geval zal 
zijn, hebben verdere besprekingen tussen D'66 en vvo geen enkele zin 
meer. 

Gevraagd naar zijn eigen opstelling in de partij, zegt de heer Geertsema 
dat hij zich altijd heeft beschouwd als een man die 'links van het midden' 
stond. De partij is echter de laatste tijd zodanig geevolueerd, dat hij die 
stelling niet graag meer staande zou houden, al heeft hij op een aantal 
terreinen nog altijd opvattingen, die zeker nog geen gemeengoed ZIJn 
in de partij. 

Het ideale van een liberale partij als de VVD is, dat men dat ook 
accepteert, zolang hij als politiek leider, waar dat ook maar nodig is, 
altijd het officiele partijstandpunt duidelijk 'etaleert'. 

P.O.N. 

* Het gesprek met mr. Geertsema vond plaats v66r het D'66-congres. We hebben 
gemeend zijn veronderstellingen toch te moeten publiceren. - Red. 
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Liberalen op lange wegen 

We hebben een vvn-verkiezingsprogramma. Democratisch, superdemo
cratisch tot stand gebracht. Maar wat heeft het een tijd gekost! Tien
duizenden man- (en vrouw-) uren zijn er in gestoken. Geen detail is 
ongenoemd gelaten. En het gevoel, dat er wel wat erg veel energie aan 
het program is gespendeerd, moet toch wel velen hebben bekropen na 
afloop van de 11 uur durende algemene vergadering op 6 februari. Het 
is natuurlijk niet nodig hier nog eens de hele weg van het programma 
weer te geven - van een bundel papieren met de gedachten van enkele 
tientallen, tot het eindprodukt, waar een deel van de ruim tweeduizend 
amendementen in is verwerkt. 

Aan de wensen van ieder lid, iedere afdeling van de vvn is aandacht 
besteed. Maar toch, er moet voor het verkiezingsprogram een vorm te 
vinden zijn die geen uitputtingsslagen op afdelingen- en landelijke ver
gaderingen, op afdelingssecretariaten en op de Koninginnegracht - wat 
daar is verricht grenst aan het ongelooflijke! - met zich brengt. Die 
nieuwe vorm van het verkiezingsprogram zou niet moeten worden ge
zocht in de procedure van samenstelling - de amendementenbeurs bij
voorbeeld was een vondst - maar in de omvang. Moet de vvn in haar 
verkiezingsprogram nu werkelijk over {J.lles een uitspraak doen? Onze 
Kamerleden zijn mans genoeg om zich een mening te vormen op basis 
van een kort verkiezingsprogram, het beginselprogram en eventueel 
adviezen van de speciale partijcommissies (worden die eigenlijk wel vol
doende geraadpleegd?). 

De nadelen van de enorme omvang van het program zijn het af
gelopen jaar duidelijk gebleken: de eerste hoofdstukken kregen over het 
algemeen aanzienlijk meer aandacht dan de laatste. En waar blijft de 
democratie als na uren vergaderen nog aileen een verbeten groepje 
indieners van amendementen is overgebleven? 

Het is uiteraard niet aan mij om op 7 februari even een pasklare oplos
sing te geven voor de problemen rond de samenstelling van het ver
kiezingsprogram. 

Laten we er maar van uit gaan, dat het nog drie jaar duurt, voor er 
weer aan de voorbereiding van een program moet worden begonnen. 
Nu is het moment om, met de ervaringen van het afgelopen jaar nog 
vers in het geheugen, te denken over een nieuwe vorm van het program 

72 



voor 197 5. En die vernieuwing zal niet moeten gaan ten koste van de 
verheugend-grote betrokkenheid van de hele partij bij de samenstelling, 
maar ten koste van vele bijzaken en details, die welbeschouwd helemaal 
niet thuishoren in een programma dat zich behoort te beperken tot het 
aangeven van de hoofdlijnen voor de liberale politiek. 

Mieke Hubert-Rage 

Parlementaire glos 

Handelingen Tweede Kamer der Staten-Generaal, Zitting 1970/1971 
2 december 1970, blz. 1498 r.k./1499 l.k. 
De heer Vander Lek (PSP): De tweede helft van deze vraag is: wanneer 
het ecologisch evenwicht door dit lage zuurstofgehalte zodanig veran
dert, dat een aantal organismen in een dusdanige overvloed gaat voor
komen, dus dat men eutro!H!ringsverschijnselen krijgt, die er ongetwij
feld zullen komen .... 
De heer Schake! (ARP): Dat is voor een leek niet meer te volgen. 
De heer Van der Lek (PsP): Dan moet het maar even vakjargon zijn, 
als u het niet erg vindt. 
De heer Schake! (ARP): Leg het eens uit in gewone kamertaal. 
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Pro en contra een nieuw Kamergebouw 

De discussie over de al of niet aanwezige noodzaak van een nieuwe 
huisvesting voor de Tweede Kamer houdt velen bezig die dagelijks hun 
werk op Binnenhof JA moeten doen. In alle fracties vindt men zowel 
voor- als tegenstanders. Het leek de redaktie van 'Liberaal Reveil' daar
om interessant om twee vvn-Kamerleden hun mening over deze zaak te 
laten geven. Mr. H. E. Koning is een van de initiatiefnemers van het 
verhuisplan, mr. F. Portheine wil de tot vergaderruimte verbouwde 
laat-18de eeuwse balzaalliever niet de rug toekeren. 

Pro 

Bij brief van 11 november 1970 verzochten 
mejuffrouw Goudsmit (D'66) en de heren 
Andriessen (KvP), Kieft (ARP), Oele (PvdA), 
Tilanus (cHu) en Koning (vvn) om de in
stelling van een commissie die rapport zou 
moeten uitbrengen omtrent de mogelijk
heden van een nieuw gebouw voor de 
Tweede Kamer. De briefschrijvers zijn voor
standers van een nieuwe huisvesting. Zij 
waren, op voorstel van drs. Tilanus, bijeen
gekomen om in een werkgroepje hun ge
dachten meer concreet vorm te geven en 
stelden een program van eisen - voorlopig, 

Mr. H. E. Koning 

en dus met alle gebreken van dien - op voor een meuw gebouw. 

Bij de behandeling van de begroting voor 1971 van de Hoge Colleges 
van Staat en het Kabipet der Koningin werd over deze voorstellen van 
gedachten gewisseld. Dat vond plaats op 22 december. Er waren voor
standers- de heer Van den Bergh noemde zich 'een in een wassende rij 
van voorstanders van een nieuwe behuizing voor de Kamer' - er waren 
er, die zich voorzichtiger opstelden - de heer Geertsema: 'Ik ben na
melijk nog lang niet zover als de leden, die u een brief hebben geschre
ven, Mijnheer de Voorzitter' -. Voorzitter Van Thiel verklaarde, dat 
het Presidium zich nader zou beraden. 

Op 21 januari 1971 kwam het voorstel van het Presidium, over te 
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Contra 

Als opponent van degenen die een geheel 
nieuw Kamergebouw tot stand willen bren
gen, wil ik vooropstellen, dat de meningen 
tussen de voorstanders daarvan, onder wie 
collega Koning, en degenen die op allerlei 
gronden dit voorshands niet als noodzakelijk 
zien, in een ding volledig overeenstemmen, 
nl. dat de accommodatie van de Kamerleden 
individueel en hun 'omgeving' aanzienlijk 
dient te worden verbeterd. 

Er is in het huidige gebouw bepaald on
voldoende ruimte voor de Kamerleden voor 
1'Ustige studie en voorbereiding op de vele 

Mr. F. Portheine 

werkzaamheden, die zij moeten verrichten, onvoldoende ruimte ook voor 
de pers, om lzaar belangrijke werk te verrichten en voor de zich steeds 
uitbreidende slaven van de fracties. 

Zoals het tegenwoordig vaak gebeurt, is in de publiciteit m.i. te een
zijdig het fJositieve van het eventuele nieuwe gebouw naar voren ge
lwmen. Nl. zonder ook maar melding te maken van de vele verbete
ringen, die in· de afgelopen jaren in de huidige behuizing zijn aange
bracht, noch aan de projecten, die additioneel aan het huidige gebouw 
nog ofJ stafJel staan. W at die verbeteringen tot nu toe betreft, in feite 
heb ik in mijn 8-jarige Kamerlidmaatschap nooit gewerkt zonder ergens 
de geluiden en verschijnselen van een bouwfJlaats te merken: dat is 
overigens ofJ zichzelf wel eens vervelend. Maar er kwam toch maar een 
nieuwe bovenverdieping tot stand en het gebouw Binnenhof 4 werd bij 
het oorsfJronkelijke gebouw Binnenhof JA getrokken, hetgeen aanzien
lijke verruiming van de accommodatie betekent. Goed: aan de zojuist 
genoemde essentiiile behoefte kwam men nog onvoldoende toe. Maar 
met het oog daarop hrijgt men binnenlwrt de beschikhing over het ge
bouw Binnenhof 7, en ooh de gebouwen Binnenhof 5 en 6. Bij deze uit
breiding van accommodatie wordt speciaal gedacht aan werkkamers. 

Als men deze plannen en realiseringen voor zich ziet dan komt het mij 
wel voor, dat de voorstanders wat lichtvaardig over de afweging van 
een en ander heenlofJen. Dit is zeker ook het geval met de zeer grote 
kosten van plm. 50 miljoen die het nieuwe gebouw zou vergen en die 
zeker een vvn' er zou moeten stellen tegenover al die bedragen die reeds 
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gaan tot de instelling van een commissie van 7 leden, die zal moeten 
nagaan welke eisen aan de huisvesting van de Kamer moeten worden 
gesteld, of het gebouwencomplex aan het Binnenhof (met inbegrip van 
gebouwen in de nabijheid gelegen, zoals de Raad van State) daaraan 
voldoet, waarbij rekening moet worden gehouden met de te verwachten 
verdere ontwikkeling van het werk van de Kamer. Na bestudering van 
het rapport van de commissie kan de Kamer dan besluiten of een com
missie ter voorbereiding van een nieuwe behuizing nodig is. 

Het komt zelden voor, dat een brief van een kamerlid of kamerleden 
zoveel aandacht trekt als deze, niet aileen in de pers, maar ook in de 
Kamer zelf. De zaak is belangrijk omdat een goede huisvesting een van 
de voorwaarden is voor een goed functioneren van de volksvertegen
woordiging, van de democratie. 

Over het algemeen is het initiatief van de briefschrijvers goed geval
len. De parlementaire pers die in het gebouw van de Tweede Kamer 
over abominabele voorzieningen beschikt om haar werk naar behoren 
uit te oefenen, is in het algemeen v66r. De persvertegenwoordigers die 
op wat verdere afstand van het Haagse Binnenhof hun werk verrichten, 
vertoonden echter meer afstand in hun waardering. Met name de wo
ningnood en het toch wel grote bedrag van (voorlopig geschat) vijftig 
miljoen gulden, ontmoette bij hen bezwaren. Een tweetal kamerleden is 
om dezelfde redenen tegen. Andere kamerleden verklaarden zich tegen, 
omdat men niet ongestraft het aan traditie rijke Binnenhof kan verlaten. 

Nu is er onder 'de wassende rij van voorstanders' niemand die niet 
onder de indruk is van het traditie-argument. Mijn fractiegenoot Von
hoff typeerde dat treffend in 'Het Vaderland' van 13 november met de 
woorden: 'Ik zal met pijn in het hart voor een nieuw gebouw stemmen'. 
Tradities, dat is mijn vaste overtuiging, schaft men niet af zonder grote 
risico's te nemen. Desondanks ben ik ervan overtuigd, dat een nieuw 
gebouw de steeds meer nabij komende oplossing is voor de problemen 
waarvoor de Kamer en allen die in het Kamergebouw werken - leden, 
personeel van de Kamer, fractiemedewerkers - zich in toenemende mate 
gesteld zien. 

De werkzaamheden zijn namelijk de afgelopen jaren steeds drukker ge
worden. De papierstroom waaronder de Regering de Staten-Generaal 
bedelft, is de afgelopen tien jaren aanzienlijk gegroeid. De bevolking 
wil meer inspraak, dus meer hoorzittingen waarvoor de accommodatie 
moet komen. De vraagstukken worden ingewikkelder en voor de oplos
sing ervan is meer deskundige hulp nodig. Alle fracties hebben steeds 
meer de behoefte aan meer deskundige medewerkers, voor wie dan weer 
een stoel, een bureau en een rustig plaatsje moet worden gevonden. 

Het kamerlidmaatschap zelf ontwikkelt zich steeds meer in de rich
ting van een functie, waarnaast met de grootste moeite nog ander werk 
kan worden gedaan. Dat laatste kan dan nog aileen indien men in de 
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aan het oude gebouw ten koste zijn gelegd en die in de planning die ik 
vermeldde, zijn begrefJen. lk kan dan ook wel iets voelen voor het stand
punt van een paar collega-Kamerleden die alleen al daarom het nieuwe 
gebouw afwijzen, omdat de voorstanders van het nieuwe plan tegenover 
de N ederlandse hiezer de indruh mahen dat het parlement in deze te 
veel naar zich toe zou rekenen. 

Nu heb ik nog niet gesprohen over de waarde van het oude gebouw. 
Niemand zal betwisten, dat de huidige zittingszaal een zeer fraaie zaal 
is; de oude balzaal van Prins Willem is een lust voor het oog en dagelijks 
verlustig ik mij werhelijk in de aanblik daarvan, een element dat in het 
kader van het milieu - tegenwoordig terecht van zoveel betekenis ge
acht - van dat Kamerwerh niet van betelwnis ontbloot is. Dat element 
maakt nog meer indruk op mij dan dat van de traditie van het gebouw 
op zichzelf, hoewel ik het niet als waardeloos wegwerp. 

Ih geloof ooh, dat de bezwaren van te weinig ruimte zich niet zozeer 
richten tegen deze zaal. Zeher, er is niet zoveel ruimte voor het publieh, 
maar alleen bij zeer sfJectaculaire debatten staat en zit men op de 
tribunes mannetje aan mannetje en vindt dat naar mijn indruk ook nog 
wel een sensatie. 

Het is steeds mijn standpunt geweest, dat men, waar mogelijk, van hf't 
bestaande, mits waardevol, gebruik moet maken, dit aanpassen aan 
nieuwe behoeften. Als dat niet mogelijh is, dan kan iets nieuws worden 
geentameerd. Een voorbeeld daarvan was de nieuwe Schouwburg in 
Leiden. Dat project achtte ik slechts acceptabel, toen de oude mooie 
schouwburg niet meer te verbouwen bleel?-. Dit was de mening enige 
jaren geleden. Nu echter blijkt dat men de onmogelijkheid om te ver
bouwen te lic/ltvaardig heeft voorgesteld. Nu kan plotseling het oude 
fraaie geheel wel worden aangepast, waardoor het nieuwe schouwburg
project niet door behoeft te gaan. 

Bij een project nieuw Kamergebouw wordt vaak gedacht als voor
beeld aan de nieuwe opzet van het Bundeshaus in Bonn. Als men de 
lelijke sfeerloze zittingszaal daar ziet - men schijnt daar al weer van 
terug te komen- dan wordt nog sterker duidelijk dat elke nieuwe opzet 
qua sfeer geen verbetering behoeft te zijn ten opzichte van het bestaande 
waardevolle. 

Ik sprak zoeven over de concrete plannen tot uitbreiding van de be
staande accommodatie: het komt mij bepaald voor dat deze in het kader 
van de gewenste verbeteringen serieuze aandacht behoeven. 

Is men er dan nog niet, wat ik voorshands nog niet aanneem, dan 
hebben wij nog het project van collega Van Dijk om het opgeheven 
Passage-hotel, vlak in de buurt van het Kamergebouw, op een of andere 
wijze geschikt te mahen om te kunnen dienen als additionele ruimte 
voor de Kamerleden. 

Er zullen in de naaste toekomst grondige onderzoekingen worden ge-
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nevenbetrekking de beschikking heeft over behoorlijke werkruimte en 
- met name - administratieve hulp. De Kamerleden zouden veel effi
cienter kunnen werken, indien zij in het Kamergebouw over een eigen 
werkvertrek en administratieve en deskundige hulp zouden kunnen be
schikken. Nu gaat te veel tijd verloren, tijd die nuttiger zou kunnen 
worden besteed. 

Al die noodzakelijke voorzieningen kunnen naar mijn mening geen 
plaats vinden in het overvolle complex op het Binnenhof, zelfs niet 
indien de ruimte van de Raad van State en het gedeelte waar vroeger 
het Ministerie van Maatschappelijk Werk was gehuisvest, ter beschik
king van de Kamer zouden komen. Ook het toewijzen aan de Tweede 
Kamer van het gebouw van het Ministerie van Justitie (dat nieuwbouw
plannen heeft, naar ik bij geruchte hoorde) hi edt geen uitkomst. Al deze 
oplossingen zijn weinig doelmatig, de afstanden binnen het complex 
zouden te groot worden. Maar wat, lijkt mij, vooral degenen zou moeten 
aanspreken, die de bezwaren van woningnood en te hoge kosten aan
voeren, is dat de aanpassing van het Binnenhof-complex aan zelfs de 
minimale eisen een groot beslag legt op de bouwcapaciteit. Aanpassing 
kost handen vol geld. Mogelijk zelfs meer dan nieuwbouw, aangezien 
verbouwingen altijd tegenvallen en bijzonder duur zijn. 

Daarom ben ik er van overtuigd, dat, wil het parlement zijn belangrijke 
taak naar behoren blijven uitoefenen op een wijze die voldoet aan de 
steeds zwaarder wordende eisen, een aangepaste huisvesting een eerste 
vereiste is. Ik geloof, dat het Binnenhof aan die eisen niet voldoet, niet 
kan voldoen en evenmin - tenzij tegen een veelvoud van de kosten van 
nieuwbouw - aan die eisen is aan te passen. Het zou mij dan ook geens
zins verbazen als de in te stellen Kamercommissie zal voorstellen: 
'Kamer, verhuis naar een nieuw gebouw!' En nieuwbouw is nu nog mo
gelijk op een magnifiek terrein in het hart van Den Haag, vlak bij het 
nieuw te bouwen centraal station, met alle verdere voorzieningen van 
dien. 
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daan naar de noodzaak van een geheel nieuw gebouw. Dat onderzoek is 
noodzakelijl?. ook om, zoals de heer Geertsema dat onlangs uitdrukte, 
na te gaan van wat voor basisofJVattingen over de taak en functie van 
een Kamerlid moet worden uitgegaan. Ik ben daar graag mee akkoord. 
Ik ben er overigens erkentelijk voor, dat vooruitlopend daarop de redac
tie van 'Liberaal Reveil' de discussie tussen voor- en tegenstanders van 
een nieuw gebouw heeft geopend. 

Mijn eindconclusie van deze voorlopige discussie is duidelijk: op 
grond van reeds aangebrachte en nog aan te brengen verbeteringen 
meen ik, dat ofJ meer eenvoudige wijze, aangepast aan het bestaande, 
in de ook door mij onderschreven behoefte kan worden voorzien. Op 
die wijze kan ook worden vermeden dat in de publieke reacties de luxe
' gadgets' van het fJroject Tilanus/Koning een gechargeerde aandacht 
krijgen. 

Overigens: als ik de kans krijg mij te recreeren, bijvoorbeeld in een 
zwembad, geef ik er de voorkeur aan dit te doen buiten de Kamer. 

Ik heb langdurig in mijn studententijd de waarde van een hecht socie
teitsleven ondervonden. Al in die tijd echter heb ik ook de eenzijdigheid 
van het zich afsluiten van de buitenwereld van zo'n leefgemeenschap 
beseft. H et kan zijn dat een nieuw Kamergebouw met alles erop en eraan 
de Kamerleden doet ofJsluiten in een ivoren toren - en daaraan is in 
deze tijd van openheid ten aanzien van de kiezer m.i. minder behoefte 
dan ooit! 
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Enkele suggesties tot verbetering van de 
werkwijze van de Tweede Kamer 

Er is nogal wat onbehagen onder de leden 
van ons parlement. De werksituatie is ge
brekkig: het gebouw is rommelig-gezellig 
maar onpraktisch, er is een tekort aan werk
ruimten en mede daardoor aan stafperso
neel. 

Ook de werkwijze van de Kamer laat te 
wensen over. De begrotingshoofdstukken 
worden niet op tijd behandeld, de agenda 
van de Kamer wordt elke keer weer ver
anderd en de commissies werken lang niet 
zo efficient als het wel zou kunnen. 

Door toevallige gesprekken en door co

H. Wiegel 

ordinatie van een van de plaatsvervangende griffiers kwamen eind 
augustus vorig jaar zes Kamerleden, met genoemde plaatsvervangend 
griffier en twee parlementaire journalisten, bij elkaar om gezamenlijk 
te proberen mogelijkheden te vinden om de werking van de Kamer te 
verbeteren. De deelnemers aan het gesprek waren: De Beaufort (plv. 
griffier), Boersma (ARP), De Boo (cHu), Van Mierlo (D'66), Van Thijn 
(PvdA) , Vis (Handelsblad-NRC), Westerterp (KvP), Wiegel (vvn) en 
Van Wijnen (Parool). Plaats van samenkomst: een nederige stulp op 
de oude Terp bij het dorp Ee in de Noordoost-Friese gemeente Oost
dongeradeel. 

De werkgroep Ee heeft drie hoofdonderwerpen bediscussieerd. Er is 
gesproken over de wijze van behandeling van de begroting, over de 
plenaire Kamervergaderingen en over het werk in de commissies. 

In dit artikel wil ik in het kort de nota die de werkgroep naar aan
leiding van haar tweedaags gesprek heeft opgesteld, weergeven, hier en 
daar van een wat nadere uitwerking voorzien. 

Begrotingsbehandeling 
'Het is nodig alle krachten in te spannen, ten einde v66r het begin van 
het dienstjaar (v66r 1 januari derhalve) tot vaststelling van de begroting 
te geraken'. Aldus de commissie Herziening Comptabiliteitswet in haar 
ruim tien jaar geleden verschenen rapport. En de commissie betoogt 
verder: 'Vaststelling na genoemde datum ondermijnt het budgetrecht. 
Dan moet de Regering immers vooruitlopen op votering van de aan-
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gevraagde gelden. Helaas is dit ten aanzien van de meeste begrotings
hoofdstukken praktijk ... Het parlement kan, met elke maand die ver
strijkt, rninder wijziging brengen in de uitgaven die de adrninistratie wil 
do en; het besteedt de tijd aan gesprekken over aspect en van het beleid 
en verliest het gevoel van verantwoordelijkheid voor de bij de wet vast 
te stellen bedragen. Het blijft dus wenselijk te streven naar een tijdige 
totstandkoming van de begrotingswetten'. 

De laatste jaren is het parlernent er nooit in geslaagd, tijdig v66r 
1 januari de gehele begroting af te handelen. Meestal was zelfs een deel 
van de hoofdstukken de Tweede Karner nog niet gepasseerd. Ook met 
het krankzinnige tempo waarmee de Karner de afgelopen rnaanden 
heeft gewerkt, is het niet gelukt dit keer wei op tijd gereed te zijn. Over 
de begroting van Sociale Zaken en Volksgezondheid is pas in de week 
van 15 januari in de Tweede Kamer gestemd. 

De werkgroep Ee is van mening dat de opvatting van de cornrnissie 
Herziening Cornptabiliteitswet uit 1960 ook nu nog volstrekt juist is. 
En vandaar dat de wijze van behandeling van de begroting het eerste 
punt van gesprek is geweest. 

Onze conclusies waren de volgende: 
Prinsjesdag moet worden vervroegd tot de laatste dinsdag in augustus 

en wordt tevens de eerste vergaderdag in het nieuwe zittingsjaar. Artikel 
110 van de Grondwet dient daartoe gewijzigd te worden. De tot de 
werkgroep behorende Kamerleden hebben op 6 januari een daartoe 
strekkend initiatief-wetsvoorstel bij het parlement ingediend. Als dit 
wetsontwerp door de Staten-Generaal aanvaard zou worden,':· zijn de 
begrotingshoofdstukken drie weken eerder dan nu bij het parlement. 

Eerder dan nu het geval is, behoeft de Tweede Kamer er na het 
zomerreces niet' voor bij elkaar te komen. In de laatste vier jaar heeft de 
Kamer steeds het reces v66r Prinsjesdag beeindigd; in 1969 een week, 
in 1967, 1968 en 1970 drie weken voor de derde septemberdinsdag. 
Wordt ons voorstel aangenornen dan wordt het karakter van Prinsjesdag 
- de eerste ontrnoeting na de zomervakantie van Regering, volksver
tegenwoordiging, pers en van aile anderen die bij het politieke werk zijn 
betrokken - weer hersteld. 

De traditionalisten onder de leden van de volksvertegenwoordiging 
die tegen ons ontwerp zouden willen zijn, orndat er iets door wordt 
veranderd wat altijd bestaan heeft, hebben geen been om op te staan. 
Tot 1848 stond in de Grondwet dat de gewone zitting van de Staten
Generaal op de derde maandag in oktober moest worden geopend. In 
verband met de begrotingsbehandeling (!) werd dat door de Kamer aan 
de late kant bevonden, zodat in 1848 Prinsjesdag een rnaand werd ver
vroegd. In 1887 werd, omdat het voor vele leden moeilijk was op 

,,. Inmiddels hebben Eerste en Tweede Kamer aan dit ontwerp in eerste lezing hun 
goedkeuring verleend. 
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maandag tijdig Den Haag te bereiken, de Grondwet opnieuw gewijzigd. 
De opening werd toen bepaald op de derde dinsdag van september. 

Natuurlijk belanden we niet van de hel in de hemel, als Prinsjesdag 
drie weken vervroegd wordt. 

Onze tweede suggestie die het parlement tijdwinst kan opleveren, is de 
algemene politieke beschouwingen direkt de eerste week na de indiening 
van de begroting te doen houden. Nu gebeurt dat pas een maand later. 
De zin daarvan is naar het oordeel van de groep niet aanwezig. 

Nauwelijks enkele minuten nadat de Koningin het nieuwe parlemen
taire jaar geopend heeft, zijn de commentaren van de politici al in de 
huiskamers te horen. Veel meer dan uitgebreid herkauwen van die 
actuele commentaren is het debat over Troonrede en Miljoenennota 
niet. Net zo goed - juist met het oog op de actualiteit: eigenlijk veel 
beter - kan het algemene debat, waarmee het nieuwe politieke seizoen 
start, eerder gehouden worden en daarmee in de tijd directer bij Prins
jesdag aansluiten. 

Als ons tweede voorstel het haalt - wetswijziging is daarvoor niet 
nodig - zouden de algemene beschouwingen voortaan de eerste week 
van september en niet meer in de tweede of derde week van oktober 
plaatsvinden: een totale tijdwinst ten gevolge van onze beide eerste 
voorstellen van vijf a zes weken dus. 

Onze derde suggestie: in de week van de derde dinsdag van september 
wil de werkgroep 'cijfergesprekken' tussen de vaste commissies en de 
Regering doen houden. Uiterlijk tijdens deze gesprekken zouden moties 
en amendementen aangekondigd moeten worden. Van deze gesprekken 
kunnen er zeker twee tegelijk worden gehouden. Achtergrond van dit 
voorstel is, de begrotingsbehandeling meer dan nu een echte bespreking 
van de begrotingsposten te doen zijn. Thans zijn de commissievergade
ringen ter voorbereiding van de begrotingshoofdstukken samenvattin
gen vooraf van de plenaire debatten. Over algemene beleidspunten 
wordt uitvoerig gediscussieerd, over de inhoud van de begroting zelf 
nauwelijks. 

De plenaire discussie wil de werkgroep doen bestaan uit: a. algemene 1 • 

beschouwingen en bespreking van de tijdig aangekondigde moties, en b. 
artikelsgewijze behandeling, waarbij elk artikel waarop geen amende-
ment is ingediend, een hamerstuk is. 

Als deze procedure gehanteerd zou worden, zouden alle begrotings
hoofdstukken in de maanden oktober en november door de Tweede 
Kamer afgehandeld kunnen worden. De Eerste Kamer heeft dan in de 
maanden november en december de tijd om de begroting te bespreken. 

Voorzichtig geformuleerd zou de gehele Rijksbegroting - onvoorziene 
omstandigheden voorbehouden - dus v66r 1 januari door het parlement 
behandeld kunnen zijn. 
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Onvoorziene omstandigheden voorbehouden; in de praktijk betekent 
dat: als de Kameragenda niet al te vaak overhoop gegooid zou worden. 
Dat gebeurt op het ogenblik veel te vaak. Ik kom daarmee op bet tweede 
door de werkgroep-Ee bestudeerde hoofdonderwerp: de plenaire ver
gadering. 

De plenaire vergadering 
Wij willen de volgende werkindeling in het reglement van orde vast
leggen en daar - behoudens rampen - ook keihard aan vasthouden. 
maandag: plenaire vergadering, slechts in geval van grote tijdnood 
dinsdag: wetsontwerpen en begrotingsvoorstellen 
woensdag: idem 
donderdag: actualiteitsdag: regeringsverklaringen, interpellaties, 

mondelinge vragen, enz. 
In de maand september - waarin de commissies vergaderen ter voor
bereiding van de begrotingsdebatten - kunnen de dinsdag en woensdag 
besteed worden aan de behandeling van wetsvoorstellen. In de maanden 
oktober en november zuilen in ooze conceptie de dinsdag en woensdag 
enkel en aileen met begrotingsdiscussies worden gevuld. Enkel en ai
leen: voor andere wetsvoorsteilen is dan geen tijd en voor ailerlei, door 
sommige !eden van de volksvertegenwoordiging als hoogst urgent be
titelde, affaires moet geen tijd gemaakt worden. Daarvoor wordt de 
donderdag gereserveerd. 

Op elke donderdag wil de werkgroep de tijd van 11 tot 13 uur uit
trekken voor het steilen van mondelinge vragen. De beschikbare tijd, 
ook die voor de aanvuilende vragen, moet door de voorzitter zo biilijk 
mogelijk over de verschiilende sprekers en fracties verdeeld worden. Om 
13 uur valt onherroepelijk de hamer. 

De !eden van de werkgroep-Ee willen voorts een nieuw parlementair 
wapen crd!ren: de bliksemuitspraak. Uiterlijk in de laatste vergadering 
van de Kamer voorafgaande aan de donderdag zou een Kamerlid toe
stemming moeten kunnen vragen voor een op donderdag te houden 
spoed-interpeilatie. Indien dit verzoek door de meerderheid van de 
vaste commissie wordt gesteund, wordt het zonder discussie ingewilligd. 
Na bet antwoord van de minister krijgt - anders dan bij mondelinge 
vragen - de interpeilant vijf minuten het woord voor het indienen van 
een motie met toelichting. Daarna kan elk lid der Kamer zich in een 
stemverklaring over de motie uitspreken. Naast de methode van de 
spoed-interpeilatie, een door ons voorgestelde techniek om de Kamer 
snel een uitspraak over een hoogst actuele zaak te Iaten doen, wil de 
werkgroep het instituut van de uitgebreide interpellatie handhaven. 
Daarbij wordt een debat gehouden waaraan aile fracties kunnen deel
nemen - uiteraard met beperkte spreektijd - zoals ook bij de behandeling 
van een nota. Aile sprekers zuilen hierbij moties moeten kunnen in
dienen. 
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De werkgroep, die van de donderdag een dag wil maken waarop Rege
ring en volksvertegenwoordiging kunnen tonen, dat het parlement in 
staat is 'bij de tijd' te reageren, doet in haar nota ook een suggestie aan 
het adres van de regering. 

Voor de Kamer, en met name voor de oppositie, kan in onze opzet de 
donderdag met zijn mondelinge vragen en interpellaties een fraaie weke
lijkse mogelijkheid voor een spelletje 'regering-pesten' zijn. Of dat zo 
wordt, heeft de regering zelf in de hand. Bijna nooit neemt het Kabinet 
het initiatief tot het afleggen van een verklaring in de Kamer. Rege
ringsverklaringen vinden nagenoeg altijd op verzoek van een of meer 
Kamerleden plaats. Waarom eigenlijk? Waarom beleggen ministers wel 
persconferenties als ze wat mee te delen hebben en waarom nemen ze 
niet het initiatief om - als ze wat nieuws te zeggen hebben - dit dan via 
een verklaring in de Kamer te doen? Dat zou zowel de Kamervergade
ring meer forum der actualiteit maken, als de regering in staat stellen 
niet - zoals zo vaak het geval is - vanuit de defensie te opereren, maar 
zelf in de aanval te gaan. De positie van het Kabinet zou er krachtiger 
door worden, de Kamer - en met name de oppositie - krijgt het moei
lijker. Uiterst nuttig. 

Een volgende suggestie betreft de spreektijdverdeling. Rantsoenering 
moet streng worden toegepast, ook op bewindslieden. Voor dat laatste 
is een wijziging van artikel 164 van het reglement van orde nodig. Via 
een klok op het spreekgestoelte zou een spreker moeten kunnen zien, 
hoeveel tijd hem nog resteert. De voorzitter dient het geluid bij het einde 
van de spreektijd uit te kunnen schakelen. 

De werkgroep heeft ook op andere middelen gezonnen om te-lang
praters het woord te kunnen ontnemen. Een daarvan - ik vermeld het 
voor de volledigheid - heeft de eindtekst niet gehaald. Dat was de ge
dachte een luik in het spreekgestoelte aan te brengen, waardoor via een 
eenvoudige handbeweging van de voorzitter de spreker naar de keldet 
van het gebouw zou kunnen worden afgevoerd. Waarschijnlijk uit eigen 
lijfsbehoud waren de Ee-ster Kamerleden in meerderheid niet voor dit 
voorstel. 

Over de wijze van spreektijdverdeling heeft de groep uitgebreid ge
rapporteerd. Het zou te detaillistisch worden om daar in dit artikel 
verder op in te gaan. 

V66r ik kom tot ons derde hoofdonderwerp: de werkwijze van de com
missies, heel in het kort nog enkele concrete voorstellen. 

De werkgroep wil het afleggen van stemverklaringen alleen toestaan 
aan degenen die in het voorafgaande debat geen standpunt of een ander 
standpunt hebben ingenomen. 

De hoofdelijke stemming zou gemechaniseerd moeten worden. 
De schriftelijke stemming over personen dient naar onze mening niet 
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langer plaats te vinden met onderbreking van de plenaire vergadering, 
maar in een stemlokaal. 

De avondpauze zou elke vergadering te 18.30 uur, of zoveel eerder 
als de laatste spreker zijn rede beeindigd heeft, moeten beginnen en te 
20 uur moeten eindigen. 

In het gehele gebouw wil de groep monitors aangebracht hebben, 
waarop te zien is welk agendapunt aan de orde is, wie spreekt en wie 
de volgende spreker zijn zal. 

De werking der commissies 
Ten slotte een aantal voorstellen met betrekking tot het commissiewerk. 
Wij willen af van de chaos der bijzondere commissies. De installatie 
daarvan moet steeds bij hoge uitzondering plaatsvinden. 

De verslagen van de commissies willen wij niet ondertekend zien door 
de gehele commissie, maar slechts door die leden die een bijdrage tot 
het verslag hebben geleverd. De gehele samenstelling van de commissie 
kan in een voetnoot worden vermeld. 

De groep zou bij wijze van experiment de verslaggeving door een 
Kamerlid dat als rapporteur optreedt willen doen verrichten. 

De presentatie van het werk van de commissies zou minder inciden
teel moeten geschieden. Maandelijks zou een communique, waaruit blijkt 
welke de activiteiten van elke commissie in de komende maand zullen 
zijn, moeten worden gepubliceerd. Aan de gepubliceerde periodieke 
verslagen van het overleg met ministers zou naar het voorstel van de 
werkgroep-Ee ook een weergave van de correspondentie tussen bewinds
lieden en de commissie moeten worden toegevoegd. 

Slot 
Een van de hierboven opgesomde, min of meer met elkaar samen
hangende voorstellen ter verbetering van de parlementaire werkwijze 
vereist wetswijziging. 

De andere van ooze ideeen zijn qua procedure gemakkelijker uit
voerbaar. Ze zijn deels van technisch-praktische aard en betreffen voor 
het andere deel in het reglement van orde van de Tweede Kamer vast
gelegde procedures. 

De commissie voor de werkwijze van de Kamer zal zich over ooze sug
gesties moeten gaan buigen. 

Ik hoop dat dit op een zodanige termijn zal gebeuren dat, als voor het 
eerst eind augustus 1972 het nieuwe parlementaire jaar geopend gaat 
worden, dan tegelijk de begroting op de door ons gesuggereerde manier 
behandeld zal kunnen worden. 

Tevoren zouden met name onze ideeen over de indeling van de 
parlementaire werkweek op hun praktische uitvoerbaarheid getoetst 
kunnen worden. 
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Dr. Witteveen: Zorg over 
gemeentefinancien en Bijstandswet 

Als dr. H. J. Witteveen - niet in zijn hoedanigheid van Minister van 
Financien, maar als liberaal econoom - in de toekomst kijkt, maakt hij 
zich zorgen over de ontwikkeling van de gemeentefinancien en in het 
bijzonder over de bijstandsuitgaven. 

De gemeenten zijn, zo zegt hij tegen ons, een zwakke schakel in het 
financiele bestel. Uit liberaal oogpunt is het van belang dat de gemeen
ten een zekere autonomie behouden, maar er is vaak een neiging om de 
uitgaven te veel te laten stijgen en dan de regering te beschuldigen dat 
de uitkeringen aan de gemeenten uit het Gemeentefonds onvoldoende 
zijn. Nu wij een verruiming van het gemeentelijk belastinggebied heb
ben kunnen verwezenlijken, hoop ik dat dit beter wordt. 

In het parlement roepen sommige deskundigen, die zich bezig houden 
met de problematiek van de gemeenten, dat de rijksoverheid de uit
keringen krachtens de Bijstandswet voor het voile pond moet betalen. 
Nu dragen de gemeenten twintig procent bij. Een optrekking tot hon
derd procent neemt weer een stukje autonomie weg, terwijl de gemeen
ten hier wel degelijk een eigen beleid voeren. Soms is dat bijstandbeleid 
te royaal; soms laat het te gemakkelijk misbruiken toe. Daar ligt een 
moeilijk probleem. 

Het is natuurlijk een prachtig beginsel dat iemand, die tussen wal en 
schip raakt, bijstand kan claimen. Maar hoe misbruik te voorkomen? De 
regering zoekt nu een oplossing door een betere centrale controle op 
het gemeentelijk beleid, waarbij 50°/o van de kosten van de bijstand aan 
thuiswonenden direkt door het departement van CRM wordt gesubsidi
eerd. 

Het is maar een punt uit de bespiegeling van de vroegere Rotter
damse hoogleraar. 

Globale conjunctuurpolitiek 
Zijn algemeen uitgangspunt is: voor mij als liberaal staat het vast dat 
we een globale conjunctuurpolitiek zullen moeten voeren. De gehele 
ontwikkeling maakt duidelijk dat we met globaal werkende instrumenten 
moeten proberen om lonen en prijzen te beheersen. We zullen daarbij 
een zeker percentage aan werkloosheid moeten aanvaarden. Een heel 
belangrijk punt is dan: hoe kunnen we de spanningen op de arbeids
markt wegnemen? 
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In de eerste plaats dus globale instrumenten. Witteveen heeft zich 
indertijd als lid van de Eerste Kamer dan ook verzet tegen de prijzenwet. 
Aileen in bepaalde situaties, zo zegt hij, moet de regering kunnen in
grijpen. Bijvoorbeeld een ernstige overspanning van de economie en/of 
een dito tekort op de betalingsbalans. Zo hecht Witteveen veel waarde 
aan artikellO van de Loonwet, waarin de c.a.o.'s een tijd kunnen worden 
bevroren. Dit is, zoals bekend, nu het geval. Zo'n globale conjunctuur
politiek is een goede liberale lijn, herhaalt hij. 

Ontspanning op de arbeidsmarkt is wel bereikbaar, maar dan moeten 
zwakke bedrijven niet op politieke gronden in leven worden gehouden. 
Ook in liberale kringen gaat vaak een stem op, dat er iets voor een 
bepaald bedrijf moet gebeuren. Volgens Witteveen komt men dan ge
makkelijk in een gevaarlijke lijn, die voor een stuk overspanning in de 
EEG verantwoordelijk zou kunnen zijn. Wij in Nederland do en op dit 
gebied bepaald minder dan de andere landen van de Gemeenschap; 
maar de concurrentie dwingt er soms toe in zekere mate mee te gaan. 

Als je achterblijvende bedrijfstakken niet kunstmatig op de been 
houdt, krijg je een evenwichtiger economisch patroon. Dan komt er, zo 
zegt Witteveen, wel een ander probleem: de mobiliteit. Daar zitten 
uiteraard grote menselijke aspecten aan vast en hieraan zou in het libe
rale verkiezingsprogramma aandacht moeten worden gegeven. 

Het probleem is niet eenvoudig. We behoeven aileen maar aan de 
pensioenrechten te denken, waarvoor in de toekomst echter wel een 
oplossing zal worden gevonden. Hij vindt de gehele zaak van de pen
sionering een hele belangrijke aangelegenheid in de nabije toekomst. 
We dreigen immers steeds meer mensen te krijgen, die na uitgeschakeld 
te zijn in he.t produktieproces, niet meer aan de slag komen. Het is 
volgens hem heel zorgelijk dat dit verschijnsel in een reeds lang over
spannen arbeidsmarkt nog toeneemt. 

De gemeenten moeten echter ook weer niet te gemakkelijk werklozen 
aan de slag zetten in gemeentelijke sociale werkplaatsen. Ten koste van 
grote subsidies wordt hier weinig produktief werk gedaan. 

Een ander punt: de concentratie van industrieen in de Randstad. Als 
liberalen zijn we tegen een verbod tot vestiging in het Westen, zegt 
Witteveen. We zouden met hoge tarieven kunnen werken voor de 
havens en voor openbare diensten. Dan selecteer je door middel van het 
prijsmechanisme. Ook de idee van een regionale loonsomheffing waarop 
de SER nog steeds studeert, verdient bepaald aandacht. De overheid 
moet echter niet op de stoel van de ondernemer gaan zitten. 

Witteveen is als minister van financien de man van het 'stringente 
begrotingsbewakingsbeleid' met als uitgangspunt dat extra uitgaven 
moeten worden gevonden door elders te bezuinigen. Hij is de eerste 
minister, die in mei met een 'tussenbalans' van zijn begroting kwam. 
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Over Drees jr. 
Zijn vroegere thesaurier-generaal, dr. W. Drees jr., zegt nu dat de 
overheidsuitgaven kunnen worden besnoeid. Ziet de econoom Witte
veen hier in de toekomst mogelijkheden voor? Dat hangt er vooral van 
af, of er een meerderheid in de Kamer zal ontstaan die - zoals Drees 
wil - minder gehoor geeft aan groepsbelangen. Dit is echter geen ge
makkelijke problematiek. Zo kan Drees bijv. stellen dat ruilverkavelin
gen en landbouwsubsidies belangrijk moeten worden verminderd. Uit 
een oogpunt van nationale rentabiliteit is daar waarschijnlijk ook een 
goed argument voor. Maar is het rechtvaardig de boeren sterk in in
komen te laten achteruitgaan en mogelijkheden tot produktiviteitsverbe
tering door ruilverkaveling te onthouden zonder - ook weer zeer kost
bare- compenserende maatregelen? Niet geheel ten onrechte heeft Gal
braith gesteld, dat een welvarende maatschappij zich kan en ook moet 
veroorloven om het menselijk leed dat abrupte inkomensverminderingen 
meebrengt te verzachten. 

Men mag de belangen van afzonderlijke groepen dus niet buiten be
schouwing laten, maar de afweging kan zeker evenwichtiger zijn dan 
nu in de politieke discussie soms het geval is. Minister Witteveen is het 
met Drees bijv. geheel eens wanneer hij stelt dat wij niet kunnen voort
gaan met het zo kostbare wetenschappelijke onderwijs praktisch gratis 
ter beschikking te stellen. Om dit probleem te onderzoeken, is in het 
begin van deze Kabinetsperiode de Commissie Andriessen ingesteld. 
Deze heeft echter nog steeds geen rapport uitgebracht. Hieruit blijkt wel 
hoe lang het soms duurt om beleidswijzigingen voor te bereiden en door 
te voeren. Daartegenover kan een nieuwe behoefte aan overheidsuit
gaven soms zeer snel opkomen, zoals de laatste jaren het geval is ge
weest met het openbare vervoer. Een beperking van de overheidsuit-
gaven die werkelijk hout snijdt, zal naar de verwachting van de minister 
dus ongetwijfeld zeer moeilijk te verwezenlijken blijven. 
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Test uw politieke installing 

In de maanden v66r de verkiezingen worden weer velen in ons land 
gekweld door de vraag of ze wei progressief genoeg zijn. Want u weet 
het, ons progressief-alternatief volksdeel wil met mensen die zij conser
vatief noemen niets te maken hebben. Daarom publiceert 'Liberaal 
Reveil' als eerste blad in Nederland een waterdichte progressiviteitstest, 
waarbij de redactie de vragen heeft gebruikt, die ook door progressief 
Nederland als maatstaf aangehouden wotden. 

1. Rookt u sigaren? 
-a. nooit 
b. matig 
c. vaak 

2. Drinkt u port? 
-a. nooit 
b. matig 
c. vaak 

3. Bent u lid van de plaatselijke Heerensocieteit? 
a. ja 

-b. nee 
4. Wat vindt u van Damslapers? 

a. laat maar liggen 
b. ik zou geen bezwaar hebben, als het Nationaal Monument niet 

werd ontheiligd 
-e. de koppelriem erover 

5. Bent u voor abortus? 
-a. ja 
b. hangt ervan af 
c. nee 

6. Wat vindt u van ontwikkelingshulp? 
-a. ze kopen er maar gouden bedden voor 
b. 't is een ereschuld 
c. minstens 2°/o 

7. Wat denkt u van het huidige belastingpeil? 
a. kan best hoger 
b. moet op dit peil blijven 

- c. moet omlaag 
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Antwoorden 
1. a, b en c. Irrelevant. Er zijn zelfs progressieven die sigaren roken. 
2. a en b. Kwestie van smaak; c. Bel uw plaatselijke AA. 
3. a. Zo, zo; b. Bent u gedeballoteerd? 
4. Hal een kernvraag! a en b. U hebt gelijk; c. U bent een sadist. 
5. Weer een kernvraag! a en b. Verstandig; c. U bent principieel, 

maar u kunt toch best progressief zijn. 
6. a. Daar kunt u niet meer mee komen; b. U kletst; c. Welja! 
7. a . U verdient niet genoeg; b. U weet niet wat u verdient; c. Doe 

er wat aan: gee£ uw kinderen prive-onderwijs, ga niet naar toneel, 
haal uw auto van de weg en betaal zelf het bejaardenhuis van uw 
oud-tante, of stem DS' 70. 

8. a en c. Zeer progressief. Alle vooruitstrevenden gaan naar Spanje 
om zelf te zien water niet aan deugt; b. Uw zaak. 

9. a, b, c, d en e. Allemaal goed. Ook een progressief moet goed ge
informeerd zijn. 

10. a. Zeer goed. Den Uyl draagt ook vesten; b. Wat u zegt, iemand 
met een vest behoeft geen heer te zijn, behoudens c. 

11. a. U mag dat best vinden, u weet er immers niets van; b. U had 
sinds uw bezoek aan Oost-Berlijn beter moeten weten. 
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Hoe breed wordt ons stembiljet? 

In 'Liberaal Reveil' van mei 1969 wijd
de de schrijfster van dit artikel een be
schouwing - 'De groep van 71' - aan 
de registratie van namen en aanduidin
gen van politieke groeperingen. Zij 
geeft, nu de Kamerverkiezingen in zicht 
zijn en deze materie weer actueel is, een 
overzicht van de nu bij de Kiesraad in
geschreven groeperingen. 

A. Kappeyne 

Een van de belangrijkste herkenningstekenen van een partij is haar 
naam. Zij kan de Kiesraad verzoeken haar naam en/of aanduiding in 
te schrijven in een speciaal register. De registratie geeft dan het recht 
deze naam etc. bij de verkiezing van de leden van de Tweede Kamer 
hoven de kandidatenlijsten te plaatsen. Als de Kiesraad het verzoek tot 
registratie niet inwilligt, is daarvan beroep mogelijk op de Kroon. 

De Tweede Kamerverkiezing wordt gehouden op 28 april 1971. De 
kandid~atstelling vindt plaats op 16 maart. De laatste dag waarop men 
met het oog op de Kamerverkiezing een verzoek tot registratie kon in
dienen, was 1 februari . 

Het partijenbeeld begint zich al enigszins af te tekenen. Naast de ver
trouwde partijen, die in 1967 vertegenwoordigers in de Kamer kregen, 
te weten VVD, PvdA, CPN, AR, CHU, KVP, SGP, BP, GPV, PSP en D'66 deed 
zich na verloop van tijd bij een viertal zich afsplitsende fracties de wens 
gevoelen een eigen naam te doen registreren. De groep-Aarden (uit de 
KVP) ging zich noemen Politieke Partij Radikalen (PPR); de groep
Harmsen (uit de Boerenpartij) werd Binding Rechts (BR); de heer 
Kranenburg (uit de Boerenpartij) duidt zichzelf aan als de Groep Kra
nenburg en de groep-Goedhart (uit de PvdA) wordt straks officieel 
Democratisch Socialisten '70 (DS '70). 

Maar de bonte politieke fantasie komt eerst recht tot volle ontplooiing 
in de overige 50 geregistreerde namen. 

Er zijn een aantal groeperingen die een begrip hanteren, dat mij per-
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soonlijk sterk boeit, nl. referendum. Laat ik mij door deze voorkeur 
leiden, dan heb ik de ruime keuze tussen: Partij voor Volkswil en 
Referendum, Democraten Referendum Partij, Referendumpartij voor 
de Arbeiders, Referendumpartij voor de Middenstand, Referendum
partij Legalisatie Hasardspelen, en Referendumpartij Agrarische Sector. 

Vervolgens is er een zeer breed perspectief van bejaardenpartijen: 
Bejaarden en Arbeiderspartij, Bejaardenpartij Algemeen Belang, Lan
delijke Partij voor Bejaarden, Bejaardenpartij 65+, Invaliden-Vereen
zaamden-Ouderen, Stichting Gedupeerde Groepen 18 + t/m 65 +, Unie 
van Bejaarden, Bejaarden Partij Het Gooi, Algemene Bejaarden Partij 
Nederland en Partij voor Ouderen en Bejaarden. 

Christelijke elementen vindt men in: Christen-Democraten Unie, 
Christelijke Nationale Volkspartij v66r monarchale democratie, Natio
naal Evangelisch Verband en Evangelische Solidariteits Partij. 

En dan is er tenslotte een groep, die ik gemakshalve bijeenvoeg: Partij 
voor Ongehuwden, De Noodraad, Liberale Volkspartij, Partij van het 
Recht, Landsbelangen, Nieuw-Democratische Partij, Praktische Partij 
Volksfront, Nationale Volkspartij, Partij voor Landbouw en Midden
stand, De Nationale Partij, Republikeins Demokraten Nederland, Partij 
Nieuw Rechts, Dynamisch Konservatief, Nederlandse Volks Partij tot 
bevordering van een betere huisvesting (anti-woningnood actie), Ver
nietiging Afbraakplannen, Democraten 2000, Partij voor de gewone 
man, Club der Gaullisten, De Unie, Positief Sociaal Democraten, Rechts 
Politieke Unie, Nederlandse Middenstands Partij, Ongehuwden en zelf
standigen '71, Partij voor zelfstandigen, Non-Politieke Partij L.W. 70 
(Leefbare Wereld), Federatie voor Wereldvrede, Fryske Nasjonale 
Partij, Aktiegroep Zelfstandigen, Geen Vrijgezellen Discriminatie Partij 
(GVDP, deze aanduiding lijkt mij verwarrend), Nederlands Appel, Kies
beweging Votum, Algemene Nederlandse Welvaarts Partij, Sociale, 
Revolutionaire, Volks, Partij, Centrum voor Vernieuwing en .Vrede, 
Kabouters, Lijst Van Velsen, Nieuwe Roomse Partij. 

Degene die bij deze opsomming wat duizelig is geworden, kan ik troos
ten met het bericht dat 16 maart het uur der waarheid brengt. Immers 
dan blijkt bij de kandidaatstelling welke van deze groeperingen van 
hun door de registratie verkregen recht gebruik maken; maken zij er 
geen gebruik van, dan worden de namen weer geschrapt. 

Er dreigt echter een typisch welvaartsgevaar: het storten van de 
waarborgsom van f 1.000,- per kieskring (f 18.000,- over het gehele 
land) schrikt hoe langer hoe minder af. Als de betrokken partij niet de 
kiesdeler behaalt, vervalt de waarborgsom aan de staat. 

Als vele groeperingen aan de verkiezingen meedoen, zal het gevolg een 
mammoetstembiljet zijn dat in voile breedte enige stemhokjes tegelijk 
beslaat. Bij deelname door meer dan 25 partijen is gebruik van stem-
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machines onmogelijk geworden. Wat zal de kiezer van dit alles denken? 
Politieke overdaad schaadt. 

Parlementaire glossen 
2 december 1970, blz. 1480 l.k. 
De heer Berkhouwer (vvn): ... De Arabische kaapster is weer terug in 
Londen en is intussen getrouwd. 
Mejuffrouw Haars (cHu): Mag zij dan niet trouwen? 
De heer Berkhouwer (vvn): Ik weet niet met wie. 
De heer Diepenhorst (ARP): Met een statenloze. 
De heer Berkhouwer (vvn): J a, dat zal wel. 
De heer Diepenhorst (ARP): De dochter van een Spaanse weduwnaar. 
De heer Berkhouwer (vvn): J a, dat soort dingen gebeurt. 

2 december 1970, blz. 1483 l.k. 
De heer Boot (KvP): ... Ik heb hier v66r mij art. 95a van het naar mijn 
mening nog steeds geldende Wetboek van Strafrecht. Artikel 95a zegt: 
'hij die door geweld of bedreiging met geweld een vergadering van de 
Raad van Ministers uiteenjaagt' - zelfs wanneer het loononderhande
lingen betreft - ... 
Minister Polak: Ik zou het bevorderen. 
17 december 1970, blz. 1963 r.k. 
Minister-President De Jong: ... Het verschil tussen het onderkomen 
van de Nachtwacht en van de Regering is dat dat van de Nachtwacht 
gereed is, maar dat van de Regering nog in statu nascendi is. 
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Verkiezingsonderzoek, ja of nee? 

Nu de magische datum van 28 april nadert en 
de verkiezingskoorts als een bacil om zich heen 
begint te grijpen, neemt de nieuwsgierigheid 
naar de uitslag van de verkiezingen snel toe. 
Want nieuwsgierig zijn we, nietwaar? We willen 
weten of D'66 inderdaad op haar retour is en of 
Drees jr. met zijn club voldoende kamerzetels 
zal bemachtigen om als coalitiepartner interes
sant te zijn. We zijn ook benieuwd of de vvn haar 
tol zal moeten betalen voor het feit dat zij 4 jaar 
regeringspartij was (en zo gemakkelijk was dat 

G. Ch. 0 . Boosman 

niet altijd) of dat de kiezers na al het rumoer bij de concurrentie, juist 
de voorkeur zullen geven aan die 'stabiele en constructieve vvn'. Geluk
kig maar dat straks 'onze bladen', Brandpunt en anderen ons gaan 
verrassen met koppen als 'zo ziet de nieuwe Kamer er uit' of 'kabinet 
houdt meerderheid'. 

En natuurlijk zijn we blij als onze eigen partij in het onderzoek 'op 
winst staat' . En we geloven er in omdat, zoals er altijd zo nadrukkelijk 
bij staat, het om een representatieve steekproef gaat van kiesgerechtigde 
mannen en vrouwen. 

Is het vertrouwen in dit soort onderzoeken echter gerechtvaardigd? 
Niet weinigen zullen zich die vraag stellen, wanneer zij de resultaten 
van de verschillende onderzoeken onder ogen krijgen. Per slot weten we 
ons allemaal nog goed te herinneren hoe de verschillende polls bij de 
vorig jaar gehouden verkiezingen voor het Engelse Lagerhuis alle op 
een na de Labour Party als winnaar tipten. Het enige verschil tussen 
de diverse polls leek de grootte van de voorsprong van Labour op de 
Conservatieven. Het feit dat de Conservatieven toch de verkiezingen 
wonnen (met een voorsprong van 3.40fo) heeft er zeker niet toe bijge
dragen het vertrouwen in dit soort onderzoeken te vergroten. 

De argeloze lezer doet er dan ook goed aan de resultaten van deze 
polls niet zomaar voor zoete koek aan te nemen. Hij zal bij het bestu
deren daarvan rekening moeten houden met een aantal belangrijke 
factor en. 

1. De tijdsfactor 
Bij het lezen van de diverse polls zijn we eigenlijk alleen geinteresseerd 
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in de werkelijke verkiezingsuitslag. De diverse media brengen ons de 
uitslag dan ook in de geest van 'zo is uw nieuwe Tweede Kamer'. Het is 
echter goed te bedenken dat peilingen naar de partijvoorkeur voor de 
verkiezingen alleen de voorkeur meten van de kiezers op het moment 
dat zij ondervraagd werden. Men is veel te gemakkelijk geneigd de 
datum van de meting bij de kiezers te vergeten en uit te gaan van het 
tijdstip waarop het onderzoek gepubliceerd werd. 

Het tijdsverschil waar wij hier zo nadrukkelijk op wijzen, zou wellicht 
niet zo belangrijk zijn, als de verkiezingscampagne in die tijd niet net 
op voile toeren zou draaien. Een groot aantal kiezers zal eerst op het 
laatste moment, mede onder invloed van de campagnes, beslissen. 

Het is ook mogelijk dat men mede onder invloed van de diverse polls 
zijn stem verandert. Wij duiden dit verschijnsel wel aan met het 'band
wagon-effect'. Dit is dus het effect waarbij men verondersteit, dat zij 
die tot dan twijfeiden, achter de in de polls getipte winnaar aan gaan 
lopen. Dit zou betekenen dat publikatie van de polls een effect zou 
uitoefenen op de verkiezingsuitslag zelf. 

Wij betwijfeien overigens ernstig of deze stelling juist is. We zouden 
ons nl. ook een omgekeerd bandwagon-effect voor kunnen stellen. Dat 
is het effect waarbij kiezers van de gedoodverfde winnaar denken 'dat 
zit wei goed met mijn partij, ik kan eigenlijk wei rustig thuisblijven'. 

Het is mogeiijk dat Wilson hierdoor de verkiezingen verloor. Waar
om nog naar het stembureau te gaan wanneer aile polls wijzen l)p 
duidelijke winst voor de partij van je keuze? Nu in Nederland de ver
plichte gang naar de stembus is afgeschaft, zou dit omgekeerde band
wagon-effect zich ook hier voor kunnen doen. Niets is dan ook zo 
gevaarlijk als, v66r de stemmenbuit binnen is, al in een overwinnings
roes te verkeren. 

Wij wijzen er overigens wei op dat, voorzover bekend, het hierboven 
vermelde bandwagon-effect nergens duideiijk is aangetoond. 

2. De statistische marges 
Bij een dergelijk onderzoek wordt vanzelfsprekend gewerkt met een 
steekproef uit de kiesgerechtigden. Daarbij geldt dat in het algemeen 
een steekproef met een omvang van 1200 personen voldoende is om een 
representatief beeid te verkrijgen. 

Duidelijk is echter dat men bij een steekproef werkt met waarschijn
lijkheden. Eigenlijk zou men dus voor een goede interpretatie ook de 
nauwkeurigheidsmarges moeten publiceren. Dit betekent dus dat men in 
plaats van 'partij A behaalt 150/o' zou moeten lezen: met 950/o zekerheid 
behaalt partij A tussen de 13 en 1 70fo der stemmen. Het ligt voor de 
hand dat de nieuwsmedia die dit onderzoek publiceren (en soms zelf 
laten uitvoeren) concreter en pakkender nieuws willen en deze 'nuances' 
weglaten. Voor een goede interpretatie van de uitslag zijn zij echter 
van essentieel belang. 

Het feit dat er ruimte gehouden moet worden voor statistische marges 
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wijst al op het vrij onzinnige van het gebruik, de poll-uitslagen uit t~ 
drukken in kamerzetels. 

Zeker in Nederland, met zijn vele partijen en de min of meer bijzon
dere wijze waarop de restzetels worden verdeeld, leidt dit tot een soort 
schijnexactheid die in geen enkele verhouding staat tot de waarde van 
het onderzoek. 

We wijzen er op, dat het feit dat men in wezen dus een schatting geeft 
(partij A haalt met 95°/o zekerheid tussen de 13 en 170/o) de waarde van 
een dergelijk onderzoek voor Nederlandse verhoudingen al enigszins 
twijfelachtig maakt. In Nederland is immers de verschuiving vaak zo 
gering dat een verschil van tienden van procenten van belang is en 
een winst van 20/o al als een behoorlijke overwinning gevierd kan wor
den. 

3. De steekproeftrekken 
Het spreekt vanzelf dat de wijze waarop de steekproef wordt samen
gesteld van bijzonder belang is. Niet alle bureaus hanteren daarvoor 
dezelfde methode. 

Het voert te ver hierop nader in te gaan, maar het kan betekenen dat 
er in de ene steekproef van het ene bureau een lichte oververtegenwoor
diging is van personen van kerkelijke gezindten, terwijl bij het andere 
bureau een bepaalde welstandsklasse iets te sterk is vertegenwoordigd. 
Men vergete hierbij niet dat, bij gebrek aan beter, maatstaf voor de 
representativiteit de gegevens van de volkstelling 1960 zijn. 

Dit verklaart ook waarom het ene onderzoek bijv. de vvn wat hoger 
schat dan het andere bureau. 

De goede resultaten die in de V eldkamp-onderzoeken voor de vvn 
vaak geboekt worden, zouden zo verklaard kunnen worden uit het feit 
dat de gemiddelde welstand in de V eldkamp-steekproef wat aan de 
hoge kant is. 

Zoals gezegd, gaat het maar om zeer kleine verschillen, die echter, 
gezien de meestal geringe verschuivingen, wel degelijk interessant zijn. 

4. De wijzevan stemmen 
Ook de wijze waarop de ondervraagden hun mening moeten geven, i::; 
voor de resultaten van belang. Het is daarbij denkbaar dat men op de 
vraag van de enqueteur 'op welke partij men zou stemmen als er morgen 
verkiezingen werden gehouden' mondeling moet antwoorden, het is ook 
mogelijk dat men een geheime stem uit kan brengen doordat men een 
'stembiljet' uitgeeft waarop de ondervraagde zelf de partij van zijn 
keus kan aanstrepen. Het stembiljet kan daarna in een gesloten bus 
worden gedaan. Het voordeel hiervan is dat men in dit opzicht zijn 
anonimiteit tegenover de enqueteur kan bewaren. Het is mogelijk dat 
hierdoor partijen als BP, CPN en PSP een wat grotere aanhang krijgen 
dan wanneer de vraag mondeling zou zijn gesteld. 
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Het is duidelijk dat, wil men de waarde van een poll beoordelen, men 
zich van deze factoren goed rekenschap dient te geven. Ten slotte willen 
wij nog opmerken dat ook bijzondere aandacht gegeven client te worden 
aan hen die niet van zins zijn te gaan stemmen. Er zou dan ook, alvo
rens op een of andere wijze gevraagd wordt naar het stemgedrag, ge
vraagd moeten worden of men ook van plan is te gaan stemmen. 

Uit dit alles client niet de conclusie getrokken te worden dat dergelijke 
verkiezingsonderzoeken weinig of geen zin hebben. De trend die er op 
een gegeven moment in zit, is wei degelijk van belang en geeft een goede 
aanwijzing voor de werkelijke verkiezingsuitslag. 

De private polls 
Dit betreft onderzoeken die ten behoeve van een bepaalde partij worden 
gehouden. Zo zouden we ons voor kunnen stellen dat de vvn in de 
weken v66r de verkiezingen een onderzoek zou houden bij die groep (en) 
kiezers die door haar van bijzonder belang geacht worden voor een 
goede verkiezingsuitslag (bijv . kiezers in de leeftijd van 25 tot 40 jaar, 
behorend tot de middenklasse en wonend in de Randstad). Het onder
zoek - bijv. iedere week herhaald - zou dan uit moeten wijzen hoe men 
bij deze groepen 'in de markt ligt' en welke programpunten aanspreken. 
Belangrijk daarbij is of hierin tijdens de campagne veranderingen op
treden en hoe dat bij de belangrijkste concurrenten ligt. 

Een dergelijk onderzoek behoeft noch kostbaar, noch tijdrovend te 
zijn, terwijl het waardevolle informatie aandraagt voor een slagvaardige 
campagne. 

Wij herinneren er aan dat de Conservatieven in Engeland met een 
dergelijke opz~t enkele weken voor de verkiezingen ontdekten dat het 
vertrouwen in de sociaal-economische politiek van Labour plotseling 
minder werd. Dankzij de door haar ingestelde private polls kon men 
hier slagvaardig op inhaken en won men de verkiezingen. Een voor
beeld dat tot nadenken stemt. 
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Medewerkers in vogelvlucht 

Mr. H. E. Koning werd in 1933 te Beilen geboren. Deed in 1952 eindexamen gym
nasium-B te Groningen en studeerde van 1952 tot 1958 aan de Rijksbelastingacademie 
te Rotterdam. Hij deed kandidaatsexamen Nederlands recht te Leiden (extraneus) in 
1956; doctoraal examen in 1962 (extraneus). Hij was adjunct-inspecteur van 's Rijks 
belastingen van 1958 tot 1961, inspecteur van 1961. Was sedert 1962 werkzaam aan 
de afdeling Algemene en Juridische Zaken van de Belastingdienst van bet Ministerie 
van Financien. Hij is lid van de Provinciale Staten van Zuid-Holland en sedert 
februari 1967 lid van de Tweede Kamer. 

Mr. F. Portheine werd in januari 1923 te 's-Gravenhage geboren. Hij bezocht het 
Gymnasium aldaar en studeerde Nederlands recht aan de Rijksuniversiteit te Leiden, 
met parlementaire geschiedenis als keuzevak. In 1950 legde hij zijn doctoraal examen 
af. Hij was adjunct-secretaris, later directeur, van de Koninklijke Nederlandse Mid
denstandsbond tussen 1950 en 1964. Hij is lid van de Gemeenteraad van Leiden, sinds 
1962 als VVD-fractievoorzitter. Sinds 1963 is hij lid van de Tweede Kamer der 
Staten-Generaal. Voordien was hij enige jaren lid van het hoofdbestuur van de VVD. 

H. Wiegel werd in 1941 in Amsterdam geboren, deed in 1959 eindexamen Gymna
sium-B te Hilversum en in 1965 kandidaatsexamen sociale en politieke wetenschappen 
aan de universiteit van Amsterdam. 
Werd in 1961lid van de Jongeren Organisatie Vrijheid en Democratic, was van 1961 
tot 1966 redacteur van het JOVD-maandblad 'De Driemaster' , van 1962 tot 1964 lid 
van het hoofdbestuur en van 1965 tot 1966 landelijk voorzitter van deze vereniging. 
Werd in 1964 lid van de Volkspartij voor Vrijheid en Democratic en is sinds maart 
1967 lid van het hoofdbestuur van deze partij en sinds april 1967 lid van de Tweede 
Kamer. 

Mieke Hubert-Rage werd op 6 oktober 1943 in Boskoop geboren. Trad na mulo en 
hbs-a in 1962 in dienst van het dagblad de Goudsche Courant. Was van 1965 tot 
1970 verbonden aan de redactie van de Toeristenkampioen van de ANWB. Bekleedde 
verscheidene functies in de JOVD. Was o.a. secretaresse van het district Zuid-West 
van deze organisatie en maakte dee! uit van de redactie van 'De Driemaster'. 

H. F. Heijmans, geboren in 1927 te Steenbergen, studeerde enige jaren Nederlandse 
letteren aan de Rijksuniversiteit te Leiden; was daarna werkzaam in de journalistiek. 
Van 1955-1961 was hij hoofdredacteur van het bureau gemeentelijke voorlichting te 
Almelo, daarna chef van de Haagse redactie van het Algemeen Dagblad. Is sinds 
december 1966 parlementair redacteur van ditzelfde dagblad. 

Mr. P. 0. Numans werd geboren in 1933 te Djokjakarta in het voormalig Nederlands
Indie en studeerde, na gymnasiaal onderwijs te hebben gevolgd in V elsen, rechten aan 
de Universiteit van Amsterdam. Oud-bestuurslid van de Liberale Studentenvereniging 
Amsterdam. Sinds 1966 werkzaam bij de Nieuwe Rotterdamse Courant, vanaf 1 juli 
1968 als parlementair redacteur. 
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Annelien Kappeyne van de Coppello werd in 1936 geboren, volgde gymnasiaal onder
wijs in Utrecht, studeerde rechten in Leiden, waar zij in 1966 de meestertitel behaalde. 
In datzelfde jaar trad zij als algemeen medewerkster in dienst bij de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer en werd gekozen tot lid van de gemeenteraad van Leiden. 

Drs. G. Ch. 0. Boosman werd geboren in 1939 in Drachten. Ging na het behalen van 
zijn einddiploma hbs-a in militaire dienst. Studeerde sociologic in Groningen, waar 
hij in 1969 afstudeerde. Was in zijn studententijd aktief in de JOVD. Was verschil
lende jaren lid van het Hoofdbestuur van deze organisatie en drie jaar voorzitter van 
het District Noord der JOVD. 
Oud-bestuurslid van het Liberaal Democratisch centrum. 
Enige jaren bestuurslid van afdeling Groningen der VVD, thans bestuurslid afdeling 
Maassluis. Als marktonderzoeker verbonden aan het Instituut voor Psychologisch 
Marktonderzoek N.V. te Schiedam. 
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N.V. W. A. HOEK's 
MACHINE- EN ZUURSTOFFABRIEK 
SCHIEDAM 
HAVENSTRAAT 19 - TELEFOON (010) 69061 

H.D. COMPRESSOREN 

APPARATEN VOOR 
AUTOGENE 
METAALBEWERKING 

ZUURSTOF 

STIKSTOF 

GECOMPRIMEERDE LUCHT 

universitaire pers rotterdam 
L. Tonckens 

Spelregels voor sprekers 

Onontbeerlijk voor ieder die weleens moet spreken, zowel in het 
openbaar als aan de vergadertafel. 

192 blz. I f 12,50 I verkrijgbaar in de boekhandel 

Heemraadssingel 112 I Postbus 1474 I Rotterdam 
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PER SLOT VAN REKENING 
ZES ONDERNEMERS OVER HUN LEVENSWERK 

tweede druk 

door A. C. W. van det· Vet (redacteur Aigemeen Dagblad) 
met een woord vooraf door prof dr. P. f. Bouman 

In dit hoek schetst Van der Vet de portretten van zes belangrijke 
Nederlandse ondernemers, t.w. 

WILLEM BRUYNZEEL 
HUUB VAN DOORNE 
ALBERT HEIJN 
PIJL KROESE 
JOHANNES MEYNEN 
HELMICH WEIDEMA 
Met betrokkenen werden - op basis van een zeer uitvoerige, voor ieder 
der ondervraagden identieke, vragenlijst- een aantallange en vaak zeer 
lange gesprekken gevoerd. In de meeste gevallen volgde daarop nog 
een schriftelijke gedachtenwisseling. Ook bestudeerde de schrijver 
lezingen en redevoeringen die de geinterviewden in de loop der jaren 
hadden gehouden, artikelen die zij hadden gepubliceerd etc. Tenslotte 
werd gepoogd een indruk te krijgen van het bedrijf van de geinter
viewden. Het aldus verkregen materiaal werd door de schrijver be
schouwd als grondstof, die vrij werd bewerkt. 
Uitgangspunt waren vragen als: Wat drijft mensen als de hier ge
schetsten tot ondernemen? Zien zij hun onderneming als doel op zich
zelf of als onderdeel van de samenleving? Hoe staan zij tegenover in
spraak, medezeggenschap etc.? Hoe denken zij zelf over het 'imago' 
dat de ondernemer in ons land heeft? Hoe waarderen zij het beginsel 
van macht? 

182 blz. If 9,90 I verkrijgbaar in de boekhandel 

nijgh & van ditmar 
rotterdam J 's gravenhage 



universitaire pers rotterdam 

Twee interessante publikaties over de milieuverontreiniging 

L u.chtvervuiling: 
Iaten de industriele leiders ons stikken? 

Dit onderzoek naar het maatschappelijk verantwoordelijkheidsbesef 
i.v.m. de milieuverontreiniging, ingesteld door vier Rotterdamse 
sociologiestudenten, leverde belangwekkende uitkomsten op. 

f 4,90 

De Stichting Onderzoek Arbeidssituatie in het Rijnmondgebied liet 
in 1968 een onderzoek instellen naar de betekenis van de leefbaar
heid voor de arbeidsvoorziening in het Rijnmondgebied. De resul
taten hiervan werden door Drs. R. F. Geyer en Drs. L. A. Welters 
verwerkt in het rapport 

Wonen, Ieven, werkenl in]Rijnmond 
Het tegenwoordige leefklimaat in Rijnmond brengt velen ertoe deze 
streek te verlaten. De Stichting O.A.R. is dan ook van mening dat 
een continue verkenning van de arbeidsmarkt een onmisbare voor
waarde is voor een verantwoord beleid ten aanzien van de arbeids
voorziening in het Rijnmondgebied en bovendien dat een aantal 
aspecten hiervan wetenschappelijk moet worden onderzocht. 

f 7,50 
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Duidelijkheid 
(of: ra, ra, ra, wie he eft de bal ?) 

Enige tijd geleden stond schrijver dezes voor 
de taak, om aan een vergadering van Bel
gische liberalen in een half uur tijds de positie 
en de toekomstverwachtingen van de vvn 
in Nederland uiteen te zetten. Een mooie 
gelegenheid om het onderhand wel erg war
rige politieke wereldje in ons goede vader
land eens door de bril van de verbaasde 
buitenstaander te bekijken! W at je dan ziet, 
is op zijn zachtst gezegd onoverzichtelijk: een 
politiek krachtenveld, met als drie coordi
naten de tegenstellingen confessioneel-alge
meen, progressief-conservatief en beginsel

L. M. de Beer 

vast-pragmatisch; met als praktisch resultaat: 16 partijen in de Tweede 
Kamer en 28 die deelnemen aan de verkiezingen. Maar gelukhig - zo kon 
ik onze Belgische vrienden meedelen- begint zich in Nederland een fJoli
tieke blokvorming af te tekenen, die de kiezer enige overzichtelijkheid 
brengt. Overzichtelijkheid, jawel, maar ook duidelijkheid? 

De confessionelen 
Dat laatste valt helaas te betwijfelen. De grootste onduidelijkheid: het 
niet kiezen van het confessionele blok v66r de verkiezingen, blijft bestaan. 
Zoals de situatie nu is, weten de christelijke kiezers die hun stem aan 
KVP, CHU of ARP wensen te geven, nog steeds niet met zekerheid wat deze 
partijen na de verkiezingen met hun stem zullen gaan doen. Op de laatst 
gehouden deputatenvergadering van de anti-revolutionairen werd in de 
ouderwetse mannenbroedersstijl verkondigd, dat de confessionelen nog 
helemaal niet overtuigd waren dat ze het niet aileen zouden kunnen 
klaren. Kamerlid Aantjes zag nog wel een reele kans dat de drie grote 
christelijke partijen de absolute meerderheid zouden halen; dus waarom 
zich dan nog v66r de verkiezingen binden, nietwaar? En KVP-voorzitter 
Vander Stee zei na het mislukte overleg met de vvn dat 'de kiezers nu 
eerst maar eens moesten beslissen' (alsof hij dat niet eerder had kunnen 
bedenken). 

Nu wordt algemeen aangenomen dat het overleg tussen de confes
sionelen en de vvn niet geheel zonder resultaat is geweest. (Geert
sema: 'We zijn niet helemaal met lege handen teruggekomen'.) Twee 
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feiten schijnen dit te bevestigen: 
- in het vier punten tellende slotcommunique van de confessionelen 
verklaren deze in hun laatste punt dat zij zich open stellen voor voort
zetting van het op basis van vertrouwen met de vvo gevoerde overleg, 
na de verkiezingen; 
-van de zijde van het PAK is herhaaldelijk benadrukt dat geen akkoord 
v66r de verkiezingen ook zou betekenen: geen akkoord na de verkiezin
gen; laatst nog officieel bevestigd in de brief van 3 maart, gericht aan 
KVP, CHU en ARP, ondertekend door Vondeling, Beekmans en Tonnaer. 

Toch nog enige duidelijkheid dus? Wij vrezen van niet. De confessio
nelen gaan weliswaar onderling verbonden, maar verder zonder een 
duidelijk akkoord de verkiezingen in. Het voorlopig contract met de vvo 
is wel in concept gereed, maar niet ondertekend. Er is onder deze omstan
digheden geen enkele reden te veronderstellen dat ze niet het oude spelle
tje van 'Wie komt er in mijn huisje?' zowel met de socialisten als met de 
liberalen zullen trachten te spelen. Waarom zouden ze ook niet? Per slot 
van rekening hebben ze hun kiezers beloofd, te trachten om bij de kabi
netsafspraken zoveel mogelijk het eigen urgentieprogram te realiseren. 
De verleiding, het op de oude manier opnieuw te proberen, lijkt dan ook 
bijzonder groot voor de confessionelen. En wat de uitspraak van het PAK 
betreft, dat nu ook niet meer na de verkiezingen met hen viel te praten 
- ach, daar moeten we maar niet te zwaar aan tillen. Zoiets hebben we 
immers al eens eerder beleefd met de anti-KVP-motie, die door het congres 
van de PVDA onder invloed van Nieuw Links werd aangenomen? Die uit
spraak heeft een jaar lang de politieke verhoudingen tussen de KVP en de 
PVDA beheerst. Zij is het onderwerp geweest van vele beschouwingen, veel 
kritiek (ook in de eigen kring der socialisten), ging op het laatst een eigen 
leven leiden, stond als een berg overeind en ziedaar: zij wordt plotsklaps 
weer ingeslikt zodra er ook maar een klein kansje aanwezig blijkt dat men 
niet in de oppositie hoeft. Een partij die z6 handelt, maakt zich politiek 
ongeloofwaardig; vandaar onze gerede twijfel aan de stoere taal van 
hetPAK. 

Wanneer de verkiezingen straks achter de rug zijn, is inderdaad het 
meest waarschijnlijke dat er onder leiding van de kabinetsformateur eerst 
een gesprek komt tussen de vvo en de confessionelen. Maar het altematief 
met het PAK is bepaald niet verloren gegaan voor de confessionelen. Op 
dit punt dus geen duidelijkheid voor de kiezer. 

HetPAK 
Wat nu het PAK betreft, ook daar liggen de zaken bepaald niet glas
helder. Leek het er aanvankelijk op, dat de partners van het PAK vast
besloten waren ook in de oppositie eensgezind op te gaan treden, de laatste 
tijd worden weer andere geluiden vemomen, vooral van de kant van 
o'66 (o.a. het kamerlid Imkamp), die er op wijzen dat dit toch niet zo 
zeker is. Dat laatste is ook niet zo verwonderlijk. Het nogal in der haast 
getimmerde akkoord van de 'kleine drie' bergt de springstof van onenig-
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heid in zich. Dat bleek nota bene al v66r het akkoord goed en wel was 
gesloten, toen het on twerp voor de huurharmonisatie in de Tweede Kamer 
werd behandeld. Op de sarcastische uitdaging van vvn-er Wiegel, die de 
tot dan toe verschillende opvattingen van n'66 en PVDA over de te voeren 
woningbouwpolitiek analyseerde en vervolgens de vraag stelde, wie van 
de twee bij het akkoord door de pomp was gegaan, kwamen de kamerleden 
Vander Doel en Nypels na enig beraad haastig met een toelichtende nota 
op de woningbouwparagraaf van het PAK. Ook op het stuk van de defen
sie-inspanning ligt de conflictstof voor het oprapen. 

Wanneer kandidaat-regeringspartijen een akkoord sluiten bij de kabi
netsformatie, worden natuurlijk 66k concessies over en weer gedaan. 
Maar daar staat dan ook de beloning: het meeregeren in de komende 
kabinetsperiode, tegenover. Bij een oppositie-akkoord moeten wei con
cessies worden gedaan, terwijl er geen voordelen tegenover staan. Het 
zou ons dan ook niet verwonderen wanneer het akkoord al vrij spoedig 
uiteen zou spatten. Waartoe dan een schaduwkabinet moet dienen, zal de 
kiezer ook niet geheel duidelijk zijn. Of koesteren de linkse broeders soms 
de illusie, dat het PAK er in zal slagen, een werkbare meerderheid te ver
werven, aldan niet met ns'70? 

DS'70 
Ook bij deze partij is de duidelijkheid ver te zoeken. Dat het ( op zichzelf 
te waarderen) streven van lijstaanvoerder Drees jr. in strijd is met wat 
wij van socialisten-oude-stijl mogen verwachten, werd al eerder op radio 
en televisie aangetoond. Het stemgedrag van de Groep Goedhart in de 
Tweede Kamer heeft evenmin van veel zuinigheid met de staatsfinancien 
getuigd. Het program van ns '70 vertoont - ook dat werd al eerder door 
velen opgemerkt - vele witte plekken. Zo ontbreken gemeentefinancien 
en loon- en prijsbeleid geheel, terwijl andere onderwerpen, zoals de para
graaf verkeer, met enige algemeenheden worden afgedaan. Maar ook 
onduidelijkheid in de cijfers. Het meest frappante is wel, dat waar ten 
aanzien van de taak en omvang van onze strijdkrachten en de noodzaak 
tot deelneming aan de NATO tussen ns'70 en de regeringspartijen nauwe
lijks verschil van mening bestaat, de socialisten weigeren te vermelden 
hoeveel naar hun mening de komende vier jaar aan defensie extra zal 
moeten worden uitgegeven, teneinde de opgelopen achterstand in te 
halen. Blijkbaar laten de heer Drees jr. en zijn politieke vrienden, als het 
onderwerp wat minder populair ligt bij de kiezers, deze liever in het 
ongewisse. Jammer genoeg: ook geen duidelijkheid bij de democratische 
socialisten. 

VVD 
Bij de vvn was het bijna mis gegaan. Onder veel enthousiasme en met veel 
inspraak van de afdelingen werd het program 'Liberalen op nieuwe 
wegen' tenslotte samengesteld op een buitengewone ledenvergadering. Op 
diezelfde vergadering kwam echter ook de kwestie van de belastingdruk 
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ter sprake. Die moest namelijk niet al te fors stijgen. Toen door diverse 
sprekers op dit verband tussen wensen en mogelijkheden werd gewezen, 
viel er niet meer aan te ontkomen: de prioriteiten dienden te worden ge
kwantificeerd, en pas dan kon worden beslist hoe het met de belastingen 
moest. 

Op het laatste congres kwam die kwantificering tenslotte, samen met 
het concept-dekkingsplan. Het was een eerlijk stuk werk geworden, dat 
door de vergadering in zijn geheel werd overgenomen. Op dit punt alvast 
geen onduidelijkheid. Hoe was verder de houding van de vvn met be
trekking tot een verkiezingsakkoord? Heeft zij werkelijk gestreefd naar 
een globaal akkoord of een gemeenschappelijke intentie-verklaring? Ook 
de vvn zou toch electorale tol moeten betalen voor de deelname aan een 
akkoord v66r de verkiezingen. 

liet valt niet te ontkennen dat het nut van een akkoord op openbare 
vergaderingen door menig vvn-er discutabel werd gesteld. En dat, terwijl 
het toch een officieel besluit van de algemene ledenvergadering een jaar 
daarvoor was geweest, naar een dergelijk akkoord te streven. Hoe het zij, 
bij de vvn-delegatie die aan het gesprek met de confessionelen deelnam, 
is van die twijfel niets gebleken. Zij hebben oprecht naar een intentie
verklaring gestreefd. Het zijn de confessionelen geweest, die het gesprek 
hebben beeindigd - en dat ook niet hebben ontkend. In hun communique 
heette het: 'Mede gezien de aard en betekenis van de verschilpunten 
will en wij onze respectieve partijorganen voorstellen eerst de stem van de 
kiezer te Iaten spreken.' 

'Ra, ra, ra, wie he eft de bal, die mooie bal van goud?' zo luidt een oud 
kinderversje. W el, dat weten we nu: de kiezer heeft die bal. Hij is hem 
door de confessionelen bekwaam teruggespeeld. De kiezer staat er mee 
in zijn handen, en voordat hij hem in een der 28 vakjes deponeert, be
denkt hij wellicht dat het niet alles goud is water blinkt. Niet in de poli
tiek, en zeker niet wanneer je als kiezer om duidelijkheid hebt gevraagd 
en tenslotte na vele partijcongressen en vele moeizame besprekingen 
tussen de partijen onderling moet constateren, dat je toch weer zelf voor 
die duidelijkheid moet zorgen. 

W at, naar wij hopen, dan ook zal gebeuren op de 28ste april. 
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Nieuwe gezichten op de kandidatenlijst 

Op de kandidatenlijst voor de Tweede Kamer van de vvn staan vele 
namen. Een deel daarvan is degenen die de partij kennen al vertrouwd. 
Maar onder de eerste 23 kandidaten zijn er acht die velen eigenlijk alleen 
maar van naam kennen. Van hen maakt alleen drs. G. M. V. van Aar
denne deel uit van de huidige Kamerfractie, maar hij zit nog maar zo kort 
in de Kamer, dat het de redactie van Liberaal Reveil nuttig leek ook hem 
te betrekken bij de serie 'Nieuwe gezichten op de kandidatenlijst'. 

Mr. A. Kappeyne 
van de Cappello 

Weinigen zullen zo degelijk voorbereid hun entree in het parlement 
maken als Annelien Kappeyne (34 jaar). Al sinds 1966 vindt zij haar 
dagelijks werk op het fractiesecretariaat van de vvn in de Tweede Kamer, 
en zij kent dus het parlementaire werk al van heel nabij. Bestuurlijke 
ervaring deed en doet zij op in de gemeenteraad van Leiden, waar zij 
ook sinds 1966 deel van uitmaakt. 

De partij leerde Annelien eigenlijk voor het eerst kennen in 1968, toen 
zij bij de behandeling van het rapport 'Kiezer-Gekozene' haar ideeen over 
volksinitiatief en referendum verdedigde. 'Ach ja, dat is nu eenmaal een 
liefhebberij van me en ik breng het naar voren waar ik daar de gelegen
heid voor krijg, in de hoop dater iets van blijft hangen'. 

Haar belangstelling voor en kennis van kiesrecht en kiesstelsels trok de 
aandacht en zo werd zij in 1969 adjunct-secretaris van de Kiesraad en 
verleden jaar werd zij lid-secretaris van de werkgroep ad hoc 'kiesstelsel 
universiteiten en hogescholen' in het kader van de Wet Universitaire 
Bestuurshervorming 1970. 
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De periode v66r de verkiezingen is voor Ann eli en Kappeyne een drukke 
tijd geweest. Met een zware boekentas in de hand sjouwde ze van haar 
werk op het fractie-secretariaat naar een verkiezingsbijeenkomst ergens 
in hetland, bleef dan vaak logeren bij iemand uit de afdeling - 'Dat vind 
ik altijd erg prettig. Hotels zijn zo onpersoonlijk en bovendien krijg ik zo 
de gelegenheid met veel mensen uit de partij van gedachten te wisselen, 
wat ik graag doe'- en reisde vandaar weer naar het Binnenhof, een andere 
bijeenkomst of een vergadering van Kiesraad of Gemeenteraad. 

Annelien heeft zichzelf weinig rust gegund in de afgelopen maanden. 
En toch kan zij intens genieten van een avond met een hoek - 'Ik heb veel 
belangstelling voor literatuur. Thomas Mann is mijn favoriet' - en een 
goed glas wijn op haar kamer in een prachtig oud pand aan het Gerecht 
in Leiden, de stad waar zij in 1966 de meestertitel behaalde. Klassieke 
muziek heeft haar grote liefde. 'Ik ben van mening, dat je door er echt 
naar te luisteren van alle muziek veel kan gaan houden, maarmijn speciale 
liefde gaat toch uit naar composities van Beethoven en dan nog bij voor
keur gedirigeerd door Otto Klemperer'. 

In de afgelopen maanden heeft Annelien Kappeyne vooral veel ge
sproken op bijeenkomsten met vvn-vrouwen. Zij doet dat op een heel 
persoonlijke wijze. Niet met die houding van 'Hier is iemand die het alle
maal al weet en het jullie wel even zal vertellen' . Het is dan ook geen 
wonder dat zij op landelijke partij-bijeenkomsten veel wordt benaderd 
door dames met het verzoek of er nog een ochtend, middag of avond over 
is. Wie Annelien kent, weet overigens dat zij het allerminst op prijs zou 
stellen als zij 'omdat er een vrouw bij moet' ergens voor gevraagd zou 
worden. Zij hecht bijzonder veel waarde aan de vrouwen in de maat
schappij, maar vindt dat zij zich als persoonlijkheid waar moeten maken. 
En dat zal haar, straks in de Tweede Kamer, waarachtig wellukken. 

M.H. 

drs. G. M. V. van Aardenne 

Hernieuwing van de bestuurlijke organisatie van Nederland, van de 
bodem af, en eventueel met heel andersoortige lichamen dan de huidige 
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als resultaat. Dat is wat Gijs van Aardenne zou kiezen indien hij in de 
komende vier jaar een politieke wens mocht verwezenlijken. 

Gijsbert Michie! Vredenrijk van Aardenne werd in maart 1930 te Rot
terdam geboren als zoon van een chirurg, die tevens firmant was van het 
Dordtse metaalbedrijf Penn & Bauduin. Op zijn 17de behaalde hij aan het 
Erasmianum zijn eindexamen gymnasium b. en koos 'na een soort aftel
som' de wis- en natuurkunde als studie in Leiden. 'Geschiedenis mocht ik 
als beta niet studeren. Biologie en geologie stonden mij niet zo aan. Rech
ten deden er al zo veel'. 

Hij behaalde zijn doctoraal in 1955, maar was al enige jaren tevoren, 
na het overlijden van zijn vader, in sterke mate geconfronteerd met het 
reilen en zeilen van het familiebedrijf. Direct na de vervulling van zijn 
dienstplicht aanvaardde hij, in het najaar van 1957, een volledige dag
taak als firmant bij Penn & Bauduin. Hij specialiseerde zich in personeels
zaken. In 1960, bij de omzetting van de firma in een N.V., werd hij ad
junct-directeur. Hij was een vail de drie directeuren, met speciale ver
antwoordelijkheid voor algemene zaken, financien en sociaal beleid, van 
begin 1967 tot begin 1970, toen de N.V. werd overgenomen. 

Als schooljongen met meer dan gewone historische belangstelling werd 
hij al bijzonder geboeid door figuren als Mirabeau en Thorbecke. Hij las 
de kranten goed. Zijn maatschappelijke en politieke belangstelling werd 
vroeg gewekt. De opwindende periode van bevrijding en herstel was dan 
ook aangebroken toen hij 15 was. 

De smaak voor de praktische politiek kreeg hij later te pakken. In de 
Dordtse gemeenteraad voelde hij zich van het begin (in 1964) af 'als een 
vis in het water'. Sinds juli 1970 bekleedt hij daar een wethouderschap. 

Hij beschouwt zichzelf als een echt binnenstadsmens en hoopt over 
enige maanden met vrouw, twee zoons (12 en 7) en dochter (nog in de 
luiers), een huis te betrekken in het hart van Dordt, met uitzicht op de 
Oude Maas. T.J. 

G. W. Keja 

Negen jaar geleden zag het er niet naar uit, dat de nu 45-jarige Gregori us 
Wilhelmus Keja vvo-er zou worden. Hij had er toen 13 jaar varen als 
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scheepswerktuigbouwkundige op zitten en was in Brabant assistent-be
drijfsleider geworden bij een machinefabriek. Integendeel, als gerefor
meerde werd hij benaderd door achtereenvolgens een predikant en een 
politiek actieve collega om lid te worden van de ARP. Na enig aandringen 
('wat valt er nou van de politiek te maken?') bezocht hij een plaatselijke 
vergadering. Het ging over zwemmen op zondag. Wim, die inmiddels 
een flink stuk van de wijde wereld had gezien en zich over dit soort zaken 
niet kon opwinden, had het gauw bekeken - hij werd geen lid. 

Twee jaar later verhuisde hij naar Amsterdam, waar hij hoofd werd 
van de 30 man tellende interne dienst van de Draka. De verkiezingen 
naderden, en hij bezocht diverse bijeenkomsten van verschillende par
tijen. Zo hoorde hij Evert Vermeer spreken. 'Dat was in een woord: knap. 
Hij kon het zo mooi zeggen, maar toch had ik het gevoel, dat het niet mijn 
richting was'. De pas opgerichte PSP was Wim te anti-koningshuis. Bij 
de ARP stelde hij na de pauze een paar kritische vragen. Grote opschudding 
en verontwaardiging bij de mannenbroeders, dus dat was het 66k niet. 
Toen kwam Oud spreken. 'Wat mij vooral trof, was de methode van aan
pak die de vvn voorstond. Ik heb mij meteen als lid gemeld'. 

Maar bij een volgende vergadering liep het anders. Toen de geachte 
vvn-spreker klaar was met zijn betoog, somde Wim een fraaie waslijst op 
van moeilijke en vreemde woorden, die de man had gebezigd en voegde 
daar de vraag aan toe of de vvn nou een volkspartij was of niet. Het Am
sterdamse bestuur vond dit prachtig, Keja had zich een aantal vrienden 
gemaakt en zich tegelijk gekwalificeerd als lid van een aantal werkgroe
pen. Vanaf dat moment rees zijn ster langzaam maar zeker: hij volgde de 
Amsterdamse vvn-sprekerscursus (die nu nog steeds bestaat), bezocht de 
bekende politieke orientatiecursussen in Oosterbeek, werd voorzitter van 
het plaatselijk kaderwerk, bestuurslid en daarna secretaris van de afde
ling Amsterdam en tenslotte in november 1965 raadslid. In deze laatste 
functie behandelt hij o.m. Publieke Werken, Controle Rekeningen en 
Brand weer. 

Nu staat Keja op de verkiesbare achttiende plaats. Dat betekent straks 
minder tijd voor zijn gezin (drie kinderen) en zijn hobby's: paardrijden, 
zeilen, zwemmen, postzegels verzamelen, schaken en zijn aquarium. 

De politieke carriere van Wim Keja is een schoolvoorbeeld van de 
'lange weg'. Als hij in de Tweede Kamer komt ('ik zal dan full-time 
Kamerlid worden temeer omdat ik het boeiende raadswerk wil blijven 
doen') zal de vvn-fractie een politicus rijk zijn die de harde praktijk van 
het veldwerk terdege kent en die weet, wat er onder de kiezers te koop is. 

L. deB. 
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H. P. J. Waalkens 

De 49-jarige H. P . J. Waalkens komt oorspronkelijk uit Blijham, een 
dorpje bij Winschoten in het Oost-Groningse probleemgebied. Zijn fami
lie had daar een boerenbedrijf of liever: ze heeft dat nog. Waalkens zelf 
heeft er geen directe bemoeiing mee, want hij verhuisde van Blijham 
naar de Noordoostpolder. Vijf jaar geleden kwam hij in de gemeenteraad 
van Emmeloord en hij werd toen onmiddellijk fractie-voorzitter. Dat is 
hij nu nog. In 1963 werd hij voorzitter van de landbouwmaatschappij 
IJsselmeerpolders en het duurde niet lang of hij zat in het hoofdbestuur 
van het Koninklijk Nederlands Landbouwcomite. Twee jaar geleden 
raakte hij in het dagelijks bestuur verzeild en sinds januari is hij waar
nemend voorzitter- de man achter ir. Knottnerus. Waalkens is ook voor
zitter van het bestuur Stichting N ationale Landbouwmanifestaties, een 
permanente expositie in Oostelijk Flevoland, die in mei zal opengaan. 
Hij is tenslotte voorzitter van het raadgevend comite structuur EEG. 

Het liberale kandidaat-kamerlid heeft dus nogal wat maatschappelijke 
functies. In de partij is hij - wellicht mede als gevolg hiervan - nooit bij
zonder actief geweest, behalve dan als fractievoorzitter van de Raad. 'lk 
heb onlangs, op een bijeenkomst, pas kennis gemaakt met bestuursleden 
van mijn eigen kamercentrale', zei hij ons in een gesprekje. 

Wat denkt de heer Waalkens als kamerlid te gaan doen? 'Dat hangt 
ervan af', is zijn bedachtzame antwoord. 'lk zou, als ik in de fractie kom, 
graag wat doen aan landbouw, nationaal en internationaal. Of dit kan, 
hangt af van de verdeling die moet worden gemaakt. En dan zou ik me 
ook graag bewegen op het gebied van de natte waterstaat'. Want ook dit is 
een specialiteit. Waalkens is een flink aantal jaren lid geweest van de 
Zuiderzeeraad, die nu een afdeling is van de Raad voor de Waterstaat. 

Het is geen wonder dat W aalkens - vader van drie kinderen - weinig 
tijd voor zijn hobby's heeft. Die liefhebberijen zijn jacht, sport in het 
algemeen en muziek. 

H. F. H. 
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drs. N. Smit-Kroes 

Vanuit haar werkkamer op de twaalfde verdieping van de hoogbouw 
van de Nederlandse Economische Hogeschool kijkt Neelie Smit-Kroes 
uit over de havens van Rotterdam en de verkeersstromen, die naar de 
Brienenoordbrug leiden. Voor haar is dat meer dan aileen maar een 
fascinerend uitzicht - het is een stuk van haar leven. Thans directielid 
van het familiebedrijf 'N.V. Zwatra' dat zich heeft gespecialiseerd in 
bijzondere, meestal zware transporten, is zij van jongs af aan vertrouwd 
geraakt in de wereld van de transportbedrijven. Geen wonder dat zij bij 
haar doctoraal examen in 1964 (internationale economie) als kernvak
ken haven- en transporteconomie koos, waarna zij als wetenschappelijk 
medewerkster van Prof. Kuilen betrokken bleef bij dit vak en daar nu 
ook college in geeft. Als afgevaardigde van het N.O.B. Wegtransport 
is zij actief in de Kamer van Koophandel te Rotterdam. Juist die combina
tie van wetenschap en praktijk maakt haar bij uitstek deskundig op dit 
terrein. 

Hoe is zij in de politiek terecht gekomen? 'Het is mij van huis uit bij
gebracht. Er werd thuis en later natuurlijk ook onder de studenten over 
politiek gediscussieerd. Op de HBS had ik goede cijfers voor Staatsin
richting. Direct na mijn afstuderen ben ik lid van de vvn geworden - ik 
wist toen zeker dat het mijn definitieve keuze was. Sinds september 1970 
ben ik raadslid'. 

In 1965 trouwde zij met een marine-officier en nu heeft zij een zoontje 
van 1 Y2 jaar. Hoe denkt zij over de Dolle Mirra's? 'Persoonlijk voel ik 
meer voor een benadering zoals bij de Man-Vrouw-Maatschappij ge
schiedt. Die gaan evenwichtiger te werk en passen geen shocktherapie 
toe zoals de Dolle Mirra's. Natuurlijk moet de overheid stimulerend op
treden bij het stichten van creches e.d. Maar het belangrijkste is toch, dat 
meisjes van 14-15 jaar niet direct gaan werken, maar eerst een vakoplei
ding volgen. Pas dan wordt het ook na het huwelijk aantrekkelijk om te 
gaan werken'. En omdat Neelie Smit-Kroes er niet van houdt, om het bij 
theorieen aileen te laten, is zij sinds een half jaar bezig met een speciale 
commissie in de Kamer van Koophandel die zich tot doel stelt om de 
mentaliteit in onze maatschappij o.a. via de communicatiemiddelen zo-
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danig te beinvloeden, dat een vrijere ontplooiing van de vrouw bevorderd 
wordt door het vergroten van de mogelijkheden, deel te nemen aan het 
arbeidsproces. 

Al toen zij op de HBS zat, is de gedachte aan een lidmaatschap van de 
Tweede Kamer voor het eerst bij haar opgekomen. Nu, in 1971, zit het 
er dik in. Zij zou een waardevolle inbreng kunnen geven in de V aste 
Commissie voor V erkeer en Waterstaat. 

L. de B. 

drs. A. Pais 

Arie Pais (41 jaar) is een geboren Hagenaar en getogen Amsterdammer. 
Na gymnasium beta te hebben gedaan ging hij studeren aan de Universi
teit van Amsterdam, waar hij in 1954 zijn doctoraal examen haalde. 
Aanvankelijk werd hij wetenschappelijk medewerker, later hoofd van de 
afdeling economische en statistische zaken bij de Rijkspostspaarbank. 
Nu is hij lector in de sociale economie aan de Universiteit van Amsterdam. 

Hoe is hij in de politiek verzeild geraakt? 'Ik was altijd al in politiek 
geinteresseerd. Dat heb ik niet van mijn ouders; die waren a-politiek, 
al stemden ze liberaal.' Al met zijn 18de jaar ging de jonge Arie de 
politiek in: hij werd lid van de PVDA. Dat was in die na-oorlogse tijd van 
'Nederland herrijst' een voor de hand liggende keuze voor een politiek 
bewuste jongere, die meende in de PVDA een brede volkspartij te vinden en 
voor wie de confessionele partijen geen alternatief vormden. Ongeveer 
10 jaar is hij lid gebleven van de PVDA, maar ging zich er hoe langer hoe 
minder thuis voelen. 'Je beseft dat het socialisme uiteindelijk zalleiden 
tot onaanvaardbare aantasting van je persoonlijke vrijheid. Dan ontdek 
je, dat je daar niet meer thuis hoort en ga je kijken, waar dat dan wei het 
geval is.' 

In die periode waren J. van Someren en H. Vonhoff voorzitter resp. 
secretaris van de afdeling Amsterdam. Bij die vvo kon Arie zich zeer 
wel aansluiten- hij werd lid, en waarachtig geen papieren lid. In 1967 
werd hij raadslid, speciaal belast met volkshuisvesting en economische 
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zaken. Nu is hij aan zijn tweede raadsperiode bezig en doet vooral finan
cien, verkeer, openbare gezondheid en milieuhygiene. 

Arie Pais is ongehuwd. Wie naar zijn hobby's vraagt, krijgt te horen dat 
zijn werk zijn grootste hobby is; na enige aarzeling volgt dan: piano 
spelen, reizen en trekken (wandeltochten) en - het komt er opeens heel 
enthousiast uit: voetbalfan. Ajax? Hoe kan iemand dat nou nog vragen 
aan een Amsterdammer! 

L.d.B. 

drs. D. J. Dees 

In biografieen van politici vindt men bijna altijd zinsneden als 'Reeds 
op jeugdige leeftijd koesterde hij belangstelling voor politiek'. Bij Dick 
Dees, 26 jaar en nummer 22 op de kandidatenlijst van de vvn, is de basis 
voor zijn politieke loopbaan op heel wat romantischer wijze gelegd: op een 
van de eerste feestjes die hij samen met zijn huidige verloofde, Bertien 
Melzer uit Breda, bezocht, vroeg Berti en hem of hij er iets voor voelde om 
lid te worden van de JOVD. En welke verliefde jongeling kan zo'n verzoek 
weigeren? Zo maakte Dick Dees zijn entree in de politiek. Dat was in 
1965, het jaar waarin het huidige Tweede Kamerlid Hans Wiegel voor
zitter werd van de JOVD. Als Dees in de Kamer komt - wat misschien niet 
direct na de verkiezingen, maar toch wel binnen afzienbare tijd zal ge
beuren - zal het aantal oud-voorzitters van de JOVD in de Tweede Kamer 
zijn uitgebreid tot vier. De collega's Nypels en Roethof bevinden zich 
weliswaar in andere fracties, maar de politieke leerschool is toch wel 
dezelfde geweest. 

Dick Dees hecht veel waarde aan de JOVD als basis voor een politieke 
loopbaan. 'Je leert er ontzettend veel. Je doet ervaring op met de tech
nieken van vergaderen en debatteren, er is veel ruimte voor initiatieven en 
wat erg belangrijk is: je leert nederlagen incasseren. Debatten in JOVD

vergaderingen kunnen soms heel fel zijn en in het begin valt het niet 
altijd mee je eigen idee over een bepaald onderwerp prijs te geven voor 
dat van de meerderheid. Ook heel nuttig is de mensenkennis die je in de 
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JOVD opdoet'. Contact hebben met mensen is een hobby van Dick Dees. 
Buiten de politiek, die overigens binnenkort geen liefhebberij meer ge
noemd mag worden, eigenlijk nog de enige voor Dick. In het verleden 
heeft hij gevoetbald, bij de junioren van het Bredase NAC. 

In 1968 werd Dick Dees lid van de redactie van 'De Driemaster' - 'De 
meeste voorzitters komen er pas na hun voorzitterschap in, bij mij was het 
omgekeerde het geval' -,in juni 1969 werd hij vice-voorzitter politiek van 
de JOVD en in november van dat jaar nam hij de voorzittershamer over 
van Henk Bosma. In de periode dat hij de Ieiding had - tot februari jl. -
van de JOVD deed Dick Dees zijn doctoraal examen farmacie. Het eerste 
deel van zijn apothekersexamen heeft hij inmiddels achter de rug en direct 
na de verkiezingen begint het tweede deel. 

M.H. 

dr. R. W. de Korte 

Wij ontmoetten de heer De Korte (34 jaar, verkoopleider van Unilever
Emery) op het verkiezingscongres in het Congresgebouw in Den Haag. 
Hij heeft het daar druk want de regio Gouda, waar hij voorzitter van is, 
is met een zestigtal amendementen gekomen, en dan moet jeer natuurlijk 
steeds bij zijn. 'De acht afdelingen van de regio Gouda zijn niet groot, en 
daarom kon er in het verleden eigenlijk heel weinig uitkomen wat op de 
landspolitiek betrekking heeft. Dank zij de samenbundeling in een regio 
is dat heel anders en zien we een belangstellend meeleven, dat ver buiten 
het locale gaat', aldus dr. De Korte in ons gesprek. 

Doctor in de chemie - dat veronderstelt een sterk op een punt gerichte 
belangstelling, maar dat blijkt anders te zijn. 'Ik zie mijn opleiding vooral 
als een basis en als vertrekpunt, vanwaar mijn belangstelling uitgaat naar 
meer algemene zaken'. Hij noemt er drie, die hem vooral interesseren en 
waaraan hij in een politieke loopbaan gaarne zou werken. Dat is ten 
eerste de milieuverontreiniging, welke grote aandacht verdient, niet ai
leen van het daarvoor verantwoordelijke bedrijfsleven, maar ook van de 
politici. 'Het is een onderwerp waar ik uit de aard van mijn studie en mijn 
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werk het een en ander van af weet. Het bedrijf waar ik werk is in Gouda 
thans bezig met een ruim vier miljoen gulden kostende waterzuiverings
installatie'. 

Het tweede onderwerp is de medezeggenschap in het bedrijf, waarbij 
de heer De Korte vooral de nadruk op de vergroting van de directe invloed 
op de arbeidsplaats willeggen. 'Zeker in de grote en zeer grote bedrijven 
zal het de werknemer in toenemende mate voldoening geven wanneer hij 
in zijn directe werkomgeving meer invloed kan uitoefenen op de gang 
van zaken. Dat zal wettelijk niet eenvoudig te regelen zijn, maar client 
dan ook vooral te worden gezien als een opvoedings- en voorlichtings
proces'. 

Het derde onderwerp is buitenlandse politiek en betreft vooral de ont
wikkelingssamenwerking. De voorkeur van De Korte gaat uit naar ont
wikkelingsprojecten op lange termijn en op multi-laterale basis. 'Hoewel 
de multi-laterale wijze van werken waarschijulijk minder effectief is dan 
de bi-laterale, slaat de eerste vorm in de ontwikkelingslanden toch meer 
aan. Bij bi-laterale hulp kunnen de meeste ontwikkelingspartners zich 
moeilijk aan de gedachte van nationale bijbedoelingen van de kant van de 
donorlanden onttrekken'. Dr. De Korte zegt dit in de praktijk te hebben 
ervaren, want hij was enige jaren werkzaam in Addis Abeba en in Hong
kong. 

In China was hij ten tijde van de culturele revolutie. 'Wat ik toen heb 
gezien, heeft mij weer eens diep overtuigd van de waarde van de vrijheid 
van de mens, met de nadruk op zijn individuele persoonlijkheid'. Wat dit 
laatste betreft vindt hij het jammer dat bij alle gekrakeel over PVDA, n'66, 
links en rechts, dat het Nederlandse publiek krijgt voorgeschoteld, zo 
weinig over komt van het centrale uitgangspunt van onze partij. 

Mocht de heer De Korte nu of in een niet al te ver verwijderde toekomst 
zijn betrekking bij het bedrijfsleven verwisselen voor het ambt van Kamer
lid - het financieel minder aantrekkelijke heeft hij er graag voor over -
dan twijfelen wij er niet aan dat het juist onze essentiele liberale waarden 
zijn, welke hij krachtig zal uitdragen. Op de 23ste plaats van de kandi
datenlijst zit bepaald geen back-bencher. 

H.V. 
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Speurtocht door het doolhof 
der verkiezingsprogramma's 

Uit de dikte van de verschillende partijprogramma's - het zg. Beleidsplan 
van o'66 telt bijv. 103 pagina's, Liberalen op nieuwe wegen 85 bladzijden 
en het Program van Aktie van de ARP 62 vellen bedrukt papier - blijkt 
wel hoeveel moeite de politieke partijen zich gegeven hebben om de 
kiezers duidelijk te maken hoe weldoordacht hun wensen voor de komen
de regeringsperiode 1971-197 5 zijn. Maar het maakt het tegelijkertijd 
moeilijk om een enigszins verantwoorde doorsnede te geven van alle 
door de partijen vermelde punten, waardoor elke keuze onvermijdelijk 
elementen van willekeur vertoont. 

Op grond van deze willekeur will en we eerst ingaan op een aantal zaken 
die nu niet meteen hoofdpunten van de verkiezingsstrijd zullen vormen, 
maar desondanks toch wel interessant zijn. 

H erverkaveling departementen 
Bij de komende kabinetsformatie zal de samenstelling van het nieuwe 
kabinet mede belangwekkend worden, omdat bij lezing van de program
ma's een grote scala van wensen blijkt te bestaan over de zg. 'herver
kaveling' van de departementen- een onderwerp waarover een commissie 
o.l.v. staatssecretaris Van Veen (binnenlandse zaken) ook rapport uit
brengt. 

Aan dit onderwerp besteedt vooral het Beleidsplan van o'66 veel aan
dacht in hoofdstuk VI. o'66 komt tot 15 ministers (in het kabinet-De Jong 
zitten er 14) en tot 19 staatssecretarissen (tot nog toe bezitten weer 12). 

o'66 wil drie ministers zonder portefeuille benoemd zien: voor demo
cratisering, voor leefbaarheid en voor wetenschappen (en dan vooral voor 
de technologie, zoals bijv. Engeland kent). Omdat de Democraten bij 
deze oplossing zelf ook wel bezwaren onderkennen, hebben ze nog een 
alternatief plan opgesteld, nl. de instelling van twee nieuwe departemen
ten (ruimtelijke ordening en milieubeheer en een apart ministerie van 
wetenschappen) plus een staatssecretaris voor democratisering, die wordt 
ondergebracht bij de minister-president. 

Ook willen zij nog een staatssecretaris hebben voor - wat zij noemen -
'integrale planning' (die dan voorzitter moet worden van een Raad voor 
integrale planning, waarin wordt vertegenwoordigd een 'centrum voor 
toekomstonderzoek'), een voor infrastructuur (waterstaat) en een voor 
stedebouw (stadsplanning en -reconstructie). 

Andere wensen zijn nog o.a. staatssecretarissen voor kleuter-, lager en 

115 



middelbaar onderwijs, een voor het zg. tertiair onderwijs, voor recreatie 
en sport, voor bejaardenzorg, voor medische zorg. 

Op het departement van buitenlandse zaken zouden dan twee staats
secretarissen moeten komen: voor Europese integratie en buitenlandse 
handel en een voor de Verenigde Naties en vredesvraagstukken. 

n '66 wil ook een aparte staatssecretaris instellen voor het midden- en 
kleinbedrijf- een wens die ook de vvn koestert, maar dan koppelt aan een 
staatssecretaris voor economische zaken, die daarnaast de zorg voor zelf
standigen in het algemeen onder zijn hoede neemt. 

Eigenlijk zijn het aileen n'66 en vvn die op dit punt het meest concreet 
zijn. De vvn bepleit als enige nog een apart staatssecretariaat voor politie. 
Voorts vragen de liberal en om een regeling van de grondwettelijke positie 
van staatssecretarissen- die zij liever 'onderministers' will en noemen ( een 
term die De Volkskrant in zijn berichtgeving reeds hanteert). 

Wat betreft de 'herverkaveling' van departementen wil de vvn overi
gens eerst het rapport-Van V een afwachten, waarna zij zelf voorstellen 
zal ontwerpen en publiceren. Dat hebben we dus nog te goed .... 

Kernkabinet 
De vvn is voor een onderzoek naar de mogelijkheid tot vorming van een 
zg. kernkabinet en- evenals n'66- uitbreiding van het aantal vaste colle
ges uit de ministerraad. n'66 wenst een kernkabinet van 6 a 7 ministers. 
'In een waaier om deze kern-ministers been', aldus formuleert n'66 het 
poetisch, 'zouden zich een aantal gewone ministers bevinden, die meer in 
het bijzonder belast zouden zijn met de zorg voor een bepaald departe
ment of sub-departement' (wat precies het verschil hiertussen moet zijn, 
werkt n'66 niet nader uit). Niet ten onrechte merkt n '66 daarom zelf 
ook op dat een dusdanige reorganisatie zo ingrijpend is, dat het 'als een 
onhaalbare wens' moet worden geacht voor de komende kabinetsperiode. 

In de programma's van de andere partijen vinden we over een kern
kabinet niets terug. De ARP houdt het op de vrijblijvende formule dat moet 
worden onderzocht in hoeverre de huidige departementale indeling vol
doet aan de eisen die deze tijd stelt. PVDA, KVP, CHU en het urgentiepro
gramma van de 'grote drie' (KVP, ARP, cHu) bewaren het stilzwijgen over 
deze zaak, die in verband met de komende kabinetsformatie toch niet 
zonder belang hoeft te zijn. 

Er zijn per slot van rekening in het verleden wel vaker departementale 
goocheltoeren uitgehaald om de aan een kabinet deelnemende partijen 
zo goed mogelijk aan hun trekken te laten komen. 

Staatsrechtelijke vernieuwingen 
Voor de vvn liggen de staatsrechtelijke punten van PVDA, n'66, de 'kleine 
drie' (PVDA, n'66 en PPR) en van ns'70 niet gemakkelijk. ns'70 en PPR bijv. 
zijn voorstanders van invoering van een kiesdrempel. 

Dankzij het verzet van de CHU is uit het confessionele urgentieprogram-
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rna het door de KVP voorgestelde getal van drie zetels als kiesdrempel 
weggevallen. 

De ARP heeft in de Kamer onlangs laten weten dat zij over de invoering 
van een kiesdrempel eerst haar oordeel wil bepalen, nadat de Kamerver
kiezingen van april achter de rug zijn, waardoor we weten of de ver
splintering in de Kamer groter of kleiner is geworden dan nu het geval is 
(op het ogenblik zitten in de Tweede Kamer 15 fracties, waaronder 2 een
mansfracties, nl. Jongeling en mr. Kronenburg). 

Alhoewel de vvo verweten wordt dat zij op staatsrechtelijk gebied 
eigenlijk niets nieuws wil, willen we toch een punt naar voren halen - al 
moet worden toegegeven dat het niet van principieel belang is. Maar het 
kan juist wel praktisch nut hebben. 

Volgens de vvo behoort de minister-president het recht te hebben- na 
overleg met de fractievoorzitters der regeringspartijen- tussentijdse wijzi
gingen in de samenstelling van zijn kabinet aan te brengen. Deze bepaling 
wil vooral bevorderen dat ministers die niet voor hun taak berekend blij
ken te zijn, verdwijnen zonder dat daarvoor een Kameruitspraak of iets 
dergelijks nodig is. 

Minister-president DeJong heeft bij zijn optreden in aprill967 aange
kondigd dat hij van die mogelijkheid wellicht gebruik zou maken. Maar in 
de praktijk is het niet gebeurd. Minister De Block ging in januari 1970 
op eigen verzoek heen, en hij was beslist geen 'zwakke' minister in die 
zin dat hij zijn zaken niet kende! 

Evenredige vertegenwoordiging 
Bij dit punt, van belang door de bij de 'kleine drie' levende wensen t.a.v. 
invoering van een beperkt districtenstelsel, valt voornamelijk de nuance
ring in formufering op. 

vvo: Handhaving van het bestaande stelsel van evenredige vertegen
woordiging. Afwijzing van kunstmatige ingrepen in de partijvorming 
door wijzigingen in het kiesstelsel. 

ARP: beschouwt evenredige vertegenwoordiging voor ons land als de 
beste vorm om via vertegenwoordigende lichamen de volksinvloed tot 
gelding te brengen. Maar .. (even verderop): 'Om de duidelijk aanwe
zige neiging tot steeds verdergaande verbrokkeling te corrigeren, client in 
dit stelsel enige drang tot samenbundeling van politieke groeperingen 
aanwezig te zijn'. 

En dan komt de aap uit de mouw .. : De ARP geeft daartoe in de huidige 
situatie aan een beperkt districtenstelsel (maximaal 12 districten), met 
mogelijkheid tot lijstverbinding binnen het district, de voorkeur hoven 
verhoging van de kiesdrempel. Kortom, op dit punt kunnen ARP en de 
'kleine drie' elkaar best nog eens vinden. 

Urgentieprogramma van de 'cou-in-wording': Bij kiesrechtherziening 
client het principe van de evenredige vertegenwoordiging te worden ge
handhaafd. 

Door deze zaak op te hangen aan 'het principe', laat het urgentiepro-
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gramma wel degelijk ruimte open voor 'experimenteermogelijkheden' 
binnen de evenredige vertegenwoordiging met een of andere vorm van 
beperkt districtenstelsel. 

Als laatste vergelijking ten slotte over dit punt de CHU: Gestreefd dient 
te worden naar een stelsel van evenredige vertegenwoordiging binnen 
een beperkt aantal districten, waarbij lijstverbindingen daarbinnen wel 
en daarbuiten niet zijn toegestaan. 

Men ziet het: in principe zijn de confessionelen tot experimenten op 
dit gebied bereid. 

Ten slotte besteden we nog enige aandacht aan onderwerpen die bij de 
komende kabinetsformatie wel degelijk een belangrijke rol zuilen spelen: 
twee zedelijkheidsvraagstukken en de defensie. 

Abortus 
De vvo wenst afschaffing van de strafbaarstelling van abortus door me
disch bevoegden. De vraag of en in hoeverre de medicus uitsluitend op 
grond van bepaalde indicaties tot het opwekken van abortus mag over
gaan, vindt de vvo in de eerste plaats geen politieke vraag, die zij daarom 
onbeantwoord laat- mede in verband met de zich snel evoluerende stand
punten daaromtrent. De 'kleine drie' van PVDA, o'66 en PPR komt wat 
betreft afschaffing van de strafbaarsteiling tot een soortgelijke conclusie, 
waarbij zij nog opmerken dat dezelfde regels en waarborgen in acht moe
ten worden genomen als voor iedere (andere) medische ingreep. 

Bij de confessionelen ligt het ailemaal beslist moeilijker. De ARP zegt er 
in haar Program van Aktie 1971-1975 het volgende over: Abortus provo
catus client slechts als aanvaardbaar te worden beschouwd, als deze in
greep verricht wordt door een medisch bevoegde, die handelt ter nood
zakelijke bescherming van de lichamelijke en geestelijke gezondheid van 
de zwangere vrouw, en met inachtneming van het ad vies van een abortus-
werkgroep met wettelijke status. · 

Het Kernprogramma 1971-197 5 van de KVP formuleert het als volgt: 
Abortus provocatus blijft - zoals ook het huidige recht inhoudt - aileen 
aanvaardbaar, wanneer naar medisch-sociale indicatie het lichamelijk of 
geestelijk welzijn van de moeder ernstig wordt bedreigd. 

Bij de CHU konden we er niets concreets over vinden, waardoor we maar 
aannemen dat het c.h.-standpunt zijn weerslag heeft gevonden in het 
gezamenlijk urgentieprogramma van de 'grote drie'. 

Daarin staat: In de eerste plaats zal grote aandacht moeten worden 
besteed aan het voorkomen van abortus provocatus (door uitbreiding van 
seksuele voorlichting, betere methoden en middelen van anti-conceptie). 

En dan volgt: 'Abortus provocatus blijft in beginsel aileen aanvaard
baar, wanneer naar medisch-sociale indica tie het lichamelijk en geestelijk 
welzijn van de vrouw ernstig wordt bedreigd. Er zuilen voldoende voor
zieningen moeten komen om de vrouw te helpen en te begeleiden v66r en 
na de beslissing inzake het aldan niet uitvoeren van abortus'. 
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Op dit punt zijn de confessionele partijen en de niet-confessionelen het 
zeer duidelijk met elkaar oneens. 

Pornografie 
Hetzelfde ziet men bij de pornografie, waarvan de vvo de verkoop wil 
vrijgeven voor personen hoven 18 jaar. Zo ook de PVDA en o'66, die de 
strafbepalingen t.a.v. pornografie willen zien ingetrokken. 

In het gemeenschappelijk urgentieprogramma van KVP, ARP en CHU 

wordt een grotere vrijmoedigheid in kunst en literatuur ten aanzien van 
de seksualiteit op zich aanvaardbaar gevonden. Maar er zijn drie beper
kingen aan toegevoegd: a) onmenselijke en b) sadistische pornografie 
client in de verbodssfeer te blijven, terwijl c) de overheid voorts client op 
te treden tegen het nadrukkelijk opdringen van pornografie. Het onge
vraagd opdringen van pornografie in enigerlei vorm is trouwens ook de 
vvo niet welgevallig, die met name niet vrij wil Iaten die vormen van 
pornografie die de waardigheid van de mens aantasten, zoals bestialiteit 
en uitbeelding van strafbare feiten, waarbij minderjarigen van jonger 
dan 16 jaar betrokken zijn. 

Defensie 
Wat betreft de defensie bevat het kernprogramma van de KVP een zin
snede die 'speelruimte' openlaat. De KVP gaat uit van handhaving van de 
huidige defensie-inspanning- onvoorziene ontwikkelingen (dat zou kun
nen slaan op toegenomen oorlogsdreiging) voorbehouden -, waarbij alleen 
rekening wordt gehouden met de stijging van de desbetreffende lonen en 
prijzen. 

Deze laatste voorwaarde kan de handhaving van de huidige ins panning 
wei eens tot eeil. uiterst rekbaar begrip maken. 

De vvo wil een toename (accres) toestaan die voldoende is om zowel de 
ontstane achterstand op te heffen als tegemoet te komen aan de stijgende 
exploitatie- en investeringskosten. Vast staat, aldus de vvo, dat de Ne
derlandse defensie thans een minimale omvang en kwaliteit bereikt heeft. 
Elke vermindering van de defensie-inspanning van een der partners (in 
het NAVO-bondgenootschap) brengt het totaal ben eden het niveau waarop 
een defensiestelsel nog toereikend en zinvol kan worden geacht. De vvo 
noemt het 'niet populair, wel bitter noodzakelijk' om het aldus te stellen. 
'Wil men de vrede behouden, dan zullen offers noodzakelijk zijn', zo 
houdt de vvo de Nederlandse kiezers voor. 

Zonder het woord duidelijk uit te spreken, wil de vvo hiermee kenne
lijk tot uitdrukking brengen dat zij verhoging van de defensie-inspanning 
zeer wel wenselijk en noodzakelijk acht. 

De CHU zegt dat het nationale defensiebeleid gericht client te zijn op het 
bereiken en instandhouden van de op de aanvaarde taak afgestemde 
gevechtswaarde. Daartoe is het noodzakelijk, aldus de CHU, dat steeds vol
doende geldmiddelen ter beschikking staan. 

Volgens de CHU kan hieraan worden voldaan door koppeling van de 
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defensiefinanciering bijv. aan een overeen te komen vast percentage van 
het bruto-nationaal inkomen ( een gedachte waar minister Den Toom 
ook al eens voor gepleit heeft). 

De ARP legt haar criteria weer iets anders: Zij wil een diepgaand onder
zoek naar de verhouding tussen de conventionele strijdmachten van Oost 
en West. Indien mocht blijken, zo zegt de ARP, dat terugdringing van de 
rol van de kernwapens een verzwaring van de defensielasten in de con
ventionele (strijdmachten) sfeer noodzakelijk maakt, verklaart de ARP 
zich bereid deze consequenties te aanvaarden. 

Aanvaarding van verhoging der defensielasten onder beperkende 
voorwaarde - zo zouden we deze passage in het ARP-programma willen 
noemen. 

In de formulering van het gemeenschappelijk urgentieprogramma van 
de drie confessionele partijen vindt men veel terug van de CHu-formule
ring over koppeling aan het nationaal inkom en. We laten de passage in 
zijn geheel volgen: 'Teneinde een continu en doeltreffend beleid te waar
borgen dient bij de kabinetsformatie te worden gestreefd naar een duide
lijke financieringsafspraak, zodat een eenmaal overeengekomen defensie
inspanning inderdaad tot stand kan worden gebracht. Daartoe kan wor
den gedacht aan een koppeling van de defensie-uitgaven aan een voor 
de gehele periode (bedoeld zal hier wel zijn: de komende vierjarige rege
ringsperiode) geldend gemiddeld percentage van het nationaal inkomen'. 

Dit alles zo overlezend, lijkt overeenstemming tussen de 'grote drie' en 
de vvn op het punt van de defensielasten niet onmogelijk. 

We hebben, zoals aangekondigd, een nogal willekeurige greep uit de 
partijprogramma's gedaan. 

Daardoor is het in het kader van dit overzicht ondoenlijk met enig be
roep op het bovenstaande te zeggen welke partijen nu programmatisch zo 
goed op elkaar afgestemd zijn dat ze bijna automatisch met elkaar in het 
nieuwe kabinet zitting kunnen nemen. 

De verkiezingsuitslagen zullen daarvoor belangrijker 'bouwstenen' 
moeten aandragen. Programma's zijn geduldige hoeveelheden papier. 
Aan de politici zullen we het moeten overlaten wat ervan in het regerings
programma terug te vinden zal zijn. 

mr. P. 0. Numans 
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Het lidmaatschap van het 
Koninklijk Huis 

Onlangs is in de tweede Kamer besloten dat 
in een wet, in te dienen door het volgende 
kabinet, zal worden bepaald wie led en zullen 
zijn van het Koninklijk Huis. Het is daarom 
nuttig de gedachtenwisseling hierover te in
tensiveren. Dit artikel moge daartoe een bij
drage leveren. 

Het begrip 'Koninklijk Huis' 
Het is duidelijk dat er een onderscheid moet 
worden gemaakt tussen de begrippen Ko
ninklijke familie en Koninklijk Huis. Het 
woord familie betekent voor ieder mens een 

dr. A. P. J. van der Burg 

biologische, genealogische en juridische band. Biologisch, genealogisch en 
juridisch behoort iedereen tot de families van zijn voorouders. Wie trouwt 
krijgt er naar burgerlijk recht nog familie bij. 

De grondwet noemt de term Koninklijke familie niet. In artikel 24 van 
de grondwet staat wel 'de Koning en de leden van het Koninklijk Huis' 
zonder definitie van het begrip Koninklijk Huis. Artikel 25 zegt dat de 
Koning zijn Huis naar eigen goedvinden inricht. Dit laatste kan slaan 
op het Huis en op het huis. 

Hoe kunnen wij nu inzicht krijgen in het begrip 'Koninklijk Huis'? Ik 
meen dat wij hier moeten denken aan familieleden die er bij horen en die 
het hoofd van de familie bijstaan. Er zijn wel voorbeelden van te vinden 
in de burgermaatschappij, b.v. het familiebedrijf. 

Laat ik als voorbeeld nemen het doktershuis, waar, onder verantwoor
delijkheid van de arts en met van zijn beroepsgeheim afgeleide al vroeg 
ingescherpte discretie, de inwonende familieleden hem bijstaan in zijn 
taak. Dat zijn echtgenote, inwonende kinderen, inwonende ouders, inwo
nende broer of zuster, zelfs wel tante, die ieder- waar nodig- behulpzaam 
zijn met het aannemen van de telefoon, het opvangen van patienten - vaak 
ook psychisch -, het helpen bij de administratie, praktijkvoering, eerste 
hulp bij ongevallen enz. Zelfs kinderen van de lagere school hebben en 
zoeken al een taak in het deur openen, telefoon aannemen en dergelijke. 

Een soortgelijke situatie treft men aan in het huis van de burgemeester, 
de predikant en in vergelijkbare andere beroepen. 

Het huispersoneel en het praktijkpersoneel zijn wel aan het huis ver-
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bonden, maar meestal geen familie. 
Wanneer wij deze gedachten transponeren op het Koninklijk Huis, dan 

zou men kunnen zeggen dat de leden van het Koninklijk Huis die familie
leden in de (wijde) omgeving van het Staatshoofd zijn, die hem of haar 
bijstaan in zijn taak, onder verantwoordelijkheid van de Kroon, d.w.z. 
onder ministeriele verantwoordelijkheid. De assistentie zal voornamelijk 
representatief zijn, maar dichterbij de Kroon staande meer dan dat kunnen 
zijn. Het ware onmenselijk voor te schrijven dat het Staatshoofd geen 
overleg met zijn ofhaar echtgeno(o) t (e) mag plegen, het zou onverstandig 
zijn de troonopvolger geheel buiten de staatszaken te houden. 

Wie behoren er toe? 
Na deze poging om het begrip Koninklijk Huis te verduidelijken komen 
wij tot de vraag wie leden van het Koninklijk Huis zijn. De grondwet 
noemt enige personen die lid zijn van het Koninklijk Huis. Deze opsom
ming is afgeleid van artikel 24, eerste lid, dat luidt: 'De Koning en de 
leden van het Koninklijk Huis, genoemd in de artikelen 26, 28 en 29, zijn 
vrij van alle personele lasten'. En dit zijn dan de volgende familieleden: 

Art. 26 De gemaal van een regerende Koningin en de weduwnaar van 
een regerende Koningin zolang hij weduwnaar is en de staat van Neder
lander houdt. 
Een Koningin ( echtgenote van een regerende Koning) en een Koningin
weduwe, gedurende haar weduwlijke staat. 
Een Koning of een Koningin, die afstand van de Kroon heeft gedaan. 

Art. 28 De Prins van Oranje (d.i., vlg. art. 27, de oudste van des Konings 
zonen, of verdere mannelijke nakomelingen, die de vermoedelijke erf
genaam is van de Kroon). 
De Prinses-weduwe van Oranje gedurende haar weduwlijke staat. 

Art. 29 De dochter des Konings die de vermoedelijke erfgenaam is van de 
Kroon, haar gemaal, en haar weduwnaar zolang hij weduwnaar is en de 
staat van Nederlander behoudt. (Over gescheiden echtgenoten wordt 
niets vermeld.) 

Art. 24 van de grondwet laat wei de mogelijkheid open dater nog andere 
leden van het Koninklijk Huis zijn, doch zij worden niet genoemd. Dit zal 
dus in de toekomst in de wet geschieden. 

Erfopvolging in de Kroon en lidmaatschap van het Koninklijk Huis hou
den, naar uit de aangehaalde grondwetsartikelen blijkt, wel verband met 
elkaar. Daarom is het belangrijk wat artikel 17 handelende over de erf
opvolging in de Kroon zegt: 

'Van de erfopvolging, zowel voor zich zelf als voor hun nakomelingen, 
zijn uitgesloten alle kinderen geboren uit een huwelijk, aangegaan door 

122 

e 
D 

b 

e 

z 
d 

r 
c 

~ 
I 
1 
l 

' 
I 
t 
1 



- -------- - ---

een Koning buiten gemeen overleg met de Staten Generaal, of door een 
man of vrouw, die de Kroon van de regerende Koning kan beerven, buiten 
bij de wet verleende toestemming. 

Het aangaan van zodanig huwelijk heeft ten opzichte van het bezit van 
en de opvolging tot de Kroon hetzelfde gevolg als overlijden'. 

Bij het bepalen in de wet wie verder leden van het Koninklijk Huis 
zullen zijn, zal men moeten voortwerken in de geest van de grondwet, 
d.w.z. dat zij aan tenminste twee voorwaarden moeten voldoen: 

1. Zij dienen de staat van Nederlander te hebben. 
2. Zij moeten familie zijn van de Koning of van de regerende Koningin 

met uitzondering van de Regent of de volgens art. 18 benoemde troon
opvolger. 

Ik zou daaraan de volgende voorwaarde willen toevoegen: 
3. Zij moeten ingezetenen zijn van het Koninkrijk der Nederlanden. 

Spion 
In de wet zal moeten worden vastgelegd, dat elke openbare actie van een 
lid van het Koninklijk Huis valt onder de ministeriele verantwoordelijk
heid. Dit houdt in dat er een intensiever contact moet zijn tussen de leden 
van het Koninklijk Huis en de ministers en staatssecretarissen. 

Even een zijsprongetje: art. 25 van de grondwet: 'De Koning richt zijn 
Huis naar eigen goedvinden in', zal op de breedste wijze onder de minis
teriele verantwoordelijkheid moeten vallen. Het mag immers niet voor
komen dat er in het personeel een spion zou kunnen doordringen. 

Uitbreiding 
Alvorens te bespreken wie er verder lid van het Koninklijk Huis moeten 
zijn, dient de vraag overwogen te worden of het wenselijk is het aantal 
in de Grondwet genoemde leden van het Koninklijk Huis uit te breiden. 
Voor mijzelf beantwoord ik deze vraag bevestigend. Terwijl de werktijd 
van de doorsnee-burger steeds korter wordt is er in dit opzicht roofbouw 
op de werkkracht van het Staatshoofd en haar echtgenoot, op de ministers, 
grote-stads-bestuurders, vakbondsleiders enz. Assistentie voor het Staats
hoofd is daarom geboden, zeker wat betreft de representatieve taken. Het 
beperken van de representatieve taken van het Koninklijk Huis ontraad 
ik, want van een bezoek en van belangstelling van een lid van het Ko
ninklijk Huis gaat een geweldig stimulerende werking uit op gemeenten 
en organisaties. Ook kunnen in ons communicatiesysteem de I eden van het 
Koninklijk Huis hierdoor belangrijke informatie aan de Regering geven. 
Ik zou er niet voor terugschrikken ook de mogelijkheid tot het doen van 
suggesties aan de Regering te openen zodat de !eden van het Koninklijk 
Huis ook 'inspraak' hebben. 

Wanneer men een ruim aantalleden van het Koninklijk Huis heeft, 
zou men naar analogie van het Engelse gebruik daarvoor bekwame !eden 
van het Koninklijk Huis kunnen benoemen tot gouverneur (b.v. in Suri
name), ambassadeur (b.v. in Indonesie) of zelfs tot Commissaris van de 
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Koningin. Immers al deze functies vallen onder de ministeriele verant
woordelijkheid, al heeft de Commissaris van de Koningin ook nog een 
verantwoordingsplicht tegenover de Provinciale Staten. 

Wat betreft de overbelasting van het Staatshoofd moet men er eens 
over denken of het niet goed zou zijn de troonopvolger tijdens de vakanties 
van de Koning(in) als Regent de functie van het Staatshoofd te laten 
waarnemen. De Koning(in) kan dan ongestoord vakantie nemen en de 
troonopvolger kan ervaring opdoen. 

Om te voorkomen dat het aantal !eden van het Koninklijk Huis zich 
ongelimiteerd uitbreidt, waardoor de ministeriele verantwoordelijkheid 
niet meer te realiseren zou zijn, is een zekere beperking nodig. 

Het aantal in de Grondwet genoemde leden van het Koninklijk Huis 
moet echter wei worden uitgebreid. 

Art. 24 van de Grondwet had eigenlijk moeten luiden: De Koning en 
de overige I eden van het Koninklijk Huis .... Vanzelfsprekend zijn de 
Koning en de regerende Koningin lid en hoofd van het Koninklijk Huis. 

Verder zullen de ingevolge art. 36, 37 en 38 benoemde Regent en de 
volgens art. 18 benoemde troonopvolger lid van het Koninklijk Huis 
moeten zijn. Van de troonopvolger eveneens zijn echtgenote en kinderen. 

Beperking 
Het lidmaatschap van het Koninklijk Huis zou voorts moeten worden 
beperkt tot de ouders, de kinderen en de kleinkinderen van een Koning 
of Koningin, gesproten uit huwelijken die zijn aangegaan in gemeen over
leg met de Staten-Generaal, en hun echtgenoten voor zover de huwelijken 
met bij de wet verleende toestemming zijn gesloten. Het noemen van 
leeftijdsgrenzen is m.i. niet nodig. 

Men moet de kring niet te groot maken door er verre familieleden in 
op te nemen en bovendien bedenken, dat het lidmaatschap van het Ko
ninklijk Huis inperking van de persoonlijke vrijheid met zich meebrengt. 
Daarom moeten er in de wet ook regels voorkomen volgens welke het 
lidmaatschap van het Koninklijk Huis kan of moet worden beeindigd. 
Dit zou op de volgende manieren kunnen: 

A. door verlies van het Nederlanderschap, 
B. ingeval van blijvende vestiging buiten het Koninkrijk, 
C. wanneer men lid wordt van een buitenlands regerend vorstenhuis, 
D. bij het aangaan van een huwelijk buiten gemeen overleg met de 

Staten-Generaal of zonder bij de wet verleende toestemming, 
E. als een lid van het Koninklijk Huis het lidmaatschap zelf wil be

eindigen, 
F. indien de Regering (d.i. Koning en ministers) van oordeel is dat het 

lidmaatschap moet worden beeindigd (b.v. wanneer in strijd met de 
ministeriele verantwoordelijkheid wordt gehandeld e.d.). 

Om duidelijk te doen uitkomen wie !eden van het Koninklijk Huis zijn 
zouden aile I eden daarvan ( ook de aangetrouwden) krachtens een wet de 
titel moeten voeren van Prins(es) der Nederlanden met het predicaat 
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Koninklijke Hoogheid. De overige !eden van de Koninklijke familie kun
nen titels en predicaten krijgen volgens art. 74 van de grondwet ('De 
Koning verleent adeldom'). 

Een apart vraagstuk(je) is de titulatuur van de echtgenoot van een 
regerende Koningin. De vrouw van een Koning voert de titel van Ko
ningin met het predicaat Majesteit. De man van een regerende Koningin 
voert de titel van de Prins der Nederlanden met het predicaat Koninklijke 
Hoogheid. Dat is eigenlijk discriminatie van de man. De personen in 
kwestie zullen het vermoedelijk geen probleem vinden. Overigens komen 
er in de geschiedenis titulair koningen voor. 

Voorstel 
Een overzicht wie volgens het voorgaande leden van het Koninklijk Huis 
zouden zijn ziet er zo uit (de leden, die reeds in de grondwet zijn vermeld, 
zijn cursief gedrukt) : 

De Koning, zijn echtgenote de Koningin, zijn weduwe, 
De regerende Koningin, haar echtgenoot, haar weduwnaar, 
De Koning, die afstand van de Kroon heeft gedaan, zijn echtgenote, zijn 

weduwe, 
De Koningin, die afstand van de Kroon heeft gedaan, haar echtgenoot, 

haar weduwnaar, 
De Prins van Oranje, zijn echtgenote, zijn weduwe, zijn kinderen, 
De dochter des Konings, vermoedelijk erfgenaam van de Kroon, haar 

echtgenoot, haar weduwnaar, haar kinderen, 
De overige kinderen en kleinkinderen van een Koning, 
De Regent, 
De door Staten:.Generaal in dubbele getale ingevolge art. 18 benoemde 

troonopvolger, zijn echtgenote, zijn weduwe, zijn kinderen. 

Opgemerkt moet worden dat, met uitzondering van de Prins van Oranje 
(die in geval van vooroverlijden ook een achterkleinzoon van de Koning 
kan zijn), de Regent en de benoemde troonopvolger, het lidmaatschap 
van het Koninklijk Huis beperkt is tot de tweede graad van bloedver
wantschap van een Koning (ouders, kinderen (eerste graad), broers, 
zusters, kleinkinderen (tweede graad) en hun echtgenoten). 

Een verdergaande verkleining van het aantal leden zou men kunnen 
krijgen door de bepaling dat het lidmaatschap van het Koninklijk Huis 
beperkt is tot de familieleden tot en met de tweede graad van de regerende 
Koning. Dit houdt in dat bij opvolging sommige leden van de Koninklijke 
familie hun lidmaatschap verliezen, i.e. b.v. de ooms en tantes van de 
nieuwe regerende Koning. 

Zo zou de uiterst waardevolle Prins Frederik, oom van Koning Willem 
III (wiens nakomelingen behoren tot de Huizen van Denemarken, Noor
wegen en Wied) dan het lidmaatschap hebben verloren bij de troon
bestijging van Willem III. Eveneens b.v. zou Prinses Margriet haar lid-
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maatschap verliezen als Prins Willem Alexander Koning zou worden. 
Wenst men toch die verdergaande beperking, dan zou men ooms en 

tantes van de regerende Koning erelid van het Koninklijk Huis kunnen 
maken. Een dergelijk honorair lidmaatschap zou men ook mogelijk kun
nen maken voor degenen die om persoonlijke of staatkundige redenen 
een huwelijk sluiten zonder bij de wet verleende toestemming. 

Het lidmaatschap van het Koninklijk Huis beperken tot de oudste tak 
van de Koninklijke familie lijkt mij zowel juridisch als democratisch min
der gewenst en zo lang de kinderen nog klein zijn evenmin praktisch. 

Honorering 
Tenslotte de honorering van de leden van het Koninklijk Huis voor hun 
werkzaamheden. 

De inkomens van de leden die nu reeds in de grondwet worden ver
meld, worden daarin beschreven. Dat van de Regent moet ingevolge 
art. 4 7 van de grondwet door een wet worden bepaald. Het inkomen van 
de benoemde troonopvolger zou gelijk moeten zijn aan dat van de Prins 
van Oranje. 

De overige leden van het Koninklijk Huis moeten m.i. een vacatiegeld 
per verrichting en een reis- en onkostenvergoeding ontvangen. 

Ik hoop, dat de gedachtenwisseling over het lidmaatschap van het Ko
ninklijk Huis hiermede verder op gang komt en dat een weloverwogen, 
voor alle betrokkenen aanvaardbare regeling in een wet zal worden 
neergelegd. 
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Medewerkers in vogelvlucht 

Dr. A. P. J. van der Burg werd op 11 juli 1914 te Utrecht geboren. Bezocht de 
Rijks-HBS en de Universiteit aldaar, behaalde in 1941 het artsdiploma en promoveer
de in 1952. Ging in 1945 naar Indonesie, was gouvernementsarts en gemeenteraadslid 
in Soerabaja, vervolgens o.m. hoofd van de plaatselijke medische dienst van de DVG 
te Batavia. Vestigde zich in 1948 als internist. Oud-hoofdbestuurslid van de Bond 
van Jong-Liberalen, oud-hoofdredacteur van 'Slaet op den Trommele', oud D.B. lid 
van de Liberale Staatspartij, van 1958 tot 1966 o.m. lid van de Centrale Raad voor 
de Volksgezondheid; ere-lid van de JOVD, sinds 1962 lid van de gemeenteraad van 
Rijswijk (Z.H.) voor de VVD, van 1966-1970 wethouder, van 1970 tot maart 1971 
voorzitter van de VVD-gemeentefractie te Rijswijk (Z.H.), thans weer wethouder. 

L. M. de Beer werd in 1934 te Wenduinen (Belgie) geboren. Was na zijn HBS- en 
HTS- (bouwkunde) opleiding organisatie-adviseur bij de Stichting Ratiobouw (Bouw
centrum), bedrijfsleider bij een bouwbedrijf en medewerker van het planbureau van 
de Medische Faculteit in Rotterdam. Tot voor kort was hij raadslid voor de VVD 
in Utrecht en sinds november 1969 is hij lid van de Tweede Kamer voor de VVD. 

Mr. P. 0. Numans werd geboren in 1933 te Djokjakartainhetvoormalig Nederlands
Indie en studeerde, na gymnasiaal onderwijs te hebben gevolgd in Velsen, rechten aan 
de Universiteit van Amsterdam. Oud-bestuurslid van de Liberale Studentenvereniging 
Amsterdam. Sinds 1966 werkzaam bij de Nieuwe Rotterdamse Courant, vanaf 1 juli 
1968 als parlementair redacteur. 
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Viermachten 
van ooze tijd 

Het Fascisme. Het Sociallsme. 

Bij Het Parool is een serie van 
vier boeken verschenen, met 
in totaal1648 pagina's .en meer dan 
2500 illustraties over fascisme, 
communisme, kapitalisme en socialisme. 

Deze vier naslagwerken werden 
leesbaar geschreven, door wetenschaps· 
1nensen van niveau. 

Tot nu toe verscheen er in 
Nederland niets, clat qua inhoucl en 
uitvoering, met de serie ., Machten van 
onze 'l'ijd" te vergelijken is. Het gaat hiet· 
om een onschatbare bron van inf01·matie, 
die niet alleen inzicht geeft in de 
gebeurtenissen uit·het verleden, maar die 
ook- en juist daardoor- ons inzicht in 
de wereld van vandaag vet·scherpt. 

Do01· nu in te tekenen op deze 
historische uitgave van Het Pamol 
bespaart u 40 gulden. 

De boeken kosten .f 49,50 per dee!. 
Intekenprijs per dee! f 39,50. 

Het Kapitalisme. Het Communisme, 

Termijnbetaling (in acht termijnen) 
is mogelijk (zonder extra kosten). Eerste 
termijn .f 25,-. Daarna zeven termijnen 
vanf19,-.p.m. 

Natuurlijk kunt u eerst de vierdelen 
10 dagen gratis ter inzage. 
krijgen om u van de 
buitengewone 
kwaliteit 
te overtuigen. 

Vul de bon in 
of bel even op. 
Tel. 020-91 44 00, 
Afdeling Uitgevel'ij. 

I••········ I Bon Aan Hct Paroot-afd. Uitgeverij I I Antwoordnummer 2470, Amsterdam . I 
I Naam: I 
I Adres: I 
1 Plaats: I 
I tekent in op/ vraagt 10 dagen vrijblijvend I 

ter inzage• de serie ,Mach ten van onze Tijd'! I 
I Hij zal te zijner tijd meens/ in 8 termijnen• 

betalen. I 
I • Doorhalen wat niet gewenst is. V I 

'--------------·········· 
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]. S. Lingsma 

RESHAPING HOLLAND 
Een algemeen overzicht van de Deltawerken, geschreven als een roman. 
De vele tekeningen en foto's , waarvan acht in kleur, verhelderen de tekst 
extra. Een 'Hollandser' attentie voor Uw buitenlandse gasten of relaties 
in het buitenland is nauwelijks denkbaar! 

Deze tekst is behalve in het Engels ook leverbaar in het N ederlands, Duits, 
Frans, Spaans, ltaliaans en Portugees! 104 biz.; f 5,10 (deze prijs geldt 
voor alle edities). 

verkrijgbaar in de boekhandel 

nijgh & van ditmar 
rotterdam I 's gravenhage 



universitaire pers rotterdam 
In de serie KEUR DER SOCIOLOGIE verschenen tot op heden de 
volgende delen: 

R. Michels 
DEMOCRATIE EN ORGANISATIE 
I 15,50 

A. Myrdal en V. Klein 
DE WERKENDE VROUW 
I 15,50 

HET POLITIEKE SYSTEEM IN POLEN 
onder redactie van J. J. Wiatr 
I 15,-

T. B. Bottomore 
DE ELITE IN DE MAATSCHAPPIJ 
I 12,50 

SOCIOLOGIE VAN HET STAATSBESTUUR, dee! I en II 
onder redactie van Prof. dr. A. van Braam 
I 22,50 per dee! 

E. Durkheim 
DE SOCIOLOGISCHE METHODE 
I 15,-

Th. Geiger 
ROLEN ROEPING VAN DE INTELLIGENTSIA 
I 22,50 

Begin mei verschijnt: 
W. Aubert 
PROEVEN VAN RECHTSSOCIOLOGIE 
f 27,50 

In voorbereiding zijn verder o.a. twee publikaties over bureaucratie 
met vertalingen van het werk van Martin C. Albrow en Max Weber. 
Deze delen staan onder redactie van Prof. dr. A. van Braam 

verkrijgbaar bij de boekhandel 

Heemraadsalngel 112/ Poatbus 1474 I Rotterdam 



Liberaal reveil 

Kandidaatstelling Eerste Kamer 

Subsidiering dagbladen? 

Onderwijs, politiek en kabinetsformatie 

13e jaargang nr. 5 - juni 1971 



LIBERAAL REVElL wordt uitgegeven door N.V. Uitgeverij Nijgh & 
Van Ditmar, Rotterdam en de Stichting· Liberaal Reveil. 

REDACTIE: 

L. M. de Beer (eindredacteur); H. F. Heijmans; 
mevrouw W. P. Hubert-Hage (secretaresse); Th. H. Joekes; 
mejuffrouw mr. A. Kappeyne van de Coppello; mr. P. 0. Numans; 
H. Vrind; H. Wiegel. 

BESTUUR STICHTING 'LIBERAAL REVElL': 

H. J. L. Vonhoff ( voorzitter); drs. L. D. Oosterveld ( secretaris); mr. 
H. E. Koning (penningmeester); W. Altink; H. H. Jacobse; F. Lauxter
mann; drs. A. Szasz; mevrouw mr. E. Veder-Smit. 

Redactie-a dres: Leuvensestraat 20, 's-Gravenhage, telef. 070-
551233. 
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Kandidaatstelling voor de Eerste Kamer 
in de VVD: een onderonsje? 

Het 'Reglement op de kandidaatstelling 
voor leden van de Eerste Kamer der Sta
ten-Generaal' van de vvo kent vier fasen: 

1. Intern beraad van het Hoofdbestuur 
over de meest gewenste samenstelling van 
de Eerste-Kamer-fractie, 

2. Overleg dienaangaande van het Da
gelijks Bestuur met de Statenfracties, 

3. Uitbrengen van een advies door afge
vaardigden uit alle vier groepen (te weten 
de vier groepen waarin de kieswet het land 
- c.q. de gezamenlijke Provinciale Staten 
- verdeelt voor de Eerste Kamer-verkie-
zing), 

lr. H. Makkreel 

4. Vaststelling van de kandidatenlijst door elke groep voor zich. 
Dit reglement bevat dus enige - vrijblijvende - inspraak van de 
dagelijkse leiding van de partij en enig - eveneens vrijblijvend - over
leg tussen de groepen. De groepen zijn in feite autonoom. Dit betekent 
dat een beperkt aantal dames en heren (varii!rend van 12 tot 27) 
telkens twee a drie zetels in de Eerste Kamer mag verdelen. De moge
lijkheid van overleg - onderling en naar buiten - staat open, maar 
daarvan behoeft men zich niets aan te trekken. 

Daar komt nog iets bij. Onlangs is deze procedure weer gevolgd in 
verband met de Eerste Kamer-verkiezing op 29 april. In de daarbij 
voor de fasen ~ en 3 gehouden vergadering van Dagelijks Bestuur, 
adviseurs en Statenleden bleek het D.B. van de partij zeer terughou
dend met het innemen, althans uiten, van een standpunt ten aanzien 
van de samenstelling van de lijsten - het was beducht op de stoel van 
de Staten te gaan zitten. Daarmee neemt de betekenis van de eerste 
fase (nog niet zo lang geleden ingevoerd) aanmerkelijk af. Conclusie 
uit dit alles: de kandidaatstelling voor de Eerste Kamer in de vvo mag 
rustig een onderonsje van de Statenleden genoemd worden. 

Is dit terecht zo? 
Let wel: deze vraag impliceert niet dat deze procedure tot misbruik 

zou hebben geleid of slechte Eerste Kamer-fracties zou hebben opge-

129 



leverd. Ik geloof dat de Statenleden het aan hen overgelaten werk 
naar eer en geweten gedaan hebben. De vraag berust op de overweging 
dat de Eerste Kamerfractie mede het gezicht van de partij naar buiten 
bepaalt, dat dus de samenstelling van deze fractie de partij niet onver
schillig kan zijn, en dat het daarom gewenst is om de zeggenschap van 
de partij over die samenstelling zo ver uit te breiden als de wet toe
laat. 

De huidige procedure is dan ook in sterke mate bepaald door de 
gedachte dat de wet zou eisen dat niet aileen de verkiezing in engere 
zin, maar ook de opstelling van de kandidatenlijst door Provinciale 
Staten dient te geschieden. Het is dus nuttig om eens na te gaan wat 
de wet nu precies zegt. · 

Dan vinden we in de Grondwet: 
Art. 92. De Eerste Kamer bestaat uit vijf en zeventig leden. Zij worden 

verkozen door de leden van de Staten der provincien op de grondslag 
van evenredige vertegenwoordiging binnen door de wet te stellen 
grenzen. 

Art. 140. De leden der Staten stemmen zonder last of ruggespraak met 
hen die benoemen. 

De Kieswet regelt de verkiezing van de E~rste Kamer in Afdeling III , 
bestaande uit de hoofdstukken P tot en met T . Hoofdstuk Q stelt een 
aantal eisen aan de lijst. Met name verlangt art. Q-2 dat iedere kandi
datenlijst ondertekend is door tenminste een lid van de Staten der 
provincie, en art. Q-9, eerste lid, dat zij persoonlijk door een lid van 
de Staten wordt ingeleverd. Voorts luidt art. Q-3, eerste lid: De namen 
der kandidaten worden op de lijsten geplaatst in de volgorde waarin 
de ondertekenaars aan hen de voorkeur geven. 

Het is uit de beide geciteerde grondwetsartikelen volstrekt duidelijk 
dat de eigenlijke verkiezing een prerogatief van de Staten is. Slechts 
achteraf kunnen de Statenleden ter verantwoording worden geroepen 
over de wijze waarop zij hun stem hebben uitgebracht (voor zover die 
met zekerheid vast te stellen is - de stemming is immers geheim!). 
Maar mag dat naar de kandidaatstelling worden doorgetrokken? Mag 
uit de eis dat een Statenlid de lijst in moet leveren, dat een Statenlid 
de lijst moet ondertekenen, en dat de namen op de lijst volgens de 
voorkeur van de ondertekenaars worden opgenomen, worden afgeleid 
dat het opstellen van die lijst dan ook aan de Statenleden is voorbe
houden? 

Laat ons nog eens in de wet naslaan wat over een andere verkiezing 
bepaald is, die van de Tweede Kamer. Daarbij moet een lijst worden 
ingediend door een kiezer in persoon, en tenminste 25 kiezers moeten 
haar ondertekenen. En dan zegt artikel G-8, eerste lid, van de Kieswet: 
De namen der kandidaten worden op de lijsten geplaatst in de volg
orde, waarin de ondertekenaars aan hen de voorkeur geven. Het mag 
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bekend verondersteld worden dat hieruit door geen enkele partij de 
consequentie wordt getrokken dat die 25 ondertekenaars dan ook de 
bevoegdheid hebben om onder elkaar autonoom uit te maken hoe die 
lijst er uit zal zien. De wet staat hun dat natuurlijk toe, maar het zou 
een gegronde reden voor royement opleveren als ze het deden. Nee, 
de partij stelt de lijst op, een aantal leden van de partij ondertekent 
haar en een lid van de partij levert haar in. En niemand komt op het 
idee om in deze gang van zaken, intern in de partij gereglementeerd, 
iets onwettigs te zien. 

Nu zie ik niet in waarom een dergelijke interne reglementering bij 
de kandidaatstelling voor de Tweede Kamer wel mogelijk zou zijn en 
bij die voor de Eerste Kamer niet. Ik meen dat het, gezien de analogie 
van de artikelen Q-3 en G-8 van de Kieswet, niet houdbaar is dat de 
kandidaatstelling aan de Statenleden zou zijn voorbehouden _ door de 
wet. En bovendien acht ik het opstellen van een lijst - immers geen 
besluit van de Staten - in geen geval onderworpen aan art. 140 van de 
Grondwet. 

Ik zie dus niet in waarom de partij niet bevoegd zou zijn om een 
'Reglement op de kandidaatstelling voor de leden van de Eerste Kamer 
der Staten-Generaal' op te stellen en te aanvaarden dat het radicaal 
afwijkt van het huidige. Waarbij - bijvoorbeeld - de kandidaatstelling 
in hoofdlijnen op dezelfde wijze verloopt als bij de Tweede Kamer (al 
zou - weer bijvoorbeeld - de verkiezingsraad kunnen worden vervan
gen door een lichaam waarin onder meer de leden van Provinciale 
Staten uit de vvn zitting hebben), en waarbij de aldus opgestelde lijsten 
uiteindelijk door elf vvn-Statenleden elk in hun eigen provincie wor
den ingelever~. Hoe een dergelijk reglement er precies uit zou moeten 
zien is een onderwerp voor nadere overweging, waarbij ook overwe
gingen van efficiency een rol moeten spelen. 

Daardoor zou een principiele verbetering bereikt worden, meen ik. 
Nogmaals: of er enige invloed - hetzij positief of negatief - van zou 
uitgaan op de kwaliteit van de Eerste Kamerfractie acht ik te betwijfe
len, maar dat is in dit betoog niet relevant. 
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Aantekeningen bij het artikel 
van lr. H. Makkreel 
'Kandidaatstelling voor de Eers~e Kamer 
in de VVD: een onderonsje?' 

1. De belangrijkste, voor zijn betoog overigens negatieve mededeling, 
lijkt mij in de laatste alinea van het stuk gelegen. Waar het om gaat, 
is een zo goed mogelijke Eerste Kamer-fractie te krijgen, niet om het 
zuiver theoretische discussiepunt waar de Partij al dan niet toe be-
voegd is. "' 

2. De heer lr. Makkreel vergeet dat er een essentieel verschil bestaat 
tussen de taak van de leden der Provinciale Staten als kandidaatstel
lers en kiezers voor de Eerste Kamer en de 25 Nederlanders die een 
lijst voor de verkiezing van de leden der Tweede Kamer indienen. 

Volgens de regels der formele logica ~r10 eten, willen analogieredene
ringen toegestaan zijn, de onderdelen van de vergelijkingen min of 
meer uitwisselbaar kunnen worden geacht. 

In casu is de staatkundige achtergrond een geheel andere. Aan de 
Staten-leden is grondwettelijk een monopoliepositie toegekend, aan de 
kiezers de taak te voorkomen dat mensen met niemand achter zich 
zich in het wilde weg kandidaat stellen. 

3. Een andere vraag is of wij met het tegenwoordige systeem door moe
ten gaan. Maar de oplossing ligt dan bepaald niet in meer invloed van 
de Partij. Uiteindelijk behouden de Staten-leden toch het laatste woord 
en kunnen eventueel op allerlei wijzen van eigen inzichten doen blij
ken, ook bijvoorbeeld tegenover de liberale Staten-leden in andere, 
maar tot dezelfde groep behorende provincies. 

Wie studie maakt van de in de Staatscourant gepubliceerde ge
detailleerde uitslagen, komt op die punten - wat onze Partij betreft -
tot curieuze observaties. 

4. De kwestie van de verkiezing van de Eerste Kamer-leden moet mijns 
inziens op andere wijze in de Grondwet worden geregeld; dat is beter 
dan het zoeken van oplossingen langs paralegale, toch niet effectieve 
wegen. 

5. Wat de status praesens betreft zou ik het geen voordeel vinden wan-
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neer de ene oligarchie, Staten-leden, door de andere oligarchie, be
sturen en al dan niet specifiek opgetrommelde vergaderingbezoekers, 
zou worden vervangen. Ik zou daarom zelf bij verkiezingen voor de 
Eerste Kamer eerder g'aan denken aan volledige doorvoering van het 
beginsel der voorkeurstemmen met inschakeling van het gehele kiezers
korps. 

Een element van democratie kan juist daarin liggen, dat het niet 
altijd dezelfde mensen zijn die in de praktijk uitmaken wie er in de 
Tweede Kamer en wie er in de Eerste Kamer komt. 

Omdat_aan het lidmaatschap van de Eerste Kamer geen salaris ver
bonden is, vrees ik weinig voor de aandrang van populaire eendags
vliegen als kandidaat voor de Eerste Kamer ; doorwerking van het prin
cipe der voorkeurstemmen zonder meer, wat men 50 jaar geleden het 
Drentse stelsel noemde, blijf ik bij de verkiezingen voor de Tweede Kamer 
toch wel riskant vinden. 

mr. H. van Riel 
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Een theoretische benadering . 
van de huidige politieke ontwikkeling 
in . Nederland 

Vlak voor· de recente Kamerverkiezingen 
vonden aileen nog schermutselingen plaats 
om de aarzelende kiezers te winnen, maar de 
kaarten waren geschud. Alle verdere samen
werkingsverbanden waren van de baan, twee 
groepen hadden een stembusakkoord geslo
ten. De groep die in politicologische termen 
de 'floating vote' heet, was daardoor toege
nomen. 

Die aarzelende kiezers vormen een veel 
grotere groep dan tot nu toe werd aangeno
men. Voor het eerst werd dit duidelijk na de 
verkiezingen van 1967 en vooral door het 

Drs. F. A. Wijsenbeek 

onderzoek naar de verkiezingen van een team van de vu. De resultaten 
van dit onderzoek zijn neergelegd in een voorlopig verslag 'De Neder
landse Kiezer in 1967'_1 Hoe moeilijk zulk onderzoek is, moge blijken uit 
het feit dat het definitieve verslag nog steeds niet uit is. Dat de resultaten 
van dit onderzoek zo onverwacht waren, komt vooral doordat de verhou
dingen tussen de partijen tamelijk vast lagen en de saldi van aantallen 
wisselende kiezers geen grote verschuivingen te zien gaven. 

De eerste onaangename verrassing die de verhoudingen doorkruiste, 
was het succes van de Boerenpartij in 1963. Dit fenomeen behoort, 
naar ook de Boeren zelf nu wel erkennen, inmiddels wel tot de ver
leden tijd. Een groot deel van de stemmers op deze partij deed dat 
louter uit protest en zal naar alle waarschijnlijkheid sinds het afschaffen 
van de opkomstplicht helemaal niet meer stemmen. 

De verkiezingen van 1967 waren decisief. Die luidden het einde in 
van de confessionele macht (die macht was overigens nog wel zo groot 
dat het onmogelijk was zonder de confessionelen te regeren) en het begin 
van de overgangsperiode naar een ander stelsel. Welk ander stelsel 
dat is, valt bepaald nog niet te voorspellen, zeker wanneer de huidige 
fragmentatie-trend aanhoudt. Een mogelijk nieuw systeem zou moeten 
passen in het Europees standaard-partijpatroon, Links-Midden-Rechts. 
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Het naoorlogse politieke patroon werd nog beheerst door de zuilen
structuur. De zuilenstructuur doorbreekt de sociaal-economische 
scheidslijnen, maar bewerkt daartegen een scheiding in de basisgroep 
van de maatschappij. Wel werd, terwille van een goed landsbestuur, 
samengewerkt door de politieke elites. De markantste voorbeelden 
daarvan zijn de naoorlogse brede-basis-kabinetten. 

Zoals prof. Lijphart dat eerst in zijn boek 2 en later in een artikel in 
Acta Politica 3 heeft beschreven, is er in deze verzuilde pacificatie
democratie een duidelijke verandering waar te nemen. Door het weg
vallen van de traditionele structuren ontstaat er een zogenaamde 'kar
tel-democratie'. 

De pacificatie-democratie. In een verzuilde structuur, waar het gehele 
openbare en priveleven van de mens erop gericht is niet in aanraking 
te komen met leden van andere groepen, moet er toch samengewerkt 
worden om het land te besturen, wanneer althans niet een groep de 
absolute meerderheid heeft. Het komt er dan op neer dat men aan de 
top van de diverse zuilen de geschilpunten niet laat overheersen, zoals 
dat bijvoorbeeld wel in Belgie gebeurt en gebeurde. Eerder probeert 
men elkaar te vinden op die punten waar men het wel met elkaar eens 
kan worden, over het algemeen meer punten van technische aard. 
Wanneer principiele kwesties beslist niet meer te omzeilen zijn, zoals 
bv. toen de confessionelen op het eind van de vorige eeuw het 'non 
possumus' -standpunt4 uitspraken, dan moet men tot een package deal 
trachten te komen. Daarbij kan men aileen een bepaald principieel 
punt verwezenlijken door aan anderen toe te geven op een van hun 
principiele punten, ondanks het feit dat men daar zelf een fel tegen
stander van is. Een goed voorbeeld van de pacificatie-democratie is de 
ruil in 1918 van het door de overheid volledig subsidieren van de bij
zondere school tegen het algemeen kiesrecht. 

De kartel"'democratie. Wanneer tussen twee of meer politieke partijen de 
werkelijke geschillen opgelost zijn, vervalt in zekere zin hun bestaans
grond. Zo zou men kunnen stellen dat door het oplossen van de school
kwestie partijvorming op confessionele basis ten dele overbodig begint te 
worden, althans mede op die grondslag waren die partijen oorspronkelijk 
opgericht. 

De kartel-democratie is een typisch verschijnsel van de huidige wel
vaartsstaat, waar ook voor de niet-elites een heel goed bestaan binnen 
het bereik ligt. Het bestuur van de staat vergt niet meer het oplossen 
van brandende politieke kwesties waarvoor iedereen te hoop wil lopen 
en zo nodig de straat opgaan, maar juist een technisch zeer gecom
pliceerd beslissings- en bestuursorgaan. Om die welvaartsstaat draaien
de te houden, moeten door de politici van elke partij dezelfde beslis-
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singen genomen worden. De niet hoog-geschoolde gewone burger 
begrijpt in feite de geheimtaal, die door de politici van elke richting 
gebezigd wordt, niet meer en hij voelt zich, in tegenstelling tot vroeger, 
toen de politiek zich bezighield met voor hem direct waarneembare 
beslissingen, van de politiek en het landsbestuur buitengesloten. Op 
deze manier ontstaat er een vervreemding tussen kiezer en gekozene, 
waardoor de eerste dan op de volgende wijze kan reageren: 
1. Hij wendt zich tot de buitenparlementaire oppositie. 
2. Hij maakt gebruik van andere niet puur-democratische middelen. 
3. Hij wendt zich volledig af van de politiek en gaat niet meer stem

men. 
4. Hij wendt zich tot Boeren, Ridders of andere protestpartijen. 

Evenzeer als de N ederlandse politieke !eiders van het verleden een 
nationale scheuring voorkwamen door de politieke verschillen aan de 
top te overbruggen, zouden zij nu weer kunnen zorgen dat het systeem 
werkbaar blijft. Nu zouden zij juist politieke geschilpunten moeten 
scheppen of accentueren om een technologische Leviathan te voorko
men, dat wil zeggen een allesoverheersende en technocratische politieke 
eenheidskoek. Dit zou de oorzaak kunnen zijn van een apathie van de 
burgers en is dus ongewenst. 

De eerste groep die dit gevaar onderkende en deze self-denying 
prophecy nakwam - en die verdienste mag men hun bepaald niet ont
zeggen - waren de initiatiefnemers van n'66. Zij namen een aantal, 
op zichzelf merkwaardige, staatsrechtelijke veranderingen en creeerden 
die tot nieuwe breaking-issues in de Nederlandse politiek. Een groot 
aantal politicologisch geschoolde jonge intellectuelen in deze groepe
ring is waarschijnlijk niet vreemd aan dit initiatief geweest. 

Bijria tegelijkertijd ontstond de zogenaamde 'scheiding der geesten'
stroming binnen de confessionele partijen, gevoed door radicale katho
lieken, ontevreden over de KVP na de nacht van Schmelzer en pro
testantse spijtstemmers. Ware het niet zo geweest dat de heer Bogaers 
overwerkt was en de heer Cals zijn woord was nagekomen, dan zou dit 
bepaald een levensvatbaarder groepering geworden zijn. 

Omdat hierdoor al lang broeiende tegenstellingen aan het Iicht tra
den en er een nieuwe polarisatie ontstond, veranderde het politieke 
spectrum, grafisch voorgesteld, van een standaard-curve met weinig 
deviatie naar een 'kameelrug' -situatie. Zowel links als rechts heeft er 
een zekere radicalisering plaatsgevonden. Links kunnen de kabouters, 
de winst van de CPN en in zekere zin n'66 genoemd worden, rechts de 
Boeren en ook wel ns'70. 

Wanneer we hierop de economische theorie van de democratie toe
passen,~ dan hadden de partijen aanvankelijk meer te winnen al naar 
gelang ze zich dichter bij het centrum opstelden en nu zullen ze juist 
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meer stemmen kunnen behalen door een centrifugale opstelling. 
Een van de vele redenen van het mislukken van de besprekingen 

voor de verkiezingen tussen de progressieven en de confessionelen valt 
uit deze theorie te destilleren. Bij samengaan zouden ze automatisch een 
middenpositie hebben moeten innemen, als grootste gemene deler van 
hun leden en standpunten. Juist in het midden valt in de huidige 
situatie het minst stemmenwinst te behalen. De te winnen massa van de 
kiezers bevindt zich links en rechts van het midden. De vleugels van 
de diverse partijen trekken ze van het centrum vandaan. 

Op de economische theorie van de democratie is de theorie van de 
politieke coalities een aanvulling. 6 W el kleeft er aan beide theorieen 
het bezwaar dat ze uitgaan van een rationele stemkeuze. De stelling 
van de theorie der coalities luidt: In een aantal partijen in een politieke 
situatie, waar coalities gevormd moeten worden om de meerderheid te 
krijgen, zal nooit meer dan de minimaal winnende coalitie gevormd 
worden. 

Wanneer we dit toepassen op de actuele politieke toestand, dan lijkt 
de theorie aardig met de praktijk overeen te stemmen. Het mislukken 
van het overleg tussen de twee grote samenwerkingsverbanden lijkt 
duidelijk, omdat een coalitie van PvdA, KvP, ARP, CHU, n'66 en PPR veel 
meer dan een minimaal winnende zou zijn. Er zouden veel te grote 
concessies gedaan moeten worden en dan zou een dergelijk monster
verbond allerlei dissidente stromingen in de hand gaan werken. 

Het stemt ook met de theorie overeen dat de confessionele combinatie 
de boot nog af wilde houden voor de vvn. W anneer het mogelijk was 
voor de confessionelen om alleen of met een kleinere partij samen de 
meerderheid te behalen, dan was dat juist de minimaal winnende 
coalitie. Hoe kleiner de partij is die men nodig heeft, hoe minder eisen 
die kan stellen; men heeft onderling al zoveel te verdelen. 

Zo konden de confessionelen mogelijk de handen nog vrijhouden om 
na de verkiezing te opteren voor ns'70, dat zich ook nog nergens aan 
wilde binden, maar wel regeringsaspiraties had. 

Ook een tweede actuele ontwikkeling valt in het licht van de politieke 
theorie te bezien. Wanneer er een centrifugale ontwikkeling gaande is, 
dan schuift als het ware het hele systeem naar de buitenkanten van 
het spectrum en vindt er automatisch een radicalisering en polarisatie 
plaats. Dit vindt dan zijn weerslag in buitenparlementaire acties, orde
verstoringen en wat dies meer zij. Een kartel-democratie doet velen 
twijfelen aan het systeem waar ze geen deel meer aan hebben en wat 
ze niet meer begrijpen. Wanneer men in een systeem gelooft, zal men 
zijn problemen daarbinnen willen oplossen. Zo niet, dan grijpt men 
makkelijker naar extreme middelen. 
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De vvo en vele anderen die medeverantwoordelijkheid voelen voor 
het functioneren van het systeem zijn bepaald niet zo doortrapt als de 
filosoof van het hippiedom Herbert Marcuse of Berend-Jan Udink ons 
zouden willen laten geloven. Beiden vinden dat we veel te tolerant 
geworden zijn. De eerste denkt dat we tolerant zijn om de massa rustig 
te houden, de tweede vindt dat we zelf onrustig en onzeker zijn en 
daarom te veel toelaten. Democratie is niet voor bange, noch voor te 
berekenende mensen. 

De uitslagen van de verkiezingen voor de Tweede Kamer bevestigen 
de hier geschetste theorie. W el moet men daarbij in het oog houden dat 
het opkomstpercentage tevens een belangrijke factor is geweest. De 
these dat een hoog opkomstpercentage in het voordeel van de linkse 
partijen werkt, wordt door de uitslagen zeker niet tegengesproken. Dit 
valt duidelijk te construeren wanneer men de resultaten uitsplitst in 
de categorieen: platteland, stedelijk platteland, forensengemeenten, 
steden tot 100.000 en steden met meer dan 100.000 inwoners. In de 
eerste drie gebieden is de vvo vooruitgegaan, niet in percentages, 
maar wel in absolute cijfers, maar juist in deze gebieden was de op
komst, ook bij de Statenverkiezingen, relatief vrij hoog. In de laatste 
twee gebieden zijn wij ongeveer gelijk gebleven in absolute aantallen, 
maar sterk achteruit in percentages; hier won de PvdA duidelijk. 

Behalve dat de opkomst van invloed was, hetgeen natuurlijk nooit 
als excuus aangevoerd mag worden, is er ook duidelijk sprake geweest 
van een middelpuntvliedende kracht. De confessionelen, die q.q. een 
centrumpositie innemen, hebben sterk verloren, terwijl de PvdA en 
consorten op links en os'70 op rechts (waar men ze financieel en qua 
opstelling in de buitenlandse politiek zeker plaatsen mag) sterk hebben 
gewonnen. Het verlies van de PSP is theoretisch niet juist, maar biedt 
als uitzondering duidelijk perspectieven als voer voor politicologen.7 

De Ned. Middenstandspartij is louter een belangengroepering en valt 
als zodanig buiten het links-rechts spectrum. 

Het merkwaardige feit doet zich voor, dat door de blokvorming in 
de verkiezingsstrijd en de daarmee verbonden weigeringen om samen 
te werken, er nu eigenlijk nog maar een minimaal winnende coalitie 
mogelijk is. Er zijn geen alternatieven en elk van deelnemers heeft een 
even sterke of zwakke positie. Wel zou aileen ns'70 zich erop kunnen 
beroepen gewonnen te hebben, maar die groep is tevens de zwakste 
qua aantal zetels. Tussentijdse verkiezingen zullen zeker ook geen op
lossing brengen, tenzij de blokken weer uiteen vallen en er een 'ope
ning naar links' mogelijk geworden zou zijn - en voorshands lijken 
schaduwen geen sterk bindmiddel, temeer daar twee van de drie 
schaduwen door deze samenwerking ijler geworden zijn. 

Toch mag pessimisme niet te zeer doorklinken, want op ons uit-
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gangspunt terugkerend valt er te concluderen dat de Nederlandse 
politieke leiders terwille van een goed en noodzakelijk bestuur in staat 
zijn kloven te overbruggen en geschillen opzij te zetten. 

Noten 
1. Agon, Elsevier-Amsterdam 1967. 
2. Prof. dr. A. Lijphart, Verzuiling, pacificatie en kentering m de Nederlandse 
politiek, Amsterdam, 1968. 
3. Prof. dr. A. Lijphart, in Acta Politica, jrg. IV no. 3, 1969. 
4. De confessionelen wilden niet samenwerken voor de schoolkwestie geregeld was. 
5. Anthony Downs, An Economic Theory of Democracy, New York, 1957. Dit hoek 
is weer gebaseerd op de spel-theorie van Neumann & Morgenstern. 
6. William Riker, A Theory of Political Coalitions, Yale, New Haven, 1962. 
7. Het zou kunnen dat de PvdA door haar vee! linksere opstelling, veroorzaakt door 
Nieuw Links en het uittreden van DS'70, weer een grotere radicale aantrekkings
kracht gekregen heeft. 
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Milieubeheer 
'De woonomgeving als speelgelegenheid' - Dr. E. Ackermans, dec. '70, 
Uitg. W olters-N oordhoff N. V., Groningen 

Het streven naar vrijheid mag een wezens
trek van de mens zijn, de vormen waarin 
het verschijnt, vertonen de grootst mogelij
ke verschillen. Conflict is meer natuurlijk 
dan harmonie. Naar gelang de historische, 
geografische en natuurlijke omstandighe
den uit het zich in bovenzinnelijke of juist 
in stoffelijke richting, in isolationisme of 
expansie, in mythologisering of in werke
lijkheidsbesef. 

In de stadstaat der oude Grieken be
stood de hoogste vorm van vrijheid in het 
beginsel van de 'isegoria', het voor alle 

C. W. van Seventer 

burgers gelijke recht van spreken. In de democratische overlevering 
is dat grondrecht tot op vandaag een wezenlijke rol blijven spelen. 
Maar het is belast met het historische ervaringsgegeven, dat het ten 
opzichte van de gemeenschap wel zo gemakkelijk tot ontbinding als tot 
vereniging leidt. Vandaag vindt het nieuwe actualiteit in de discussie 
over het kiesrecht, over inspraak en medezeggenschap en in het 
groeiend belang van de anarchistische theorie. De Romeinen daaren
tegen was het wezen van de democratie vreemd. Boven de levenssfeer 
van het individu stond de res publica, het nut van het algemeen. De 
eigen staat was ontworsteld aan de omklemming van andere volkeren. 
Het streven naar vrijheid kreeg glans in het behoud en de groei van de 
staat. Het middel daartoe werd gevonden niet in een volksvergadering, 
maar door de hierarchie van ambten en de zedelijke traditie van de 
ambtsadel. Naast de continulteit van de eigen gemeenschap kwam bo
vendien het messianisme op, uitmondend in pax Romana. 

Het democratische van de Grieken en het republikeinse van de Ro
meinen strijden in de Westerse maatschappij om de voorrang. Wij 
trachten daaraan in vereniging gestalte te geven. Het vrijheidsstreven 
en -denken aldus opgevat als macro-conceptie, ontmoet onder de grote 
politieke partijen in Nederland geen fundamentele betwisting. De ver
schillen van mening over de gewenste onderlinge verhouding tussen 
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beide componenten zijn gradueel. De praktische politieke strijd ten 
onzent spitst zich toe op micro-aspecten. 

Anders gezegd: staan de structuren in grote lijnen vast, de daardoor 
omvatte ruimte is het onderwerp van voortdurende discussie. De mi
cro-aspecten zijn van macro-belang. Naar aard en beginsel hebben 
liberalen daarbij grote verantwoordelijkheid. Bij uitstek zfj hebben col
lectieve zorg te rijmen met de waarborging van zo groot mogelijke 
persoonlijke vrijheid. Bepalend is in de eerste plaats het bestaan van 
de 'zuilen'. Aanvankelijk was het politieke gevecht er een voor vrijheid 
van elke zuil afzonderlijk. Toen echter eenmaal pacificatie was be
reikt, bleef de verzuiling in de politiek gewoon bestaan. Op de periode 
tussen de twee wereldoorlogen werkte dit uitermate verstarrend. Nadat 
de grand aan het vroegere vrijheidsstreven was ontvallen, werd met het 
oog op de toekomst geen nieuwe fundamentele conceptie van vrijheid 
ontwikkeld. De vrijheidsgedachte domineerde niet !anger. Mede door 
die verstarring ontbrak de politieke orientatie op de toekomst. 

Herwaardering vond eerst plaats als reactie op de knechting die de 
Tweede W ereldoorlog met zich had gebracht. V rijheid werd daarna 
in hoge mate vereenzelvigd met welvaart voor allen, met industriele 
groei. Daarmede was een tweede vrijheidscategorie centraal komen te 
staan. 

Nieuw keerpunt 
Thans is een nieuw keerpunt noodzakelijk. De laatste jaren is in brede 
kring het besef doorgebroken dat de primaire projectie van de vrij
heidsbehoefte .op de industriele voortbrenging en de daarmee samen
hangende infra-structuur het leefmilieu in het nauw drijft. Die door
braak heeft een voedingsbodem doen ontstaan voor politieke machts
uitoefening, gericht op verschuiving van het zwaartepunt in de be
leving van de vrijheid. De verzoening van de groei op sociaal-econo
misch terrein met het beheer van het milieu is vandaag een primair 
politiek doel. Die prioriteit is niet Ianger alleen ideeel verantwoord, 
maar door de in brede lagen van het electoraat daarvoor ontstane 
sympathie tevens realistisch. Het inzicht is gerijpt dat het beheer van 
het milieu nu het grootste collectieve vraagstuk vormt waarvoor ons 
volk zich gesteld ziet. Het is in het kader van de derde centrale vrij
heid, onderwerp van de rest van dit betoog. 

Het innemen van de nieuwe stelling brengt voor een politieke partij 
in hoofdzaak twee opdrachten mee. In de eerste plaats komt het aan
geduide proces van verzoening zelf. Het gaat dan om botsing van be
langen, om verdeling van lasten, om rangorde van beleid. In de 
tweede plaats moet zorg worden gedragen voor de wetenschappelijke 
onderbouw. De uitkomsten van het wetenschappelijk onderzoek moeten 
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in politieke termen worden vertaald. Door de propaganda van indi
viduele voorvechters en protestgroepen zijn de onderwerpen al voor
gesorteerd. Water-, lucht- en bodemverontreiniging alsmede de ge
luidshinder vormen zo ongeveer de vaste set. 

Dat wil nog niet zeggen, dat daarmee het nieuwe terrein van politiek 
vrijheidsstreven effectief is afgebakend. Milieubeheer omvat meer dan 
milieuhygiene. Berichten over de spectaculaire gevallen van verontrei
niging hebben niet nagelaten een zekere vertekening in de beeldvor
ming teweeg te brengen. Het gat tussen 'milieuhygiene' en 'milieube
heer' wacht de 'ruimtelijke ordening' . Het in de titel van dit artikel 
genoemde hoek van dr. E. Ackermans (Nederlands Instituut voor 
Preventieve Geneeskunde, TNO, Leiden) begeeft zich op het terrein 
van alledag, van de ruimte in engere zin. Juist omdat het een voor
treffelijke bijdrage aan beeld- en beleidvorming !evert in, wat ik 
noem, die vergeten hoek van de milieu-problematiek, prijs ik het gaar
ne aan voor de politieke standaardbagage. 

In 'De woonomgeving als speelgelegenheid' wordt eerst verslag gedaan 
van het gebruik door kinderen van de openbare ruimte in een nieuw
bouwwijk in een middelgrote stad. De onderzoeker heeft die ruimte 
daartoe ingedeeld naar plaatseenheden, zoals flatportiek, openbare 
speelplaats, in totaal zes. De gegevens werden verzameld door onop
vallende en niet storende waarneming uit een stratenmakerswagen. In 
het onderzoek ging het om de invloed van de omgeving op de samen
stelling en gedragingen van naar hun kenmerken onderscheiden groe
pen. De gebruikte methode is interessant, omdat niet met ondervraging 
of soortgelijke middelen werd gewerkt, maar nauwgezet de activiteiten 
per sector werden geregistreerd. Het ging om 'zonedekking' (het obser
veren van een sector) in plaats van 'mandekking' (het continu obser
veren van een individu of een groep van individuen). De auteur 
spreekt van een ecologische benadering. Vertekening in de uitkomsten 
ten gevolge van individuele eigenschappen wordt zo uitgesloten. Te 
belangwekkender is het resultaat. Hoewel de sectoren in de woonom
geving niet door een formele organisatie gekenmerkt worden - zoals 
de ruimte binnen een schoolgebouw bijvoorbeeld - blijken zij duidelijk 
verschillende situaties in activiteiten op te roepen. De verschillen zijn 
opvallender dan de overeenkomsten. Daar deze verschillen in invloed, 
waar ik in dit bestek niet nader op inga, bepaald afwijken van de 
conventionele voorstelling die men zich afgaande op eigen gevoel pro
beert te maken, is er met dit resultaat naar mijn oordeel sprake van 
nuttige ontmythologisering. 
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Ontmoeting politiek en wetenschap 
Hans Wiegel heeft er in de laatste 'Vrijheid en Democratie' van 1970 
nog eens de nadruk op gelegd dat in de woninghouw de kwaliteit 
thans meer aandacht zou moeten hehben dan de kwantiteit. Hij bepleit 
daarmee een politieke wending, die terecht het milieu meer centraal 
zou stellen. Voor die zienswijze, die ruim gei:nterpreteerd een pleidooi 
voor planologie op hrede grondslag geeft, draagt dr. Ackermans nieu
we brandstof aan. Bij de opzet van onze woongehieden wordt immers 
met ecologische aspecten nauwelijks rekening gehouden. Hoe helang
rijk het tegendeel zou zijn - voor de ontwikkeling van de 'jonge mens' 
aileen al - wordt in het proefschrift aangetoond. Hier ontmoeten poli
tiek en wetenschap elkaar in een concrete situatie. De politicus zal wel
onderlegd een heleid kunnen hepleiten, waarin architectuur en ge
dragswetenschap hand in hand gaan. Hij zal op dezelfde wijze de 
ruimtelijke ordening in engere zin als afzonderlijke component in het 
hegrip 'milieuheheer' kunnen helpen opnemen. In hetzelfde nummer 
van 'V rijheid en Democratie' - de polsslag van de tijd wordt gevoeld -
werd hericht hoe dr. K. van Dijk een lans heeft gebroken voor het 
opnemen van de milieuvraagstukken als afgebakend gehied van we
tenschap in het hestand van universiteit en hogeschool. Het lijkt mij 
duidelijk dat niet aileen medici, technici en hiologen, maar ook psy
chologen, architecten en sociologen een plaats zullen moeten krijgen. 

In het tweede deel van het hoek van dr. Ackermans worden politiek en 
wetenschap nog veel dichter hijeen gehracht. Hij heschrijft daarin zijn 
experiment met twee naar inhoud identieke 'speeltuinen', de ene aan
gelegd rechtstreeks door de overheid, volgens de algemeen gehruike
lijke procedure, de andere zoveel mogelijk opgezet door de helangheh
henden zelf, in overleg met de plaatselijke overheid. Oproepen 6m 
hetrokkenheid tot stand te hrengen zijn tegenwoordig talrijk. Aanzien
lijk dunner gezaaid zijn echter aanwijzingen, zoals in het hier hespro
ken hoek gegeven, h6e omwonenden hij hun omgeving hetrokken kun
nen raken. Met een heel sterke vereenvoudiging zou ik als uitkomst 
willen noemen dat de 'eigen' speelgelegenheid, de 'democratische', in 
alle opzichten bij de hetrokkenen meer aanspreekt dan de 'opgelegde', 
de 'autoritaire'. Een van de aspecten daarhij is de hevordering van 
spontane meningsuiting onder v66r- en tegenstanders van de speelge
legenheid, zoals die uiteindelijk functioneert. Klachten hlijken hij nader 
inzien voort te komen uit een diepere heweegreden: het gevoel geen 
greep te hehhen op wat zich in de woonomgeving afspeelt. De ontstane 
discussie en de hehandeling van klachten leidden er toe, dat aanzien
lijk grotere helangstelling ontstond voor hestuurstechnische zaken en 
de achterliggende gemeentelijke organisatie. 
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Met zijn uiteenzetting van dit proces van bewustwording biedt Acker
mans mijns inziens in aanleg een interessante les in burgerschapskunde. 
Over de bestuurlijke consequenties spreekt hij in het gekozen bestek 
niet, allaat het zich vermoeden dat hij ook daarover tijdens het onder
zoek boeiend materiaal heeft verzameld. Bij uitstek daar zou de belang
stelling van politici, met name op het terrein van het gemeentebestuur, 
verdiend zijn. In iets ruimer verband komt ook hier de verhouding 
tussen kiezer en gekozene in het gezichtsveld. De cirkel rond de poli
tieke prioriteit van het milieubeheer is rond. Het besproken hoek vorme 
een illustratie. 
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Het onderwerp 'moeten dagbladen al of niet worden gesubsidieerd?' 
is op het ogenblik, gezien de verwikkelingen rond 'De Tijd', actueel. 
Los van deze actualiteit wijdde onze redacteur H. V rind een beschou
wing aan de principiele lwnt van de subsidiering van dagbladen. In 
het volgende nummer volgt een bijdrage van Tweede Kamerlid Von
hoff over dit onderwerp. 

Subsidie voor dagbladen? 

Moet voor dagbladen de subsidiekraan 
worden opengedraaid? Het is een vraag 
die momenteel bij de overheid - de rijks
overheid wel te verstaan - een punt van 
ernstige overweging vormt. Er is daarbij 
van belanghebbende zijde gesuggereerd, 
dat deze subsidie wel heel snel zal moeten 
komen, anders zou het voor sommige dag
bladen te laat zijn. Los van de vraag of er 
subsidie zal komen, lijkt dat een ijdel ver
langen. De Rijksoverheid werkt met jaar
lijkse begrotingen per 1 januari. Natuur
lijk is er ruimte voor onvoorziene uitgaven, 

H. Vrind 

maar het is toch wel zeer de vraag of men met behulp van deze ruimte 
van een regering kan verwachten, dat ze al vast maar begint te sub
sidieren aan dagbladen die de eindjes niet langer aan elkaar kunnen 
knopen. 

Wat hier zeer de vraag is, lijkt eigenlijk onmogelijk als men ook nog 
bedenkt, dat thans een nieuwe regering aan het bewind komt die na
tuurlijk moet nagaan hoe de koek van de inkomsten verdeeld kan wor
den en daarbij vormen de subsidies een belangrijk punt. Het uitgangs
punt van de staatsbegroting, vaststellen welke uitgaven nodig zijn en 
aan de hand daarvan bepalen hoe groot de inkomsten zullen moeten 
zijn, dus hoe hoog de belastingen zullen moeten zijn, kan allang niet 
meer gebruikt worden. De Staat der Nederlanden verkeert in de 
situatie, dat het plafond der inkomsten sinds jaar en dag is bereikt 
en al is dat plafond dan zwevend, het kan nauwelijks meer worden 
verhoogd, terwijl het plafond van de uitgaven van de staat zo hoog 
schijnt, dat het zich ergens in de wolken hoven ons schijnt te bevinden. 
Met andere woorden, het zal voor welke regering dan ook uiterst 
moeilijk zijn op korte termijn een beslissing te nemen, alleen al om 
begrotingstechnische redenen. 
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Algemeen belang 
We geloven, dat het ook uiterst ongewenst is zonder breed overleg en 
diepgaand onderzoek een beslissing te nemen, hetzij dan dat al spoedig 
duidelijk zou worden, dat het toch een negatieve beslissing zou moeten 
worden. Dat laatste achten we gezien de merites van de zaak wei het 
meest voor de hand te liggen. Al ontbreken vaste regels voor het sub
sidiebeleid, er mogen van geval tot geval toch wel enige maatstaven 
zijn en een daarvan is zeker, dat er sprake is van een landsbelang, of 
van een algemeen belang. Is die in dit geval aanwezig? 

We moeten vaststellen, dat het niet om aile dagbladen gaat, maar om 
een aantal, waarvan de financiele uitkomsten niet zo best zijn, zodat 
hun voorlichtende taak in het gedrang komt. Zoals bekend is er al 
enige jaren een weliswaar door de nood gedrongen, maar toch vrij
wiilige fusiebeweging in de dagbladwereld en dit proces is nog steeds 
in voile gang. Het is uiterst moeilijk te zeggen naar welke zijden de 
fusiebal zal moeten rollen. Een voorbeeld. Het dagblad 'Het Vrije 
Volk', dat gezien de geschiedenis van de socialistische pers in Enge
land en gezien de veranderingen die al zijn ingevoerd in Nederland 
nauwelijks nog een haalbare kaart speelt, heeft al jaren een voor de 
hand liggende fusiepartner voor 'Het Parool' en 'De Volkskrant' ge
leken. Drie linkse landelijke combinaties zouden dan vereend zijn en 
een grote kracht kunnen ontwikkelen. De uitvoering blijkt echter heel 
moeilijk te gaan en de samenwerking met het Sijthoff-concern, financieel 
krachtige fusiepartner voor 'Het Vrije Volk', is afgesprongen. Nu men er 
in de dagbladwereld zelf al j aren van overtuigd is, dat het oude vertrouw
de patroon, zoals dat goeddeels is gevormd aan het eind van de vorige 
en het begin van deze eeuw, niet meer past in onze samenleving, moet 
dan gegrepen worden naar het middel van de rijkssubsidie om het 
!even van bestaande dagbladen die al lang niet meer op genoegzame 
wijze in een behoefte voorzien, kunstmatig te rekken? Een retorische 
vraag, die naar onze smaak al aangeeft dat een financiele injectie van 
de overheid niet opportuun is. Niemand, dus ook de overheid niet, weet 
waar, wat en hoe men zou moeten injecteren en het gevaar bestaat, dat de 
overheid door hulp te verlenen een voor de toekomst toch niet houdbare 
situatie gaat bevriezen. Een fout die de overheid dan niet voor de eerste 
maal zou maken! Daarbij moeten we niet aileen !etten op het patroon dat 
de dagbladen vormen. Het gehele politieke beeld is immers aan sterke en 
snelle veranderingen onderhevig. We nemen als voorbeeld de deconfes
sionalisering van de politieke partijen en de blokvorming die tot polarisa
tie kan leiden. Hierdoor kunnen de eisen die men aan voorlichtende orga
nen gaat stellen volkomen anders worden en ook daarom zou het onjuist 
zijn door het middel van de subsidie in te voeren de bestaande dagbladen 
te handhaven. Een derde punt van overweging is voor ons, dat de wijze 
van voorlichting, de eisen die het publiek straks aan de voorlichtende 
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organen kan stellen, aan snelle verandering onderhevig zijn. Denkbaar 
is dat het vertrouwde landelijke avondblad in het geheel niet meer zal 
nl. het 'Haagsche Courant' -concern, waarmee zich belangrijke gun
stige perspectieven openen voor een hergroepering van de lezerskrin
gen in verschillende grote en grotere gemeenten. Nu men er in de dag
bladwereld zelf al jaren van overtuigd is, dat het oude vertrouwde 
patroon, zoals dat goeddeels is gevormd aan het eind van de vorige 
passen in het voorlichtende model, dat onze gemeenschap nodig heeft. 

We zien dus, dat het aileen al om redenen van algemeen belang 
uiterst moeilijk is om overtuigd te zijn van de juistheid van een ge
regelde subsidiering van de dagbladpers door de overheid. 

Hier komen, dachten we, nog vele moeilijkheden bij. Subsidiering 
van daarvan afhankelijke insteilingen schept voor degenen die aan de 
subsidiekraan zitten de gelegenheid tot beinvloeding. Wanneer er 
sprake was van een statische overheid, nauwelijks betrokken bij de 
voorlichting van het publiek - laten we gerust stellen dat we deze 
situatie met de Eerste Wereldoorlog achter ons gelaten hebben - dan 
zou dat gevaar niet zo ernstig zijn. De uitvoerende overheid heeft een 
ongelofelijk groot belang bij de voorlichting gekregen en de verleiding 
om met de subsidie te manipuleren, wordt daarom wel heel groot. 
Hierbij moet ook worden bedacht, dat het kiezersvolk blijkbaar grote 
veranderingen teweeg kan brengen, de nieuwe regering kan er in de 
toekomst geheel anders gaan uitzien dan de voorganger en ook om die 
reden moet men begrijpen dat het subsidiebeleid wel eens een heel 
willekeurig beleid zou kunnen zijn, waarvan menig dagblad het slacht
offer zou kunnen worden. Kijken we nu eens naar de te subsidieren 
objecten, dan lijkt het zoeken naar maatstaven een onmogelijke zaak. 
Niet onaardig vonden we in dit verband de kreet van een journalist 
in zijn vakblad: 'maar de normen moeten natuurlijk zodanig zijn, dat 
niet 'De Telegraaf' wordt gesubsidieerd'. Dat lijkt ons de kern der 
zaak: wie wel subsidie wil, wil dat aileen maar voor de eigen kring, 
met desnoods enkele fatsoenlijk geachte buitenstaanders er ook nog bij, 
zoals 'NRC', 'Handelsblad' en 'Tijd', gecombineerd uiteraard. De over
heid zou stellig in conflict komen met de wel rendabele voorlichtende 
organen die terecht zouden kunnen redeneren: 'moeten met mede door 
ons bijeengebracht belastinggeld noodlijdende concurrenten op de been 
worden gehouden die ons hinderen in het streven rendabel te blijven?' 

Tenslotte nog een opmerking over de doeleinden die sommigen 
schijnen te hebben om een gesubsidieerde pers te krijgen. Vooral in 
de kring van de journalisten schijnen er nog al wat te zijn die het 
subsidiebeleid zouden willen gebruiken om in de wereld van het dag
blad en vervolgens van het tijdschiift grote veranderingen in te voe
ren. Men zou het dagblad als onderneming willen uitschakelen en 
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daarvoor in de plaats organen in het Ieven roepen die enigszins doen 
denken aan de huidige radio- en televisieverenigingen. We achten een 
dergelijke omschakeling door middel van een subsidiebeleid een
voudig niet mogelijk en ook niet wenselijk, gelet op het feit, dat in 
radio en televisie het vooral 'links' is, dat het beslissende woord 
spreekt in de voorlichting. Nogmaals, een dergelijke wijziging in het 
dagbladwezen zien we er niet inzitten, maar we hebben toch de indruk, 
dat velen spelen met deze gedachte en daarom de overheid er toe wil
len brengen om alvast te gaan subsidieren, dan is immers het beginsel
besluit gevallen en kan men steeds verder gaan. 

Tijdelijke hulp? 
Zoals gezegd, de dagbladen bevinden zich midden in een fusiebewe
ging. Dat is tot nu toe op eigen kracht gegaan. De mogelijkheid be
staat dat er een aantal zeer moeilijke grensgevallen zijn over gebleven. 
Zouden de besprekingen zo lang duren, dat een deconfiture van de 
dagbladonderneming dreigt, met de kans dat de voorlichtende taak 
van de ene op de andere dag wordt beeindigd (zie 'De Tijd'!), dan is 
zeker te overwegen of het niet mogelijk is de helpende hand te bieden. 
Maar dan aileen voor korte tijd. Immcrs, geen gesubsidieerde voorlich
ting als regel, en onder de beperkende voorwaarde, dat de subsidieren
de instelling de afdwingbare eis moet kunnen stellen, dat spoedig een 
oplossing bereikt kan worden. 
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Onderwijs, politiek en kabinetsformatie 

D. Jansz 
De tijd is definitief voorbij dat alleen de 
'schoolmeesters' en andere onderwijsdes
kundigen zich bezig hidden met het on
derwijs. Tot voor kort nam de school een 
ivoren toren-positie in: buitenstaanders, 
waaronder ook de ouders!, had den zich 
niet te bemoeien met het onderwijs. Dat dit 
alles radicaal veranderd is, kan men o.a. 
constateren als men een blik werpt op wat 
er de laatste j aren in de kranten versche
nen is aan onderwijsartikelen. Men zou 
kunnen stellen dat het onderwijs heden ten 
dage te belangrijk geworden is om het ai
leen aan bovengenoemden over te Iaten. 

De reden van deze ontwikkeling is dat het onderwijs meer en meer 
een maatschappelijke factor geworden is. Het besef breekt door dat 
het onderwijs van eminent belang is enerzijds voor de economische 
ontwikkeling van een land en anderzijds voor de toekomst van een 
individu. Het onderwijs dat men heeft gevolgd, is vaak bepalend voor 
wat men in de maatschappij kan bereiken. Het onderwijs verkrijgt 
hierdoor zowel een maatschappelijke als een individuele waarde. Dat 
betekent tevens dat men steeds meer gaat inzien, dat het onderwijs 
niet alleen 'maar' een culturele factor is, maar ook sociaal-economische 
aspecten heeft. Dat dit inzicht doorgebroken is, blijkt het duidelijkst 
uit de enorme groei van de overheidsuitgaven voor deze sector. 

We zullen dit met enkele cijfers toelichten: in 1950 bedroegen de 
totale onderwijsuitgaven van de rijksoverheid 500 miljoen, in 1968 5,9 
miljard en voor 1971 staat op de rijksbegroting 8,9 miljard voor de 
totale onderwijsuitgaven uitgetrokken. 

Het aandeel van het onderwijs op de totale uitgaven van de rijksbe
groting steeg van 11% in 1957 tot ± 27% in 1971. Vooral deze laatste 
gegevens duiden er nog meer dan de absolute getallen op dat men 
steeds duidelijker de sociaal-economische waarde van het onderwijs 
gaat inzien. Men is bereid er meer geld voor te gaan uitgeven, ja men 
moet het zelfs wel gaan doen, wil men als ontwikkeld land niet achter-
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W erd voor de Tweede Wereldoorlog van de onderwijspost gezegd 
dat het de sluitpost op de rijkshegroting was, na 1945 veranderde dit 
duidelijk. Na 1960 komen de onderwijsuitgaven zelfs te liggen hoven 
die van defensie, die tot dan toe de grootste uitgavenhron was. In 1968 
hedroegen de uitgaven van defensie 4% van het nationaal inkomen, 
terwijl dit voor het onderwijs al 7% is! De post voor Onderwijs en 
W etenschappen is dermate snel gestegen en zal de komende j aren ook 
nog wel min of meer in dezelfde mate blijven toenemen, zodat het 
grapje gaat dat er in het jaar 2000 hij de hehandeling van de rijkshe
groting nog aileen maar de minister van 0. en W. in het parlement 
verschijnt, daar er voor de andere hewindslieden financieel niets meer 
overgehleven is. Het is natuurlijk duidelijk dat aangezien ook de ande
re uitgavenposten toenemen (o.a. sociale zaken!), deze financiele cumu
latieve ontwikkeling hij het onderwijs niet on!:>eperkt kan doorgaan. 
Dit alles zou ons doen verwachten dat hij de kabinetsformaties de onder
wijspolitiek een uitermate belangrijke rol zal spelen, speciaal wat de for
maties na 1960 hetreft. 

Wat leert ons nu evenwel een studie van de kahinetsformaties na 
de Tweede Wereldoorlog? We zijn hierhij uitgegaan van het hoek van 
Prof. Mr. F. J. F. M. Duynstee: 'De Kahinetsformaties 1946-1965'. Gaan 
we glohaal de verschillende formatiepogingen na vanaf 1950, zoals in 
het hoek van Duynstee hehandeld, dan vinden we het volgende. 

Bij de kahinetsformatie in 1951, waaruit het tweede ministerie
Drees zou voortkomen, wordt door Duynstee hij de hehandeling van 
deze formatie het onderwijs als programmapunt niet genoemd. We 
trekken daaruit de conclusie dat dit aspect dus geen wezenlijk politiek 
vraagstuk was, al zal het tijdens de vele hesprekingen wel eens ter 
sprake gekomen zijn. In 1952 komt hij de formatie van het derde 
ministerie-Drees het onderwijs wel uitdrukkelijk ter sprake: de eerste 
formateur Drees noemt als een der programmapunten de afschaffing 
van school- en collegegelden. De vervulling van de ministerspost voor 
0., K. en W. gaf wat moeilijkheden, verschillende kandidaten werden 
tevergeefs gepolst totdat men in Cals de definitieve hewindsman vond. 

Tijdens de kahinetsformatie in 1956, vorming van het vierde kahinet
Drees, gaat onderwijs een helangrijkere rol spelen. Vooral van KVP

zijde (Romme) wordt sterk de nadruk gelegd op verdergaande suhsi
diering van de exploitatiekosten hij het hijzonder hoger onderwijs en 
het gemeentelijk hoger onderwijs. Romme heschouwt dit zelfs als een 
der hreekpunten! In deze langdurige formatie van juni tot oktoher 
1956 met verschillende (in) formateurs komt dit punt meerdere malen 
hij de verschillende pogingen terug. Daarnaast wordt door Drees tij
dens zijn formatiepoging in het programma melding gemaakt van 
nieuwe wet ten op het Voortgezet onderwijs en het Hoger Onderwijs; 
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verdere afschaffing van schoolgelden en zelfs zou men zich moeten 
gaan bezig houden met een onderzoek naar herziening van de beheers
vorm van het openbaar onderwijs ter versterking van de invloed der 
ouders! 

In 1959 wordt het kabinet-De Quay geformeerd. Een van de poli
tieke vraagstukken die bij deze formatie een rol spelen, is het in 1958 
door minister Cals ingediende wetsontwerp op het voortgezet onderwijs 
(de mammoetwet). Vooral van ARP- en CHu-zijde waren er nogal wat 
bezwaren tegen. Duynstee stelt dat Romme van mening is dat de KVP

fractie zich achter Cals moet opstellen en dat desnoods hieraan de kabi
netskwestie verbonden moet worden. 

Na de verkiezingen van 15 mei 1963 beginnen de formatiepogingen, 
die uiteindelijk zullen leiden tot de vorming van het kabinet-Marijnen. 
De eerste info·rmateur, Romme, heeft een aantal 'Bouwstenen Rege
ringsprogram', welke voorgelegd worden aan de fractieleiders van de 
vijf grotere partijen. Deze bouwstenen, die 35 paragrafen omvatten, 
hadden als een der programmapunten: verdergaande financiele gelijk
stelling van bijzonder en gemeentelijk wetenschappelijk onderwijs met 
het openbaar wetenschappelijk onderwijs. 

Het hoek van Duynstee volgend, zien we ten slotte dat er bij de vor
ming van het kabinet-Cals in 1965 een voorstel van Vondeling komt 
tot splitsing van het mammoetministerie van Onderwijs, Kunsten en 
W etenschappen, zodanig dat Kunst en gaan naar Maatschappelijk 
Werk en dat Onderwijs en W etenschappen een ministerie blijft. 

Zonder daar verder gedetailleerd op in te gaan, krijgt men bij de 
bestudering van de portefeuillebezettingen bij de verschillende kabi
netsformaties toch wel de indruk dat de kandidatuur voor 0. en W. nu 
niet als de belangrijkste post wordt gezien. Het lijkt erop alsof deze 
ministerspost als sluitstuk client bij de formatie van het kabinet. Tot 
zover deze kabinetsformaties. 

Nogmaals, natuurlijk zal het onderwijs bij de verschillende kabinets
formaties wel meer ter sprake gekomen zijn dan in het hoek van Duynstee 
vermeld wordt, doch kennelijk werd het niet als een belangrijk, laat staan 
essentieel, politiek vraagstuk beschouwd. Beschouwen we nl. nog eens 
de hierboven vermelde onderwijsvraagstukken, die volgens onze bron 
in elk geval bij de kabinetsformaties van 1950 tot 1967 ter sprake ge
bracht zijn, dan zijn het, afgezien van de wetsontwerpen op het voort
gezet en wetenschappelijk onderwijs geen essentiele onderwijsproble
men. Vraagstukken als afschaffing van school/collegegelden en sub
sidiering van het bijzonder onderwijs kunnen op zichzelf politiek be
langrijk zijn, zij vormen geen specifieke onderwijskundige problemen. 

Als het bovendien juist is, wat hierboven verondersteld werd, dat 
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de vervuiling van het ministerschap voor Onderwijs en Wetenschappen 
niet als een van de belangrijkste in het kabinet gezien wordt, dan kan 
men zich afvragen of het onderwijs in wezen, politiek gezien, wel zo'n 
belangrijke rol speelt. Gezien de hoge onderwijsuitgaven en het inzicht 
in de sociaal-economische betekenis van het onderwijs zou men dat wel 
verwachten. 

Geen onderwijsstrategie 
Bovenvermelde verondersteiling wordt versterkt als we niet aileen 
kijken naar de kabinetsformaties, doch ook - en vooral - naar wat er 
tijdens het functioneren van die kabinetten aan 'onderwijspolitiek' 
plaatsvindt. Er is namelijk aileen in zoverre sprake van een onderwijs
politiek dat er in de politiek ook aan het onderwijs aandacht wordt 
besteed. Van een visie op langere termijn, van een werkelijke onder
wijsstrategie is nauwelijks of geen sprake. We constateerden dat op
eenvolgende ministers met ailerlei detailwijzigingen en verdere uit
werkingen van bestaande onderwijswetten komen. Op zichzelf natuur
lijk ook nodig, maar we missen steeds een aanpak vanuit een totaal
visie op het onderwijs. Zelfs geheel nieuwe wetten zoals de mammoet
wet en het voorontwerp van een wet op het basisonderwijs vertonen 
deze lacune van een totale onderwijsplanning. 

Dit blijkt al heel duidelijk bij de in 1968 in werking gestelde mam
moetwet. Reeds nu, een 3 jaar na de invoering van deze wet, praat men 
over allerlei wezenlijke veranderingen zoals de experimenten met de 
middenschool, daarmede erkennend dat de brugklas niet voldoet. Ook 
is er het voorstel het hoger beroepsonderwijs uit de mammoetwet te 
halen. De opzet is het h.b.o. met het wetenschappelijk onderwijs om te 
zetten in het tertiair onderwijs. Deze beide wijzigingen betekenen een 
essentiele verandering van deze nog zo jonge wet!! En dan te bedenken 
dat men jaren en jaren deze wet heeft voorbereid en dat zij een 41/2-
jarige parlementaire behandeling kreeg. Ook bij het door de staats
secretaris, Mr. J. H. Grosheide, ingediende voorontwerp van een wet 
op het basisonderwijs vinden we dezelfde foutieve opzet terug. Een van 
de meest fundamentele aspecten van de kritiek die op dit voorontwerp 
wordt uitgeoefend, is dat er geen duidelijke eenheid tot stand gebracht 
wo·rdt tussen het kleuter- en basisonderwijs, dat ze beide nog te veel 
gezien en benaderd worden als twee aparte onderwijssystemen. Er zijn 
wei enkele artikelen in het voorontwerp, die de mogelijkheid van het 
vormen van een scholengemeenschap in deze scheppen, maar dit is 
meer uitzonderingssituatie dan het Leitmotiv. 

Bij al deze wetten lijkt het wei alsof men bij het opsteilen van een wet 
voor een bepaald onderwijssysteem nog nooit van de andere onderwijs
typen heeft gehoord. 
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Bij de regeling van een bepaald onderdeel van het schoolsysteem, 
bijv. het W.O. of het Kleuteronderwijs, beziet men dit te weinig vanuit 
het totale onderwijssysteem. Onderwijswetten worden opgesteld niet 
vanuit een integrale visie op de gehele onderwijsstructuur, maar aileen 
vanuit een deelbenadering, vanuit deelsystemen binnen het schoolwe
zen. Deze categorale zienswijze in plaats van een integrale is niet aileen 
typisch voor de minister en diens departe~ent, doch grotendeels ook 
voor de parlementsleden. Zover we ons kunnen herinneren, vond er 
na de Tweede Wereldoorlog nooit een parlementaire discussie plaats 
over het onderwijsbestel in zijn totaliteit, waarbij de vraag werd ge
steld: 'wat willen we nu wezenlijk met ons onderwijs?' Alleen pas kort 
geleden is er vanuit het parlement aangedrongen op een onderzoek van 
de doelstellingen van het onderwijs. 

Hoe vindt bijv. de verdeling van de voor het onderwijs uitgetrokken 
gelden over de verschillende onderwijstypen plaats: vanuit een cen
trale onderwijsvisie of hangt deze verdeling af van de persoonlijke be
langstelling van de minister en/of van allerlei politieke stromingen en 
belangen? Zolang men zich niet bezonnen heeft op wat men nu eigen
lijk wil met het gehele onderwijs; wat de centrale doelstellingen van 
dit onderwijs in deze huidige maatschappij zijn, zal men niet kunnen 
komen tot een structured prioriteitenschema. Vanuit deze doelstellin
gen en prioriteitenschema's komt men vanzelf tot een bepaalde ver
deelsleutel voor de financiering van de verschillende onderwijssoorten. 

Hoe komt het dat men dit alles nooit eerder gedaan heeft, terwijl we 
toch een minist.erie voor onderwijs en wetenschappen hebben, dat qua 
bezetting een der grootste departementen is? Doordat deze departe
mentale bezetting voornamelijk uit mensen bestaat die zich met finan
ciele en juridische aspecten van het onderwijs bezig houden. Het is 
primair een administratief lichaam. De onderwijskundige kant van het 
onderwijsbeleid komt op het ministerie niet of nauwelijks aan bod. Dit 
wordt overgelaten aan de wetenschappelijke instituten, pedagogische 
centra, onderwijsorganisaties en dergelijke. Deze opsomming laat al 
zien dat er hierdoor geen sprake kan zijn van een algeheel onderwijs
kundig beleid. Prof. dr. Ph. ]. ldenburg spreekt dan ook over een 
distributieve onderwijspolitiek. Het is onhoudbaar dat er een scheiding 
gemaakt wordt tussen enerzijds het onderwijskundig aspect en ander
zijds de juridische, financiele en economische aspecten van het onder
wijsbeleid. Een verantwoord onderwijsbeleid, zeker als het ook gericht 
is op de toekomst, moet al deze onderdelen omvatten. V erschillende 
onderwijsdeskundigen bepleiten dan ook dat er aan het ministerie een 
werkelijke onderwijskundige afdeling komt, kwantitatief en kwalitatief 
goed bemand, die de grondslagen opstelt voor de minister, zodat deze 
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een, zoals prof. Idenburg dat aanduidt, constructieve onderwijspolitiek 
kan voeren. 

Een Raad voor het Onderwijs nodig 
In onze parlementaire democratie dient evenwel de mogelijkheid te 
zijn voor tegenspel tegenover de minister. Vaak wordt dat momenteel 
te weinig gegeven vanuit het parlement. Het is voor het parlementslid, 
al doet hij nog zo zijn best,'haast niet mogelijk een gelijkwaardig tegen
spel te voeren, daar de minister een uitgebreid korps van ambtenaren 
achter zich heeft. Om dit wel mogelijk te maken, zal er een onafhan
kelijke instantie nodig zijn bemand met pedagogen, psychologen, socio
logen, economen en eventueel andere (onderwijs)deskundigen, die 
adviezen opstelt voor regering en parlement. Men zou deze instantie 
kunnen vergelijken met de SER, maar in dit geval dus betrekking heb
bend op het onderwijskundig terrein. Men zou het de Raad voor 
Advies voor het Onderwijs of het Onderwijs Planbureau kunnen noe
men. Hoe de naam precies zal zijn is minder belangrijk, als er maar 
een dergelijke raad komt, die als kristallisatie kan dienen voor een 
modern verantwoord onderw~jsbeleid. Dit betekent natuurlijk niet dat 
daarmede alle andere onderwijskundige instituten moeten verdwijnen, 
dat zou een monopolisering inhouden. In deze raad voor het onderwijs, 
om het gemakshalve maar zo aan te duiden, kunnen de vertegenwoor
digers der diverse onderwijskundige instituten zitting nemen. Deze 
raad dient het gehele onderwijs te omvatten en kan weer verdeeld zijn 
in verschillende secties, die de verschillende onderwijstypen bestrijken. 

Betekent dit niet nog meer uitgaven voor het onderwijs? Het zal ener
zijds de uitgaven mogelijk iets verhogen, doch anderzijds zal hierdoor 
een betere en efficientere besteding van de onderwijsuitgaven plaats
vinden. Prioriteiten kunnen nu werkelijk voortkomen uit doordachte 
doelstellingen van het onderwijs. Het parlement kan verantwoorder het 
onderwijsbeleid beoordelen, steunend op een uitermate deskundig in
stituut, waarbij iedere politieke partij zelf moet bepalen hoe ze het haar 
aangebrachte materiaal wil interpreteren. Om te kunnen komen tot een 
wezenlijke integratie van onderwijswetten en systemen zal men een 
grondwet voor het onderwijs of algemene wet op het onderwijs moeten 
opstellen. Deze moet de doelstellingen en uitgangspunten voor het 
gehele onderwijs aangeven. Hieruit komen dan alle andere onderwijs
wetten voort, waardoor bereikt kan worden dat deze wetten een geinte
greerd geheel vormen. Momenteel is die integratie, zoals we hierboven 
gezien hebben, vaak ver te zoeken. 

Mogelijk en hopelijk dat bij kabinetsformaties dan niet slechts aan 
nevenaspecten van het onderwijs toevallig aandacht besteed wordt, 
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maar dat het onderwijsbeleid een van de centrale discussie- en pro
grammapunten wordt bij de vorming van een nieuw kabinet. De hui
dige formatie kan ons leren of in deze een wijziging heeft plaatsgehad. 
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Medewerkers in vogelvlucht 

Jr. H. Makkreel werd in 19.31 te Rotterdam geboren en behaalde in die stad zijn 
eindexamen gymnasium beta. Vervolgens studeerde hij aan de Technische Hoge
school in Delft, waar hij in 1957 het examen vliegtuigbouwkundig ingenieur deed. 
Jr. Makkreel werkte bij Fokker-Schiphol en is nu sinds 1964 HTS-leraar in Haarlem. 
Hij vervulde diverse functies in de JOVD en de VVD en is sinds 1970 lid van 
Provinciale Staten van Noord-Holland. Jr. Makkreel is voorzitter van de 'Bond van 
docenten bij het tertiair onderwijs'. 

Drs. F. A. Wijsenbeek werd in 1944 in Wassenaar geboren. Hij doorliep in Den 
Haag het gymnasium en studeerde daarna rechten (vrije studierichting, hoofdvak 
politieke wetenschap) in Leiden. Was actief in de studentenpolitiek, o.a. als redacteur 
van Libertas en als voorzitter van de Liberale Studenten Vereniging Leiden. Stu
deerde na zijn doctoraal examen politieke wetenschappen in de Verenigde Staten 
aan de universiteiten van North Carolina en Harvard. 

Drs. Wijsenbeek was in de afgelopen verkiezingscampagne politiek assistent van 
H. J. de Koster. Hij werkt aan een proefschrift over stemanalyse en partijvorming 
in het Europees Parlement. 

Drs. C. W. van Seventer werd in 1941 in Dordrecht geboren. Na zijn gymnasium
alpha studeerde hij in Leiden klassieke taal en letterkunde en deed in 1967 doctoraal 
examen. In zijn studententijd was hij o.m. actief in de Liberale Studentenvereniging 
en de NSR. Drs. Van Seventer is thans werkzaam bij het directoraat generaal van 
de wetenschappen op het ministerie van onderwijs en wetenschappen. Hij is enige 
tijd secretaris van de afdeling Leiden van de VVD geweest. 

D. Jansz, geboren in 19.30 te Pasuruan (Java). Doorliep HBS en kweekschool, 
studeerde voor de M.O. B-akte pedagogiek. Oud-hoofdbestuurslid van de JOVD, 
oud-bestuurslid van de VVD, afdeling Haarlem, voorzitter van het Liberaal Demo
cratisch Centrum, werkgroep Den Haag. Werkzaam als leraar pedagogiek aan een 
Rijkskweekschool voor onderwijzers{essen). 

H. Vrind werd in 1915 in Den Haag geboren. Hij bezocht de HBS in Dordrecht en 
Wageningen en deed in 19.32 eindexamen. Hij behaalde de akte M.O. Staatsinrich
ting en verschillende andere onderwijsakten. Hij was als redacteur aan de Haagsche 
Courant en Het Vaderland verbonden, en verdeelt nu zijn tijd tussen het onderwijs 
en de journalistiek. 

1_56 

l 

L 

s 
c 
0 

1 

].: 

R 
Ee 
De 
ex1 
Ill 

De 
Fr 
VO 

ve 

ni 
rc 



-----

universitaire pers rotterdam 
L. Tonckens 

Spelregels voor sprekers 

Onontbeerlijk voor ieder die weleens moet spreken, zowel in het 
openbaar als aan de vergadertafel. 

192 blz. If 12,50 I verkrijgbaar in de boekhandel 
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]. S. Lingsma 

RESHAPING HOLLAND 

Een algemeen overzicht van de Deltawerken, geschreven als een roman. 
De vele tekeningen en foto's, waarvan acht in kleur, verhelderen de tekst 
extra. Een 'Hollandser' attentie voor Uw buitenlandse gasten of relaties 
in het buitenland is nauwelijks denkbaar! 
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Frans, Spaans, ltaliaans en Porugees! 104 blz.; f 5,10 (deze prijs geldt 
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universitaire pers rotterdam 

In de serie KEUR DER SOCIOLOGIE verschenen tot op heden de 
volgende delen: 

R. Michels 
DEMOCRATIE EN ORGANISATIE 
I 15,50 

A. Myrdal en V. Klein 
DE WERKENDE VROUW 
I 15,50 

HET POLITIEKE SYSTEEM IN POLEN 
onder redactie van J. J. Wiatr 
I 15,-

T. B. Bottomore 
DE ELITE IN DE MAATSCHAPPIJ 
I 12,50 

SOCIOLOGIE VAN HET ST AATSBESTUUR, deel I en II 
onder redactie van Prof. dr. A. van Braam 
I 22,50 per deel 

E. Durkheim 
DE SOCIOLOGISCHE METHODE 
I 15,-

Th. Geiger 
ROLEN ROEPING VAN DE INTELLIGENTSIA 
I 22,50 

W.Aubert 
PROEVEN VAN RECHTSSOCIOLOGIE 
t 27,50 

In voorbereiding zijn verder o.a. twee publikaties over bureaucratic 
met vertalingen van het werk van Martin C. Albrow en Max Weber. 
Deze del en staan onder redactie van Prof. dr. A. van Braam 
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-- - -- -

Na de formatie 

De nieuwe liberale fractievoorzitter Hans Wiegel zei in zijn 'maiden
speech' bij de debatten over de regeringsverklaring van het kabinet
Biesheuvel - letterlijk citaat -: 'Ook over de sleutel van de verdeling 
van de staatssecretarissen sta ik bepaald niet te juichen. Kwantitatief 
is de vvn hierbij duidelijk onderbedeeld. We hebben deze sleutei ge
accepteerd omdat de posten CRM en Sociale Zaken ons aantrekkelijk 
leken en omdat wij voor beide portefeuilles twee goede kandidaten ter 
beschikking hadden' . 

Betekent deze opmerking van Wiegel, dat de liberale fractie aileen 
kritiek heeft op de verdeling van de portefeuilles voor de staatssecre
tarissen en niet op de verdeelsleutel van de ministers? Over deze zei 
hij immers geen woord. 

De vraag die ik hier wil stellen is: is de vvn in het nieuwe kabinet 
voldoende aan haar trekken gekomen? 

In het kabinet-De Jong leverde deze partij de ministers van Finan
cien, Justitie en Defensie, en ook de staatssecretarissen van Buiten
landse Zaken en Verkeer en Waterstaat. Het eerste vice-premierschap 
was bovendien in haar handen. 

In het kabinet-Biesheuvel heeft de vvn de portefeuilles van Econo
mische Zaken, Binnenlandse Zaken en Defensie plus de staatssecreta
rissen van Sociale Zaken en CRM. Ze heeft bovendien de tweede vice
premier 'geleverd'. 

Numeriek bleef het aantal liberale bewindslieden dus gelijk, zij het 
dat het relatief achteruitging omdat het kabinet werd uitgebreid. 

Hoe zit het met de zwaarte van de portefeuilles? lk noemde al het 
tweede vice-premierschap, dat uiteraard iets minder gewicht heeft -
zij het weinig - dan de functie van eerste reserve. Financien is inge
wisseld voor Economische Zaken. Op zich is dat geen gekke ruil. 

Het is, zeker in deze tijd met benarde financien, geen sinecure om 
de post aan de Kneuterdijk te moeten bezetten. Dat neemt niet weg, dat 
in het geheel van de ministeriele machtsverhoudingen de post van 
Financien een spilpositie is en dat de ruil van Kneuterdijk en Bezui
denhoutseweg vermindering van invloed betekent. 

Justitie en Binnenlandse Zaken zijn beide benoemingsdepartementen 
en als zodanig wel op een lijn te schakelen. Wanneer de zorg voor 
de politie straks in haar geheel bij Binnenlandse Zaken zou komen, 
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wint dit departement aan gewicht ten opzichte van Justitie. Op dit 
laatste ministerie wordt echter het zedelijkheidsbeleid gevormd en dat 
is nu wel stevig in confessionele handen met een KVP-minister en een 
AR-staatssecretaris! 

Over Defensie behoef ik niets te zeggen. Dit ministerie is en blijft in 
liberale handen. 

Mijn conclusie is dat de vvn, wat de ministersposten betreft - ik 
praat, om misverstand te vermijden, in het geheel niet over personen -
er niet op vooruit is gegaan. En dit, terwijl deze partij van de oude 
coalitiepartners het minste heeft verloren tijdens de laatste verkiezin
gen! 

Vervolgens de staatssecretarissen. Buitenlandse Zaken en Verkeer en 
Waterstaat gingen verloren; Sociale Zaken en CRM kwamen ervoor in 
de plaats. Natuurlijk moet het worden betreurd dat er nu geen directe 
liberale invloed op het buitenlands beleid meer is. Het is stevig in 
handen van de KVP. Dat komt hard aan, te meer omdat aanvankelijk 
de ministersportefeuille van BZ niet onbereikbaar scheen. Hiertegen
over staat echter de m.i. ontzaglijke winst dat de liberalen portefeuilles 
hebben gekregen op Sociale Zaken en CRM. Het tahoe: geen liberaal 
op deze departementen, is eindelijk doorbroken. 

Ik ben het dan ook niet geheel eens met de kritiek van Wiegel juist 
op de verdeelsleutel van de staatssecretarissen. Wat verstaat hij overi
gens onder die sleutel: het aantal of de portefeuilles? De nieuwe 
bezetting van de portefeuilles vind ik zonder meer een winst. De vvn 
mag best voor het doorbreken van het zojuist genoemde tahoe het 
offertje brengen van een staatssecretaris minder. Wanneer ik toegeef 
dat de vvn desniettemin kwantitatief onderbedeeld is, doe ik dat in 
relatie met de ministersposten. Met andere woorden: hoewel het aan
tal staatssecretarissen, gezien de portefeuilles, aanvaardbaar is, had 
het best met een kunnen zijn uitgebreid juist omdat de liberalen er bij 
de bezetting van de ministersposten wat bekaaid zijn afgekomen. Maar 
daarover zei Wiegel niets. 

Betekenen deze opmerkingen, dat de vvn tijdens de formatieperiode 
slecht heeft geopereerd? Beslist niet. 

In de eerste plaats: de mannetjes in een kabinet zijn slechts de ene 
kant van de politieke medaille. De andere wordt gevormd door het 
regeerakkoord. Ik ga hier geen vergelijkingen maken. Wie 'Liberalen 
op nieuwe wegen' nog in zijn hoofd heeft en dit vergelijkt met het 
akkoord-Steenkamp en de regeringsverklaring, ziet dat de vvn zeker 
tevreden mag zijn. Het verwijt 'programmaverraad', dat de confessio
nele drie van de oppositie hebben gekregen, is nooit gericht aan het 
adres van de liberalen. 

Vervolgens: de politieke situatie was moeilijk. Er kwam in het over
leg een nieuweling, die een zeer goede verkiezingswinst had gemaakt, 
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en die daarom eisen kon stellen. Wie enigszins thuis is op het Binnen
hof weet, dat het voor Geertsema - en nu heb ik toch een naam ge
noemd - moeilijk opereren was. Hij stond bovendien op het standpunt 
dat het land in elk geval moest worden geregeerd. Dat zou wel eens 
een offer kunnen vragen. Hij is hiertoe bereid gebleken, maar hij heeft 
het binnen aanvaardbare proporties kunnen houden, wei wetende dat 
het programma uiteindelijk belangrijker is dan degenen die het moeten 
uitvoeren. 

H. F. Heijmans 

Mededeling van bestuur en redactie 
W ij de len u me de dat dit laatste nummer van de dertiende jaargang 
tevens het laatste nummer is dat bij de Uitgeverij Nijgh & Van Ditmar 
verschijnt. Van nu af aan zal het Bureau Stad-Steens-De Gruijter te 
Den Haag de uitgave verzorgen. 

Wij willen niet nalaten van de gelegenheid gebruik te maken om de 
firma Nijgh & Van Ditmar dank te zeggen voor de prettige samen
werking die wij steeds hebben gehad. 

De abonnementsprijs die sedert de zevende jaargang niet is verhoogd 
zal nu tot onze spijt, gezien de kostenstijgingen, moeten worden gesteld 
op f 25,- per jaar (studenten f 15,-). 
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De Belgische taalstrijd 
Een Hollandse cri de coeur 

Slechts weinige Hollanders realiseren zich, 
hoe diep en hoe uitgebreid de taalstrijd in 
Belgie het openbare leven beheerst. En nog 
minder van hen realiseren zich, dat wij 
Nederlanders wel degelijk zijn betrokken 
bij deze taalstrijd, ook in politiek opzicht. 
Maar daarover straks wat meer. Het is 
wellicht nuttig, eerst een summiere schets 
van de situatie te geven. 

Situatie 
In het onderwijs is de invloed van de taal
strijd het meest opvallend. Bekend is de 

L. M. de Beer 

recente splitsing van de katholieke universiteit te Leuven, die de Bel
gische schatkist een flinke aderlating bezorgt. Bovendien is er onenig
heid ontstaan over de opdeling van de beroemde bibliotheek. 

Het gebruik van dubbele namen voor steden, dorpen en straten is 
eveneens algemeen bekend. Menige Franse toerist is niettemin, na 
braaf de richtingaanwijzers 'Anvers' gevolgd te hebben, het spoor 
bijster geraakt omdat hij die naam niet meer tegenkwam en zich niet 
realiseerde dat 'Antwerpen' dezelfde stad is. Maar ook de Belgen zelf 
raken er door in de war, al overkomt hun dit uiteraard met kleinere 
plaatsen. 

Minder bekend zijn de gevolgen van de taalwetten van 1963. Deze 
onderscheiden, althans voor zover het de Nederlands- en Franstaligen 
betreft, een drietal gebieden: een Franstalig deel, een Nederlandstalig 
deel, en een tweetalig gebied, te weten de Brusselse agglomeratie. (Er 
is eigenlijk nog een derde taal in Belgie, en wel het Duits. In de streek 
van Eupen en Malmedy spreekt een niet te verwaarlozen minderheid 
het Duits als moedertaal. Het lager onderwijs bijv. wordt er in het 
Duits gegeven. Maar daar doen zich geen problemen van betekenis 
voor, en wij zullen dit aspect verder buiten beschouwing laten.) In het 
officieel tot Vlaams gebied verklaarde deel verschijnen alle officiele 
stukken uitsluitend in het Nederlands. Het onderwijs vindt er in het 
Nederlands plaats; de naamborden: alleen maar Nederlands, enzo
voorts. Hetzelfde geldt - uiteraard in omgekeerde zin - voor het Frans-
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talige gebied. En met dezelfde consequentie verschijnt alles in de Brus
selse agglomeratie in twee talen. Op het eerste gezicht lijkt alles aldus 
prettig geregeld, maar dat is slechts schijn. Er doen zich wei degelijk 
problemen voor. 

Zo hebben de (Vlaamse) randgemeenten rondom het (tweetalige) 
Brussel met een immigratie van Franstaligen te maken, als gevolg van 
het bekende verschijnsel van de trek der meer welgestelden uit het 
centrum naar de forensengemeenten. Deze 'francofonen' kunnen hun 
kinderen echter niet naar een Franstalige school in hun woonplaats 
sturen. Zij staan dus voor de keuze om 6f hun kinder en N ederlands
talig onderwijs te Iaten volgen, 6f naar een veel verder gelegen Franse 
school in het tweetalige gebied te sturen. Meestal kiezen zij dan het 
laatste. De Vlamingen die naar Wallonie verhuizen (en dat zijn er nog 
al wat in verband met de werkgelegenheid) ontmoeten een overeen
komstig probleem, zij het dat zij veelal te ver van Brussel af wonen om 
hun kinderen onderwijs in het Nederlands te kunnen Iaten geven, en 
er daardoor ongunstiger voorstaan. 1 

Dat dergelijke situaties vaak aanleiding tot spanningen geven, valt 
te begrijpen. Soms vinden er zelfs relletjes plaats. Winkeliers, die 
klan ten den ken te kunnen trek ken door ( ook) in de 'verkeerde' taal te 
etaleren, lopen het r isico, een steen door de ruit te krijgen. Een grote 
supermarkt loste dit probleem op door de aanwijzingen in. . . . het 
Engels te plaatsen ; en toen daar kritiek op kwam, met pictogrammen 
te werken. In Beauval (Vlaams gebied bij Brussel) werd ongeveer twee 
jaar geleden een pastoor gei'ntimideerd die er een gewoonte van had 
gemaakt, om een der Zondagsmissen in het Frans te houden. De 
Franssprekende parochianen richtten daarop een eigen parochie op, 
gei'mproviseerd in een afgedankte circustent - daar zitten ze nu nog. 
Ook bij de volkstelling, evenals bij ons begin dit jaar gehouden, rees 
verzet. Niet wegens al dan niet vermeende inbreuk op de privacy, 
maar omdat er gevraagd werd naar de voertaal in het gezin, en de 
beantwoording van die vraag consequenties kon hebben voor de vast
stelling van de taalgebieden. 

De taalstrijd pleegt ook steeds een rol te spelen bij de verkiezing van 
burgemeesters en bij de bezetting van hoge ambtelijke en militaire 
posten, waarbij van beide zijden angstvallig in de gaten wordt gehou
den of de pariteit wei wordt gehandhaafd. Op de achtergrond speelt 
het demografisch gegeven dat het Nederlandssprekende volksdeel een 
groter geboorte-overschot kent dan het Franssprekende deel, maar dat 
weer, als tegengesteld verschijnsel, Vlamingen er eerder toe overgaan, 
Frans-sprekend te worden (het verschijnsel van de 'Franskiljons') dan 

1. Momenteel is echter een wetsontwerp in behandeling, dat voor bijzondere scholen 
de mogelijkheid opent om onder bepaalde voorwaarden onderwijs in de niet-officH!le 
taal te geven, het zg. 'recht van het gezinshoofd'. 
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de Walen Nederlands-sprekend. De Heer Strieleman gaat in zijn hier
na volgend artikel diep in op de maatschappelijke en historische ach
tergronden van deze kwestie. 

De politiek 
Ook de landspolitiek is geheel doordrenkt van de taalkwestie. De drie 
grote partijen: de Christendemocraten, de Socialisten en de Liberalen 
zijn alle gesplitst in een Vlaamse en een Waalse fractie. Het laatst 
gingen de Liberalen, die zich lange tijd op een unionistisch standpunt 
stelden, over tot tweedeling, nadat die houding hun duur was komen 
te staan. De drie kleine partijen, die een extremistische rol spelen in de 
taalstrijd en daar ook hun ontstaan aan te danken hebben: Volksunie, 
Front des Francophones, en in mindere mate Rassemblement Wallon, 
snoepten van beide zijden stemmen van de Liberalen af. Het is on
voorstelbaar hoeveel tijd, energie en kwaliteit er verloren gaat tijdens 
het nooit aflatende gevecht om de taalkwestie in de beide Kamers van 
het Belgische parlement. Er is haast geen zakelijk onderwerp te be
denken of er zit wel een taalstrijd-luchtje aan. En dus wordt er verhit 
gedebatteerd. Hetzelfde geldt voor de diverse bladen van de politieke 
partijen en - niet te vergeten - de sarcastisch getinte politieke tijd
schriften zoals Pan en Pourquoi Pas. 

In deze constant tot op kookhitte verkerende situatie lopen wij Hol
landers een flink risico dat we ons gaan gedragen als de bekende 
olifant in de porseleinwinkel, zodra wij ons in de taalstrijd mengen. 
W elnu, dat do en we dan ook zonder mankeren. Dr. Paardekoper (weet 
u nog wel?) deed dat indertijd en ex-premier De Jong zorgde voor het 
meest recente incident met zijn rede, uitgesproken ter gelegenheid van 
het 25-jarig bestaan van het Belgisch-Nederlands Cultureel Akkoord; 
om verder maar niet te spreken over de talloze Nederlanders, die zo 
hoognodig hun kennis van het Frans moeten demonstreren. Paardeko
per kon nog over de grens worden gezet; een Hollandse toerist kun je 
in zijn gezicht uitlachen; maar wat moet je als Vlaming met een pre
mier van een Beneluxpartner, die zo hoognodig zijn rede met enige 
Franse zinnen moet beginnen en eindigen? Dan applaudiseer je. Dat 
is gebeurd; De Jong kreeg, nadat hij onder doodse stilte zijn eerste 
zinnen in het Frans had gesproken, een daverend applaus. Alleen - en 
dat tekent zowel de waanzin van de taalstrijd als het bespottelijke van 
de N ederlandse bemoeienis - er werd om twee totaal verschillende 
redenen geklapt. De Walen deden het omdat De Jong enige Franse 
zinnen had gesproken en de Vlamingen omdat hij aankondigde, ver
der in het N ederlands door te gaan. 

Waarom nu sprak de Nederlandse premier enige Franse zinnen, 
nota bene tijdens een zo bij uitstek Nederlandstalige aangelegenheid 
(het was tevens de uitreiking van de Prijs der Nederlandse Letteren)? 
Zeker niet omdat hij zijn talenkennis wilde demonstreren. Zelf weet hij 
waarschijnlijk maar al te goed dat Frans spreken niet zijn sterkste zijde 
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is. En mocht dat niet het geval zijn, dan kan hij dit weten nu een journa
list in het blad Volksbelang (van het Liberaal Vlaams Verbond) schreef, 
'dat hetgeen de Heer DeJong onder Frans verstond, even goed voor het 
plaatselijk dialect van een dorp uit de Midden-Kaukasus kon worden 
aangezien'. Evenmin sprak De Jong Frans, omdat (zoals enige Neder
landse dagbladen ten onrecht veronderstelden) het protocol dit zou eisen. 
Neen, hij deed dit omdat het een kabinetsbeslissing was. En waarom was 
het een kabinetsbeslissing? Omdat, ten eerste, de Nederlanders meer in
houd aan de Benelux-unie willen geven; omdat, ten tweede, met name in 
Waalse kringen lijdelijk verzet gepleegd wordt tegen een dergelijke ont
wikkeling, wegens de vrees, als Franssprekende minderheid terecht te ko
men in een overwegend Nederlandssprekende Benelux; en omdat, ten 
derde, de Nederlandse regering, dit wetende, er steeds weer op bedacht 
is te demonstreren dat de Walen van de Nederlanders niets maar dan 
ook niets hebben te vrezen, als het op de taalkwestie aankomt! 

En zo zijn wij dan politiek betrokken bij de Belgische taalstrijd. 
Maar moet het nu echt op die manier? 

Mentaliteitsverschil 
Voor de beantwoording van die vraag moeten we even stilstaan bij het 
mentaliteitsverschil tussen Nederlanders en Fransen, waar het hun 
beider moedertaal betreft. Zonder twijfel: het Frans is een wereldtaal 
(al neemt de betekenis snel af) en het Nederlands is dat niet. Maar dat 
verklaart toch niet waarom de Fransen van hun taal en hun cultuur 
zo'n geweldig exportartikel maken. Dat ze dat doen, in tegenstelling 
tot bijvoorbeeld de Engelsen, lijdt geen twijfel. Welke natie gaat zo 
systematisch te werk als de Franse met haar vestigingen van de 
Alliance Fran<;"aise of de Mission Universitaire, verspreid over de hele 
wereld, gesubsidieerd door het moederland en gesteund door de plaat
selijke diplomatieke vertegenwoordiging? 

Het is duidelijk dat de Fransen met hart en ziel geloven in hun 
missie, overtuigd als zij zijn van hun eigen grandeur en de superioriteit 
van de Franse cultuur. Zo voeren zij een actieve taalpolitiek en nog 
wel het hevigst aan de taalgrenzen rondom hun eigen land. Zij maken 
zich zorgen wanneer er ergens terrein wordt verloren (zoals in Luxem
burg, waar het Duits veld wint) en gaan onverdroten voort wanneer 
zij succes hebben. De buitenlander die zijn best doet om Frans te 
spreken, wordt hogelijk geprezen. Natuurlijk zal de Fransman zijn 
excuses aanbieden omdat hij op zijn beurt de taal van de ander niet 
of slechts gebrekkig spreekt. 'Wij Fransen zijn niet zo goed in vreemde 
talen - dat zou toch anders moeten zijn'. Intussen vinden zij het wel 
best zo. De Franstalige Belgen gedragen zich precies zoals de Fransen. 
Cultured gesproken zijn het ook Fransen. 

En de Nederlander? Hij leert wei vreemde talen. En spreekt ze ook 
- vanzelf, want mondiaal bezien is er geen kip die Nederlands leert. 
Aangemoedigd door complimentjes demonstreert hij graag zijn talen-
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kennis. Aan de verbreiding van het Nederlands hecht hij geen waarde. 
Zo ontstaat een situatie in Belgie waarbij de Franstaligen een actieve 
en morele steun in de rug krijgen, die de Nederlandstaligen ontberen. 
Het Cultureel Akkoord ten spijt! 

Wat te doen? 
De taalstrijd is een zaak die de Belgen zelf dienen op te lossen. Het 
vervelende is echter, dat wij Nederlanders er wel degelijk mee te 
maken hebben, of we dat nu prettig vinden of niet. De vraag rijst 
tenslotte wat wij zouden moeten doen. 

Actieve taalpolitiek voeren zoals de Fransen doen? Dat ligt ons niet 
zo best. Bovendien - de Vlamingen zullen ons zien aankomen! Als het 
bijv. om het bewaken van de zuiverheid van de taal gaat, kunnen wij 
nog heel wat leren van onze Zuiderburen. Neen, wat we moeten doen 
is heel gewoon : Nederlands spreken in Belgie en verder geen demon
stratieve dad en verrichten. Een Hollander die N ederlands spreekt in 
Belgie ergert niemand, de Franstaligen niet en de Nederlandstaligen 
vanzelfsprekend niet. Wanneer hij daarentegen Frans spreekt, provo
ceert hij de Vlamingen en maakt geen indruk op de Walen (behalve 
wanneer hij het slecht spreekt, want dan lachen ze zich krom). 

Het is een misverstand te menen, dat wij de Franstalige Belgen 
kunnen paaien door Frans te spreken. Voor dat soort concessies krijgen 
wij niets in ruil terug behalve wellicht applaus, maar daar hebben wij 
niet zoveel aan. Anderzijds is het van belang, de Vlaamse meerderheid 
niet van ons te vervreemden, want dan is de Benelux pas goed in 
gevaar. 

Kortom, wij moeten eindelijk eens ons gezonde verstand gebruiken 
en gew66n doen. 
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---- ----

Een Vlaamse hartekreet 

Dat de inmiddels na de verkiezingen afge
treden Nederlandse minister-president De 
Jong zich tijdens de plechtigheid te Brussel 
naar aanleiding van 25 jaar Belgisch-Ne
derlands Cultureel Akkoord, aan het begin 
en het eind van zijn rede in het Frans tot 
Koning Boudewijn en de hoogste Belgische 
gezagsdragers richtte, heeft in Vlaanderen 
kwaad bloed gezet; en niet uitsluitend, wat 
men ook denken mag, in enge nationalisti
sche kringen. 

Het was de heer De Jong vermoedelijk 
ontgaan dat de Vorst van dit land het 

F. Strieleman 

Nederlands uitstekend beheerst, wat enkel logisch is vermits nu zowat 
zes op tien Belgen Vlamingen zijn. 

Dat deze Vlaamse reactie in Nederland enige verbazing heeft ver
wekt, verwondert ons niet. Een groot uitgeversbedrijf van over de 
Moerdijk dat met ons correspondentie pleegt te voeren betreffende het 
cultureel maandschrift De Vlaamse Gids, doet dit steevast in het Frans. 
Dat dit Frans de taal van Voltaire veelvuldig geweld aandoet, hindert 
niet zozeer. Het is nu eenmaal een erkend feit dat de Noord-Nederlan
der meer op het Angelsaksisch taalgebied is gericht, terwijl de Vlaming 
beter het Frans beheerst. Dat laatste is ook historisch verklaarbaar, 
anders zou het geen zin hebben dit artikel te schrijven. 

Wat ons verbluft is de kennelijk taaie traditie in bepaalde Neder
landse kringen om het Frans te beschouwen als de enige officiele taal 
in Belgie, en het 'Vlaams' als een communicatiemiddel met meiden en 
knechten. Onlangs nog hoorde ik een Nederlander voor de micro ver
klaren dat Vlaams geen taal is, maar een samenvoegsel van dialecten, 
alsof onze Noorderburen geen dialecten kenden en het ABN in Neder
land niet evenzeer als in Vlaanderen de stempel van het regionale 
taalgebruik draagt, dus de herkomst verraadt van de man die ons ge
meenschappelijk taalinstrument hanteert. Men mocht denken dat deze 
mythe de wereld uit was, zeker na een kwart eeuw culturele samen
werking. 

Dit voortdurende misverstand is voor ons Vlamingen juist zo grie
vend, omdat meer dan een eeuw strijd diende geleverd teneinde de 
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gelijkberechting van het Nederlands in Belgisch staatsverband af te 
dwingen. 

Wat we thans een misverstand durven noemen, is inderdaad hon
derd jaar lang werkelijkheid geweest. Het zal de meeste Noord-Ne
derlanders ook wel onbekend zijn dat pas vorig jaar een Nederlands
talige versie van de grondwet door het Belgische parlement werd 
goedgekeurd. Voordien genoot de vertal ing geen officiele erkenning. 

Wie destijds als Vlaming vooruit wilde komen, carriere maken, moest 
noodgedwongen zijn moedertaal verloochenen, al mocht hij zich nog 
wel verwaardigen ondergeschikten in de taal van het volk te bevelen. 
In het leger was dat zelfs niet het geval: 'pour les flaraands la meme 
chose' is een 'bon mot' dat vandaag nog meegaat. 

Zelfs pioniers van de Vlaamse beweging moesten vaak machteloos 
ervaren dat hun eigen kinderen de weg van de minste weerstand op
gingen en zich lieten verfransen. Daarop was het hele systeem ook 
gericht. 

Oorspronkelijk (wij houden ons aan de periode na de Belgische on
afhankelijkheidsverklaring van 1830) werd in Vlaanderen enkel het 
lager onderwijs in het Nederlands gegeven. Het zou tot in 1932 duren 
vooraleer een wet op het taalgebruik het onderwijs in de moedertaal 
ook vanaf het middelbaar onderwijs tot een verplichting maakte. Dat 
gebeurde dan nog 'dank zij' de Walen, die daarmee een voor het 
Franstalige landsgedeelte overigens volstrekt denkbeeldige strekking 
tot veralgemeende tweetaligheid de pas wilden afsnijden. Het was ook 
in die tijd dat zich de homerische strijd afspeelde van de Vlaamse 
leiders der drie nationale partijen (Katholieken - thans Christelijke 
Volkspartij -, Belgische Werkliedenpartij - thans Belgische Socialisti
sche Partij -, en Liberalen - vandaag Partij voor Vrijheid en Voor
uitgang) voor de vervlaamsing van de Gentse Hogeschool. 

Een deel van de Vlaamse generatie die thans leidende functies aan 
jongeren overdraagt, werd nog volledig in het Frans opgevoed. En in 
het vrij (katholiek) onderwijs dat, in tegenstelling tot de officiele 
studie-inrichtingen, goeddeels aan de toepassing van de wet ontsnapte, 
heeft het proces nog veel Ianger geduurd. Geen wonder dat de reactie 
daar des te feller was. 

De Colleges (vrij katholiek middelbaar onderwijs) waar op het 
spreken van Nederlands, ook tijdens de recreatie, straffen stonden, 
hebben onbetwistbaar in bijzonder sterke mate de rangen van het 
Vlaams nationalisme gevoed. 

Een belangrijk gedeelte van de lagere geestelijkheid, via deze colleges 
gevormd, sloot zich daarbij aan. Het is een hoofdstuk apart dat ook veel 
verklaart van wat tijdens de Tweede W ereldoorlog in Vlaanderen ge
beurde. Het heeft tot 1969 geduurd vooraleer de Katholieke Universiteit 
te Leuven, door splitsing van de leergangen, aan de overwegende invloed 
van een Franstalige of verfranste superstructuur ontsnapte. 
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Dezelfde vaststelling geldt trouwens voor de V rije (V rijzinnige) 
Brusselse Universiteit, waar ook pas sedert enkele jaren aile leergan
gen verdubbeld werden, zodat de Vlaamse afdeling pas thans als 
volwaardige Hogeschool met eigen infrastructuur en patrimonium 
aantreedt. 

Het is merkwaardig hoe, in Vlaanderen, de hogere Clerus tot voor 
kort van het volk vervreemd is gebleven wat de taalstrijd aangaat. 

Dit wordt historisch toegeschreven aan de wens, in de Lage Landen 
een Franstalige katholieke elite te kweken, sterk genoeg om dienst te 
doen als dam tegen de ontkerstening en de anti-religieuze stroming 
die de revolutie in Frankrijk had losgeweekt. Aan kardinaal Mercier, 
de nochtans bijzonder sociaal ingestelde en internationaal bekende 
aartsbisschop van Mechelen en primaat van Belgie (1851-1926) wordt 
de klassiek geworden uitspraak toegeschreven dat 'La Belgique sera 
latine ou ne sera pas'. 

Deze uitspraak ging dus wel iets verder dan de historische uitleg. 
Zij bevestigt de wil de suprematie van het Frans in Belgie te besten
digen, zonder enige andere klaarblijkelijke motivering dan het supe
rioriteitsgevoel. 

In de leidende kringen deelden gelovigen en vrijdenkenden deze 
mentaliteit, ondanks hun verbeten strijd op ideologisch vlak, wat 
slechts een der merkwaardige contrasten is binnen het ingewikkelde 
Belgische feit. 

De verklaring voor miskenning van het Nederlands in Belgie en 
voor de verhouding tussen Nederland en Vlaanderen vergt een ont
leding die dieper gaat in de tijd. 

Dit hoeft geen les in geschiedenis te worden,' maar men onthoude 
toch dat het oproer der Nederlanden tegen Filips II, in de tweede 
helft van de zestiende eeuw, Vlaanderen (minder op economisch dan 
op geestelijk vlak) kraakte. De Verenigde Provincies van het Noorden 
weerstonden de Spaanse druk. De Schelde werd gesloten, Antwerpen 
geraakte in verval. De Vlaamse intelligentsia, produkt van de Renais
sance, week in belangrijke mate naar het Noorden uit. Na 1585 viel de 
bevolking van Antwerpen van 100.000 op 55.000 zielen terug. De 
regering der Aartshertogen Albrecht en Isabella en het Oostenrijks 
bewind wuden nog korte perioden van rust brengen, maar wat nu Belgie 
is werd voor het overige bijna bestendig het slagveld voor de oorlogen 
der Franse Lodewijken, de opstanden te Jozef II, de eerste overwinning 
van de Franse Republiek en de laatste nederlaag van Napoleon. 

1. De meer gelnteresseerde Nederlander kan overigens komen grasduinen in een 
rijke documentatie van Vlaamse politiek-sociologische geschriften of zich verdiepen 
in de verhelderende confrontatie der werken van de Belgische professor en 'officiele' 
historicus Pirenne en zijn Nederlandse collega professor Geyl. Beiden zijn in dit 
land bijna even omstreden figuren: de ene als verheerlijker van het overtrokken 
Belgisch patriottisme, de ander als buitenlandse pleiter voor de Vlaamse Zaak. 
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Opnieuw bezet ondergingen onze gewesten de hereniging met het 
Noorden in het Koninkrijk der Nederlanden, die tenslotte in de om
wenteling van 1830 en de Belgische onafhankelijkheid zou uitmonden. 

Kennelijk waren Noord en Zuid te lang van elkaar vervreemd ge
bleven en van elkaar weggegroeid. 

Daaruit is een zekere animositeit overgebleven, nog aangedikt door 
de onverschilligheid of het onbegrip dat Vlaanderen de Nederlanders 
verwijt ten aanzien van zijn moeilijke positie op de raaklijn van twee 
culturen. 

Precies omdat deze frustratie in zulke sterke mate irrationeel is en 
vaak meer stoelt op overgeerfde complexen dan op wezenlijke ver
schillen, zal nog veel goede wil nodig zijn om de toenadering te vol
tooien, Benelux en Culturele akkoorden ten spijt. In het groeiend 
Europa kan de noodzakelijke solidariteit onder de kleinste partners 
daartoe nochtans een belangrijke stimulans vormen. 

Als we, ondanks het belang van deze historische achtergrond, er 
vluchtig over heen gegleden zijn, is het ook omdat achteruitkijken 
toch niet helpt en de Vlaming - voorzeker niet helemaal ten onrechte -
het verwijt krijgt toegestuurd zich aan het al dan niet geromantiseerde 
verleden te drogeren, er complexen van over te houden die vandaag 
niet meer verantwoord zouden zijn. 

Inderdaad heeft de Vlaamse Beweging een belangrijk deel van haar 
eisenpakket verwezenlijkt. 

Pendelarbeid 
Het gaat Vlaanderen economisch voor de wind, voornamelijk omdat 
grote, vaak buitenlandse bedrijven de voorkeur geven aan vestigings
plaatsen in de nabijheid van diep water. 

Het belet niet dat vele Vlaamse arbeiders nog op pendelarbeid zijn 
aangewezen en, volgens de jongste ramingen die met de te verwachten 
demografische ontwikkeling rekening houden, de behoefte aan nieuwe 
werkgelegenheden, het overschot aan arbeidskrachten dus, rond 197 5 
in Vlaanderen nog altijd 34 7.000 bedragen zal tegen 127.000 in het 
Waalse landsgedeelte of een verhouding van 7 tot 3. 

Bovendien is nog altijd een belangrijk deel van de geldmiddelen en 
investeringen geconcentreerd in het overwegend Franstalige Brussel, 
dat enkele honderduizenden pendelarbeiders nodig heeft om het werk
werkaanbod te voldoen. 

Dat pas dit jaar het aantal Vlaamse hogeschoolstudenten de helft 
van het nationale cijfer heeft b-ereikt (terwijl 600fo van de dienst
plichtigen Vlamingen zijn) bewijst ten overvloede dat de Vlaamse Be
weging in de praktijk een sociale strijd was en is. 

Nog had de kentering naar de gelijkheid zich niet voltrokken of aan de 
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andere zijde vreesde men reeds voor de historische slingerbeweging. 
Vaak kon men de jongste jaren in Franstalige commentaren, naast de 
erkenning van de Vlaamse achteruitstelling in het verleden, de be
zwering lezen dat Vlaanderen van de gewijzigde omstandigheden en 
o.m. van zijn demografisch overwicht geen misbruiken maken mocht 
om de rollen om te keren. 

Men kan natuurlijk enkel voor zichzelf of zijn groep spreken, maar 
weerwraak is zeker de betrachting van de doorsnee-Vlamingen niet. 
Zij hebben begrip voor de Waalse vrees, die ook weer minder op 
minorisatie stoelt (al wordt dit argument gebruikt), dan wel op sociale 
onrust, o.m. veroorzaakt door de teloorgang van de steenkool, waarop 
de eens zo machtige en nog steeds niet te verwaarlozen Waalse staal
nijverheid gebouwd was. 

Decentralisatie 
Zo zijn we midden in de hedendaagse Belgische problematiek aange
land. De vertrouwenscrisis groeide naarmate het evenwicht tussen de 
twee gewesten benaderd werd. 

Kort na de Tweede W ereldoorlog reeds was het duidelijk geworden 
dat men, om de eenheid te redden, de wrijvingspunten zou moeten op
heffen. Zo rijpten geleidelijk de plannen voor een dubbele vorm van 
bestuurlijke decentralisatie: economisch en cultureel, met nadruk op 
het economische voor het sociaal wel radicaler gerichte Wallonie. 

Het felste verzet tegen decentralisatie is - het ligt voor de hand -
van Brussel uitgegaan, dat zijn centraliserende positie bedreigd zag. 
Brussel, van oorspronkelijk Vlaamse stad geleidelijk aan geworden tot 
een Franstalige enclave in Nederlandssprekend Belgie, heeft, waar
schijnlijk instinctief, de Waals-Vlaamse dialoog geruime tijd gedwars
boomd en op emotionele taalkundige gronden een belangrijk deel van 
de Waalse openbare mening tegen Vlaanderen in het harnas weten te 
jagen, ook als gevolg van het feit dat een typisch Waalse pers vrijwel 
onbestaand is geworden. 

Het 'Vlaams taalimperialisme', zoals de Franstalige hoofdstedelijke 
pers de strijd voor de Vlaamse aanwezigheid te Brussel heeft gedoopt, 
had en heeft nochtans slechts tot doel die hoofdstad voor de beide taal
gemeenschappen aanvaardbaar te maken. 

Uit dit streven zijn vooreerst de taalwetten van 1963 voortgesproten, 
die niet enkel de taalgrens vastlegden - om verdere verfransing van 
Vlaams gebied tegen te gaan - en de eentaligheid voor de beide grote 
landsdelen nog nadrukkelijker bekrachtigden, maar bovendien Brussel 
tot de officiele tweetalige agglomeratie van het land moesten maken. 

Tot die beschikkingen behoorde ook de taalverklaring die Vlaamse 
ouders in de hoofdstedelijke agglomeratie wettelijk verplichtte hun 
kinderen aan het Nederlandstalig onderwijs toe te vertrouwen. Die 
verplichting moest hen beschermen, tegen de sociale druk van de ver
franste bourgeoisie, die vele Vlamingen ertoe aanzette voor hun kinderen 
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het zekere (de weg van de minste weerstand) hoven het onzekere (de 
Vlaamse minderwaardigheid) te verkiezen. 

Maar niet aileen bleef deze wet in de praktijk goeddeels dode letter, 
zij werd door de uitstekend georchestreerde weerstand van Franstalige 
kant tevens gedoodverfd als een aanslag op de vrijheid, de fameuze 
'Liberte du pere de famille'; alsof iemand kinderen van Franstalige 
ouders verhinderen wilde onderwijs in het Frans te genieten. 'Oh, 
Liberte, que de crimes ils commettent en ton nom', zei Mme Roland 
toen zij het schavot beklom. De vrijheid die Franstalig Brussel ver
dedigde was het 'recht' van de Vlaamse ouders hun kinderen te laten 
verfransen. Toch beseft men ook aan Vlaamse kant meer en meer dat 
enkel Vlaams zelfbewustzijn Brussel voor Vlaanderen en dus als hoofd
stad van dit tweetalig land redden kan. 

Wettelijke hulpmiddelen daartoe zijn sedert de pas voltooide grond
wetsherziening: een paritair beheer aan de top van de nieuwe bestuur
lijke organen voor de hoofdstedelijke agglomeratie, een degelijke in
frastructuur voor het Nederlandstalig cultureel !even en een volwaar
dig Vlaams onderwijsnet. Het staat tenminste nu allemaal op door het 
parlement gezegeld papier. 

Ook de economische decentralisatie en de culturele autonomie zijn in
middels wet geworden. 

Dat het allemaal zolang geduurd heeft en regering en parlement tot 
uitputtende, vaak nachtelijke beraadslagingen heeft gedwongen, zal in 
het Iicht van wat voorafgaat al niemand verwonderen. Maar er speel
den nog andere factoren. 

Belgie bestaat niet enkel uit twee grote taalgemeenschappen, hun 
innerlijke samenstelling is bovendien totaal verschillend. 

Vlaanderen telt een katholieke meerderheid, Wallonie een vrijzin
nige. In de Belgische eenheidsstaat echter bestond het ideologische 
evenwicht bij optelling der wederzijdse krachten. 

In het cultureel autonome Vlaanderen is de vrijzinnige minderheid 
voor verdrukking beducht. Vandaar de Vlaamse liberale eis tot in
stelling van een cultuurpact, een eis die, wegens de weigering van de 
Christelijke Volkspartij, tot op het allerlaatste ogenblik het fatale 
struikelblok voor het gehele compromis leek. 

Bovendien, wij schreven het reeds, is de Waalse vleugel van de Bel
gische Socialistische Partij - de sterkste partij van het Zuidelijke lands
gedeelte - sociaal veel radicaler g orienteerd dan de gematigde 
Vlaamse BSP. Op het principiele voorbehoud dat uit deze tegenstellin
gen voo'ftvloeide, hebben Brusselse politici uit de drie nationale par
tijen zonder onderscheid zich geworpen, de oude regel van het 'verdeel 
om te heersen' indachtig; en zij hebben aldus bij her haling tegenna
tuurlijke allianties verwekt die de verwarring slechts konden ver
groten. 
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Dan spraken we nog niet van het nonnale electorale spel dat de oppo
sitie tot de belager van de regerende oppositie maakt. 

De geschiedenis zal het waarschijnlijk de liberalen, de Vlaamse 
liberalen in het bijzonder, ten gunste aanrekenen dat zij, op een ogen
blik dat het voortbestaan van Belgic op het spel stond, deze klassieke 
regel van het politieke spel verzaakt hebben om een eind te maken aan 
de communautaire spanningen. 2 

Al hebben zij daarvoor terecht hun voorwaarden gesteld en ook 
goeddeels toegezegd gekregen, niet enkel in de vorm van waarborgen 
tegen ideologische minorisatie, ook in de vorm van bijzondere meer
derheidsregels bij stemmingen over welbepaalde materies in het geza
menlijke parlement en in elk der taalgroepen daarvan. Zo wisten zij te 
voorkomen dat Belgie nog enkel regeerbaar zou zijn door de twee 
belangrijkste partijfracties, de Vlaamse Katholieken en de Waalse So
cialisten, wat de liberalen voor altijd van regeringsverantwoordelijk
heid zou uitsluiten. 

Wat thans tot stand is gebracht, krijgt enkel de afkeuring van de taal
partijen, zowel in het Zuiden als in het Noorden en te Brussel. In 
Wallonie en in Vlaanderen bepleit een aanzienlijk deel van de extre
misten het separatisme, het uiteenspatten van de Belgische staat; en 
in elk geval haalden zij, in de drie gewesten, uit het voortduren der 
spanningen hun enige bestaansreden. 

De nationale partijen van hun kant konden - zoals uit de ontwikke
ling der verkiezingsgrafiek van de jongste jaren blijkt - slechts over
leven indien de spanningen werden opgeheven. 

In tegenstelling tot de Rechtse Vlaamse Nationalisten hebben meer 
bepaald de Vlaamse Liberalen de strijd voor de Vlaamse ontvoogding 
steeds binnen het Belgische Staatsverband gezien. 

Een andere optiek zou trouwens onverenigbaar zijn met het Euro
pese ideaal dat zij belijden. Een ideaal dat niet op scheiding maar op 
integratie aanstuurt, een ideaal waarvan de Benelux vandaag, en 
Belgie sedert langere tijd, toch voorbeelden zijn, evenzeer wat de moei
lijkheden als wat de mogelijkheden betreft. 

Daarom hebben de liberalen in dit land, samen met de regerings
partners, een zucht van verlichting geslaakt toen de Senaat, aan de 
vooravond van 21 juli, de Belgische Nationale Feestdag, met onver
hoopte eensgezindheid een nieuw pact der Belgen bezegelde. 

2. In het Belgische taalgebruik wordt het woord 'communauteit' gebruikt om een 
taalgemeenschap aan te duiden (noot van de redactie). 
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Op weg naar gewestvorming 

'Eigenlijk zijn allen, die hun oordeel over de Fransche revolutie en 
haar resultaten ten beste hebben gegeven, het erover eens, dat de be
ginselen der revolutie juist en goed zijn en dat het aileen aan de onbe
kwaamheid der mensen is toe te schrijven dat zij niet volledig in de 
omwentelingsperiode zijn toegepast'. 

Aldus prof. dr. H. Brugmans in zijn op 21 mei 1938 gehouden af
scheidscollege over 'De waarde der Fransche revolutie'. Dit citaat 
vormde de inleiding van een artikel van A. Graafhuis, adjunct-archi
varis van het gemeente-archief van Utrecht, dat onder de titel 'Gewest, 
stad en platteland van Utrecht tijdens de Fransche overheersing 1795-
1813' werd opgenomen in de Provinciale almanak voor Utrecht van 
1964. Ik moge dit citaat op mijn beurt als uitgangspunt nemen. 

Mijn inspiratie voor dit artikel vond ik in enkele dingen welke in deze 
kleine provincie gedurende een aantal jaren op het gebied van bestuur
lijke ordening zijn voorgevallen. 

Bestuursreorganisatie: gemeentelijk 
Allereerst op gemeentelijk gebied. Het aantal gemeenten, dat op 1 
januari 1940 nog 71 bedroeg, was ondanks het feit dat de gemeente 
Oudewater in 1970 aan de provincie Utrecht werd toegevoegd, tot 
1 juli 1971 tot 49 teruggebracht, terwijl op het ogenblik nog een wets
voorstel aanhangig is tot opheffing van de gemeente Hoogland en tot 
verdeling van haar grondgebied over de gemeenten Amersfoort en 
Bunschoten. Binnen afzienbare tijd zullen de gemeenten Nederhorst 
den Berg en Scherpenzeel onderscheidenlijk van Noord-Holland en 
van Gelderland naar Utrecht overgaan, doch dit zal geen stijging van 
het aantal gemeenten dezer provincie teweegbrengen; integendeel, Ne
derhorst den Berg zal dan met Nigtevecht worden samengevoegd en 
Scherpen;zeel zal met Woudenberg en met Renswoude tot een gemeente 
worden omgesmolten. Per saldo komt er dus nog een gemeente minder. 

Uiteraard betekent dit niet, dat bij de door de Minister van Binnen
landse Zaken thans voorgenomen gemeentelijke herindeling in Utrecht 
verder alles bij het oude zal kunnen blijven. Dat het tegendeel het 
geval zal zijn, is wei duidelijk gebleken bij het bezoek dat de Minister, 
vergezeld van de Staatssecretaris en enkele topfunctionarissen van zijn 
Departement, op 30 november 1970 aan het westelijk weidegebied 
dezer provincie bracht, daarbij delegaties van de achttien betrokken 
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gemeenten, in ongedwongen samenzijn verenigd in het Cultureel Cen
trum te Harmelen, de gelegenheid biedende hun - dikwijls onderling 
sterk uiteenlopende - visie te geven op hetgeen zij als de beste toe
komstige gemeentelijke indeling in dit gebied zagen. 

Bestuursreorganisatie: intergemeentelijk 
Van gemeentelijke herindeling tot gemeenschappelijke regelingen. Re
gionale samenwerking kennen wij in deze provincie in tweeerlei vorm. 

Daar is eerst het rechtspersoonlijkheid bezittend openbaar lichaam 
~Kring Midden-Utrecht', thans nog omvattende de gemeenten Bunnik, 
Houten, Maarssen, Maartensdijk, Nieuwegein, Utrecht en IJsselstein 
(Vleuten-De Meern trok zich uit het samenwerkingsverband terug). 
Dit lichaam beoogt door overleg en advisering voorlopig te voorzien 
in de behoefte aan meer coordinatie en samenwerking in Midden
Utrecht ter bevordering van een evenwichtige ontwikkeling van Mid
den-Utrecht op het gebied van de ruimtelijke ordening, de vestiging 
van industriele en dienstverlenende bedrijven, de woningbouw en de 
volkshuisvesting, de openluchtrecreatie, het verkeer en het openbaar 
vervoer, alsmede al hetgeen verder op het gebied der bestuurlijke 
coordinatie kan worden gedaan. 

Voorts bestaat de gemeentelijke regeling 'Samenwerkingsorgaan 
Eemland', bij de totstandkoming omvattende de gemeenten Amers
foort, Hoevelaken, Leusden, Soest en de inmiddels bij Leusden ge
voegde gemeente Stoutenburg. 

Het doel der samenwerking is hier de coordinatie van het beleid van 
de gemeenten met betrekking tot de daarvoor in aanmerking komende 
bestuurstaken, waaronder de ruimtelijke ordening binnen het gebied, 
alsmede de irtventarisatie en de coordinatie van de bestaande vormen 
van samenwerking. 

Het zou te ver voeren hier dieper in te gaan op de ervaringen, welke 
tot dusverre in deze samenwerkingsvormen zijn opgedaan. Eemland 
is wat minder stringent, wat soepeler en vrijblijvender opgezet dan 
Midden-Utrecht en vormt een werkverband, dat over de provinciale 
grens heengaat en dat zich in een krachtige groei verheugt: Baarn, 
Bunschoten, Eemnes, Hoogland en Nijkerk traden toe of deden een 
daartoe strekkend verzoek, waarop naar verwachting gunstig zal wor
den beschikt. 

Tenslotte moet hier nog met een enkel woord het 'Streekverband 
Utrechtse Heuvelrug' worden genoemd, hetwelk de gezamenlijke aan
pak beoogt van de belangen die de Heuvelrug-gemeenten gezamenlijk 
betreffen, alsmede de groeiende wil tot samenwerking tussen de 
Utrechtse gemeenten Veenendaal en Ede en de Gelderse gemeenten 
Ede en Wageningen. 

Bestuursreorganisatie: op waterstaatkundig gebied 
Ook op het gebied van de waterstaat zijn in deze provincie goede en 
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verstrekkende initiatieven te vermelden. Van de hun ingevolge art. 98 
der Provinciewe.t terzake toekomende bevoegdheid hebben Provinciale 
Staten in 1968 gebruik gemaakt door, voortbouwend op een reeds in 
1959 gedane beginseluitspraak, hun goedkeuring te hechten aan een 
plan, ten doel hebbende de 125 waterschappen welke zich in deze pro
vincie bevinden, geleidelijk te doen opgaan in acht gwte waterschap
pen. 

Aan de door Gedeputeerde Staten te dezer zake aan Provinciale 
Staten gerichte nota moge ik het volgende ontlenen: 

'De concentratie van de waterschappen is een onderwerp dat lande
lijk grote aandacht heeft en provinciegewijs meer of minder fors is of 
wordt aangepakt. Ook in onze provincie vergt de herziening van de 
indeling der waterschappen de aanhoudende aandacht. In de in 1959 
door ons college omtrent de reorganisatie van de waterschappen in 
onze provincie aan uw vergadering uitgebrachte nota is als uitgangs
punt vooropgesteld, dat niet zal zijn te ontkomen aan behartiging van 
de waterschapstaken in groter verband. Ter motivering daarvan werd 
aangevoerd dat het rationeler en efficienter bodemgebruik slecht~ in 
het algemeen bevredigend verwezenlijkt kan worden bij aanwezigheid 
van behoorlijke bestuurskracht, van een stevig financieel draagvlak en 
van een zo mogelijk doorlopend ter beschikking staand, voor zijn taak 
berekend technisch apparaat. Daarnaast, zo stelden wij, vraagt de 
organisatorisch en administratief steeds ingewikkelder wordende sa
menleving, wil men ook uit dien hoofde tegen deze vraagstukken opge
wassen blijven, om een zo mogelijk permanente, bekwame bezetting in 
de administratieve sector. In de reorganisatienota van 1959 werd dan 
ook gesteld, dat de voorwaarden voor een en ander aileen aanwezig 
zijn in waterschapseenheden van behoorlijke omvang'. 

Hoewel de in bovenbedoelde nota ontwikkelde plannen een zeer 
forse ingreep in de bestaande situatie betekenden, is het typerend, dat 
aile partijen con amore met de voorgenomen nieuwe opzet hun in
stemming hebben betuigd. Dit was in belangrijke mate toe te schrijven 
aan de grondige en degelijke voorbereiding der plannen, welke mede 
betrekking hadden op gedeelten der provincien Gelderland, Noord- en 
Zuid-Holland. 

En nu: gewestvorming 
De in de nota over de reorganisatie der waterschappen in Utrecht op 
zo eenvoudige wijze geformuleerde gedachten en overwegingen zijn in 
belangrijke mate evenzeer van toepassing op de plannen en voorstellen 
van de minister van Binnenlandse Zaken inzake bestuurlijke ordening 
en zij gelden ook, mutatis mutandis, voor de ontwerp-wet op de ge
westen. Maar ieder die van het nut van dit alles overtuigd is en de 
inhoud van de stukken tot zijn geestelijk eigendom tracht te maken -
en wie zou daartoe geen poging willen wagen? - zal bij lezing her
haaldelijk de verzuchting slaken, of dit alles niet wat eenvoudiger had 
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kunnen worden opgezet en geformuleerd. 
Aan de hand van een voorbeeld wil ik dit trachten duidelijk te 

maken. 
Blijkens artikel 1 der ontwerp-wet moet allereerst een structuur

schets voor de bestuurlijke indeling worden vastgesteld, waarin de ge
bieden worden aangegeven, waarvoor in beginsel een eenheid van 
lokaal bestuur op gewestelijke schaal client te worden gevormd. 

Om daartoe te geraken heeft de Staatssecretaris van Binnenlandse 
Zaken aan Gedeputeerde Staten en de gemeentebesturen een uitvoerige 
handleiding toegezonden, met behulp waarvan de nodige gegevens 
zullen dienen te worden verzameld en gerubriceerd. Ter beoordeling 
van de vraag of er in een gebied bestuurlijke samenhang bestaat, client 
een aantal in deze handleiding nader omschreven 'indicatieve elemen
ten' te worden verzameld. Maar men denke niet, dat men er met het 
verzamelen en sorteren van deze gegevens is, immers, aldus de Staats
secretaris: 'wanneer aan de hand van. . . . bedoelde indicatieve ele
menten een zeker beeld zal zijn verkregen, zal blijken, dat dit nog niet 
tot een structuurschets leidt. De waarde daarvan zal namelijk door
gaans in sterke mate worden gerelativeerd door de te verwachten ont
wikkelingen. . . . Daarom zal bet no dig zijn bet patroon, zoals dat door 
de registratie van de bestaande relaties naar voren komt, te toetsen 
aan de voor de toekomst te verwachten ontwikkeling. Bovendien moet 
worden bedacht, dat een eenheid van lokaal bestuur op gewestelijke 
schaal, teneinde adequaat te kunnen functioneren, een toereikend 
takenpakket en een voldoende draagvlak zal moeten hebben. 

Om tot eenheden van lokaal bestuur op gewestelijke schaal te ge
raken, zullen dan ook veelal de gebieden, die thans een zekere samen
hang vertonen, hetzij in hun geheel, hetzij voor een gedeelte met een 
of andere eenheden moeten worden gecombineerd'. 

Hier doet de zucht naar alternativiteit, op zo velerlei gebied bron 
van extra kosten en moeite, van ontsporing dikwijls, zich m.i. gelden. 
In het verlangen volledig te zijn, is in de opzet letterlijk niets over het 
hoofd gezien. Maar loodzwaar zijn deze stukken wel geworden. 

Intussen besef ik, dit schrijvende, dat bet eerste leed alweer geleden 
is. Gedeputeerde Staten van deze provincie hebben het althans bestaan 
de Staatssecretaris de gevraagde documentatie begin juli toe te zenden. 
Een lijvig document, tellende 62 bladzijden van 29 bij 22 em, verlucht 
met tien toelichtende kaarten. 'Habeat sua fata libellus'. 

Met deze klassieke woorden, bedoeld als een tegengif tegen het 
potjeslatijn, kennelijk de vrucht van interdisciplinaire samenwerking, 
dat ons op schrier iedere bladzijde der geraadpleegde stukken aan
grijnst, moge aan de in dit boekwerk verzamelde documentatie een 
goede vaart en een nuttig resultaat worden toegewenst. 

De toekomst ligt in de knieen der goden, lees van de regering en van 
allen, die tot medewerking aan en uitvoering van de voorgenomen plan-

175 



nen geroepen zijn. Of ons land en deze kleine provincie leefbaar zullen 
blijven, hangt van meer en andere factoren af dan die der toekomstige 
bestuurlijke ordening, hoe deze ook zal uitvallen. 
Mogelijk staan wij wel aan een nieuw, wellicht revolutionair begin. Laten 
wij de aanhangige plannen hun kans geven, opdat nimmer van ons kan 
worden gezegd- zie de aanhef van dit artikel- ,dat de beginselen- juist 
en goed zijn en dat het alleen aan de onbekwaamheid der mensen is toe 
te schrijven, dat zij niet volledig in de omwentelingsperiode zijn toege
past." 

Mr. J. Schuttevaer 
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De noodzaak en mogelijkheid 
van vredesopvoeding 

Drs. S. C. Derksen 

Een van de meest heklemmende hoeken van de laatste jaren is het 
hoek van N. Calder e.a., Tenzij er vrede komt (vert., Leiden, 1968). 
In dit hoek wordt een overzicht gegeven van de in de laatste 25 jaar 
ontwikkelde vernietigingswapens (atoomhommen, waterstofhommen, 
hio-chemische, klimatologische en andere wapens). Hieruit hlijkt dat 
de mens van vandaag tot heel wat in staat is, en terecht eindigt het 
hoek met de waarschuwing, dat onze ergste voorspellingen in vervul
ling zullen gaan, tenzij er vrede komt, en er een radicale verandering 
in ons politiek-zedelijke denken plaatsvindt. 

Einstein kwam al eerder tot een zelfde conclusie. Hij sprak van een 
nieuwe aggregatietoestand in ons hestaan, en achtte een totaal nieuw 
denken nodig, om met de atoomhom te kunnen leven. 

Pessimisme is hier even gevaarlijk als optimisme. In de eerste plaats 
hlijkt het geloof in de oorlog een weinig gunstig uitgangspunt (het ge
loof in de onvermijdelijkheid van de oorlog maakt dat de oorlog on
vermijdelijk wordt), maar hovendien is het niet waar, dat de menselijke 
natuur geen andere mogelijkheid hiedt. Hoogstens kan men zeggen dat 
er hepaalde historische en culturele factoren zijn, die op het ogenhlik 
hij ons (en elders) meer in de richting van de oorlog dan in die van 
de vrede werken. Maar het is juist de existentiele vrijheid van de mens, 
om de vicieuze cirkel van de feiten te doorhreken. Geschiedenis is een 
avontuur, waarvan de afloop niet voorspeld kan worden. 

Wat wel met grote zekerheid gezegd kan worden, is dat het feno
meen oorlog gedurende de laatste decennia sterk is veranderd. Dit 
geldt ook voor de oorzaken van de oorlog. Carr meent dat met de 
samenleving ook de oorlog is gedemocratiseerd. In elk geval is hij niet 
meer uitsluitend een zaak van de op roem en eer beluste koningen en 
legeraanvoerders. Uit polemologisch onderzoek hlijkt, dat het vaak de 
onkritische en onhevredigde, niet tegen de huidige situatie opgewassen 
mens is, die zich het eerst van de noodzaak van hepaalde harde acties 
laat overtuigen, ook wanneer deze het gehruik van atoomwapens zou
den moeten inhouden. V erder is het hekend, dat internationale span
ningen voor een groot deel het gevolg zijn van communicatiestoornis
sen. Volgens Georges Bouthoul, de vader van de polemologie, worden 
in onze maatschappij de psychologische aspecten van de oorlog steeds 
helangrijker, en de ohjectieve oorzaken steeds minder belangrijk. Ook 
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Quincy Wright, een andere bekende figuur op dit gebied, kent aan de 
sub j ectieve oorlogsoorzaken een steeds belangrijker rol toe. Volgens 
hem is een moderne oorlog niet zozeer het gevolg van een bepaalde 
feitelijke situatie, als wel van de interpretatie van deze situatie. Angst 
en andere gevoelens bepalen voor een groot deel de politieke situatie 
(verhoudingen). De juistheid van deze opvatting blijkt misschien het 
duidelijkst in de kwestie Israel-Arabische landen, maar ook de Oost
West-tegenstelling ligt voor een groot deel in de emotionele sfeer. 

Hiermee is de betekenis van de structurele factoren niet ontkend; 
deze zijn stuk voor stuk belangrijk, maar dat neemt niet weg dat de 
psychologische oorlogsfactoren in ooze tijd een voorname rol spelen, en 
dat de in emotioneel en ander opzicht onvolwassen doorsneemens (u en 
ik) een ernstige bedreiging van de vrede vormt. De vraag 'oorlog of 
vrede' hangt nu en in de toekomst voor een belangrijk deel af van de 
vraag of de mens er (via een fundamentele vernieuwing van zijn socia
le opvoedingstechnieken) in zal slagen zijn denk- en gedragspatronen 
aan de huidige levensomstandigheden (atoombom, technologische ont
wikkeling, mondiale afhankelijkheid) aan te passen. 

Nieuw mensentype 
Meer dan op iets anders client de opvoeding gericht te zijn op de 
vorming van een nieuw, bij de huidige omstandigheden passend men
sentype. Een mensentype dat, hoewel behept met alle menselijke deug
den en ondeugden in een kritieke situatie niet te snel door de knieen 
gaat, en niet te gauw is aangewezen op allerlei oneigenlijke zekerheden 
die in bepaalde gevallen het verlies van de menselijke vrijheid, maar 
ook van de vrede kunnen betekenen. Een stuk psychische welzijnszorg, 
maar· dan in de meest uitgebreide zin van het woord: voor iedereen 
geldend en gericht op een mondiaal perspectief, is noodzakelijk ge
worden. Daarnaast is er behoefte aan meer en betere informatie om
trent het vraagstuk van oorlog en vrede en de daarmee samenhangen
de problemen en achtergronden. 

Het is duidelijk dat er op die manier een bijzonder zware verant
woordelijkheid op de schouders van ouders, geestelijken, politici, 
krante- en televisiemensen en vooral onderwijsmensen wordt gelegd. 
Dat wij vooral de onderwijsmensen noemen, heeft meer dan een reden. 
We noemen hier o.a. het feit dat de toekomst naar alle waarschijnlijk
heid nog meer in het teken van het onderwijs zal staan dan nu reeds 
het geval is, terwijl het onderwijs bovendien een van de weinige op
voedingsmedia is, die nog een zekere autonomie hebben weten te be
houden. Overigens geldt hier ook, dat de school op het gebied van het 
geestelijke verkeer tussen de volken heel wat heeft goed te maken. Dit 
betreft vooral het geschiedenisonderwijs. Hoewel er de laatste tijd op 
dit gebied gelukkig veel is veranderd (vooral bij het middelbaar on
derwijs) ligt in vele gevallen het accent nog op het eigen glorieuze 
(meestal militaire) verleden en is er voor een meer inclusieve en meer 
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integrale denkwijze binnen het geschiedenisonderwijs nog nauwelijks 
plaats. Verder dan het denken in elkaar vijandig gezinde of op zijn 
minst elkaar beconcurrerende blokken komt men meestal niet. Ook het 
aardrijkskunde-onderwijs werkt nog altijd een onjuiste beeldvorming 
in de hand of helpt bestaande vooroordelen bestendigen. Meer steun 
aan en meer bevoegdheden voor de Unesco lijkt een van de noodzake
lijke middelen om te komen tot een minder nationaal en minder 
Europa-centrisch onderwijs. 

Een ander tekort van de huidige scholen zijn de weinig democratische 
leermethoden, die blijkens recente onderzoekingen overal in Europa 
nog overheersen. Frenkel-Brunswik en Wickman hebben tientallen 
jaren geleden al aangetoond, dat de autoritair opgevoede persoon een 
meer op agressie gericht gedragspatroon vertoont, minder tot samen
werking bereid is, meer tot vooroordelen geneigd is en eerder in de 
waarschijnlijkheid (onvermijdelijkheid) van de oorlog gelooft. Een en 
ander is later nog door onderzoekingen van Lewin, Lippith, White, 
Adorno en anderen bevestigd. Meer vrijheid en meer tolerantie zijn 
ook nog om andere redenen nodig. De mens die in de huidige situatie 
niet geleerd heeft, zelf initiatieven te ontwikkelen en zijn gedachten en 
gevoelens op adequate wijze tot uiting te brengen, is onvoldoende op 
zijn levenstaak voorbereid. Het gevaar van agressie, als gevolg van 
niet verwerkte frustratiegevoelens zal ook langs deze wijze eerder toe
dan afnemen. Dit is in een maatschappij, die over zo'n onbeperkt ver
nietigingspotentieel beschikt als de onze, vanzelfsprekend levensge
vaarlijk en ontoelaatbaar. Van de hoeveelheid pedagogische (en ande
re) speelruimte zal het daarom afhangen of de toekomstige mens in 
staat is de verkregen vrijheid te realiseren en zich voor wending in on
vrijheid en agressie te vrijwaren. 

Een derde tekort dat we hier willen signaleren, is de onvolledigheid 
van de onderwijsprogramma's, die veel te veel op instructie (beroeps
training) en veel te weinig op werkelijke opvoeding (confrontatie met 
de fundamentele levensproblemen: wie zijn wij, wat zijn we, wat is 
onze verantwoordelijkheid, enz.) zijn afgestemd. Door het laatste blijft 
de toenemende behoefte aan levensorientatie die bij vele jongeren be
staat, onbevredigd, met aile gevolgen van dien. De school biedt bier
door ook nauwelijks een tegenwicht tegenover een te rationele en te 
veel op materiele verlangens afgestemde levenshouding; behalve aan 
de existentiele kant van het onderwijs wordt te weinig aandacht ge
schonken aan de ludieke en artistieke aspecten van de menselijke per
soon. Ook de politieke vorming komt er in ons onderwijs bekaaid af. 
Terecht kan men zeggen, dat de burger op een bepaalde leeftijd wei 
het kiesrecht krijgt, maar niet het recht om er een verantwoord ge
bruik van te maken. De gevolgen zijn bekend: voor slechts weinigen 
heeft het begrip democratie een werkelijk existentiele betekenis en de 
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politieke onverschilligheid die mede hieruit voortvloeit, vormt een 
even grote bedreiging voor de vrede als de menselijke agressiviteit. 

Natuurlijk is het niet juist, de onderwijsmensen voor al deze tekor
ten aansprakelijk te stellen - daarvoor spelen ook structurele factoren, 
de te grote klassen en in bepaalde gevallen de te grote scholen een 
belangrijke rol - maar wel client naar een ander onderwijsklimaat te 
worden gestreefd (het is duidelijk, dat de al te ondoordachte vernieu
wingspogingen van de zogenaamde kritische leraren, die o.a. vergeten 
dat de democratie zich niet kan permitteren blind en doof te zijn, 
aileen maar frusterend kunnen werken) .1 ) 

Hidden we ons in het bovenstaande bezig met de indirecte vredes
opvoeding, in het volgende gedeelte van dit artikel zullen we wat 
nader op de directe vredesopvoeding in gaan. 

Bestrijders van onkunde 
Doel van deze directe vredesopvoeding 1s m de eerste plaats het be
strijden van de bij velen bestaande onverschilligheid en onkunde t.o.v. 
het vraagstuk van oorlog en vrede, en daarnaast het aankweken van 
een geheel nieuwe mentaliteit t.o.v. het (internationale) politieke ge
beuren. Dit is o.a. mogelijk door het verstrekken van meer en betere 
informatie over het vraagstuk (wapenontwikkeling, gevolgen atoom
oorlog, hoe kunnen oorlogen ontstaan, conflictologie, wat is de rol van 
het military establishment, wat zijn de mogelijkheden van geweldloze 
weerbaarheid, enz.). Daarnaast is nodig een grotere gerichtheid op mon
diale waarden en organen (wat doen de V.N., wat zouden ze moeten 
doen, wat kunnen we hier zelf aan veranderen). Het inschakelen van een 
groep vredesvoorlichters op onze scholen, o.a. over de mogelijkheden 
en de moeilijkheden van dienstweigering, mede als tegenwicht tegen
over de militaire reclame en voorlichting, is evenzeer noodzakelijk. 
Aan de hand van een aantal relevante, actuele en controversiele kwes
ties zou de school bovendien de bestaande spanningen en tegenstellin
gen in de wereld voor de leerlingen ver~taanbaar kunnen maken, zo
dat deze beter dan op het ogenblik in staat zouden zijn met deze 
tegenstellingen en spanningen te leven. Daarnaast is het ook van groot 
belang, dat deze leerlingen geoefend worden in het leren bepalen van 
een eigen politiek standpunt. Het kritisch bespreken van kranten, 
televisie-uitzendingen, politieke geschriften, enz. kan hierbij uitsteken
de diensten bewijzen. Tenslotte zal de school de vaardigheden moeten 
ontwikkelen die de leerling nodig heeft om als staatsburger zijn in
vloed op het politieke leven te kunnen doen gelden. Doorslaggevend 
bij dit alles is de bereidheid om die structuren te veranderen die de 
oorlog en het (internationale) onrecht bevorderen of in stand houden. 

Het is verder duidelijk, dat bij deze vredesopvoeding de relatie op-

1. Zie voor de slechte resultaten en moeilijkheden van de grote scholen o.a. het 
rapport Struyck, Nijmegen. 
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voeder-leerling van nog groter belang is dan elders. Zij kan pas succes 
hebben, als de leerling een zo groot mogelijke gelegenheid tot zelfont
plooiing en zelfopvoeding krijgt. Projectwerk (niet het medicijn voor 
alle onderwijskwalen, maar wel een prachtig middel tot sociale vor
ming, mits goed gebruikt), rollen- en simulatiespelen (goede mogelijk
heden tot het verwerven van actuele informatie en het krijgen van 
inzicht in het ontstaan van bepaalde standpunten) en andere onder
wijsmethodieken kunnen goede diensten bewijzen. Uit het laatste volgt 
al, dat het hier, behalve om het verschaffen van kennis en inzicht, om 
het aankweken van nieuwe vaardigheden en meer adequate gedrags
houdingen gaat, al waarschuwen we hier voor een onderschatting van 
het kenniselement. 

Een belangrijk punt is nog het geweldsverschijnsel in onze huidige 
maatschappij. Uiterste waakzaamheid is op dit punt geboden, en de 
school zal o.a. identificatiemodellen en meer en betere alternatieven 
voor de menselijke agressiedrift moeten bieden (sport is een van de 
weinig overgebleven ritualiseringsmogelijkheden in een wereld die 
steeds armer wordt aan scheppende arbeid, maar helaas komt ook deze 
sport hoe Ianger hoe meer in de sfeer van commercie en efficiency te 
liggen). Verder zal het onderwijs in ruimere mate aandacht moeten 
schenken aan de ondanks alle moderne psychologische theorieen nog 
altijd te veel vergeten, dieper liggende emotionele behoeften van de 
mens. Sensitivity-training, group-dynamics, en ook een meer moderne 
en meer op de filosofie van het dagelijks Ieven georienteerd literatuur
onderwijs kunnen misschien een (meer bij deze tijd passende) erecode 
en misschien zelfs het begin van een nieuwe zingeving doen ontstaan. 

Tenslotte een enkel woord over de exclusieve voorlichting in krant, 
film , enz., waardoor de internationale spanningen veeleer versterkt 
dan verzwakt worden. Angst en onbehagen spelen ook hier een be
langrijke rol. De geestelijk onvolwassen mens zoekt in deze exclusieve 
voorlichting een uitweg voor zijn agressiviteit tegenover het andere 
volk (blok), en omgekeerd worden deze gevoelens van frustratie weer 
versterkt door de ongenuanceerde Freund-Feind-voorlichting in onze 
kranten, enz. Het is bekend dat onder invloed van de wet van massa
communicatie de aan beide kanten van het IJzeren Gordijn gebruikte 
cliches steeds meer op elkaar gaan lijken. Het beeld dat de gemiddelde 
Amerikaan van Rusland heeft, wijkt daardoor niet zoveel af van het 
beeld dat de gemiddelde Russische mens van de politiek van het Wes
ten heeft. Hoewel de rol van de school op dit punt natuurlijk beperkt 
is, kan het onderwijs door een meer kritische en meer realistische be
nadering van het werk van de voorlichtingsmedia er toe bijdragen, het 
parano'ide denken in de politiek enigszins te doorbreken (parano'ide, 
omdat het niet op waarschijnlijkheden, maar op mogelijkheden berust) . 
Het is zonder meer duidelijk, dat veel hier afhangt van de bekwaam
heid en de betrokkenheid van de diverse categorieen onderwijsmensen 
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(de geringere deskundigheid van de tegenwoordige onderwijzer, en 
straks wellicht ook van de leraar, is in dit opzicht een kwalijke zaak) ,2 

maar het zou verkeerd zijn de vredesopvoeding uitsluitend als een zaak 
van onderwijsmensen te beschouwen. Zij is een zaak voor ieder die bij 
de opvoeding of voorlichting van de volkeren is betrokken, niet in het 
minst voor de politici. Zij zouden er in elk geval op moeten staan dat 
er naast de vele miljarden die voor bewapening worden uitgegeven, 
ook een flink bedrag wordt uitgetrokken voo.r verbetering van de psy
chologische (pedagogische) voorwaarden van de vrede. Tegenover de 
3 a 4 miljard in eigen land zouden enkele miljoenen niet misstaan. 

2. Zie hiervoor mijn Hoe leren we de vrede, 3e druk, 1970, hoofdstuk 8. 



Medewerkers in vogelvlucht 

Frans Strieleman werd op 1 november 1926 in Antwerpen geboren. Hij bezocht het 
Koninklijk Atheneum in zijn geboortestad. Sinds 1968 is hij hoof drcdacteur van De 
Nieuwe Gazet, onafhankelijk dagblad van liberale strekking. Ook is hij hoofd
redacteur van Volksbelang, tijdschrift van het Liberaal Vlaams Verbond. Hij is voor
zitter van het Antwerps Liberaal Verbond, oud-voorzitter van de Algemene Belgi
sche Persbond en eindredacteur van het culturele maandschrift De Vlaamse Gids. 

Mr. J. Schuttevaer werd in 1903 te Bolsward geboren, doorliep het stedelijk gym
nasium te Zutphen en deed in 1927 in Leiden zijn doctoraalexamen rechten. Was 
een aantal jaren werkzaam aan het Departement van Financien en van 1941 tot zijn 
pensionering, in verschillende functies, bij de Nederlandse Spoorwegen. Is thans 
nog werkzaam als docent bij het Nederlands Vervoerswetenschappelijk Instituut, ter
wijl hij tevens voorzitter is van de Nederlandse Centrale van Hoger Personeel. 
De heer Schuttevaer was een aantal jaren voorzitter van de afdeling Utrecht der 
VVD, tot hij , in 1958, lid werd van Provinciale Staten. Hij is voorzitter der VVD
statenfractie en lid van het dagelijks bestuur van de Provinciale Raad voor de 
Volksgezondheid in Utrecht. 

H. F. Heijmans, geboren in 1927 te Steenbergen, studeerde enige jaren Nederlandse 
letteren aan de Rijksuniversiteit te Leiden; was daarna werkzaam in de journalistiek. 
Van 1955-1961 was hij hoofd van het bureau gemeentelijke voorlichting te Almelo, 
daarna chef van de Haagse redactie van het Algemeen Dagblad. Is sinds december 
1966 parlementair· redacteur van ditzelfde dagblad. 

L. M. de Beer werd in 1934 te Wenduinen (Belgie) geboren. Was na zijn HBS- en 
HTS- (bouwkunde) opleiding organisatie-adviseur bij de Stichting Ratiobouw (Bouw
centrum), bedrijfsleider bij een bouwbedrijf en medewerker van het planbureau van 
de Medische Faculteit in Rotterdam. Tot voor kort was hij raadslid voor de VVD 
in Utrecht en sinds november 1969 is hij lid van de Twcede Kamer voor de VVD. 

Drs. S. C. Derksen werd in 1915 in Meppel geboren. Hij doorliep de kweekschool 
bchaalde enkele akten, vervolgens de M.O.-akte economie en deed in 1957 in Gro
ningen doctoraal examen in de sociale wetenschappen. Hij is leraar maatschappijleer 
en geschiedenis aan de rijks-pedagogische academie in Meppel. 
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5. e D IV I S I 0 N 
MIL ITA IRE. --"""' 2.e REGIMENT 

de 

GARDE D'HONNElTR. 

ci Cheval. 

EMPIRE 

~~ 
~ 

FRANCAIS. 
:J · 

Officieel briefpapier van het 2e regiment Garde d'Honneur; brief uit Metz d.d. 10 juli 1813 
van de garde J. C. Honig Ongelaar aan Baron De Stassart; enig bekend exemplaar van dit .brief
papier, gevonden in de particuliere papieren van De Stassart; met zijn aanwijzing: sans rep
(onse). 

Zojuist verschenen het schitterend uitgevoerde hoek 

DE NEDERLANDERS IN NAPOLEON'S GARDE D'HONNEUR 

door dr. W. F. Lichtenauer 

Een belangwekkend hoek, dat een interessant tijdsbeeld tekent en vele namen van 
ook nu nog algemeen bekende geslachten vermeldt. 

Wijlen professor dr. J. Presser, bekend deskundige over de N apoleontische tijd, 
merkte over het manuscript het volgende op: 'Dit onderwerp is een tot nu toe nim
mer in zijn volledigheid geschilderd stukje vaderlandse geschiedenis, voor ons tot 
leven gebracht in een hoogst persoonlijke aanpak, berustend op een documentatie van 
wel heel bijzonder karakter'. 

Omvang 352 ge"ill. biz. + 6 kleurenplaten; prijs f 57 ,50. 

n.v. uitgeverij nijgh & van ditmar 
rotterdam I 's-gravenhage 
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